
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Άδεια απουσίας του Βουλευτή κ. Α. Γικόνογλου, σελ.

16744
2. Αναφορά στις δηλώσεις του Υπουργού Υγείας και Κοι-

νωνικής Αλληλεγγύης κ. Α. Λοβέρδου, σελ. 16739, 16741,
16754, 16756

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 16763

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών, σελ. 16725-16726
2. Απαντήσεις Υπουργών σε ερωτήσεις Βουλευτών, σελ.

16726 - 16735
3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 12 Σεπτεµβρίου 2011, σελ. 16736
4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Πρωθυπουργό:
i. σχετικά µε τις απόπειρες "τουρκοποίησης" της Θράκης,

σελ. 16737
ii. σχετικά µε την ιδιωτικοποίηση της δηµόσιας υγείας και

της πρόνοιας, σελ. 16739
β) Προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,

σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων του Τµήµα-
τος Ινοκυστικής του Νοσοκοµείου Παίδων "Η Αγία Σοφία",
σελ. 16742

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλι-
µατικής Αλλαγής, σχετικά µε την υπαγωγή της περιοχής της
Μάνης στο νοµικό καθεστώς του άρθρου 62, ν. 998/1979,
σελ. 16744

δ) Προς τον Υπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων:
i. σχετικά µε την ταχυδροµική εξυπηρέτηση των πολιτών

στο νοµό Χανίων, σελ. 16746
ii. σχετικά µε την ολοκλήρωση των εργασιών της Παλαιάς

Εθνικής Οδού Ελευσίνας - Θήβας, σελ. 16747
ε) Προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων, σχετικά µε τη στέγαση των φοιτητών του Ιο-
νίου Πανεπιστηµίου, σελ. 16749            ζ) Προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την παρα-
κράτηση από τις συντάξεις Εισφοράς Αλληλεγγύης των Συ-
νταξιούχων, σελ. 16751

5. Συζήτηση επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών της Νέας
Δηµοκρατίας προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης, σχετικά µε τη συµµετοχή µη κυβερνητικών ορ-
γανώσεων (ΜΚΟ) στα προγράµµατα "κοινωφελούς εργα-
σίας", σελ. 16754-16775

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί της αναφοράς στις δηλώσεις του Υπουργού
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Α. Λοβέρδου:

ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ.16739, 16741
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ.16756
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ.16739, 16741
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ.16754

Β. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ.16763
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ.16763
ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ Β. , σελ.16763

Γ. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ Γ. , σελ.16744, 16745, 16746
ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ Ε. , σελ.16746, 16747
ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ Γ. , σελ.16737, 16738
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ.16751, 16752
ΛΕΒΕΝΤΗΣ Α. , σελ.16747, 16748
ΛΟΒΕΡΔΟΣ Α. , σελ. 16740, 16741, 16742, 

16743, 16744
ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ Ι. , σελ.16747, 16748
ΝΙΩΤΗΣ Γ. , σελ.16745, 16746
ΠΑΓΚΑΛΟΣ Θ. , σελ.16737, 16739
ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ Ι. , σελ.16742, 16743
ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ Ν. , σελ.16743, 16745, 16746
ΤΣΙΠΡΑΣ Α. , σελ.16739, 16740
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ Χ. , σελ.16749, 16750
ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ Π. , σελ.16749, 16750
ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ.16751,16752

Δ. Επί της επίκαιρης επερώτησης:
ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ Γ. , σελ. 16758, 16759, 16760, 

16761,  16762, 16763,
16772, 16773, 16774,
16775

ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ Μ. , σελ.16768, 16769, 16773
ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ Α., σελ. 16759
ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ Κ. , σελ.  16760,  16761, 16763, 

16764,  16774, 16775
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ.16756
ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ Χ. , σελ.16761, 16764, 16765
ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ Α. , σελ. 16761, 16766, 16767, 

16770, 16773
ΣΑΛΜΑΣ Μ. , σελ. 16758, 16762, 16771 
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ.16755, 16770
ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ Σ. , σελ.16766 
ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ Μ. , σελ.  16754, 16755, 16761,

16769 , 16770, 16775 
ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ Κ. , σελ.16757, 16762, 16771, 16772
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Αθήνα, σήµερα στις 9 Σεπτεµβρίου 2011, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 10.10’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του
Βουλευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΥ ΝΙΩΤΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Γρηγόριο Αποστο-
λάκο, Βουλευτή Λακωνίας, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΑΚΩΝΣΤΑΝΤΙ-
ΝΟΥ, Κερκύρας κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και Β’ Αθηνών
κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία η
Δηµοκρατική Πανεπιστηµιακή Κίνηση Γιατρών καταθέτει τα αιτή-
µατα των µισθωτών, των ειδικευόµενων, των νέων και των αυτο-
απασχολούµενων µε χαµηλά εισοδήµατα γιατρών.

2) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία οι κάτοικοι της ευρύ-
τερης περιοχής της Αγίας Ζώνης Κυψέλης εκφράζουν τον έντονο
προβληµατισµό τους για την απαράδεκτη κατάσταση που επι-
κρατεί στην περιοχή τους, λόγω της µεγάλης συγκέντρωσης µε-
ταναστών που επιδίδονται σε παράνοµες δραστηριότητες.

3) Ο Βουλευτής Χίου κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΟΥΣΟΥΡΟΥΛΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Περιφειακή Οµοσπονδία ΑΜΕΑ
Βορείου Αιγαίου αιτείται τη συµµετοχή των Νησιών της Χίου και
της Σάµου στην κατάσταση των σαράντα πέντε περιοχών που
έχουν ορισθεί ως έδρες για ίδρυση και λειτουργία υγειονοµικών
επιτροπών πιστοποίησης της αναπηρίας.

4) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Κίνηση Πολιτών Κέντρου Αθήνας αιτείται
την ανάγκη συνεχούς εικοσιτετράωρης αστυνόµευσης του κέ-
ντρου της Αθήνας µε αφορµή τα απαράδεκτα γεγονότα που έλα-
βαν χώρα από αλλοδαπούς στην Οµόνοια το Σάββατο 3
Σεπτεµβρίου. 

5) Οι Βουλευτές, Α’ Αθηνών κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΛΕΥΡΗΣ και Β’
Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ κατέθεσαν ανα-
φορά µε την οποία η Ιερά Μητροπόλεως Δρυινουπόλεως, Πω-
γωνιανής και Κονίτσης εκφράζει τη διαµαρτυρία της για τις

προσβλητικές δηλώσεις εκ µέρους του Γενικού Γραµµατέα Θρη-
σκευµάτων κατά του σεβασµιότατου µητροπολίτη.

6) Η Βουλευτής Α’ Αθηνών κ. ΕΛΙΣΣΑΒΕΤ (ΕΛΙΖΑ) ΒΟΖΕ-
ΜΠΕΡΓΚ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η Ανώτατη Συνοµο-
σπονδία Πολυτέκνων Ελλάδας καταθέτει τα αιτήµατά της στο
σχέδιο νόµου «Περιβαλλοντική αδειοδότηση έργων και δραστη-
ριοτήτων, ρύθµιση αυθαιρέτων σε συνάρτηση µε δηµιουργία πε-
ριβαλλοντικού ισοζυγίου και άλλες διατάξεις αρµοδιότητας
ΥΠΕΚΑ».

7) Η Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΜΑΡΙΑ ΣΚΡΑΦΝΑΚΗ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία η Ένωση Φοροτεχνικών Ελευθέρων Επαγ-
γελµατιών Ηρακλείου αιτείται την αναστολή της εφαρµογής του
άρθρου 30 παράγραφος 4 του ν. 3996/2011.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία η Πανελλήνια Συνδικαλιστική Οµο-
σπονδία Νοσηλευτικού Προσωπικού εκφράζει τη διαµαρτυρία
της για τις περικοπές στους µισθούς τους.

9) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Ιατρικός Σύλλογος Ευβοίας
εκφράζει την ανησυχία του για το θολό και αδιευκρίνιστο κλίµα
που υπάρχει στον τοµέα της υγείας και ειδικά στην περιοχή της
Ευβοίας.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο κ. Γεράσιµος Φεσσιάν, Περιφε-
ρειακός Σύµβουλος Δυτικής Αχαίας καταθέτει τις θέσεις του
σχετικά µε την αναδιανοµή γης στους νέους αγρότες.

11) Ο Βουλευτής Ευβοίας κ. ΣΥΜΕΩΝ (ΣΙΜΟΣ) ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Δήµος Μαντουδίου - Λίµνης -
Αγίας Άννας Νοµού Εύβοιας αιτείται την άµεση τοποθέτηση εκ-
παιδευτικών στο εξαθέσιο Δηµοτικό Σχολείο Μαντουδίου.

12) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Φαρµακευτικός Σύλλογος
Αχαίας εκφράζει τη διαµαρτυρία του για τις επιστροφές συντα-
γών από το Ταµείο Ασφάλισης Συµβολαιογράφων.

13) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις κα-
ταγγελίες για προσλήψεις στον Πολιτιστικό Οργανισµό Πάτρας
που αποφασίστηκαν σε συνεδρίαση «φάντασµα».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΓ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’
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14) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Οµοσπονδία Κωφών Ελλάδος
εκφράζει την αντίθεσή της για τη δραµατική µείωση της επιχο-
ρήγησης της

15) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία η Παναχαϊκή Γυµναστική Ένωση
αιτείται την επίλυση των προβληµάτων µε το ιδιοκτησιακό καθε-
στώς του γηπέδου στο οποίο αγωνίζεται η οµάδα της Παναχαϊ-
κής στην Αγυιά Πατρών.

16) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην ανα-
γκαιότητα να ελεγχθεί η επικινδυνότητα του περιεχοµένου των
τριάντα πέντε κοντέινερ µε εκρηκτικά που βρίσκονται στο Λαύ-
ριο.

17) Ο Βουλευτής Νοµού Αττικής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε ένα ηθικό
και πολιτικό θέµα που προκύπτει για την Υφυπουργό Παιδείας κ.
Χριστοφιλοπούλου σχετικά µε τον φάκελο των ΜΚΟ και την
εµπλοκή δικών της ανθρώπων και συνεργατών.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο αίτηµα
για ένταξη διαµερισµάτων του Δήµου Ερυµάνθου στην υδροδό-
τηση του Πείρου - Παραπείρου Νοµού Αχαΐας.

19) Ο Βουλευτής Ευρυτανίας κ. ΗΛΙΑΣ ΚΑΡΑΝΙΚΑΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία ο Διευθυντής του 1ου ΕΠΑΛ Καρπενησίου
Νοµού Ευρυτανίας αιτείται τη συνέχιση της λειτουργίας των το-
µέων και ειδικοτήτων του 1ου ΕΠΑΛ Καρπενησίου.

20) Ο Βουλευτής Β’ Πειραιώς κ. ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΝΕΡΑΝΤΖΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία ο Εξωραϊστικός Σύλλογος Καστέλ-
λας Πειραιά αιτείται να συµπεριληφθεί ο σύλλογος στην
αναθεώρηση για την έγκριση µειωµένης ταχυδροµικής ατέλειας.

21) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε καταγ-
γελίες του πρώην Αντιπροέδρου της Βουλής κ. Γεώργιου Σούρλα
για νοθεία στα καύσιµα των Ενόπλων Δυνάµεων.

22) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο κατά
πόσο είναι ασφαλή τα αυθαίρετα ακίνητα που πρόκειται να νοµι-
µοποιηθούν.

23) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην
άσχηµη εικόνα που παρουσιάζεται κατά µήκος των σιδηροδρο-
µικών γραµµών του προαστιακού της Πάτρας από χορτάρια και

καλαµιές.

24) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην αγα-
νάκτηση του Δηµάρχου Καλαβρύτων ο οποίος προτείνει στους
Υπουργούς να ελέγξουν τις υπηρεσίες και τους υπαλλήλους
τους για την αναµονή για την έγκριση του σταθµού µεταφοράς
απορριµµάτων.

25) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην νέα
καθυστέρηση που θα σηµάνει η κατάργηση των εταιρειών
«ΘΕΜΙΣ» και ΔΕΠΑΝΟΜ στα δύο έργα, το νέο δικαστικό µέγαρο
και το Νοσοκοµείο «Άγιος Ανδρέας», που συνδέονται µε αυτές.

26) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο γεγο-
νός της µη ανανέωσης της σύµβασης των φυσιοθεραπευτών στο
τµήµα κινησιοθεραπείας του πολυδύναµου κέντρου του δήµου,
το οποίο είχε σαν αποτέλεσµα την αναστολή της λειτουργίας του
τµήµατος.

27) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι την
ηµέρα που ξέσπασε η φωτιά στην Ξερόλακκα Νοµού Αχαΐας, αν
ξεσπούσε και κάπου αλλού φωτιά, η Πυροσβεστική δεν θα µπο-
ρούσε να ανταποκριθεί λόγω έλλειψης προσωπικού.

28) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο εκφράζεται η απορία
τι απέγιναν τα χρήµατα που είχαν συγκεντρωθεί στο «Ταµείο Μο-
λυβιάτη» το οποίο συστάθηκε από δωρεές για την ενίσχυση των
πυρόπληκτων του 2007.

29) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας στο οποίο αναφέρεται ότι στο
δρόµο Πατρών - Πύργου υπάρχουν πολλά σκουπίδια για τα
οποία οι δήµοι δεν είναι υπεύθυνοι, οι εργολάβοι αδιαφορούν και
υπάρχει µεγάλος κίνδυνος πυρκαγιάς.

30) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην στα-
σιµότητα που υπάρχει γύρω από την υλοποίηση των έργων στην
Ηλεία, Νοµού Αχαϊας.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 18113/17-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-306/10-
08-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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2. Στην µε αριθµό 18118/17-06-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Αϊβαλιώτη Κωνσταντίνου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β13-307/10-

08-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό Οικονοµίας,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση:
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3. Στην µε αριθµό 20311/25-07-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Παπαµανώλη Γεωργίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Β-2406/10-08-

2011 έγγραφο από τον Υφυπουργό Υποδοµών, Μεταφορών και
Δικτύων η ακόλουθη απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 20316/25-07-2011 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Κουβέλη Φωτίου, Λεβέντη Αθανασίου, Τσούκαλη Νικο-
λάου και Ψαριανού Γρηγορίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.

6611/110/10-08-2011 έγγραφο από τον Αναπληρωτή Υπουργό
Ανάπτυξης Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας η ακόλουθη απά-
ντηση:
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5. Στην µε αριθµό 21125/02-08-2011 ερώτηση του Βουλευτή
κ. Κουσελά Δηµητρίου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. Φ 900α/8754/

12127/10-08-2011 έγγραφο από τον Υπουργό Εθνικής Άµυνας η
ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαί-
ρων ερωτήσεων της Δευτέρας 12 Σεπτεµβρίου 2011.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1220/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Αθανασίου Παπα-
γεωργίου προς τον Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγ-
γύης, σχετικά µε το Ειδικό Νοσοκοµείο Αποθεραπείας –
Αποκατάστασης Βορείου Ελλάδος στο Αιγίνιο Πιερίας.

2. Η µε αριθµό 1232/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Καρασµάνη προς τον
Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε το
φράγµα Αλµωπαίου.

3. Η µε αριθµό 1237/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Σπυρίδωνος Χαλβα-
τζή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής
Αλλαγής, σχετικά µε την µετεγκατάσταση του οικισµού της Μαυ-
ροπηγής στην Κοζάνη, λόγω της επέκτασης των ορυχείων της
ΔΕΗ.

4. Η µε αριθµό 1239/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Ιωάννη Κοραντή προς τον
Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε τις ελληνοτουρκικές σχέσεις.

5. Η µε αριθµό 1227/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Θεοδώρου Δρίτσα
προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας και Ναυτι-
λίας, σχετικά µε την αύξηση στις τιµές των εισιτηρίων στην ακτο-
πλοϊα. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου ( Άρθρο 130 πα-
ράγραφος 4 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1206/5-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Οδυσσέα Κωνστα-
ντινόπουλου προς τον Υπουργό Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας
και Ναυτιλίας, σχετικά µε τη σήµανση και την προώθηση ελληνι-
κών προϊόντων.

2. Η µε αριθµό 1233/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κασαπίδη προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, σχετικά µε την απαξίωση
της Ελληνικής Βιοµηχανίας Ζάχαρης (ΕΒΖ) και την υπονόµευση
της τευτλοκαλλιέργειας. 

3. Η µε αριθµό 1236/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη
προς τους Υπουργούς Προστασίας του Πολίτη και Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε τις ποινικές και διοικητικές
διώξεις σε βάρος απεργών οδηγών ταξί.

4. Η µε αριθµό 1224/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Κωνσταντίνου Αϊβαλιώτη
προς την Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµά-
των, σχετικά µε το διδακτικό προσωπικό στην τριτοβάθµια εκπαί-
δευση.

5. Η µε αριθµό 1228/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Βασιλείου Μου-
λόπουλου προς τους Υπουργούς Διοικητικής Μεταρρύθµισης και
Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης και Οικονοµικών, σχετικά µε την
εργασιακή εφεδρεία.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πρώτη είναι η τέταρτη µε αριθµό 1219/87/6-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού κ. Γεωργίου Καρα-
τζαφέρη προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε τις απόπειρες
«τουρκοποίησης» της Θράκης.

Στην επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου του ΛΑΟΣ, του κ. Γε-
ωργίου Καρατζαφέρη, θα απαντήσει ο Αντιπρόεδρος της Κυβερ-
νήσεως κ. Θεόδωρος Πάγκαλος.

Παρακαλείται ο Πρόεδρος του ΛΑΟΣ κ. Γεώργιος Καρατζαφέ-
ρης να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-
δοξου Συναγερµού): Κύριε Αντιπρόεδρε, θα προσπαθήσω να
αναδείξω θέµατα, τα οποία ξέρω ότι υπάρχουν και µέσα στο δικό
σας κόσµο, τις ευαισθησίες δηλαδή, τις οποίες έχετε για τη
Θράκη. Υπάρχει µεγάλο πρόβληµα. Το θέµα είναι αν θα το οµο-
λογήσουµε ή θα βάλουµε «τα σκουπίδια κάτω από το χαλί».

Γνωρίζω –όπως όλοι µας εξ άλλου- ότι η χώρα είναι σε µία
πολύ άσχηµη οικονοµική κατάσταση, αλλά αυτό δεν σηµαίνει
κατά καµµία απολύτως έννοια ότι πρέπει να εκλάβουν, εκείνοι οι
οποίοι µας προκαλούν, ότι εµείς ευρισκόµεθα εν αδυναµία.

Κλιµακώνεται η τούρκικη διείσδυση εις τη Θράκη. Έχω µερικά
παραδείγµατα, όπως η δήλωση του Μπαγίς: «Δεν είστε µόνοι. Η
δυτική Θράκη δεν είναι ορφανή». Τι σηµαίνει αυτό; Προστασία
από την «Υψηλή Πύλη»; 

Έρχεται η σύζυγος του Τούρκου Πρωθυπουργού, φέρνει µαζί
της ένα στρατό γιατρούς και αρχίζουν και κάνουν περιτοµές σε
ελληνόπαιδα, τα οποία είναι µουσουλµανικής θρησκείας, χωρίς
να γνωρίζει τίποτα ο παρακείµενος Υπουργός Υγείας και ζητώ τη
µαρτυρία του αν το ήξερε.

Όλα αυτά τα πράγµατα δείχνουν και αποδεικνύουν ότι κάποιοι
έχουν αρχίσει να στρέφουν γερά το βλέµµα τους προς την ελ-
ληνική Θράκη. Βγαίνει ο δικός σας Βουλευτής, ο κ. Τσετίν Μά-
ντατζη, και λέει να υποστηριχθεί, όχι το ΠΑΣΟΚ, που είναι το
κόµµα που τον ανέδειξε Βουλευτή, αλλά το τούρκικο κόµµα «Ισό-
τητα, Ειρήνη και Φιλία», όπως είπε, το οποίο δραστηριοποιείται
στην περιοχή. Και ο ίδιος, βεβαίως, ανακάλυψε σε οµιλίες του
επί ελληνικού εδάφους ότι υπάρχουν Τούρκοι σε Ρόδο και σε Κω.

Όλα αυτά, λοιπόν, είναι επικίνδυνα δείγµατα και η ελληνική Κυ-
βέρνηση, δυστυχώς, δεν απαντά. Δεν υπάρχει κανείς ούτε από
τον πολιτικό κόσµο, ειδικότερα, όµως, από τους κατοίκους της
Θράκης, που να µη γνωρίζουν ότι το τούρκικο προξενείο κάνει
ό,τι θέλει.

Δεν είµαι από αυτούς που θα κραυγάσω να φύγει το προξενείο
αλλά αυτό, όµως, που θα µπορούσε να γίνει υπευθύνως είναι να
του δώσετε να καταλάβει ότι πρέπει να περιοριστεί αυστηρώς
στα καθήκοντα και στις υποχρεώσεις, τις οποίες έχει.

Μιλάµε για διείσδυση. Μιλάµε για χρηµατοδότηση εφηµερί-
δων, οι οποίες ασκούν προπαγάνδα εις βάρος της Ελλάδος. 

Εν πάση περιπτώσει, νοµίζω ότι δεν πρέπει να αφήσουµε αυτό
το πράγµα να παγιώνεται ως πολιτική, γιατί κάπως έτσι κάναµε
από την άλλη πλευρά των συνόρων µας, τότε, κάτω από την
πίεση του Τσόρτσιλ «µην ενοχλείτε τον Τίτο», όταν βάφτισε Μα-
κεδονία τη Βαρντάσκα, «γιατί φεύγει από το Στάλιν και πρέπει να
τα έχουµε καλά µαζί του». Και αυτή η ρήση του Τσόρτσιλ τρά-
βηξε σαράντα πέντε χρόνια και µέχρι τώρα έχουµε αυτά τα τε-
τελεσµένα γεγονότα, όπως θέλει να τα παρουσιάσει ο κ.
Γκρουέφσκι.

Η παγίωση, λοιπόν, τέτοιων καταστάσεων και «ανακαλύψεων»
από τους Τούρκους µπορεί να µας φέρει σε δύσκολη θέση και
θέλω τη θέση σας, κύριε Αντιπρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Αντιπρόεδρος της Κυ-
βέρνησης κ. Θεόδωρος Πάγκαλος έχει το λόγο. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, πράγµατι,
το θέµα της µουσουλµανικής µειονότητας που υπάρχει στη
Θράκη –µε το καθεστώς που κατοχυρώνεται από τη Συνθήκη της

Λωζάννης- είναι για την ελληνική πολιτεία ένα ζήτηµα ιδιαίτερο
που πρέπει να το προσεχθεί, αλλά δίνει πολλές φορές αφορµή
σε κύκλους και καµµιά φορά και σε επίσηµους εκπρόσωπους της
γειτονικής χώρας, για να εκδηλώσουν ανεπίτρεπτες έννοιες και
φροντίδες που δεν τους ανήκουν. 

Σε αυτό το θέµα πιστεύω ότι πρέπει κανείς να αποφύγει ένα
λάθος, το λάθος που γίνεται συχνότατα όχι από εσάς, βεβαίως,
αλλά από τον τύπο ή από ανεύθυνους οµιλητές, οι οποίοι εκφρά-
ζουν µία πρόθεση αµοιβαιότητας. 

Είναι γεγονός αναµφισβήτητο ότι η Συνθήκη της Λωζάννης πα-
ραβιάστηκε από την Τουρκία. Το αντίβαρο που ήταν η ελληνική
κοινότητα της Κωνσταντινούπολης στα γεγονότα του 1956 εξο-
ντώθηκε µε τις γνωστές µεθόδους που γνωρίζουµε. 

Μόλις τώρα εµφανίζεται κάποια πρόθεση αυτογνωσίας στην
τουρκική κοινωνία, που εκφράζεται µε τις πρόσφατες δηλώσεις
του Πρωθυπουργού κ. Ερντογάν περί αποδόσεως στην ελληνική
κοινότητα των ακινήτων που της ανήκουν, τις οποίες παρακολου-
θούµε µε πολύ ενδιαφέρον. Ελπίζουµε, οι δηλώσεις αυτές να
έχουν απτά αποτελέσµατα και να µη παραµείνουν λόγια, όπως
έγινε στο παρελθόν. 

Αυτό που δεν µπορεί να γίνει επί του προκειµένου είναι εµείς
να µεταχειριστούµε κατά τον ίδιο τρόπο τους Έλληνες πολίτες
που είναι µουσουλµάνοι. Δεν είµαστε ίδιου τύπου κοινωνία, δεν
έχουµε τέτοιου είδους κράτος, δεν έχουµε την ίδια σχέση µε το
σύστηµα ανθρωπίνων δικαιωµάτων και αξιών που προστατεύουν
το άτοµο και τις πεποιθήσεις του. Υπάρχουν τα δικαιώµατα, που
έχουν σύµφωνα µε τις συµβάσεις που έχουµε υπογράψει στο
Συµβούλιο της Ευρώπης, όπως καλά γνωρίζετε, γιατί έχετε
εµπειρία στους ευρωπαϊκούς χώρους και έχετε και εκλεκτούς δι-
πλωµατικούς στο κόµµα σας. Σύµφωνα, λοιπόν, µε αυτές τις υπο-
χρεώσεις, η Ελλάδα οφείλει να σέβεται το δικαίωµα του ατοµικού
αυτοκαθορισµού. 

Ο αυτοκαθορισµός ως συµπέρασµα, είναι προϊόν της επιστή-
µης. Ούτε η γλώσσα έχει σηµασία ούτε η θρησκεία. Σηµασία έχει
η εθνική συνείδηση. Αν κάποιος θεωρεί ότι είναι κάτι που µπορεί
να είναι, έχει το δικαίωµα να θεωρεί ότι µπορεί να είναι κάτι που
δεν είναι. 

Ο συλλογικός αυτοκαθορισµός, όµως, ο καθορισµός δηλαδή
συλλόγων κ.λπ., µε άλλα εθνικά χαρακτηριστικά είναι υπό συζή-
τηση. Υπάρχει ένα νοµικό θέµα. Η ελληνική δικαιοσύνη έχει απο-
φανθεί προς µια κατεύθυνση. Υπάρχει προσφυγή. Εκεί γνωρίζετε
ότι το θέµα µένει εκκρεµές. 

Τώρα θέλω να σας πω ότι όλα αυτά που αναφέρετε –και
ορθώς επισηµαίνετε και ευχαριστώ για την επισήµανση των θε-
µάτων αυτών προς την Κυβέρνηση- είναι θέµατα που προέρχο-
νται από πηγές του οµόρου κράτους: Βουλευτές, Υπουργούς,
πολιτικούς κύκλους. 

Πρέπει να σας διαβεβαιώσω ότι η περιτοµή, η οποία δεν µπο-
ρεί να αµφισβητηθεί βέβαια -µπορεί να µας αρέσει ή να µη µας
αρέσει, αλλά είναι βασική προϋπόθεση για να είναι κανείς µου-
σουλµάνος, όπως είναι εξάλλου και στους Εβραίους αντίστοιχα-
γίνεται κάτω από τον αυστηρότατο υγειονοµικό έλεγχο των ελ-
ληνικών αρχών. Και αυτό το επιβεβαιώνει ο συνάδελφος κ. Λο-
βέρδος, τον οποίο και ρώτησα σε σχέση µε την ερώτησή σας.
Μπορεί να ασκηθεί έλεγχος ανά πάσα στιγµή. Το γεγονός, δη-
λαδή, ότι είναι θρησκευτική τελετή δεν εµποδίζει καθόλου την
παρέµβαση των οργάνων του κράτους που εφαρµόζουν τους
υγειονοµικούς κανόνες. 

Όσο δε για το συνάδελφο κ. Μάντατζη, οι δηλώσεις του δεν
απεδόθησαν στον τύπο ακριβώς όπως ήταν. Αυτό ισχυρίζεται και
ο ίδιος και βεβαίως υπάρχει και ένα πρόβληµα µετάφρασης.
Αυτός δήλωσε ότι αν καταπιεστούµε και αν δεν αναγνωριστούν
τα δικαιώµατα, θα µπορούµε να ψηφίσουµε το ανεξάρτητο
κόµµα ή θα το έκαναν ορισµένοι από εµάς. Δεν είναι ακριβώς το
ίδιο µε το να καλεί να ψηφίσουν το ανεξάρτητο κόµµα. 

Βεβαίως, έκανε αυτήν την παρατήρηση για τους µουσουλµά-
νους της Κω και της Ρόδου και για τις δύο δηλώσεις του είχα την
ευκαιρία να συζητήσω µαζί του. Του είπα, λοιπόν, ότι ήταν του-
λάχιστον κακή ιδέα και, εν πάση περιπτώσει, καλό θα ήταν να επι-
κεντρωθεί στα καθήκοντά του και να βοηθήσει το ελληνικό
κράτος, τα ελληνικά πολιτικά κόµµατα και τις κοινωνικές οργα-
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νώσεις, προκειµένου να βελτιώσουµε τη ζωή των Ελλήνων µου-
σουλµάνων της Θράκης, όλων των πολιτών της Θράκης και την
ενσωµάτωσή τους. Αν η Θράκη είχε υψηλότερους ρυθµούς ανά-
πτυξης και µια ανθούσα οικονοµία, το πρόβληµα της µειονότητας
θα ήταν λιγότερο οδυνηρό.

Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε πολύ σύντοµα να κάνω µο-
νάχα δύο παρατηρήσεις. Η µία είναι ότι τα οικονοµικά προβλή-
µατα δεν έχουν καµµία σχέση µε τη διαπραγµατευτική ικανότητα
της χώρας για τα εθνικά θέµατα. Θα σας θυµίσω ότι στη δεκαετία
του ’80, ενώ ήταν πολύ δύσκολη η οικονοµική κατάσταση πάλι
για µια σειρά από λόγους, είχαµε εφαρµόσει τότε απαρέγκλιτα
την πολιτική της αποµόνωσης της Τουρκίας και της αρνησικυ-
ρίας, δηλαδή του βέτο, για τη χρηµατοδότησή της από την Κοι-
νότητα και το τηρήσαµε µέχρι τέλους. Σ’ αυτό δεν µας εµπόδιζε
η παράλληλη δυσπραγία που υπήρχε εκείνη την εποχή και τα µε-
γάλα δηµοσιονοµικά προβλήµατα που είχε η χώρα.

Το δεύτερο, είναι ότι την άποψή µου την έχω εκφράσει ως
Υπουργός Εξωτερικών και µπορώ να την επαναλάβω. Το Προξε-
νείο της Κοµοτηνής δεν έπρεπε να υπάρχει, δεν υπήρχε κανένας
λόγος. Θεωρώ ότι είναι µεγάλο σφάλµα της ελληνικής πολιτείας
ότι επετράπη η ίδρυσή του. Δεν χρειάζεται προξενείο µίας ξένης
χώρας, για να εφαρµοστεί µία συνθήκη που αφορά Έλληνες πο-
λίτες. 

Βεβαίως, το Προξενείο της Κοµοτηνής δεν αποτελεί αντιστοι-
χία προς το Προξενείο της Κωνσταντινουπόλεως, διότι υπάρχει
και το Προξενείο της Θεσσαλονίκης, το οποίο είναι πολύ κοντά
στη Θράκη και βρίσκεται στη δεύτερη πόλη της χώρας. Βεβαίως,
αυτό το προξενείο χρησιµοποιείται µε τον τρόπο που περιγρά-
ψατε, έχουν γίνει επανειληµµένες διαµαρτυρίες και παρατηρή-
σεις προς την τουρκική κυβέρνηση και οι τελευταίες από αυτές
έγιναν τις πρόσφατες εβδοµάδες. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε πολύ τον

κύριο Αντιπρόεδρο της Κυβερνήσεως. 
Κύριε Πρόεδρε του Λαϊκού Ορθόδοξου Συναγερµού, κύριε Κα-

ρατζαφέρη, έχετε το λόγο για να αναπτύξετε την ερώτησή σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΤΖΑΦΕΡΗΣ (Πρόεδρος του Λαϊκού Ορθό-

δοξου Συναγερµού): Εάν πράγµατι –που πράγµατι- το τούρκικο
προξενείο ασκεί άλλη δραστηριότητα πέρα απ’ αυτήν που περι-
γράφεται από το διπλωµατικό κώδικα, τότε νοµίζω ότι πρέπει να
προβείτε σε ενέργειες ανάλογες µ’ αυτές που έχουν κάνει σο-
βαρά κράτη, όταν είχαν την ίδια παρενόχληση µέσα στο έδαφός
τους. 

Καταγράφεται, όµως, η θέση σας. Παρακολουθούµε και περι-
µένουµε. Είµαστε σίγουροι ότι η Ελλάδα δεν θα αφήσει αναπά-
ντητο αυτό το πάρτι που γίνεται από το τουρκικό προξενείο.
Βγαίνει η δική τους εφηµερίδα, η «ΜΠΟΥΛΤΕΝ» και αποκαλύπτει
ότι «ενώ µέχρι χθες µας έδινε λεφτά ο Τούρκος πρόξενος για να
κάνουν προπαγάνδα, άλλαξε και ήρθε καινούργιος και αυτός δεν
µας δίνει». Υπάρχει δηµόσια οµολογία γραµµένη στην εφηµε-
ρίδα.

Πώς επιτρέπουµε εµείς ξένες δυνάµεις; Εδώ ουρλιάζαµε κά-
ποτε ότι η αµερικάνικη πρεσβεία έχει σχέσεις µε κάποιους δηµο-
σιογράφους. Εδώ οµολογείται ότι έχει χρηµατοδότηση. Υπήρξε
κάποια θέση, κάποια νόρµα, κάτι άλλο; Ασχολήθηκε κανείς; Είπε
κανείς τι γίνεται και ποιος πληρώνει για προπαγάνδα εις βάρος
της χώρας; 

Μιλάµε για µια οµολογία, κύριε Αντιπρόεδρε! Αυτά δεν είναι
τυχαία πράγµατα. Υπερασπιστήκατε τον κ. Μάντατζη. Δικαίωµά
σας! Μα, ο κ. Μάντατζη είπε ευθέως ότι ο Παπανδρέου δεν κάνει
σωστά τη δουλειά του! Και είναι Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ! Για
πολύ λιγότερους λόγους έχετε διαγράψει µια σειρά στελεχών,
ακόµα και τον πρώην Πρόεδρο του κόµµατός σας. Τι σας φοβίζει
και δεν του τραβάτε το αυτί; Πιστεύετε ότι είναι τόσο ισχυρός ο
«µπάρµπας στην Κορώνη» που πιστεύει ότι έχει; 

Υπάρχει µια σειρά πραγµάτων. Είπατε ότι «Αν δεν…, θα µπο-
ρούσε να ψηφιστεί». Μα πέρυσι στις τοπικές εκλογές, πήγε κό-
ντρα στον υποψήφιο του ΠΑΣΟΚ, τον επίσηµο υποψήφιο που
χρήσατε εσείς και υποστήριξε αυτό το µόρφωµα που υπάρχει
εκεί πάνω! 

Εποµένως, λοιπόν, προκαλεί κι αδυνατείτε να τον επαναφέ-

ρετε στην τάξη. Κι όχι µόνο αυτό, αλλά σήµερα έχει η «ΔΗΜΟ-
ΚΡΑΤΙΑ» µία ωραία φωτογραφία εσάς να είστε στο ίδιο τραπέζι
µε τον κ. Μάντατζη σαν να µη συµβαίνει τίποτα. Ελπίζω σε εκείνο
το τραπέζι κάπως να του τραβήξατε το αυτί. Είναι αδιανόητο,
κύριε Αντιπρόεδρε. Έχουµε µία διαρκή πρόκληση. Κι αυτή η πρό-
κληση να γίνεται από Έλληνες Βουλευτές που καλοπληρώνει το
ελληνικό δηµόσιο; Να µας προκαλούν; Να σταµατήσει η πρό-
κληση. Είναι Ελλάδα. Μέχρι την Αλεξανδρούπολη είναι Ελλάδα.
Ας το καταλάβουν καλά οι Τούρκοι οι οποίοι συνεχίζουν να προ-
καλούν και να κλιµακώνουν την πρόκλησή τους, ιδιαιτέρως δε,
πολύ στη Θράκη. 

Και βεβαίως η Συνθήκη της Λωζάνης έχει παραβιαστεί. Είναι
καταγεγραµµένες διακόσιες ογδόντα επτά τέτοιες περίεργες το-
ποθετήσεις των Τούρκων. Καταπάτηση διακόσιες ογδόντα επτά
φορές. Και µετά από πολλά χρόνια πήγε ένας Έλληνας Υπουρ-
γός στην Ίµβρο και στην Τένεδο και δεν θυµήθηκε να µιλήσει τι
περιγράφει η Συνθήκη της Λωζάνης, για τα νησιά. 

Και δεν είναι µόνο το ότι προκαλεί εκεί η Τουρκία. Ξέρετε πολύ
καλά ότι µας προκαλεί µε πόλεµο στην Ανατολική Μεσόγειο.
Γιατί πόλεµος µε την Κύπρο σηµαίνει πόλεµος µε την Ελλάδα.
Εκτός κι αν εγώ το εννοώ διαφορετικά κι εσείς διαφορετικά. 

Και θέλω να παρακαλέσω κι εσάς, ιδιαιτέρως δε πολύ τον
Πρωθυπουργό της χώρας, να µη ζητήσει να πάει πίσω η έναρξη
των γεωτρήσεων, να µη ζητήσει να πάει πίσω η γεώτρηση. Γνω-
ρίζετε πολύ καλά γιατί σας το λέω. Η Τουρκία προκαλεί κι έχει
στριµωχτεί από την πρόκλησή της, γιατί απέναντι είναι και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Γνωρίζει η Τουρκία ότι εάν επιτεθεί, όπως έχει
δεσµευτεί, όπως κι αν επιτεθεί, το όνειρό της για συµµετοχή στην
Ευρώπη θα πάει πίσω για τριάντα χρόνια. Δεν έχετε κανένα λόγο
εσείς να δώσετε διέξοδο στο λάθος το οποίο έκανε η Τουρκία η
οποία είπε ότι θα στείλει το στόλο της, τον καλά εκπαιδευµένο
στόλο της, στην περιοχή. 

Μην έχουµε ψευδαισθήσεις. Ο Τούρκος χρησιµοποιεί άλλη
γλώσσα στη διπλωµατία κι άλλη γλώσσα για την εφαρµογή των
κανόνων ,που εκείνος θέλει. Πρέπει να είµαστε λίγο προσεκτικοί.
Κανείς δεν θέλει τον πόλεµο εδώ µέσα, µόνο τρελοί, φανατικοί
και δογµατικοί θα ήθελαν τον πόλεµο. Αυτό όµως δεν σηµαίνει
ότι θα επιτρέπουµε στον Τούρκο να δηµιουργεί εντυπώσεις,
τόσο στην περιοχή µας όσο και στη διεθνή κοινή γνώµη. Πρέπει,
λοιπόν να αντιληφθούµε ότι πρέπει να αλλάξουµε πολιτική, να
ισχυροποιήσουµε την εξωτερική µας πολιτική. 

Κύριε Αντιπρόεδρε, έχω την αίσθηση να µην πω την πεποίθηση
και τη βεβαιότητα ότι απασχολούµενοι όλοι µας µε το οικονοµικό
πρόβληµα, το οποίο είναι τεράστιο, έχουµε αφήσει τα εθνικά θέ-
µατα σε δεύτερη γραµµή. Κι ο κίνδυνος δεν είναι να πεινάσουµε
λίγο περισσότερο ή λίγο λιγότερο. Ο κίνδυνος είναι µήπως αύριο
το πρωί, η αρτιµέλεια της χώρας δεν είναι εκεί που είναι τώρα
και να έχουµε πιθανούς ακρωτηριασµούς.

Όσον αφορά αυτό το οποίο είπατε, δεν ήταν η ευρυχωρία στη
µεγαλοσύνη του Ερντογάν. Ο Ερντογάν έχασε πέντε εκατοµµύ-
ρια Τούρκους, µε την υπόθεση «Βαριοπούλα». Ένα εκατοµµύριο
διακόσιες χιλιάδες στρατός µε τις οικογένειές τους, πέντε εκα-
τοµµύρια. Του έλειπαν, λοιπόν, από το εσωτερικό πολιτικό ισο-
ζύγιο της χώρας αυτές οι ψήφοι κι έδωσε το κάτι τι στις
µειονότητες για να µπορέσει να προσεταιριστεί πέντε εκατοµµύ-
ρια µέλη µειονοτήτων που έχει µέσα. Ήταν πολιτική ανάγκης.
Δεν ήταν ούτε πολιτική αγάπης, ούτε πολιτική αλληλεγγύης, ούτε
πολιτική σοφίας. 

Θα έλεγα, λοιπόν, ότι χρειάζεται να εξετάσετε πολύ σοβαρά
αυτά τα οποία συµβαίνουν στην περιοχή. Και επιτέλους, κύριε
Αντιπρόεδρε, αναβαθµίστε λίγο το Υπουργείο Εξωτερικών. Ανα-
βαθµίστε λίγο το Υπουργείο Εξωτερικών! Απέναντι έχουµε τον
καλύτερο Υπουργό Εξωτερικών από την εποχή του Ινονού, το
Νταβούτογλου. Αναβαθµίστε το. Από τη στιγµή που δεν µπο-
ρούµε να αναβαθµίσουµε το µεγαλύτερο σκέλος, ας αναβαθµί-
σουµε αυτό το σκέλος. 

Οι στιγµές είναι πονηρές, δύσκολες και πρέπει η Ελλάδα να
λάβει σοβαρά τα µέτρα της πριν βρεθεί προ τετελεσµένων γεγο-
νότων που θα επιφέρουν ανήκεστη βλάβη στην πατρίδα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΛΑΟΣ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αντιπρό-
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εδρος της Κυβέρνησης κ. Θεόδωρος Πάγκαλος για να δευτερο-
λογήσει. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ (Αντιπρόεδρος της Κυβέρνησης):
Κύριε Πρόεδρε, κατ’ αρχάς θεωρώ αυτονόητη την επανάληψη
της παγίας θέσεως της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής ότι οποι-
αδήποτε επίθεση ή πολεµική ενέργεια εναντίον της Κύπρου απο-
τελεί επίθεση και πολεµική ενέργεια εναντίον της Ελλάδας. Αυτή
είναι η βάση της εξωτερικής µας πολιτικής και δεν µπορεί να αλ-
λάξει. 

Πιστεύω ότι επί του προκειµένου πολύ άσχηµα η τουρκική κυ-
βέρνηση παρεµβαίνει µε στρατιωτικά επιχειρήµατα και επιχειρή-
µατα εκφοβισµού. Αυτό έχει και ένα όφελος για την ελληνική
αξιοπιστία, αν θέλετε, διότι επί σειρά ετών λέγαµε στους εταί-
ρους µας ότι απειλούµεθα και µας έλεγαν ότι είµαστε υπερβολι-
κοί. Είναι σαφές ότι εδώ για ένα θέµα που δεν έχει καµµία σχέση
µε το Αιγαίο ή µε ενδεχόµενες διαφορές περί της υφαλοκρηπί-
δας µεταξύ των δύο χωρών, η Τουρκία χρησιµοποιεί το επιχεί-
ρηµα του εκφοβισµού, το επιχείρηµα του συσχετισµού δυνάµεων
και επικαλείται την υπεροπλία της, την υποτιθέµενη βέβαια υπε-
ροπλία της. 

Η Κύπρος είναι χώρα ανεξάρτητη. Είναι µέλος του ΟΗΕ και
της Ευρωπαϊκής Ένωσης και έχει το δικαίωµα αυτοτελώς να κα-
θορίσει τα οικονοµικά της συµφέροντα στην οικονοµική της ζώνη
µόνη ή σε συνεργασία µε άλλες γειτονικές χώρες, όποιες επιλέ-
ξει και όπως επιθυµεί. Αυτή είναι η θέση µας και θα στηρίξουµε
την Κυπριακή Δηµοκρατία προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Βεβαίως αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να επιδιώκουµε µια πο-
λιτική του χειρίστου σε σχέση µε την Τουρκία. Την Τουρκία πρέ-
πει να τη βλέπουµε σαν µια εξ αντικειµένου πραγµατικότητα. Δεν
τους επιλέξαµε. Ήρθαν και µας βρήκαν. Δεν πήγαµε να τους
βρούµε, αλλά εγκαταστάθηκαν και θα είναι εκεί κατά πάσα πιθα-
νότητα για το προβλεπτό µέλλον. Και γι’ αυτό πρέπει να χαιρό-
µεθα αν η Τουρκία ευηµερεί, προοδεύει οικονοµικά, εξελίσσεται
κοινωνικά και βεβαίως κατά κάποιο τρόπο βελτιώνεται και το πο-
λιτικό της σύστηµα προς την κατεύθυνση των ευρωπαϊκών ιδεών
και αρχών. 

Σε ό,τι αφορά τώρα την εξωτερική πολιτική, εγώ θα µεταφέρω
στον Πρωθυπουργό την πεποίθησή σας ότι πρέπει να δοθεί µε-
γαλύτερη σηµασία στο Υπουργείο Εξωτερικών. 

Αυτό που θα µεταφέρω και µπορώ να το κάνω άµεσα στο συ-
νάδελφο Υπουργό Εξωτερικών και στη συνάδελφο Υπουργό Παι-
δείας –είναι οι δύο Υπουργοί που βλέπω να εµπλέκονται σε
θέµατα σχετικά µε τη Θράκη- είναι ίσως η ανάγκη να συγκληθεί
µια άτυπη συνάντηση των κοµµάτων ή ίσως να έρθουν και στην
κοινοβουλευτική επιτροπή και να συζητήσουµε ειδικά για την κα-
τάσταση στη Θράκη, για τις εξελίξεις που προδιαγράφονται, για
τα προβλήµατα που υπάρχουν και σχετικά µε ποιον τρόπο πρέπει
να αντιµετωπιστούν. Αν αυτό είναι και ένα προϊόν της δικής σας
ερώτησης, πιστεύω ότι δεν χάσαµε το χρόνο µας σήµερα το
πρωί. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Αντι-

πρόεδρο της Κυβέρνησης κ. Πάγκαλο και τον Πρόεδρο του Λαϊ-
κού Ορθόδοξου Συναγερµού. 

Επόµενη είναι η πέµπτη µε αριθµό 1217/85/6-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινοβουλευτικής
Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Αλέξη
Τσίπρα προς τον Πρωθυπουργό, σχετικά µε την ιδιωτικοποίηση
της δηµόσιας υγείας και της πρόνοιας. 

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Τσίπρα θα απαντήσει ο Υπουρ-
γός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος. 

Το λόγο έχει ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Τσίπρας. 
ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, όλα τα ιστορικά παραδείγµατα αποδεικνύουν
ότι όποιες χώρες είχαν την ατυχία να πέσουν στην περιδίνηση
των πιο ακραίων νεοφιλελεύθερων πολιτικών, να πέσουν σ’ αυτό
το σπιράλ του θανάτου στο οποίο οδηγούν τα µνηµόνια και το
Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, οδηγήθηκαν µε πολύ γρήγορους
ρυθµούς στην κοινωνική κόλαση. 

Το πρώτο θύµα αυτής της κοινωνικής κόλασης, το πρώτο θύµα
των µνηµονίων και του Διεθνούς Νοµισµατικού Ταµείου, αυτών
των ανάλγητων πολιτικών ήταν η πρόνοια, η υγεία και η ασφά-
λιση. Και στους τρεις αυτούς τοµείς η κατάσταση σήµερα στη
χώρα µας είναι δραµατική. Η κατάσταση στα δηµόσια νοσοκο-
µεία είναι δραµατική. Η υποστελέχωση είναι κάτι παραπάνω από
φανερή. Δηµόσιοι λειτουργοί, νοσηλευτές και γιατροί δίνουν κάτι
παραπάνω από το χρόνο τους και το φιλότιµό τους, για να µπο-
ρέσουν να κρατήσουν όρθια τα δηµόσια νοσοκοµεία και την ίδια
στιγµή εσείς συνεχίζετε και επιµένετε σε σκληρές, ανάλγητες και
απάνθρωπες πολιτικές. Διότι, κύριε Υπουργέ, έχετε στοχεύσει
πια και στην καρδιά του κράτους πρόνοιας, στον πιο κρίσιµο
τοµέα υγείας και πρόληψης, στους φορείς και στους οργανι-
σµούς που κάνουν πολύ σπουδαίο έργο, µε ευάλωτες κοινωνικές
οµάδες. 

Προχωρήσατε µάλιστα προχθές και σε µια οριζόντια περικοπή
της τάξης του 50% στους φορείς πρόληψης και στα προγράµ-
µατα ψυχικής υγείας, που µε αυτήν την οριζόντια περικοπή της
τάξης του 50% πολύ απλά δεν θα µπορέσουν να συνεχίσουν να
λειτουργούν. Θα κλείσουν. Αντιλαµβάνεστε άραγε τι σηµαίνει
αυτό για την κοινωνική συνοχή στη χώρα µας;

Αν κλείσει το Πρόγραµµα «ΨΥΧΑΡΓΩΣ», κύριε Υπουργέ, δεν
θα µείνουν απλώς στο δρόµο χίλιους πεντακόσιους ψυχικά ασθε-
νείς. Θα αργοπεθάνουν στο δρόµο. Θα γυρίσουµε σε εποχές πε-
ρασµένες, στην εποχή του κολαστηρίου της Λέρου, πράγµατα
τα οποία είχαµε απολέσει και από τη µνήµη µας, θεωρώντας ότι
πάµε µπροστά. Σας απασχολεί αυτό εσάς, που µάλιστα προχθές
µας είπατε για την ανθρώπινη ζωή, που είναι υπέρτατη αξία, ανε-
ξαρτήτως της κοµµατικής καταγωγής του καθενός µας; Δώστε
µου µία απάντηση. 

Τι γίνεται µε τον ΟΚΑΝΑ; Συνεχίζει να υπάρχει ο ΟΚΑΝΑ ή
µήπως τον έχετε ήδη θέσει εκτός νόµου και δεν το έχουµε κατα-
λάβει; Με 50% οριζόντιες περικοπές στον ΟΚΑΝΑ, ο ΟΚΑΝΑ θα
βάλει λουκέτο, κύριε Υπουργέ. Διότι, βεβαίως, έχουµε µάθει ότι
θέλετε να βάλετε λουκέτο στη µονάδα στον Πειραιά, θέλετε να
την κλείσετε. Η µεταφορά στα νοσοκοµεία σηµαίνει κλείσιµο των
υπαρχουσών µονάδων; 

Τέλος, θα συνεχίσουν να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους τα
κέντρα πρόληψης ή θεωρείτε ότι και αυτά είναι πολυτέλεια στην
εποχή του µνηµονίου;

Και κάτι ακόµη, κύριε Υπουργέ: Σας δίνεται η ευκαιρία σήµερα
στη Βουλή των Ελλήνων στο περιθώριο της απάντησής σας στα
καίρια ερωτήµατά µου για τους πιο ευάλωτους τοµείς του χώρου
της υγείας και της πρόληψης να δώσετε κάποιες σηµαντικές εξη-
γήσεις. Να ζητήσετε συγγνώµη από µία κοινωνική κατηγορία,
τους δηµόσιους λειτουργούς, τους οποίους θίξατε βάναυσα
προχθές µε τις δηλώσεις σας, κατηγοριοποιώντας τους συλλή-
βδην µε ρατσιστικό τρόπο και ξεχνώντας ότι οι δηµόσιοι λειτουρ-
γοί είναι και αυτοί που δίνουν µε αυταπάρνηση τη ζωή τους προς
όφελος του κοινωνικού συνόλου. 

«Δηµόσιος υπάλληλος» λέτε εσείς. «Δηµόσιος λειτουργός»
σας απαντώ εγώ. Δηµόσιος λειτουργός ήταν ο πυροσβέστης που
έχασε τη ζωή του στην Πελοπόννησο πριν από ενάµιση µήνα, για
να σώσει το κοινωνικό σύνολο από τις φωτιές. Δηµόσιοι λειτουρ-
γοί είναι οι πιλότοι της Πολεµικής Αεροπορίας, οι οποίοι διακιν-
δυνεύουν τη ζωή τους καθηµερινά. Δηµόσιοι λειτουργοί ήταν και
αυτοί που σας έσωσαν εσάς, κύριε Υπουργέ, όταν πριν από ενά-
µιση χρόνο αντιµετωπίσατε σοβαρό πρόβληµα υγείας. Δεν µπο-
ρεί, λοιπόν, όλους αυτούς να τους λέτε είτε εσείς είτε
συνάδελφοί σας, «κοπρίτες», «τεµπέληδες», «ακαµάτηδες» και
να θεωρείτε ότι αυτή είναι η ουσία της κρίσης. 

Ορίστε, λοιπόν, δώστε µία δηµόσια συγγνώµη! Πείτε µας ότι
εν τη ρύµη του λόγου σας υπερβήκατε τα εσκαµµένα και προβή-
κατε σε ένα ατόπηµα το οποίο σας δίνεται η ευκαιρία σήµερα να
διορθώσετε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Ανδρέας Λοβέρδος έχει το λόγο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ
προφανώς και γνωρίζει ότι ένας πολιτικός, ένας δηµόσιος άν-
δρας λέει ό,τι λέει µετά λόγου γνώσεως. Μου δόθηκε η ευκαιρία
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χθες στη Βουλή, στην Ολοµέλεια του Σώµατος να πω ότι ό,τι είχα
να πω το είπα στις προχθεσινές µου δηλώσεις, το διευκρίνισα
στο κεντρικό δελτίο ειδήσεων του «MEGA» και σ’ αυτά που είπα
επιµένω. Αλίµονο αν περιµένουµε νουθεσίες από άλλους για να
πούµε τις απόψεις µας.

Εκείνο που επί τη ευκαιρία της παραίνεσης του κυρίου Προέ-
δρου µου δίνεται η ευκαιρία να πω, είναι ότι, κύριε Τσίπρα, η
χώρα έχει απολύτως ανάγκη –απολύτως, όµως, όσο δεν φαντά-
ζεστε ανάγκη- τη ριζοσπαστική Αναθεώρηση του Συντάγµατός
της σε σχέση µε τα θέµατα της διοίκησης και της δικαιοσύνης.
Η Ελλάδα υποφέρει από αυτούς τους δύο τοµείς, τη λειτουργία
τους και τον τρόπο µε τον οποίο και η διοίκηση και η δικαιοσύνη
έχει ερµηνεύσει το Σύνταγµα του 1975. Έτσι είναι τα πράγµατα,
κύριε Τσίπρα, κι όποιος δεν τα παραδέχεται, απλώς δηµαγωγεί
στην Αίθουσα αυτή.

Πάµε τώρα στην ουσία των πολύ σοβαρών και, πράγµατι, καί-
ριων θεµάτων που θέσατε. Λυπάµαι, αλλά σε ό,τι είπατε, πλην
ενός θέµατος που θα το διευκρινίσω, δεν έχετε δίκιο. Θέλω να
είµαι πάρα πολύ συγκεκριµένος. Δεν µπορεί κανείς να κατηγορεί
για ιδιωτικοποίηση ή για νεοφιλελευθερισµό έναν Υπουργό
Υγείας που παρ’ όλες τις τραγικές συνθήκες που περνάει ο
τόπος, επί των ηµερών του διευρύνονται οι δοµές του Εθνικού
Συστήµατος Υγείας.

Κύριε Πρόεδρε, ο κ. Καραµανλής το Μάιο του 2009, προ των
ευρωεκλογών, εγκαινίασε το Κέντρο Υγείας Αστικού Τύπου στο
Περιστέρι κι όταν έφυγε από τα εγκαίνια το κλείδωσε. Το ανοί-
ξαµε πριν από λίγους µήνες και βοηθάει διακόσιες χιλιάδες αν-
θρώπους. Ανοίξαµε το επίσης, εγκαινιασθέν αλλά κλειστό
Νοσοκοµείο της Κέρκυρας, ολοκληρώσαµε µετά από δεκαπέντε
περίπου χρόνια το Νοσοκοµείο «Άγιος Ανδρέας» στην Πάτρα,
ανοίγουµε το Κέντρο Υγείας στην Καλλικράτεια –που κακώς
έγινε- και το ανοίγουµε γιατί το Νοσοκοµείο «Άγιος Παύλος» στη
Θεσσαλονίκη θα το καλύψει χωρίς επιπρόσθετες δαπάνες και
επίσης, το Νοσοκοµείο της Ζακύνθου που σε ενάµιση µήνα θα
είναι πραγµατικότητα για το λαό του νοµού αυτού.

Σε όποιον σκέφτεται περίεργες κατασκευές στείρου ιδεολογι-
κού περιεχοµένου απαντάω ότι µε αυτά δεν αντιµετωπίζεις την
πραγµατικότητα. Αντιµετωπίζεις δικές σου απορίες, αλλά όχι την
πραγµατικότητα. Η πραγµατικότητα είναι αυτή που είπα.

Δεύτερον, θέλω να ευχαριστήσω δηµόσια µεταξύ άλλων και
το Βουλευτή σας τον κ. Κουράκη από τη Θεσσαλονίκη, τον οποίο
σας παρακαλώ να τον ρωτήσετε για τον ΟΚΑΝΑ που λέτε, γιατί
είναι ένα θέµα στο οποίο έχω σκύψει ο ίδιος προσωπικά και δου-
λεύω. 

Κύριε Πρόεδρε, από τα χίλια άτοµα της λίστας αναµονής της
Θεσσαλονίκης µέσα σε επτά µέρες εκατό έχουν µπει στα προ-
γράµµατα θεραπείας στα νοσοκοµεία µας. Σας δηλώνω εγώ –και
δεσµεύοµαι στο Σώµα, όπως το έκανα κι εχθές, επίσης- ότι στο
τέλος του Νοεµβρίου, δεν θα υπάρχει λίστα αναµονής ούτε στη
βόρεια Ελλάδα, ούτε στην Αθήνα, ούτε στην Αττική, γιατί θα κά-
νουµε αυτό που είκοσι χρόνια καθυστερήσαµε. Θα χορηγήσουµε
θεραπεία στους τοξικοµανείς που τους εκλαµβάνουµε ως ασθε-
νείς, εξ ου και η νοµοθετική πρωτοβουλία του Μιλτιάδη Παπαϊω-
άννου για την αποποινικοποίηση της χρήσης. Αφού, λοιπόν, είναι
ασθενείς, στα δηµόσια νοσοκοµεία θα βρουν το χώρο της θερα-
πείας τους κι όχι φυσικά σε κέντρα του ΟΚΑΝΑ, που είναι στα
κέντρα των πόλεων, δεν είναι νοσοκοµεία και υποκατέστησαν τα
νοσοκοµεία, γιατί επί είκοσι χρόνια εκλαµβάναµε στα λόγια ως
ασθενείς τους τοξικοµανείς, στην πράξη όµως ως κακούργους.

Κύριε Πρόεδρε, µε αυτή µας την πρακτική σε τέτοιες τραγικές
συνθήκες, καταφέρνουµε µία συµπεριφορά που οδηγούσε 4%
ετησίως αυτών των ανθρώπων στο θάνατο και 8% στις φυλακές
για πληµµελήµατα, παραβατικότητες ή και κακουργήµατα να
τους ξαναγυρίσουµε στη ζωή. Η ευγνωµοσύνη αυτών των αν-
θρώπων είναι η δικιά µας ικανοποίηση. Δεν περιµένουµε, λοιπόν,
τίποτα άλλο. Έχουµε την ικανοποίηση των ασθενών που µας εκ-
φράζεται. Δεν περιµένουµε να µας το επιβεβαιώσει αυτό κανείς. 

Θα ήταν όµως, συµπεριφορά πολιτικού θάρρους να δώσετε
µία καλή κουβέντα γι’ αυτήν τη δραστηριότητα του ΕΣΥ στην Αί-
θουσα αυτή. Όποιος δέχεται ενός πολιτικού του αντιπάλου κάτι
καλό, στο πεδίο της λογικής κερδίζει, κύριε Τσίπρα, ποτέ δεν

χάνει.
Τρίτον, αναφέρετε στην ερώτησή σας ως µορφή ιδιωτικοποί-

ησης τα πεντακόσια πενήντα κρεβάτια του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας που προσπαθούµε τώρα µε προγραµµατικές συµφωνίες,
να τα δώσουµε –µε την έννοια της πελατείας- σε ιδιωτικές ασφα-
λιστικές εταιρείες. Ναι, το ψηφίσαµε αυτό και έχουµε πάρει και
τις σχετικές κανονιστικές πράξεις. Τώρα προσπαθούµε να δια-
µορφώσουµε τις σχετικές συµφωνίες που θα δώσουν κάποια
χρήµατα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι κακό αυτό; Αυτή η πρακτική αφορά
κρεβάτια τα οποία σήµερα δεν έχουν ασθενείς.

Όταν ένα νοσοκοµείο στο κέντρο ή στην περιφέρεια έχει κενά
το 30% των κρεβατιών του –δεν τα καταλαµβάνει κάποιος ασθε-
νής- γιατί να µην αξιοποιηθούν; Γιατί να µην αξιοποιηθεί αυτή η
περιουσία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας χάριν του ίδιου;
Πραγµατικά δεν το καταλαβαίνω. Εδώ θέλω να πω περισσότερα
αλλά δεν θέλω να καταχραστώ την επιείκεια του κυρίου Προέ-
δρου.

Εµείς µέσα από τις διαδικασίες του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας θεραπεύουµε σήµερα 30% περισσότερους ασθενείς σε
σχέση µε το 2009, µε το 80% του προϋπολογισµού του 2009. Πε-
ρισσότεροι άνθρωποι φεύγουν από τον ιδιωτικό τοµέα και έρχο-
νται στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας λόγω της κρίσης. Εµείς µε το
80% των χρηµάτων που µπορούσαµε να διαθέσουµε για το
Εθνικό Σύστηµα Υγείας το 2009, καλύπτουµε αυτό το 30%. Πώς
µπορεί να πει κανείς ότι η αναζήτηση της συνδροµής διαπιστευ-
µένων γιατρών, χάριν του ΕΣΥ και για το ΕΣΥ, που είναι ενταγµέ-
νοι στον Εθνικό Οργανισµό Πρωτοβάθµιας Υγείας, είναι κι αυτό
ζήτηµα που σχετίζεται µε την ιδιωτικοποίηση;

Όλα αυτά είναι κουβέντες, είναι δηµαγωγία, δεν έχουν σχέση
µε την πραγµατικότητα και εµείς µε τις πολιτικές µας εκφρά-
ζουµε την αγωνία να κάνουµε όσα πολιτικά σκεπτόµαστε πράξη
χάριν των ανθρώπων.

Έχετε σε ένα θέµα δίκιο. Το δηλώνω. Ήταν και για µας αιφνι-
διαστική η απόφαση να περικοπούν οι δαπάνες µας για τα προ-
γράµµατα ψυχικής υγείας και ορισµένες φορές για τα
προγράµµατα που έχουµε στο ΚΕΘΕΑ και στον ΟΚΑΝΑ, αλλά και
σε άλλα θέµατα που αφορούν φορείς που εποπτεύουµε. Ε, δεν
θα µπορούσαµε να τα βγάλουµε πέρα. 

Παράλληλα, αν, πράγµατι, γινόταν αυτό σε επίπεδο γενικό και
οριζόντιο –όχι ειδικά γι’ αυτούς τους τοµείς- θα είχαµε πρόβληµα
και µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, στην οποία θα έπρεπε να επιστρέ-
ψουµε κάποιες εκατοντάδες εκατοµµύρια.

Για το Πρόγραµµα «ΨΥΧΑΡΓΩΣ» έχετε δίκιο. Αλλά είπα χθες
στην κ. Διώτη, ότι από αυτά τα χρήµατα, που ήταν σε οριζόντιο
πλαίσιο και για όλα τα Υπουργεία –ο κ. Σαχινίδης είπε να κοιτά-
ξουµε να κάνουµε όποια περικοπή µπορούµε- εξασφαλίσαµε το
90% αυτών που υποτίθεται ότι θα µπορούσαν να περικοπούν.

Για µένα υπάρχει ένα έλλειµµα 7 εκατοµµυρίων ευρώ -από το
σύνολο των χρηµάτων που θα περικόπτονταν αν εφαρµοζόταν η
παραίνεση Σαχινίδη- που θα κοιτάξω να το βρω κάνοντας εξοι-
κονόµηση και από άλλους τοµείς του Υπουργείου µου για να κα-
λύψω τις ανάγκες του Δεκεµβρίου.

Δηλώνω, να µην ανησυχείτε. Έχετε δίκιο ότι αυτή ή οριζόντια
περικοπή άγγιζε όλο το δηµόσιο τοµέα και αυτήν την ευαίσθητη
κοινωνική του πλευρά. Αλλά συνεννοηθήκαµε µε τον κ. Σαχινίδη
-και διαβεβαίωσα την κ. Διώτη χθες- ότι σ’ αυτόν τον τοµέα θα
ανταποκριθούµε µε τη δυσκολία του Δεκεµβρίου, την οποία και
θα καλύψω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Πρόε-
δρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπα-
στικής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, πράγµατι, έχω δίκιο και χαίροµαι που το ανα-
γνωρίζετε, διότι τα προγράµµατα αυτά –αναφέροµαι ιδιαίτερα
στο πρόγραµµα της ψυχιατρικής µεταρρύθµισης και αποασυλο-
ποίησης- ήταν ένα σηµαντικό βήµα για τη χώρα µας που παρείχε
και παρέχει εξαιρετικές υπηρεσίες. Έδωσε τέλος στο στίγµα που
κουβαλούσαν συνάνθρωποί µας και οι οικογένειές τους.

16740 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Άρα, είναι, πράγµατι, οδυνηρό να αντιληφθούµε ότι χίλιοι πε-
ντακόσιοι άνθρωποι που βρίσκονται σήµερα στα οικοτροφεία και
στους ξενώνες, θα βρεθούν στο δρόµο αν σταµατήσει το Πρό-
γραµµα «ΨΥΧΑΡΓΩΣ» και άλλοι τριάντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι
που υποστηρίζονται σε όλη την Ελλάδα, θα µείνουν χωρίς στή-
ριξη.

Η λύση, λοιπόν, είναι µία. Η λύση είναι να γυρίσετε πίσω τα
λεφτά που αφαιρέσατε ή να δώσετε όσα είστε υποχρεωµένοι να
δώσετε. Αυτή είναι η λύση και πρέπει να το κάνετε τάχιστα, διότι
πρέπει να σας πω ότι οι εργαζόµενοι σ’ αυτά τα προγράµµατα
είναι απλήρωτοι εδώ και µήνες. 

Πρέπει να σας υπενθυµίσω –το είπατε, αν δεν κάνω λάθος, εν
τη ρύµη του λόγου σας- ότι έχουµε πάρει χρήµατα από την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση γι’ αυτά τα προγράµµατα. Μάλιστα θα κατα-
θέσω στα Πρακτικά και την απάντηση του Επιτρόπου στην
ερώτηση του Ευρωβουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ Νίκου Χουντή όπου
αναφέρει ότι η Ελλάδα δυστυχώς, έχει απορροφήσει µόλις το
2% του προγράµµατος ψυχικής υγείας του ΕΣΠΑ. Εδώ κανείς
αναρωτιέται: Είναι δυνατόν, κύριε Υπουργέ, το 2%; Εδώ µάλλον
συναγωνίζεται η ανικανότητα µε τον αµοραλισµό. 

Κύριε Υπουργέ, µας κατηγορείτε πολλές φορές για έλλειψη
προτάσεων. Θα σας θυµίσω ότι ο Συνασπισµός Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κατέθεσε πρόταση νόµου για την εύρυθµη λειτουργία
των κέντρων πρόληψης προκειµένου να µη µένουν απλήρωτοι οι
εργαζόµενοι εκεί που αγαπούν τη δουλειά τους και την κάνουν
πάρα πολύ καλά, για το σηµαντικότατο ρόλο που παίζουν στην
ελληνική κοινωνία. Τότε εσείς µας απαντήσατε, αν θυµάστε καλά,
ότι κάνουµε πρόταση για ρουσφέτι απέναντι σε συγκεκριµένους
εργαζόµενους.

Θα ήθελα επίσης, να σας πω για τον ΟΚΑΝΑ να περάσουν βε-
βαίως τα κέντρα στα νοσοκοµεία, αλλά πού να περάσουν, κύριε
Υπουργέ; Σε ποιες δοµές να περάσουν; Στα τρίτα υπόγεια των
νοσοκοµείων και σε κοντέινερς θα λειτουργούν; Εν πάση περι-
πτώσει, αυτή η επιλογή, γιατί πρέπει να συνοδευτεί από το κλεί-
σιµο των κέντρων του ΟΚΑΝΑ, που σήµερα λειτουργούν
εύρυθµα; Αν µειωθεί η λίστα, αν εξαντληθεί η λίστα, βεβαίως κι
εγώ µαζί σας. Όταν όµως γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι σήµερα
η λίστα είναι σε πολύ µεγάλα µεγέθη, γιατί κλείνετε τις δοµές
που λειτουργούν και γιατί µπαίνετε κι εσείς σ’ αυτήν τη ρατσι-
στική –επιτρέψτε µου την έκφραση- αντίληψη ότι τα κέντρα του
ΟΚΑΝΑ είναι ένα πρόβληµα που δεν πρέπει να το µοιράζουµε σε
όλους ή ότι θα τελειώσουµε το παραµύθι µε τον ΟΚΑΝΑ; Κάτι τέ-
τοιο άκουσα ότι είπατε τις προάλλες. Ελπίζω να µην το είπατε
αυτό και να µου έχει µεταφερθεί λάθος. 

Κύριε Υπουργέ, τα δηµόσια νοσοκοµεία είναι υπό κατάρρευση.
Μην εξωραΐζετε την κατάσταση. Βρείτε µου εσείς δηµόσια νο-
σοκοµεία που έχουν 30% των κλινών να κάθονται και πάµε µαζί
να τα δούµε, διότι εγώ κάθε φορά που επισκέπτοµαι ένα δηµόσιο
νοσοκοµείο, όχι µόνο είναι υπερπλήρεις οι κλίνες, αλλά αντιστοι-
χεί και µία νοσηλεύτρια ή ένας νοσηλευτής για πάνω από δέκα ή
δεκαπέντε ασθενείς. Αυτή είναι η πραγµατικότητα σήµερα.

Τέλος, για όσα είπατε σε σχέση µε τα προγράµµατα θα κρι-
θείτε και θα είµαστε πάλι εδώ να σας ελέγξουµε. 

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω ένα σχόλιο. Ζήτησα από
τον Υπουργό στο περιθώριο της επίκαιρης ερώτησής µου να
δώσει µία απάντηση συγγνώµης σ’ αυτά που πρόσβαλαν µία ολό-
κληρη κοινωνική κατηγορία. Η απάντηση που µου έδωσε µού
απέδειξε την αρχική µου πεποίθηση. Ο κ. Λοβέρδος έχει πλήρη
συνείδηση των λόγων του και γνωρίζει πλήρως τη συµβολική και
πολιτική αξία των λεγόµενών του. 

Κύριε Υπουργέ, όταν µιλάτε για το Σύνταγµα λέγοντας
«γραµµή Μαζινό», στην πραγµατικότητα προαναγγέλλετε την κα-
τάργηση του Συντάγµατος. Όταν ευτελίζετε δηµοκρατικές κατα-
κτήσεις της Μεταπολίτευσης και µιλάτε για αντιστροφή του
µετεµφυλιακού κλίµατος, στην πραγµατικότητα προαναγγέλλετε
την επιστροφή στο µετεµφυλιακό κλίµα για την Αριστερά, που
αντιδρά στην πολιτική σας και για όσους αντιστέκονται στην πο-
λιτική σας.

Και τέλος, όταν επιτίθεστε µε ρατσιστικές αναφορές στους δη-
µόσιους υπαλλήλους στην ουσία δίνετε σήµα ότι εσείς είστε
αυτός ο άνθρωπος που χρειάζονται τα νέα κέντρα εξουσίας, που

δεν θα διστάσει να κάνει τη δουλειά τους.
Διαπιστευτήρια δίνετε, κύριε Υπουργέ, σε ντόπια και ξένα κέ-

ντρα ότι εσείς είστε ο πρόθυµος, εσείς είστε ο κατάλληλος, να
προχωρήσετε σ’ αυτό το καταστροφικό έργο χωρίς να κρύβεστε,
όπως κρύβεται σήµερα ο Πρωθυπουργός.

Μόνο που, κύριε Υπουργέ, λογαριάζετε χωρίς τον ξενοδόχο,
διότι ξενοδόχος είναι ο ελληνικός λαός. Αυτός θα κρίνει. Θα µας
κρίνει όλους. Τα κέντρα εξουσίας χρειάζονται σήµερα σκληρούς
πολιτικούς, που να λένε δήθεν αλήθειες, αλλά στην πραγµατικό-
τητα να είναι τόσο θρασείς, ώστε να µπορούν να επιχειρήσουν
τη µεγαλύτερη δυνατή καταστροφή µε επιθετικό τρόπο χωρίς
ντροπή. Αυτά τα κέντρα εξουσίας δεν θα έλεγα ότι είναι ντόπια
και ξένα. Ξένα είναι, κυρίως. Τα ντόπια που ξέρουν την ελληνική
πραγµατικότητα φοβούνται την επόµενη µέρα. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι δεν είναι ούτε η τρόικα, ούτε τα µέσα της
διαπλοκής, που έχουν την τιµή να σας φιλοξενούν τέσσερις,
πέντε φορές την ηµέρα, αυτοί που θα κρίνουν την πορεία του
τόπου. Ο λαός θα κρίνει την πορεία του τόπου. Ο λαός θα µας
κρίνει όλους και αυτή η κρίση θα έρθει πολύ σύντοµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υπουργός Υγείας και
Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Ανδρέας Λοβέρδος, έχει το λόγο για
τη δευτερολογία του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κύριε Πρόεδρε, σε πολύ ήρεµο τόνο είπατε πάρα
πολύ βαριές κουβέντες και για µένα προσωπικά και για τις από-
ψεις µου και για το χώρο που έχω την τιµή να ανήκω. 

Θα σας απαντήσω µόνο µε µια φράση. Εσείς προσωπικά και ο
πολιτικός σας χώρος στις αγκυλώσεις της µεταπολιτευτικής Ελ-
λάδας, του διοικητικού, του δικαστικού και του κοινωνικού της
συστήµατος, στηρίζετε και την ύπαρξή σας και τα επιχειρήµατά
σας. Εµείς έχουµε το χρέος, αναγνωρίζοντας λάθη, αναγνωρίζο-
ντας προβλήµατα, να κάνουµε υπέρβαση, να φύγουµε µπροστά,
να ξεπεράσουµε ένα µεταπολιτευτικό πολύ αρνητικό δεδοµένο
για τη χώρα που την κρατάει πίσω. 

Και πώς θα γίνει αυτό; Και κλείνω µε αυτό τη σκέψη µου. Για
µένα καίρια σηµασία έχει µια πολιτική πρακτική επίλυσης προ-
βληµάτων και διαρθρωτικών αλλαγών εδώ και τώρα, όσο µπο-
ρούµε πιο γρήγορα και σε ένα δεύτερο πολιτικό κοινωνικό και
συµβολικό επίπεδο η ριζοσπαστική –επαναλαµβάνω- αλλαγή του
Συντάγµατος της χώρας. 

Σε ό,τι αφορά πρωτίστως τη διοίκηση και τη δικαιοσύνη,
όποιος έχει συνείδηση του τι ακριβώς συµβαίνει στην Ελλάδα σή-
µερα, το πώς η χώρα διοικείται και λειτουργεί ξέρει καλά, κύριε
Πρόεδρε, ότι σηµασία δεν έχει στη χώρα αυτή να έχεις άποψη.
Σηµασία δεν έχει µόνο να έχεις ανθρώπους να µεταφράσουν την
άποψή σου σε πράξη, αλλά σηµασία έχει, να ξέρεις να νικάς τη
γραφειοκρατία όπου αυτή υπάρχει: και στη διοίκηση και στη δι-
καιοσύνη. Αν δεν έχεις αυτήν την τρίτη δυνατότητα, και η άποψή
σου και οι άνθρωποί σου θα πάνε χαµένοι. Χαµένοι οι άνθρωποί
σου, χαµένες οι απόψεις σου.

Πάµε τώρα στα υπόλοιπα θέµατα που έχετε θίξει. Η ερώτησή
σας στο πλαίσιο του επιχειρήµατός σας περί δήθεν ιδιωτικοποί-
ησης –που προσπαθώ να καταρρίψω και νοµίζω αποτελεσµατικά
το κάνω- έχει και το επιχείρηµα ότι νοθεύουµε το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας µε γιατρούς που έρχονται από τον ιδιωτικό τοµέα. 

Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω καλά ξέρετε ότι στην Ελλάδα εκδηλώ-
νεται ένα σύµπτωµα µε τραγικούς όρους: ένα σύµπτωµα ανορ-
θολογισµού και ανοησίας που βάση του έχει το πελατειακό
σύστηµα. Έχουµε µέσα στο ΕΣΥ και έξω απ’ αυτό –ελεύθερους
γιατρούς δηλαδή, αλλά και µέσα στο ΕΣΥ- υπερδιπλάσιο αριθµό
γιατρών απ’ ό,τι όλες οι χώρες του ΟΟΣΑ και ταυτοχρόνως,
κύριε Πρόεδρε, το τραγικό είναι ότι έχουµε υποτριπλάσιο αριθµό
νοσηλευτών. Έχουµε ένα γιατρό για ένα κρεβάτι, όχι καν για ένα
ασθενή, όταν οι άλλοι έχουν το µισό και λίγο παρακάτω. Και
έχουµε ένα νοσηλευτή –επιτρέψτε µου σε θετική κατεύθυνση µια
διόρθωση σε κάτι που είπατε- πολλές φορές για τριάντα ασθε-
νείς. 

Αντί αυτό το σύστηµα εδώ να κάνει λόγο για πρόσληψη νοση-
λευτών, όντας ένα σύστηµα ιατροκεντρικό, συζητάει από το πρωί
µέχρι το βράδυ για ελλείψεις σε γιατρούς. Και πολλές φορές συ-
νεργάτες σας Βουλευτές πέφτουν σε αυτήν την παγίδα.
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Εγώ έχω ξεκαθαρίσει ότι όσο είµαι Υπουργός Υγείας, εάν η
Κυβέρνηση στο πλαίσιο των αναγκών και των προβληµάτων που
έχει η χώρα, µπορέσει για το Υπουργείο µας να εξασφαλίσει µία
θέση, αυτή θα είναι για νοσηλευτή και όχι για γιατρό. 

Στους γιατρούς έχουµε το εξής φαινόµενο, κύριε Πρόεδρε, το
οποίο είναι νοµίζω, πραγµατικά, χαρακτηριστικό: Υπερδιπλάσιο
αριθµό γιατρών έξω και µέσα στο ΕΣΥ και ταυτοχρόνως ελλεί-
ψεις σε γιατρούς. Πώς συνέβη αυτό; 

Συνέβη για δύο λόγους, κύριε Πρόεδρε. Έχουµε πελατειακή
αναπαραγωγή του ιατρικού προσωπικού στις περιφέρειες εκεί-
νες όπου είχε το νοσοκοµείο και οι γιατροί του «µπάρµπα στην
Κορώνη», που λέµε –µε συγχωρείτε για την έκφραση- δυνατό-
τητα ρουσφετιού, στο κέντρο δηλαδή. Έτσι το άλφα νοσοκοµείο
έπαιρνε γιατρούς. Και αυτές, όµως, οι προσλήψεις δεν γίνονταν
µε κριτήριο τι ανάγκες έχουν σε ειδικότητες, αλλά µέσω αναπα-
ραγωγής υφισταµένων µονάδων στο σύστηµα υγείας. Οι αναι-
σθησιολόγοι αναπαρήγοντο σε βάρος άλλων ειδικοτήτων που
έλειπαν και λείπουν.

Με αυτού του ύφους την πρακτική αντιµετωπίζει το Υπουργείο
Υγείας σήµερα υπερδιπλάσιο αριθµό γιατρών και ταυτόχρονα
ελλείψεις.

Δεύτερον, κύριε Πρόεδρε, για να δείτε πώς δουλεύει το σύ-
στηµα πια έξω από το κράτος, αλλά µε βάση τις καθυστερήσεις
και τη διαφθορά του κράτους: Κάνουµε προκηρύξεις στη Ζά-
κυνθο, στα Χανιά, κάνουµε προκηρύξεις στο Μεσολόγγι, δηλαδή
δίπλα στο Αγρίνιο και πολύ κοντά στην Πάτρα µε τη γέφυρα πια
και οι προκηρύξεις µένουν άγονες. Δεν καταθέτει υποψηφιότητα
κανείς, ενώ µιλάµε για ανεργία στο χώρο των γιατρών.

Γιατί συµβαίνει αυτό; Διότι το επάγγελµα ευδοκιµεί στα µε-
γάλα αστικά κέντρα, όχι κυρίως µέσω της λειτουργίας των ελευ-
θέρων επαγγελµατιών, αλλά µέσα από την αποµύζηση του ΕΣΥ,
το οποίο προστατεύεται και µε έναν τρόπο που δεν βλέπει τις κα-
κοδαιµονίες του που εµείς καλούµαστε να λύσουµε.

Τι είπαµε, λοιπόν, για να ξεπεράσουµε το πρόβληµα; Απέδωσε
δεκαετίες τώρα η πολιτική των κινήτρων; Εγώ έχω συνάδελφο
και προσωπικό φίλο το Δηµήτρη Βαρβαρίγο, Βουλευτή Ζακύν-
θου, ο οποίος επανειληµµένα φέρνει το θέµα στη Βουλή για τις
προκηρύξεις που γίνονται για πρόσληψη καρδιολόγου στο νησί
του και ποτέ δεν πάει κανείς υποψήφιος. Και πώς θα του απα-
ντήσω; Με κίνητρα; Αφού τα κίνητρα κανείς δεν τα σέβεται και
δεν τα αξιοποιεί. Πρέπει κάτι να κάνουµε. 

Είπαµε, λοιπόν, οι γιατροί που είναι διαπιστευµένοι στο σύ-
στηµα, µέσα από τη σχέση τους µε τον Ενιαίο Οργανισµό Πρω-
τοβάθµιας Υγείας, να µπορούν µε απόφαση του διοικητικού
συµβουλίου του νοσοκοµείου –σηµειώστε πως ήθελα µε από-
φαση του διοικητή του νοσοκοµείου, αλλά πείστηκα εν µέρει από
το επιχείρηµα ότι στο διοικητικό συµβούλιο υπάρχει και ιατρικός
υπεύθυνος και άρα είναι πιο αντικειµενική η κρίση του- να προ-
σκαλούν ένα γιατρό που δουλεύει στον ΕΟΠΥ για µία ηµέρα την
εβδοµάδα, από το πρωί µέχρι το βράδυ, να προσφέρει τις υπη-
ρεσίες του στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλώ, κύριε
Υπουργέ, να ολοκληρώσετε.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.

Μου αντέταξαν το επιχείρηµα: Και αυτόν το γιατρό ποιος θα
τον ελέγχει; Η απάντησή µου είναι: αυτοί που ελέγχουν και τους
γιατρούς του ΕΣΥ. Δεν είναι καλός ο τρόπος ελέγχου των για-
τρών του ΕΣΥ; Δεν θα ελέγχεται καλά και αυτός. Είναι καλός ο
τρόπος ελέγχου των γιατρών του ΕΣΥ; Θα ελέγχεται καλά και
αυτός. Γιατί αυτό να µην είναι πλεονέκτηµα για το σύστηµα και
να είναι ιδιωτικοποίηση;

Εµείς είµαστε οπαδοί του Εθνικού Συστήµατος Υγείας και η
παράταξή µας, µε τον αείµνηστο Γεννηµατά, το εγκαθίδρυσε και
οι Υπουργοί µας πάλεψαν –άλλος πολύ, άλλος λίγο- να κάνουν
κάποιες αλλαγές.

Εκτιµώ και τη συµβολή και ορισµένων Υπουργών της Νέας Δη-
µοκρατίας στον τοµέα αυτό. Παλεύουµε σήµερα να τους προσ-
δώσουµε ευελιξία για να το κρατήσουµε στη ζωή, κύριε

Πρόεδρε. 
Και απέδειξε –κλείνω εδώ- η ενσωµάτωση των θεραπευτικών

µεθόδων του ΟΚΑΝΑ, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, ότι το
ΕΣΥ έχει πολύ µεγάλες δυνατότητες. Ανέλαβε µία δράση που
αφορά επτά χιλιάδες ανθρώπους, χωρίς ούτε ένα άτοµο επι-
πλέον προσωπικό και ούτε ένα άτοµο που να προσλάβουµε ή ένα
ευρώ να δώσουµε, και φέρνει εις πέρας την εξάντληση της λί-
στας της ντροπής των επτά ετών και τριών µηνών. Και µέχρι το
τέλος Νοεµβρίου δεσµεύοµαι, όποιος ζητά συµµετοχή στο πρό-
γραµµα, να µπαίνει το αργότερο µέσα σε δεκαπέντε µέρες, αντί
για επτά χρόνια που είναι σήµερα.

Ακούστε όµως. Μου λέτε: Γιατί να κλείσει το κέντρο παροχής
θεραπείας στο κέντρο του Πειραιά; Πάµε µία µέρα κι εκεί µαζί
να δείτε τι υφίσταται όλος ο περιβάλλον χώρος; Πάµε να δείτε τι
γίνεται µε τις επιχειρήσεις που είναι εκεί, µε τους δικηγόρους
που είναι εκεί, µε τους ιδιοκτήτες ακινήτων που είναι εκεί; Πάµε
να δούµε τι γίνεται µε τους εµπόρους, τα µικροµάγαζα και τα µε-
γάλα µαγαζιά, µε την κατάσταση που έχει δηµιουργηθεί; 

Όταν επί είκοσι χρόνια αγκυλώσεων δεν εντάσσαµε τους
ασθενείς στα νοσοκοµεία, µαζεύονταν -και µαζεύονται- στο κέ-
ντρο της Αθήνας και του Πειραιά οι άνθρωποι που ήθελαν να
µπουν στα προγράµµατα, δεν έβρισκαν θέση και ήταν και είναι η
εύκολη λεία του οργανωµένου εγκλήµατος, πρέπει να άρουµε
τις προϋποθέσεις λειτουργίας του οργανωµένου εγκλήµατος.
Θα προστατεύσουµε τα βαποράκια και τους εµπόρους των ναρ-
κωτικών; Θα αφήσουµε τους ανθρώπους εκεί ακόµη; Όχι, κύριε
Πρόεδρε. 

Δεν λέω ότι το λέτε εσείς αυτό, αλλά λέω ότι η κατάσταση,
όπως την υπερασπίζεστε, εκεί οδηγεί αντικειµενικά, εάν δεν κλεί-
σουν αυτές οι µονάδες, όχι για να πεταχτούν στο δρόµο οι άν-
θρωποί τους ή οι ασθενείς, αλλά για να µεταφερθούν και αυτοί
στα νοσοκοµεία. Ειδικά µε τον Πειραιά στις 28, 29, 30 Σεπτεµ-
βρίου θα µπουν πέντε νοσοκοµεία στο πρόγραµµα και έτσι στις
2 Οκτωβρίου εγώ προσωπικά θα το κλείσω αυτό το κέντρο, στο
κέντρο του Πειραιά, που ταλαιπωρεί τόσες χιλιάδες ανθρώπους.
Εγγυώµαι ότι θα γίνει αυτό. Δεσµεύοµαι προσωπικά και εδώ θα
είµαστε να το κάνουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Ανδρέα Λο-
βέρδο, αλλά και τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ, κ. Αλέξη Τσίπρα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα παρακαλούσα να τηρούνται
οι χρόνοι. Έχουµε ακόµα έξι επίκαιρες ερωτήσεις. Υπολογίζω ότι
δεν θα µπορέσουµε ούτε στις 12:30 να ξεκινήσουµε την επερώ-
τηση, η οποία είναι και εξαιρετικώς ενδιαφέρουσα και µε πολύ
µεγάλο αριθµό επερωτώντων Βουλευτών. Παρακαλώ, προτασ-
σόµενης της τρίτης επίκαιρης ερώτησης δευτέρου κύκλου, να
τηρούνται οι χρόνοι.

Σειρά, λοιπόν, έχει η τρίτη µε αριθµό 1234/6-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Πρωτούλη προς τον Υπουργό
Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την αντιµετώ-
πιση των προβληµάτων του Τµήµατος Ινοκυστικής του Νοσοκο-
µείου Παίδων «Η Αγία Σοφία».

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Πρωτούλη θα απαντήσει ο
Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, κ. Ανδρέας Λο-
βέρδος.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδος, κ. Ιωάννης Πρωτούλης, να διατυπώσει επί δίλε-
πτο την επίκαιρη ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Πρωτούλη, έχετε το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, φέρνουµε το θέµα της κατάργησης του µονα-

δικού τµήµατος ινοκυστικής που υπάρχει στη χώρα µας και είναι
στο Νοσοκοµείο Παίδων «Η Αγία Σοφία». Εσείς λέτε ότι συγχω-
νεύεται, στην πράξη όµως καταργείται. 

Θέλω να πω δύο λόγια και για το Σώµα, αλλά πολύ δε περισ-
σότερο και για τον κόσµο που µας ακούει για την κυστική ίνωση. 

Στην Ελλάδα εκτιµάται ότι οι φορείς της κυστικής ίνωσης είναι
περίπου πεντακόσιες χιλιάδες µε πεντακόσιες πενήντα χιλιάδες,
οι οποίοι έχουν την πιθανότητα, εφόσον παντρευτούν έναν άλλο
φορέα, να αποκτήσουν ένα παιδί µε κυστική ίνωση. Είναι µια
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ασθένεια ιδιαίτερα απειλητική για τη ζωή, ανίατη, κληρονοµική,
αλλά βέβαια δεν είναι µεταδοτική. Υπολογίζεται ότι γεννιούνται
µε αυτήν τη νόσο πενήντα παιδιά κάθε χρόνο, ένα παιδί την εβδο-
µάδα. Οι ασθενείς είναι οκτακόσιοι σε όλη την Ελλάδα και οι τε-
τρακόσιοι εξυπηρετούνται, θεραπεύονται, παρακολουθούνται
από το Τµήµα Ινοκυστικής του Νοσοκοµείου Παίδων «Αγία
Σοφία».

Με βάση όλες τις διεθνείς προδιαγραφές, ένα κέντρο κυστικής
ίνωσης πρέπει να είναι ανεξάρτητο από άλλες κλινικές, να έχει
τη δική του υποδοµή, µονόκλινα δωµάτια για τη νοσηλεία ασθε-
νών, ειδικό εξοπλισµό και εργαστήρια για τις διάφορες εξετά-
σεις, όργανα φυσιοθεραπείας, κ.λπ.. Πρέπει να έχει τρεις
τουλάχιστον εξειδικευµένους στην κυστική ίνωση, φυσιοθερα-
πευτές, διαιτολόγο, νοσηλευτή µε εµπειρία στη νόσο. Είναι µόνο
δύο οι γιατροί για τετρακόσιους ασθενείς και για τους ενήλικες
είναι ακόµα άλλοι δύο, ένας στο Σισµανόγλειο και -αν δεν κάνω
λάθος- ένας στο Λαϊκό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας παρακαλώ, θα ήθελα µισό λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε.
Για την ασθένεια αυτή δεν υπάρχει προγεννητικός έλεγχος,

ενώ η επιστήµη µπορεί να κάνει προγεννητικό έλεγχο. Ο έλεγχος
αυτός δεν είναι υποχρεωτικός, δεν καλύπτεται από τα ασφαλι-
στικά ταµεία και κυρίως τα αποτελέσµατα από διάφορες ιδιωτι-
κές κλινικές, που κάνουν προγεννητικό έλεγχο, δεν είναι
αξιόπιστα. 

Η συγχώνευση, η αµέλεια είναι εγκληµατική πολιτική. Το να
συγχωνευθεί και να καταργηθεί ένα τέτοιο τµήµα, είναι βαρβα-
ρότητα, κύριε Υπουργέ. 

Η επιστήµη κατάφερε όλα αυτά τα χρόνια και στη χώρα µας
να ανεβάσει το προσδόκιµο από τα οκτώ χρόνια στα είκοσι πέντε
κι εµείς αυτό το µοναδικό τµήµα που υπάρχει, το καταργούµε,
το καταργείτε εσείς µε την πολιτική σας, γιατί το κοστολογείτε.
Όντως, αυτή είναι µια θεραπεία µε υψηλό κόστος. Αλλά µε αυτό
το κριτήριο θα υπολογιστεί η υγεία του πληθυσµού, µε το κό-
στος; 

Κύριε Υπουργέ, συγγνώµη, αλλά µιλάµε για ένα πολύ σοβαρό
θέµα κι εσείς µιλάτε µε τον κ. Σηφουνάκη κι εδώ υπάρχει κόσµος,
που δεν ξέρει τι θα κάνει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Κάνετε πολύ λάθος.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ο κόσµος δεν ξέρει τι θα κάνει την
επόµενη µέρα. Αυτό είναι ένα πολύ σοβαρό θέµα. Μιλάµε για τε-
τρακόσια παιδιά, τα οποία µπορεί να µη φτάσουν ούτε καν στην
εφηβεία, ενώ η επιστήµη βρίσκεται στη διαδικασία έρευνας για
τη ριζική αντιµετώπιση αυτής της ασθένειας. 

Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ να απαντήσετε συγκεκριµένα
τι θα γίνει µε το τµήµα, τι θα γίνει µε τους γιατρούς που χρειάζο-
νται, τι θα γίνει για την ενηµέρωση του κόσµου και βέβαια, τι θα
γίνει για να εξασφαλιστεί και να γίνει υποχρεωτικός ο δηµόσιος
προγεννητικός έλεγχος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, κύριε συ-
νάδελφε.

Ο Υπουργός, κ. Ανδρέας Λοβέρδος, έχει το λόγο. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Στην απειρία σας οφείλεται η κρίση που εκφρά-
σατε για µένα και για τον κ. Σηφουνάκη. Σας δικαιολογούσαµε
και µάλιστα, ασκούσαµε κριτική στο ύφος του υπηρεσιακού ση-
µειώµατος, για να σας απαντήσω. Λέγαµε ότι έχετε δίκιο να το
θέτετε και ότι ο τρόπος που µας απαντάει η υπηρεσία, δεν µας
επιτρέπει και εµάς να καταλάβουµε τι µας λέει, για να σας απα-
ντήσω. Αυτό λέγαµε, κύριε συνάδελφε.

Μου λένε, λοιπόν, να σας πω –έχω την υπηρεσιακή απάντηση
εδώ, της οποίας το πρώτο σκέλος δεν εµπιστεύοµαι, άρα δεν
σας το µεταφέρω, γιατί µπορεί να είναι παραπειστικό το κείµενο
αυτό σε αυτήν τη φράση που αναφέροµαι- ότι για το έτος 2011
έχουµε τοποθετήσει τέσσερις επικουρικούς γιατρούς στο «Αγία
Σοφία», εκ των οποίων δύο ανέλαβαν και υπηρεσία. Αυτό ήταν
από τις διαδικασίες προσλήψεων που έρχονταν από το προηγού-
µενο έτος. 

Άρα µε αυτό που σας λέω και µε το πρώτο χωρίο, που µου

λένε ότι έχει εκδοθεί απόφαση για δύο γιατρούς –δεν µου διευ-
κρινίζουν όµως, αν έχουν αναλάβει υπηρεσία αυτοί οι δύο για-
τροί- εκδηλώνεται η µέριµνά µας για το όλο θέµα. Κάτι
περισσότερο προς το παρόν για το «Αγία Σοφία» ούτε µπορούµε
να κάνουµε ούτε και θέλουµε να κάνουµε µε την επίγνωση των
συνολικών προβληµάτων και αδυναµιών που έχουµε.

Ας έρθουµε τώρα στην ουσία. Συµφωνώ µαζί σας ότι πρόκειται
για µια πάρα πολύ σοβαρή ασθένεια. Το ερώτηµά σας στηρίζεται
σε µια απόφαση που πήρε το κεντρικό συµβούλιο των υγειονο-
µικών υπηρεσιών για τη συγχώνευση του συγκεκριµένου τµήµα-
τος. Σας ενηµερώνω ότι ακύρωσα αυτήν τη συγχώνευση.
Κατανοώ το ερώτηµά σας και είναι και σωστό. Έτσι σκεφθήκαµε
κι εµείς. 

Γιατί έγινε η πρόταση αυτή; Διότι έχω δώσει µήνυµα ανάγκης,
κύριοι συνάδελφοι, συγχώνευσης των πυρηνικών νοσοκοµείων
του ΕΣΥ. Γιατί υπάρχει αυτή η ανάγκη; Διότι τα τελευταία δέκα
χρόνια οι κλινικές του από εννιακόσιες πενήντα έγιναν δύο χιλιά-
δες µε πελατειακή λογική, για να βολευθούν ως επικεφαλής κά-
ποιοι άνθρωποι και όχι µόνο για το διοικητικό οφίκιο.

Είπα ότι αυτή η τερατώδης αύξηση δεν είναι ανάπτυξη, είναι
στρέβλωση και ότι πρέπει να συγχωνεύσω τα τµήµατα. Η περι-
πέτεια που για µένα προκλήθηκε από αυτήν µου την απόφαση
είναι χαρακτηριστική και θα σας την αναφέρω. Σας διαβεβαιώνω,
όµως, ότι αυτό το τµήµα δεν θα καταργηθεί, αυτή η κλινική δεν
θα καταργηθεί.

Κύριε Πρόεδρε, στη δευτερολογία µου θα πω τα υπόλοιπα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο

Υπουργό.
Το λόγο έχει ο ερωτών Βουλευτής, κ. Πρωτούλης, για να ανα-

πτύξει την ερώτησή του επί τρίλεπτο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Νοµίζω ότι η ερώτηση δεν χρειάζεται να αναπτυχθεί περαι-

τέρω. Κρατάµε τη δέσµευση του Υπουργού, ότι δεν θα συγχω-
νευθεί, δεν θα καταργηθεί το τµήµα της ινοκυστικής. 

Ωστόσο, θα θέλαµε, κύριε Υπουργέ, να πάρετε υπ’ όψιν σας
και αυτά που είπαµε στην πρωτολογία. Δεν είναι δυνατόν να µην
υπάρχει προγεννητικός έλεγχος, όταν σε µία χώρα δέκα εκατοµ-
µυρίων περίπου, πεντακόσιες χιλιάδες έως πεντακόσιες πενήντα
χιλιάδες άνθρωποι είναι φορείς. Δεν είναι δυνατόν να µην υπάρ-
χει προγεννητικός έλεγχος!

Έχω εδώ ένα σηµείωµα, µία απάντηση του Λαϊκού Νοσοκο-
µείου, που ήταν το µόνο κέντρο που έκανε προγεννητικό έλεγχο
και επειδή όλα τα προηγούµενα χρόνια δεν είχε κοστολογήσει
τη συγκεκριµένη εξέταση…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Φορείς ποίου
πράγµατος;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Φορείς κυστικής ίνωσης. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-

βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Δεν ξέρω τι
είναι αυτό...

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Σηφουνάκη, είναι µία σπάνια
ασθένεια, η οποία όµως είναι η πιο συχνή κληρονοµική νόσος
κακής πρόγνωσης για τη λευκή φυλή.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Είστε γιατρός;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Όχι, δεν είµαι γιατρός. Έχω ψάξει
όµως αρκετά το θέµα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Τι επιπτώσεις
έχει;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΡΩΤΟΥΛΗΣ: Μπορούµε να κάνουµε µία εκτενή
συζήτηση, εάν θέλετε, µετά την ερώτηση. Είναι ανίατη ασθένεια
και µπορεί να επιφέρει το θάνατο. Επειδή όµως µας ακούν και
ασθενείς, εµείς πρέπει να δώσουµε την ελπίδα ότι υπάρχει
έρευνα για τη ριζική αντιµετώπιση. Διαπιστώνεται σε βρέφη και
µέχρι την εφηβεία. Προσπαθούν οι άνθρωποι να συντηρηθούν,
να θεραπευθούν. Καταστρέφει πνεύµονες, πάγκρεας κ.λπ.. Είναι
µία πολύ δύσκολη ασθένεια. 

Όµως, κύριε Υπουργέ, η επιστήµη εξελίσσεται και εδώ πρέπει
να τη βοηθήσουµε. Πρέπει να βοηθήσουµε και αυτούς τους αν-
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θρώπους. Πολύ περισσότερο, όµως, πρέπει να υπάρξουν προ-
γράµµατα ενηµέρωσης του πληθυσµού για προγεννητικό
έλεγχο. Για το συγκεκριµένο θέµα της κυστικής ίνωσης δεν προ-
βλέπεται ο προγεννητικός έλεγχος από τα ασφαλιστικά ταµεία.
Πρέπει να µπει στα ασφαλιστικά ταµεία. Δεν είναι δυνατόν ένα
τέτοιο σοβαρό ζήτηµα να πηγαίνει µε τη λογική του κέρδους, του
κόστους. 

Πολύ περισσότερο, εµείς έχουµε σαν αίτηµα ότι δεν µπορεί
όλος αυτός ο κόσµος να µετακινείται στην Αθήνα. Πρέπει να
φτιαχτεί ένα αντίστοιχο κέντρο στη Θεσσαλονίκη, ένα στην
Κρήτη και να υπάρξουν εξειδικευµένοι γιατροί για µία τέτοια σο-
βαρή ασθένεια, που δυστυχώς δεν υπάρχουν. Από τους τέσσερις
γιατρούς που λέτε, µε βάση την ενηµέρωση που έχω, οι τρεις
γιατροί ήταν εξειδικευµένοι και µάλιστα η µία γιατρός, για εκπαι-
δευτικούς λόγους, έφυγε από το κέντρο και βρίσκεται στην Αγ-
γλία. Άρα έχουν µείνει δύο γιατροί. Από αυτούς, ο ένας γιατρός
θα επιβαρύνεται και µε εφηµερίες στο Παίδων «Αγία Σοφία».

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Πρωτούλη. 
Το λόγο έχει ο Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης

κ. Ανδρέας Λοβέρδος, προκειµένου να δευτερολογήσει.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής

Αλληλεγγύης): Πράγµατι, υπάρχει ανάγκη να δηµιουργηθούν µο-
νάδες για την ασθένεια αυτή και στην υπόλοιπη Ελλάδα. Αυτήν
τη στιγµή µπορώ να σας ενηµερώσω ότι είµαστε σε συζήτηση µε
την Γ’ Υγειονοµική Περιφέρεια Θεσσαλονίκης, για να δηµιουρ-
γήσουµε αυτήν τη µονάδα στο Νοσοκοµείο «Παπανικολάου». 

ΟΥΡΑΝΙΑ ΠΑΠΑΝΔΡΕΟΥ-ΠΑΠΑΔΑΚΗ: Κύριε Υπουργέ, ήδη
υπάρχει ανάλογη µονάδα για παιδιά στη βόρεια Ελλάδα. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ (Υπουργός Υγείας και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης): Λέω για το «Παπανικολάου». Κάνουµε προσπά-
θειες, αυτή η δηµιουργία να πάει όσο γίνεται πιο γρήγορα. 

Δεν µπορώ να σας πω για την Κρήτη, δεν έχω τη σχετική ενη-
µέρωση. Θέλω όµως να το δω, γιατί σωστά λέτε και στη µία άκρη
της χώρας και στην άλλη.

Θέλω να ολοκληρώσω την ενηµέρωση για τα θέµατα των κλι-
νικών, γιατί και ο κ. Χαραλάµπους που είναι από την Κέρκυρα,
αλλά και όλοι όσοι είναι γιατροί ή έχουν υπ’ όψιν τους τα νοσο-
κοµεία των περιφερειών τους, ξέρουν το πρόβληµα. Ξέρουν ότι
υπάρχει ένα πρόβληµα εν πάση περιπτώσει. 

Διαπίστωσα, κύριε συνάδελφε, και γι’ αυτήν την περίπτωση ότι
οι εισηγήσεις που είχα για τη συγχώνευση κλινικών δεν ήταν βα-
σισµένες στον ορθό λόγο. Δηλαδή, µου έτυχαν χαρακτηριστικές
περιπτώσεις στο «Τζάνειο», στο «Ιπποκράτειο» Θεσσαλονίκης µε
τη µονάδα µεταµόσχευσης και αλλού, που να µου προτείνεται
από τη δοµή του Εθνικού Συστήµατος Υγείας συγχώνευση µη
συγχωνεύσιµων µεγεθών, µε κριτήριο εξυπηρετήσεις. Για να
αντιληφθείτε και το κλίµα στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας ορισµένες
φορές, πραγµατικά σας λέω ότι η διαδικασία των συγχωνεύσεων
γέννησε έναν παροξυσµό πελατειακής λογικής. Τηλέφωνα υπέρ
ενός και σε βάρος κάποιου άλλου και τούµπαλιν. 

Όταν άκουσα τις συγχωνεύσεις στο «Τζάνειο» και στο «Ιππο-
κράτειο» Θεσσαλονίκης, είπα ότι εδώ υπάρχει γενικότερο πρό-
βληµα και αφού βγαίνουν δύο αγκάθια σε αυτά τα νοσοκοµεία
που έτυχε να ξέρω, φαντάσου τι γίνεται και στα υπόλοιπα, για τα
οποία δεν έχω προσωπική εικόνα. Έτσι, σταµάτησα αυτήν τη δια-
δικασία από πάνω µέχρι κάτω.

Τι θα γίνει; Μόλις τελειώσει η βασική µας πρωτοβουλία για τις
αναδιαρθρώσεις του ΕΣΥ, θα αναλάβω προσωπικά το θέµα των
συγχωνεύσεων. Δεν ξέρω να τις κάνω εγώ, ούτε έχω και τη δυ-
νατότητα, ένας άνθρωπος, να αντιµετωπίσω δύο χιλιάδες κλινι-
κές και τις συγχωνεύσεις τους. Έχω, όµως, έναν αριθµό, τον
οποίο έχω αποδεχθεί, γύρω στις τριακόσιες περιπτώσεις που θα
έχω λιγότερες κλινικές, δηλαδή από δύο χιλιάδες θα πάνε στις
χίλιες επτακόσιες και σε συνεργασία –σε ζώσα συνεργασία, όχι
σε χαρτιά- µε όλες τις υγειονοµικές περιφέρειες, µε τους διοικη-
τές, αλλά και γιατρούς που τυχαίνει να έχουν άποψη και µας την
έχουν στείλει στο Υπουργείο Υγείας, θα δω ποιες συγχωνεύσεις
είναι απαραίτητες. 

Επαναλαµβάνω και υπογραµµίζω, δεν θα γίνει αυτή για την κυ-

στική ίνωση στο «Αγία Σοφία» στο Νοσοκοµείο Παίδων στην
Αθήνα, που µου αναφέρατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Βουλευτής του Νοµού Ηµα-
θίας του ΠΑΣΟΚ, κ. Αθανάσιος Γικόνογλου, ζητεί άδεια απουσίας
του από 13 Σεπτεµβρίου έως 15 Σεπτεµβρίου 2011, για µετάβασή
του στο εξωτερικό για προσωπικούς λόγους. 

Η Βουλή εγκρίνει;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Η Βουλή ενέκρινε τη ζη-

τηθείσα άδεια. 
Η πρώτη µε αριθµό 1221/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση πρώτου

κύκλου της Βουλευτού του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµα-
τος κ. Αικατερίνης Μπατζελή προς τον Υπουργό Ανάπτυξης,
Ανταγωνιστικότητας και Ναυτιλίας, σχετικά µε το Πρόγραµµα
Δηµοσίων Επενδύσεων (ΠΔΕ) και τα Περιφερειακά Επιχειρη-
σιακά Προγράµµατα (ΠΕΠ) δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού και διαγράφεται.

Θα συζητηθεί η δεύτερη µε αριθµό 1230/6-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Γρηγορίου Αποστολάκου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος,
Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής, σχετικά µε την υπαγωγή της
περιοχής της Μάνης στο νοµικό καθεστώς του άρθρου 62, ν.
998/1979.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Γρηγορίου Αποστολάκου θα
απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.
Παρακαλείται ο κ. Σηφουνάκης να γνωρίζει ότι δεν είναι µόνος
σε αυτήν την Αίθουσα ο κ. Αποστολάκος επί του αιτήµατος, αλλά
υπάρχουν τουλάχιστον ογδόντα Βουλευτές, που έχουν προσυ-
πογράψει εις το παρελθόν αυτήν την επίκαιρη ερώτηση, την
οποία µε ενδιαφέρον θα ακούσουµε από τον κ. Αποστολάκο. 

Ο κ. Γρηγόριος Αποστολάκος, Βουλευτής Λακωνίας της Νέας
Δηµοκρατίας έχει το λόγο. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόε-
δρε.

Θα ξεκινήσω µε την παρατήρηση του Αντιπροέδρου της Βου-
λής κ. Νιώτη, κάνοντας την επισήµανση ότι τελικά η παρούσα
ερώτηση κοινοβουλευτικού ελέγχου δεν έχει την έννοια οιασδή-
ποτε αντιπολιτευτικής χροιάς προς την Κυβέρνησή σας. Είναι µια
ερώτηση, η οποία έχει έντονο κοινωνικό, εθνικό, οικονοµικό χα-
ρακτήρα και νοµίζω ότι εντάσσεται πια στις αυτονόητες υποχρε-
ώσεις της ελληνικής πολιτείας, όπως έχετε την τιµή να την
εκπροσωπείτε εσείς, να µας δώσετε µια απάντηση επιτέλους.
Όχι εσείς µόνο ως άτοµο, αλλά εκπροσωπώντας το ελληνικό
κράτος.

Και δράττοµαι της ευκαιρίας που το ανέφερε ο κύριος Αντι-
πρόεδρος, γιατί είναι µέσα σε αυτούς ο κ. Νιώτης, οι οποίοι είχαν
προσυπογράψει την αρχική τροπολογία µε άλλους δώδεκα Βου-
λευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου από όλα τα κόµµατα, από τη
Νέα Δηµοκρατία, από το ΠΑΣΟΚ και από το ΛΑΟΣ, για την τρο-
ποποίηση του άρθρου 62 του ν. 998/1979. Απλώς, υπενθυµίζω
για την οικονοµία της συζητήσεως, ότι στο άρθρο 1 του συγκε-
κριµένου νόµου προβλέπεται η κατοχύρωση του τεκµηρίου κυ-
ριότητος υπέρ του ελληνικού δηµοσίου, σε ό,τι αφορά τις
δηµόσιες δασικές εκτάσεις. 

Στην παράγραφο 2, προβλέπεται η εξαίρεση ορισµένων περιο-
χών της χώρα όπως είναι τα Ιόνια Νησιά, τα Κύθηρα, τα Αντικύ-
θηρα, η Κρήτη, η Σάµος, η Χίος, η Λέσβος και οι Κυκλάδες από
τη ρύθµιση αυτού του τεκµηρίου. Με ποια αιτιολογία; Με την αι-
τιολογία ότι στις περιοχές αυτές δεν µεσολάβησε η άσκηση κρα-
τικής κυριαρχίας του τουρκικού κράτους, ούτως ώστε µετά το
1830 να θεωρηθεί ότι το ελληνικό δηµόσιο ήταν υποκατάστατο
σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των δηµοσίων γαιών της τουρκικής
κυριαρχίας. 

Το µεγάλο ζητούµενο, το οποίο µπαίνει και το µεγάλο αίτηµα
το οποίο τίθεται, είναι γιατί η περιοχή της Μάνης, η οποία σήµερα
καταλαµβάνει τους Δήµους ανατολικής και δυτικής Μάνης, δη-
λαδή ένα κοµµάτι του Νοµού Μεσσηνίας και ένα κοµµάτι του
Νοµού Λακωνίας, δεν υπάγεται στη ρύθµιση αυτή. 

Είναι πασίδηλο το γεγονός και το πασίδηλο γεγονός δεν χρει-
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άζεται ανταπόδειξη, όπως ισχυρίζονται ορισµένοι γραφειοκράτες
του πρώην αρµόδιου Υπουργείου Γεωργίας και νυν του δικού
σας Υπουργείου, διότι σε αυτήν την περιοχή και υπάρχουν µαρ-
τυρίες ιστορικές, µαρτυρίες νοµικές, νοµολογία, νόµοι οι οποίοι
δικαιολογούν αυτόν τον ισχυρισµό, από τη στιγµή που δεν µεσο-
λάβησε το τουρκικό ιµπέριουµ, δε νοείται το ελληνικό κράτος να
επικαλείται υπέρ αυτού τεκµήριο κυριότητας. 

Άρα οφείλει αυτήν τη στιγµή η οργανωµένη ελληνική πολιτεία,
είναι συνταγµατική υποχρέωση, αν θέλετε, του κράτους, το εκ-
φράζετε εσείς σήµερα µε το άρθρο 4 παράγραφος 1 του Συντάγ-
µατος, όπου όλοι οι Έλληνες είναι ίσοι, να διορθώσετε αυτήν την
αβλεψία. Γιατί αν ο νοµοθέτης το 1979 γνώριζε αυτήν την παρά-
λειψη, θα την είχε συµπεριλάβει. Η παρέµβαση την οποία κά-
νουµε είναι να έχουµε µία σαφή δέσµευση, πέρα και έξω από
οποιαδήποτε γραφειοκρατική προσέγγιση των διοικητικών πα-
ραγόντων, η οποία δεν βοηθάει σε τίποτα, να δοθεί επιτέλους
µία λύση στο θέµα αυτό. 

Έχετε πολιτικά επιχειρήµατα, τα ανέφερα νωρίτερα όσο µπο-
ρούσα επί τροχάδην, έχετε ιστορικά επιχειρήµατα ως πασίδηλο
γεγονός για να τροποποιήσετε τη διάταξη αυτή και να συµπερι-
λάβετε τη γεωγραφική περιφέρεια του Πρωτοδικείου Γυθείου
πια, που φτάνει µέχρι τα όρια της Καλαµάτας και από την άλλη
µεριά, στο Νοµό Λακωνίας, µέχρι τα όρια του Βαλτακίου του
Δήµου ανατολικής Μάνης στη ρύθµιση του άρθρου 62 παράγρα-
φος 2. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχετε και ένα άλλο επιχείρηµα. Δεν έχετε χρεία οιασδήποτε
µαρτυρίας, όπως εισηγούνται οι διάφοροι υπηρεσιακοί παράγο-
ντες -στη δευτερολογία µου θα σας πω και ένα άλλο επιχείρηµα-
οιασδήποτε άλλης διοικητικής αρχής, τα αρχεία του κράτους ή
οτιδήποτε άλλο του Υπουργείου Εξωτερικών. 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ολοκληρώστε, παρα-
καλώ.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, νο-
µίζω ότι είναι το πιο σηµαντικό αυτό και σας ενδιαφέρει και εσάς
αυτό.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Θα έχετε χρόνο να το
αναπτύξετε µετά. 

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Από την ώρα που υπάρχουν,
κύριε Υπουργέ, αµετάκλητες δικαστικές αποφάσεις του Εφε-
τείου Ναυπλίου και του Μεταβατικού Εφετείου Καλαµάτας, τις
οποίες έχει αποδεχθεί το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους για λο-
γαριασµό του ελληνικού δηµοσίου, χρησιµοποιώντας το επιχεί-
ρηµα ότι δεν συντρέχουν σοβαροί νοµικοί λόγοι για να
αναιρέσουν τις αποφάσεις αυτές. Άρα γιατί την αποδοχή που
κάνει το Νοµικό Συµβούλιο του Κράτους δεν έρχεται η εκάστοτε
πολιτική ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος και πρώην
Υπουργείου Γεωργίας, να τις αποδεχθεί και να ρυθµίσει το ιδιο-
κτησιακό πρόβληµα της Μάνης; 

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλ-
λαγής, κ. Νικόλαος Σηφουνάκης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός
Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Κύριε
Πρόεδρε, όπως ανέφερε και ο συνάδελφος Βουλευτής, το ιδιο-
κτησιακό καθεστώς της Μάνης έχει απασχολήσει κατά το παρελ-
θόν, τόσο την αρµόδια υπηρεσία, όσο και την κεντρική διοίκηση,
αλλά, και τις ηγεσίες του Υπουργείου Περιβάλλοντος και νωρί-
τερα του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης, λόγω των προβλη-
µάτων που έχουν ανακύψει από την εφαρµογή του τεκµηρίου
κυριότητας του δηµοσίου επί εκτάσεων δασικού χαρακτήρα. 

Η εξαίρεση της Μάνης από το παραπάνω τεκµήριο µε την υπα-
γωγή στη ρύθµιση της παραγράφου 2 του άρθρου 62 του ν.
998/1979 που φέρει την υπογραφή του αείµνηστου Ιωάννη
Μπούτου αποτελεί πάγιο αίτηµα κατοίκων και συλλόγων της πε-
ριοχής, καθώς και µελών του ελληνικού Κοινοβουλίου εδώ και
πάρα πολλά χρόνια, κυρίως, αν και όχι αποκλειστικά, των Νοµών
Λακωνίας και Μεσσηνίας. 

Η υπηρεσία εισηγήθηκε θετικά το 2005, κρίνοντας δίκαιη την
εξαίρεση της Μάνης από το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου.

Κατόπιν, όµως, επιφυλάξεων του τότε γενικού διευθυντή και εν
όψει της κρισιµότητας της απόφασης της υπηρεσίας σε ζητή-
µατα που αφορούν σε εµπράγµατα δικαιώµατα επί εκτάσεων που
θεωρούνται, µε βάση το ισχύον δίκαιο, δηµόσιες, απευθύνθηκε
ερώτηµα στο Υπουργείο Εξωτερικών, η απάντηση του οποίου πε-
ριορίστηκε στο «ουδέν στοιχείο εντοπίστηκε». Έκτοτε, δεν ανα-
λήφθηκε νοµοθετική πρωτοβουλία από το Υπουργείο. 

Εν τω µεταξύ, και από όσο γνωρίζουµε, κατατέθηκε στη Βουλή
δύο φορές, σχετική τροπολογία από Βουλευτές του Κοινοβου-
λίου χωρίς, ωστόσο, να υπάρξει υιοθέτηση αυτής της νοµοθετι-
κής πρότασης. Το ζήτηµα ανακινήθηκε εκ νέου µε τη µεταφορά
των αρµοδιοτήτων περί δασών στο Υπουργείο µας, στο ΥΠΕΚΑ.
Σε σύσκεψη για τα δάση, που πραγµατοποιήθηκε στο γραφείο
του τότε αρµοδίου Υφυπουργού, του κ. Μωραΐτη, εκπρόσωποι
των επιστηµονικών φορέων της περιοχής της Μάνης και Βουλευ-
τές του Κοινοβουλίου …

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Το υπέβαλα κι εγώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός

Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Ναι, κι
εσείς µαζί. 

Υπέβαλαν εκ νέου το διαχρονικό αίτηµα εξαίρεσης της Μάνης
από το τεκµήριο κυριότητας του δηµοσίου. Συµφωνήθηκε, δε, να
αντιµετωπιστεί το ζήτηµα µε το δέοντα σεβασµό στην ιστορία
του ελληνικού έθνους και τους ελληνικούς νόµους.

Μετά από αυτό και λόγω της ατυχούς έκβασης των προηγού-
µενων πρωτοβουλιών για νοµοθετική ρύθµιση, κρίθηκε απαραί-
τητη η τεκµηρίωση επί αδιάσειστων στοιχείων του νοµικού
καθεστώτος πριν αναληφθεί εκ νέου πρωτοβουλία.

Με εντολή µας, η αρµόδια υπηρεσία απηύθυνε ερώτηµα, το
Μάιο του 2011, στο Υπουργείο Εξωτερικών, στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών, στα Γενικά Αρχεία του Κράτους και στην Εθνική Βι-
βλιοθήκη, σχετικά µε το ιδιοκτησιακό καθεστώς της Μάνης την
περίοδο της Τουρκοκρατίας, κατά την έναρξη του απελευθερω-
τικού αγώνα, καθώς και µετά τη σύσταση του ελληνικού κρά-
τους. 

Μέχρι σήµερα έχουµε λάβει απάντηση µόνο από το Υπουργείο
Εξωτερικών που µας γνωρίζει ότι το ίδιο δεν έχει τα αιτούµενα
στοιχεία και προτείνει να απευθυνθούµε στα Γενικά Αρχεία του
Κράτους και στην Εθνική Βιβλιοθήκη. Μετά από αυτά, αναµέ-
νουµε και τις απαντήσεις των άλλων υπηρεσιών προκειµένου να
κριθεί η νοµιµότητα και η σκοπιµότητα µιας σχετικής νοµοθετι-
κής ρύθµισης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Αναλυτική και πάντως

εξαιρετικά χρήσιµη ήταν η ενηµέρωση του κυρίου Υπουργού. Ξέ-
ρουµε τώρα όλη την εικόνα.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής, κ. Γρηγόριος Αποστολά-
κος, να αναπτύξει την ερώτησή του.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Κύριε Υπουργέ, µου επαναλά-
βατε κάτι που γνωρίζουµε εδώ και πολύ καιρό. 

Δεν υπάρχει καµµία ανάγκη να ζητήσετε επιβεβαίωση πασίδη-
λων ιστορικών γεγονότων από τα Γενικά Αρχεία του Κράτους ή
από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

Θεωρώ ότι οι πολιτικές ηγεσίες του Υπουργείου έχουν παγι-
δευτεί στη γραφειοκρατική λογική των δηµόσιων υπηρεσιών.
Αρκεί να λάβετε υπ’ όψιν σας -και παρακαλώ σηµειώστε το, γιατί
είµαι βέβαιος ότι τις έχετε στο αρχείο σας- δύο αποφάσεις, που
τις ανέφερε νωρίτερα: Την υπ’ αριθµόν 140/1999 του Εφετείου
Ναυπλίου, το οποίο αντιµετωπίζει το θέµα αυτό και την υπ’ αριθ-
µόν 176/2008, του Εφετείου Καλαµάτας, η οποία δίνει απάντηση
σε αυτό το οποίο ρωτάτε, επικαλούµενη τα Γενικά Αρχεία του
Κράτους και όλα τα ιστορικά γεγονότα. Θα σας τις καταθέσω και
στη Βουλή. 

Τι ανάγκη έχετε να ζητήσετε περαιτέρω πληροφορίες;
Όλα αυτά τα οποία ζητούν για λογαριασµό του Υπουργείου -

ο κ. Φραγκιαδάκης παλαιότερα και τώρα εσείς κατ’ εµέ κακώς
εµµένετε να περιµένετε απαντήσεις- αναγράφονται µέσα την αι-
τιολογία των δικαστικών αποφάσεων. Υπάρχει βιβλιογραφία εξε-
χόντων ιστορικών στις οποίες αναφέρονται οι δικαστικές
αποφάσεις. Δεν θα την αναφέρω για την οικονοµία του χρόνου.

Άρα βασιστείτε στις δύο τελεσίδικες αποφάσεις, οι οποίες κα-
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τέστησαν αµετάκλητες και τις οποίες το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους που υποστηρίζει τη νοµιµότητα των ενεργειών της δι-
οίκησης, τις έχει αποδεχτεί, επί τη βάσει του ισχυρισµού ότι δεν
υπάρχουν σοβαροί νοµικοί, αληθείς και βάσιµοι λόγοι, για να
κάνει αναίρεση το ελληνικό δηµόσιο στον Άρειο Πάγο. Τι άλλη
ανάγκη έχετε; Γιατί να περιµένετε οποιαδήποτε άλλη πληροφό-
ρηση που υπηρετεί την κωλυσιεργία και δεν υπηρετεί το κράτος
δικαίου;

Να σας δώσω ένα άλλο επιχείρηµα; Ότι από το 1830 ουδέ-
ποτε, µα ουδέποτε το ελληνικό κράτος παραχώρησε δηµόσιες
γαίες στην περιοχή της Μάνης, στον τέως Δήµο Οιτίλου και στο
Δήµο Γυθείου, πλην δύο περιπτώσεων; Καµµία. Άρα υπάρχει και
εξ αυτής της αιτίας νοµικό επιχείρηµα, το οποίο θα σας βοηθήσει
κατά τρόπο, αν θέλετε, απόλυτα συµβατό µε τη νοµιµότητα, να
επιλύσετε το θέµα αυτό.

Να σας πω και κάτι άλλο ακόµα; Ότι το Νοµικό Συµβούλιο του
Κράτους απεδέχθη περίπου είκοσι αναγνωριστικές αγωγές για
την περιοχή Κούµαρο του Δήµου Γυθείου, ότι το ελληνικό δηµό-
σιο δεν έχει κανένα στοιχείο που να θεωρείται ότι ήταν υποκα-
τάστατο του τούρκικου δηµοσίου σε ό,τι αφορά τη νοµή επί των
διεκδικούµενων από το ελληνικό κράτος, εδαφών.

Αν διαβάσουν οι υπηρεσίες σας και οι εισηγητές σας τις δύο
εφετειακές αποφάσεις, θα δουν ότι απορρίπτουν δύο βασικά επι-
χειρήµατα του ελληνικού δηµοσίου, τα οποία αποδέχεται το Νο-
µικό Συµβούλιο του Κράτους για λογαριασµό του κράτους. Τι
λέει: Ότι ουδέποτε το ελληνικό δηµόσιο άσκησε νοµή στις δηµό-
σιες γαίες µέχρι το 1932. Δέχεται και κάτι άλλο ακόµα, ότι ουδέ-
ποτε ασκήθηκε ως πασίδηλο ιστορικό γεγονός -το µνηµονεύουν
οι εφετειακές αποφάσεις και υπάρχει σωρεία άλλων πρωτόδικων
αποφάσεων- τουρκική κυριαρχία στην περιοχή της Μάνης, ούτως
ώστε να θεωρηθεί ότι είναι υποκατάστατο το ελληνικό δηµόσιο
σε ό,τι αφορά τις δηµόσιες γαίες της περιοχής αυτής. 

Νοµίζω ότι είναι ιστορική η ευθύνη και υπάρχει συνταγµατική
σας υποχρέωση να επιλύσετε άµεσα το πρόβληµα των ιδιοκτη-
τών της Μάνης. Έχετε την πλήρη κάλυψη ογδόντα Βουλευτών
του ελληνικού Κοινοβουλίου, όπως ανέφερε νωρίτερα ο κύριος
Πρόεδρος, που δεν έχουν κανένα ιδιοτελές κίνητρο και είναι ταυ-
τόχρονα επιτακτική η κοινωνική, συνταγµατική και ιστορική ευ-
θύνη σας να επιλύσετε επιτέλους το θέµα αυτό.

Νοµίζω ότι θα πρέπει να ξεφύγετε από τη λογική που σας οδη-
γεί, η λογική κάποιων γραφειοκρατών. Υπάρχουν και σωρεία
άλλων επιχειρηµάτων τα οποία λόγω του Κανονισµού της Βουλής
δεν µου επιτρέπει ο χρόνος να αναφέρω.

Θα κλείσω µε το εξής. Αξιότιµε κύριε Υπουργέ, ξέρω ότι είστε
οπαδός της νοµιµότητας και της δράσης. Ξέρετε τι λείπει; Όχι
αυτό που µου αναφέρατε νωρίτερα. Λείπει η πολιτική βούληση.
Όχι µόνο σήµερα. Έλειπε και από την προηγούµενη κυβέρνηση
και από την πιο προηγούµενη κυβέρνηση.

Άρα µε αυτήν τη σειρά των ατράνταχτων επιχειρηµάτων νο-
µίζω ότι επήλθε ο χρόνος και πρέπει να δεσµευτείτε για το πότε
θα µας δώσετε µια συγκεκριµένη απάντηση στη Βουλή των Ελ-
λήνων και να µην περιµένετε πότε θα στέρξει να απαντήσει το
Γενικό Αρχείο του Κράτους ή οιαδήποτε άλλη υπηρεσία. Δεν έχει
καµµιά υποχρέωση να απαντήσει εξάλλου. Είναι υποχρέωση της
πολιτείας να συλλέξει αυτά τα στοιχεία, όπως επιβάλλει και το
Σύνταγµα και οι κανόνες της νοµιµότητας.

Είµαι βέβαιος ότι θα ανταποκριθείτε σε αυτήν την πρόκληση,
η οποία είναι αυτονόητη υποχρέωση της Κυβέρνησης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ίσως, κύριε Αποστο-
λάκο, θα µπορούσαµε να προωθήσουµε µια νέα τροπολογία υπο-
γράφοντες όλοι οι Βουλευτές που καταγόµεθα ή ενδιαφερόµεθα
για τη Μάνη και να την τεκµηριώσουµε ακόµη περισσότερο. Πι-
στεύω ότι το ιστορικό που ανέπτυξε ο κύριος Υπουργός µας δίνει
µια πολύ καλή εικόνα του τι έχουµε να κάνουµε.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός, κ. Νικόλαος Σηφου-
νάκης, για τη δευτερολογία του.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΗΦΟΥΝΑΚΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περι-
βάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλαγής): Εγώ κατανοώ
τον αγαπητό συνάδελφο, κ. Αποστολάκο.

Ξέρετε, υπάρχει µια ευαισθησία –σε επίπεδο υπηρεσίας - όταν
αναφέρονται σε δηµόσια γη. Οι διατάξεις του άρθρου 63 του ν.

998/1979 που είναι γνωστός και ως το τεκµήριο κυριότητας του
δηµοσίου, αφορούν στο βάρος απόδειξης, στην ύπαρξη εµπράγ-
µατων δικαιωµάτων επί δασών, δασικών και χορτολιβαδικών
εκτάσεων σε περιπτώσεις αµφισβητήσεων, διενέξεων ή δικών µε-
ταξύ δηµοσίου και τρίτων. Σύµφωνα, δε, µε την παράγραφο 1,
σε περίπτωση αξιώσεων ιδιωτικών δικαιωµάτων στις εκτάσεις, το
βάρος της απόδειξης το έχει ο αιτών και όχι το δηµόσιο. Αυτή
είναι η αρχή.

Πρόκειται, ως εκ τούτου, για ένα θέµα κρίσιµο αφού αφορά
σε εµπράγµατα δικαιώµατα επί εκτάσεων που θεωρούνται, µε
βάση το ισχύον δίκαιο, δηµόσιες, θέµα το οποίο θα πρέπει να
εξεταστεί µε µεγάλη προσοχή και σεβασµό στην ιδιαιτερότητα
της ιστορίας της Μάνης και του λαού της. Για να υπάρξει οποια-
δήποτε νοµοθετική ρύθµιση πρέπει να τεκµηριωθούν όλα τα
στοιχεία που έχουν ζητηθεί ώστε η σχετική ρύθµιση να είναι
επαρκώς τεκµηριωµένη.

Θυµίζω ότι στο παρελθόν και παρά τη θετική εισήγηση της
υπηρεσίας σχετικά µε την πρόταση τροπολογίας, καταψηφί-
στηκε και από τη Νέα Δηµοκρατία και από το ΚΚΕ. 

Εγώ δεσµεύοµαι ότι θα προσπαθήσω να επιταχύνω τις διαδι-
κασίες απάντησης από τους τρεις φορείς, οι οποίοι πρέπει να
απαντήσουν επ’ αυτού και να υπάρξει, στη συνέχεια, µια συνά-
ντηση να δούµε στο σύνολο το νοµικό καθεστώς και αν πράγµατι
µπορεί να υπάρξει υπέρβαση σε σχέση µε αυτόν το νόµο του αεί-
µνηστου Ιωάννη Μπούτου.

ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΑΚΟΣ: Δείτε και τις αποφάσεις του
Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους και τις εφετειακές αποφάσεις.
Αυτές θα διασφαλίσουν… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κύριο
Υπουργό και τον ερωτώντα Βουλευτή. 

Συναινούσης και της κ. Χριστοφιλοπούλου, θα προτάξουµε,
λόγω υποχρεώσεων στη Θεσσαλονίκη του κ. Μαγκριώτη, την
πρώτη µε αριθµό 1229/6-9-2011 επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύ-
κλου του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος
κ. Ευτύχιου Δαµιανάκη προς τον Υπουργό Μεταφορών και Δι-
κτύων σχετικά µε την ταχυδροµική εξυπηρέτηση των πολιτών
στο Νοµό Χανίων.

Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Υποδοµών κ. Μαγκριώτης. 
Το λόγο έχει ο κ. Ευτύχιος Δαµιανάκης, Βουλευτής Χανίων του

ΠΑΣΟΚ για να διατυπώσει την επίκαιρη ερώτησή του για δύο
λεπτά.

ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν λειτουργούσε σωστά η ταχυδροµική

υπηρεσία και εν γένει τα ΕΛΤΑ, δεν θα υπήρχε λόγος ούτε εγώ
να σας φέρω στη Βουλή, ασκώντας το δικαίωµα κοινοβουλευ-
τικού ελέγχου. 

Θέλω, όµως, να σας πω τα εξής επιγραµµατικά. Το Μάρτιο του
2011 καταργήθηκε το κέντρο διαλογής στα Χανιά και µετα-
τράπηκε σε διαµετακοµιστικό σταθµό. Αργότερα κλείνουν δυο
ταχυδροµικά γραφεία στα Χανιά, το κατάστηµα Ροδοβανίου και
Βάθης και πρόσφατα οι διανοµείς από δυο γραφεία των ΕΛΤΑ
εντάχθηκαν στο κέντρο διαλογής των Χανίων. 

Σ’ αυτό το σηµείο ήθελα να σας πω ότι από καµµία αρχή της
αναδιάρθρωσης των ΕΛΤΑ δεν προκύπτει πως µπορεί ο περι-
φερειακός διευθυντής να κάνει τέτοιες κινήσεις, αγνοώντας τις
υποδείξεις όλων µας –και δεν εννοώ µόνο εµάς, τους εκπρο-
σώπους του Κοινοβουλίου. Όλοι έχουµε θέσει το θέµα. 

Γιατί έπρεπε ξαφνικά από τα γραφεία δυο πρώην νέων δήµων,
του Δήµου Ελευθερίου Βενιζέλου και του Δήµου Σούδας, που
ήταν δύο καλλικρατικοί δήµοι να φεύγουν τα αστικά δροµολόγια
και να εντάσσονται στο κεντρικό, από τη στιγµή που δεν λύνεται
το πρόβληµα της καλύτερης εξυπηρέτησης. Φανταστείτε ότι οι
υπάλληλοι έχουν να πάρουν άδεια περίπου δυο χρόνια και
σήµερα πληρώνονται άδειες του 2009. 

Κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να πάρετε απαντήσεις από τον
περιφερειακό διευθυντή των ΕΛΤΑ στην Κρήτη. Έκλεισε κανένα
άλλο γραφείο στην Κρήτη; Δεν έκλεισε, κύριε Υπουργέ και θα
µου το πείτε. 

Εσείς που γνωρίζετε τις συνθήκες κυκλοφορίας στην Κρήτη,
είναι το ίδιο η κυκλοφορία µεταξύ Χανίων και Ηρακλείου µε αυτές
µεταξύ Θεσσαλονίκης και Καβάλας; Είναι το ίδιο οδικό δίκτυο;
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Αυτό το ξέρετε µε την ιδιότητά σας ως πρώην Υπουργού
Μεταφορών. Για τα υπόλοιπα θα επανέλθω στη δευτερολογία
µου, σεβόµενος το γεγονός ότι βιάζεστε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο
Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Μαγκριώτης
για να απαντήσει στον ερωτώντα κ. Δαµιανάκη, που επίσης
επείγεται.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Ευχαριστώ και τη συνάδελφο Υφυπουργό Παιδείας, που µου
έδωσε τη σειρά της, γιατί πρέπει να µεταβώ στη Θεσσαλονίκη
λόγω της Διεθνούς Έκθεσης.

Να πω στον αγαπητό µου συνάδελφο κ. Δαµιανάκη, που
αγωνίζεται όπως και άλλοι συνάδελφοι για τα θέµατα του νοµού
του, πως τα Ελληνικά Ταχυδροµεία είναι ανώνυµη εταιρεία και
έχουν απόλυτη αυτονοµία στον επιχειρησιακό σχεδιασµό τους.
Γνωρίζετε ταυτόχρονα ότι είναι σε εξέλιξη ένα επιχειρησιακό
σχέδιο εξυγίανσης των Ελληνικών Ταχυδροµείων και
προσαρµογής τους στα νέα δεδοµένα. Τα νέα δεδοµένα είναι
δύο: οι νέες τεχνολογίες και η αυτοµατοποίηση, πράγµα που
σηµαίνει ότι και η διαλογή και η µεταφορά διευκολύνονται πάρα
πολύ.

Από την άλλη πλευρά, έχει µειωθεί πολύ το ταχυδροµικό έργο,
γιατί υπάρχουν πλέον νέα µέσα επικοινωνίας του κόσµου, όπως
το διαδίκτυο. Το 2013 επίσης έρχεται η πλήρης απελευθέρωση
της ταχυδροµικής αγοράς. Βεβαίως, το Υπουργείο Υποδοµών
ετοιµάζει, σε συνεργασία µε την ΕΕΤ, το σχετικό νοµοσχέδιο,
όπου θα διασφαλίζεται η καθολικότητα και ποιότητα των
υπηρεσιών, ούτως ώστε κάθε πολίτης, σε όποιο σηµείο της
χώρας και αν βρίσκεται, να έχει πρόσβαση στην ταχυδροµική
αγορά. 

Με βάση αυτό το σχέδιο εξυγίανσης, τα Ελληνικά Ταχυδρο-
µεία προχωρούν στη διοικητική τους αναδιάρθρωση, τον ανα-
σχεδιασµό και την αναδιοργάνωση του λιανικού δικτύου. Γι’ αυτό
ακριβώς υπάρχουν και αυτές οι αλλαγές στον ανασχεδιασµό του
λιανικού δικτύου και την αναδιοργάνωση του συστήµατος διαβι-
βάσεων.

Στην Κρήτη, µε βάση αυτό, έχει αποφασιστεί η διακοπή λει-
τουργίας των ταχυδροµικών καταστηµάτων Ροδοβανίου και
Βάθης του Νοµού Χανίων, όπως αναφέρατε, Γαράζου Νοµού Ρε-
θύµνης και Δαφνών Νοµού Ηρακλείου -για τους λόγους που είπα
και προηγουµένως- και η µετατροπή του κέντρου διαλογής Χα-
νίων σε διαµετακοµιστικό σταθµό. 

Αντίστοιχες µετατροπές έχουν γίνει στην Καλαµάτα, στο Αγρί-
νιο, στην Κοζάνη, στη Χαλκίδα, στην Κόρινθο, στη Λειβαδιά και
στην Καβάλα που αναφέρατε. Αυτά γίνονται λόγω των νέων τε-
χνολογιών, που διευκολύνουν πλέον τη διαλογή και δεν χρειάζε-
ται να υπάρχουν πολλά κέντρα διαλογής. Βελτιώνουν τις σχέσεις
κόστους-οφέλους, πάντοτε, όπως είπα, υπερασπιζόµενοι την κα-
θολικότητα των υπηρεσιών και την ποιότητά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο Βουλευ-
τής Χανίων του ΠΑΣΟΚ κ. Ευτύχιος Δαµιανάκης να αναπτύξει επί
τρίλεπτο την ερώτησή του.

ΕΥΤΥΧΙΟΣ ΔΑΜΙΑΝΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να σας δια-
βεβαιώσω -έχω εδώ το κείµενο- ότι η απάντηση που µου δώσατε
σήµερα είναι ακριβώς η ίδια απάντηση που πήρα τον τέταρτο
µήνα του 2003 σε αντίστοιχη ερώτησή µου. Τα ίδια στοιχεία ακρι-
βώς είχε επικαλεστεί και τότε ο προκάτοχός σας Υπουργός.

Πείτε µου εσείς ειλικρινά το εξής: Εγώ συµφωνώ απολύτως
µαζί σας ότι η ταχυδροµική υπηρεσία -και αν µου επιτρέπετε, θα
σας το δώσω αµέσως- είναι πράγµατι µια υπηρεσία δηµοσίου
συµφέροντος, είναι υπηρεσία συνολικού οικονοµικού συµφέρο-
ντος, µε βάση τη Συνθήκη των Ευρωπαϊκών Κοινοτήτων, µε
πλήρη απελευθέρωση από το 2013. Είναι, όµως, δυνατόν για το
2013 το όλο πρόγραµµα της αναδιάρθρωσης των ΕΛΤΑ στην
Κρήτη να οφείλεται στο κλείσιµο τεσσάρων µικρών καταστηµά-
των; Το αφήνω, όµως, αυτό.

Πού αλλού στην Κρήτη, κύριε Υπουργέ, έγινε µεταφορά αστι-
κών δροµολογίων δύο καλλικρατικών δήµων, όπως σας είπα και
στο πρώτο σκέλος της ερώτησής µου, Σούδας και Ελευθερίου
Βενιζέλου; Πού αλλού στην Κρήτη έγινε, να φύγουν οι διανοµείς

και να πάνε στο κεντρικό από δύο µεγάλους δήµους, τους µεγα-
λύτερους δήµους των Χανίων; Δεν έγινε πουθενά αλλού. Αυτό
είναι και το κύριο θέµα της σηµερινής µου ερώτησης, ότι δηλαδή
έγινε µια µεταφορά διανοµέων. Αυτήν τη στιγµή το κεντρικό κα-
τάστηµα χρειάζεται απαραιτήτως δύο µονάδες -δεν µπορούν να
λειτουργήσουν- και έχουµε τεράστιο πρόβληµα λειτουργίας και
εξυπηρέτησης των πολιτών, µε ταυτόχρονη υποβάθµιση των
συνθηκών εργασίας των εργαζοµένων.

Καλή, δηλαδή, είναι η απελευθέρωση -την ξέρουµε όλοι ότι θα
έρθει- αλλά πρέπει τουλάχιστον να µην είναι στα χαρτιά αυτή η
αναδιάρθρωση που κάνουν ή στη σκέψη του καθενός. Ήταν το
πρόβληµα τέσσερα τοπικά γραφεία, ότι περισσεύει κόστος σε
όλη την Κρήτη; Αυτό ήταν το πρόβληµα των ΕΛΤΑ;

Άρα, λοιπόν -χρειάζεται ένα θέλω- και γι’ αυτό, κύριε Υπουργέ,
επειδή βιάζεστε κιόλας, θέλω να σας παρακαλέσω για ένα
πράγµα. Επειδή δεν είναι έτσι όπως σας τα λέει η περιφερειακή
διεύθυνση, θέλω να λάβετε την πρωτοβουλία να κάνουµε µια σύ-
σκεψη µε όλους και να είναι όλοι οι Βουλευτές του νοµού -δεν
είναι προσωπικό θέµα κανενός µας- να καθίσουµε κάτω και αυτά
τα προβλήµατα που σας θέτω µε την ερώτησή µου να τα δούµε
µαζί και ξεχωριστά και να κρίνετε εσείς πλέον ως εποπτεύων
Υπουργός για το θέµα αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Υποδο-

µών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Ιωάννης Μαγκριώτης έχει το
λόγο για τη δευτερολογία του.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων): Εγώ αποδέχοµαι την πρότασή σας. Απλώς,
θα ήθελα να πω ότι είναι ανώνυµος εταιρεία, λειτουργεί στα πλαί-
σια των σχετικών νόµων. Ασφαλώς το Υπουργείο εποπτεύει,
αλλά η ίδια η εταιρεία είναι αυτή που αποφασίζει. Συµφωνώ ότι
θα ελέγξουµε ακόµα περισσότερο, θα ζητήσουµε καλύτερες
πληροφορίες για τα Χανιά ειδικότερα, ανταποκρινόµενοι στην
πρόσκλησή σας.

Πάντως, συµφωνείτε και εσείς µαζί µου ότι η µείωση της αγο-
ράς που έφεραν οι νέες τεχνολογίες αναγκάζει το δηµόσιο και
τις υπηρεσίες δηµοσίου συµφέροντος να επανασχεδιάσουν τις
υπηρεσίες τους. Διότι διαφορετικά έχει γείρει πολύ η σχέση κό-
στους-οφέλους και ξέρετε ότι, εκεί που τα ΕΛΤΑ το 2002-2003
είχαν εξυγιανθεί και είχαν αρχίσει να εµφανίζουν κερδοφορίες,
ξαναβούλιαξαν τα επόµενα χρόνια και είναι ένας από τους λό-
γους που φτάσαµε εκεί που φτάσαµε γενικότερα οικονοµικά.

Αποδέχοµαι την πρότασή σας και θα ζητήσουµε περισσότερες
πληροφορίες για τα Χανιά και ειδικότερα για το σχεδιασµό.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε και τον

Υφυπουργό κ. Ιωάννη Μαγκριώτη και το Βουλευτή Χανίων κ. Ευ-
τύχιο Δαµιανάκη.

Εισερχόµεθα στη συζήτηση της έκτης µε αριθµό 1225/6-9-
2011 επίκαιρης ερώτησης δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου
Βουλευτή κ. Αθανασίου Λεβέντη προς τον Υπουργό Υποδοµών,
Μεταφορών και Δικτύων, σχετικά µε την ολοκλήρωση των εργα-
σιών της Παλαιάς Εθνικής Οδού Ελευσίνας-Θήβας.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Λεβέντη θα απαντήσει και πάλι
ο Υφυπουργός κ. Ιωάννης Μαγκριώτης.

Παρακαλείται ο Ανεξάρτητος Βουλευτής Αττικής κ. Αθανάσιος
Λεβέντης να διατυπώσει επί δίλεπτο την ερώτησή του.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πολλοστή φορά έρχεται στη

Βουλή -και από εµένα προσωπικά- το θέµα αυτό του «καρκινώ-
µατος» της παλαιάς εθνικής οδού Ελευσίνας-Θήβας. 

Περιττό να επαναλάβω αυτά που τα έχουµε πει πολλές φορές,
ότι είναι ο µοναδικός απ’ ευθείας συνδετήριος άξονας των δύο
µεγάλων εθνικών οδών Αθήνας-Θεσσαλονίκης και Αθήνας- Πά-
τρας. Από εκεί περνάνε χιλιάδες αυτοκίνητα κάθε ηµέρα και, µά-
λιστα, κατ’ εξοχήν βαρείας κυκλοφορίας. Είναι ένας δρόµος, ο
οποίος είναι σχεδιασµένος πριν από πολλά-πολλά χρόνια, να µην
πω από τα αρχαία χρόνια ακόµη. Είναι ένας δρόµος µε πολλές
«φουρκέτες» –όχι απλώς πολλούς ελιγµούς, αλλά κυριολεκτικά
«φουρκέτες»- ανηφορικός, κατηφορικός, ολισθηρός, επικίνδυνος
και µε πάρα πολλά θύµατα.
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Κύριε Υπουργέ, εδώ ακούω κάθε τόσο καθησυχαστικές διαβε-
βαιώσεις. Εσείς ο ίδιος, επίσης, έχετε απαντήσει ότι πρόκειται
να προχωρήσει σύντοµα και, µάλιστα, ότι από τη µία µεριά, θα
διορθωθεί αυτός ο δρόµος και από την άλλη, θα µπει –τέλος πά-
ντως- στις διαδικασίες υλοποίησης η νέα εθνική οδός Ελευσίνας-
Υλίκης. 

Πότε θα γίνει αυτό; Οψέποτε. Αυτό είναι µία άλλη ιστορία και,
µάλιστα, µεσούσης της οικονοµικής κρίσης.

Ετούτος, όµως ο δρόµος είχε κάποιες µικρές βελτιώσεις τα
τελευταία χρόνια. Έγινε µία απόπειρα πριν από µερικά χρόνια
για να βελτιωθεί σε κάποια σηµεία. Ο εργολάβος που το ανέ-
λαβε, όχι µόνο δεν βελτίωσε, αλλά χειροτέρεψε τα πράγµατα.
Έκανε ακόµη χειρότερη την κατάσταση. Έχουν µείνει στη µέση
οι εργασίες. Είναι επικίνδυνος ο δρόµος από τις καινούργιες πα-
ρεµβάσεις, οι οποίες δεν ολοκληρώθηκαν. Και εάν ολοκληρώνο-
νταν, πάλι δεν θα µπορούσαν να εξυπηρετήσουν την
κυκλοφορία. Επιτέλους, έλεος!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Χιλιάδες άνθρωποι αγωνιούν, κινδυνεύουν, αγκοµαχούν, ξο-

δεύονται και δεν µπορούν να εξυπηρετηθούν. Αυτό έχει επιπτώ-
σεις σε όλη την οικονοµία της χώρας. 

Τι πρόκειται να γίνει; Ελπίζω να υπάρξει µία δεσµευτική απά-
ντηση, η οποία και να προχωρήσει σε υλοποίηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Ιωάν-
νης Μαγκριώτης να απαντήσει στον ερωτώντα κ. Αθανάσιο Λε-
βέντη.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων): Θέλω να ευχαριστήσω το συνάδελφο για την
ερώτηση και να επιβεβαιώσω ότι, πράγµατι, το ενδιαφέρον του
είναι διαρκές για το θέµα αυτό, όπως και όλων των συναδέλφων
Βουλευτών της Αττικής. Συναδέλφισσα, µάλιστα, η κ. Χριστοφι-
λοπούλου που γνωρίζει το θέµα, συνηγόρησε από την πρώτη
στιγµή για το περιεχόµενο της ερώτησής σας.

Θέλω να πω δύο λόγια για το έργο που αναφερθήκατε και στη
συνέχεια για τον αυτοκινητόδροµο. Πράγµατι, το 2005 δηµοπρα-
τήθηκε το έργο «Βελτίωση, ανακατασκευή και συντήρηση από
το δέκατο τέταρτο χιλιόµετρο έως το εικοστό πρώτο της παλαιάς
Εθνικής Οδού Ελευσίνας-Θήβας»…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Με προϋπολογισµό;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-

ρών και Δικτύων): …µε προϋπολογισµό 7,2 εκατοµµυρίων ευρώ.
Η µελέτη είχε εκπονηθεί από τη Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση δυτι-
κής Αττικής. Ο ανάδοχος, αφού εκτέλεσε ένα µέρος των εργα-
σιών, διέκοψε τις εργασίες, αφήνοντας το έργο ηµιτελές, µε
αποτέλεσµα ο δρόµος να καταστεί επικίνδυνος. Τον Απρίλιο του
2009, ο ανάδοχος κηρύχθηκε οριστικά έκπτωτος. 

Για την εκτέλεση των υπολειπόµενων εργασιών συντάχθηκαν
τα τεύχη δηµοπράτησης και επαναδηµοπρατήθηκε ένα έργο 2,8
εκατοµµυρίων ευρώ τον Αύγουστο του 2009. Αναφέρω τις ηµε-
ροµηνίες γιατί είναι χαρακτηριστικές. Το έργο όµως, δεν εντά-
χθηκε στο ΕΣΠΑ κατά τη δηµοπράτησή του από την
προηγούµενη κυβέρνηση, µε αποτέλεσµα να χρηµατοδοτείται
από εθνικούς πόρους. Γνωρίζετε το πρόβληµα που έχει η χρη-
µατοδότηση έργων από εθνικούς πόρους, που έχει ενταθεί και
είναι πολύ µεγάλο. 

Πάντως, εγκρίθηκε ο διαγωνισµός και µε µεγάλη έκπτωση, ξε-
κίνησαν τα έργα και εκτελούνται κανονικά µέχρι το Σεπτέµβριο
του 2010. Υπήρξε ένα πρόβληµα πληρωµής της πρώτης δόσης
των έργων που έγιναν το 2010. Ο λογαριασµός αυτός πληρώ-
θηκε στις αρχές του 2011. Συνεχίστηκαν οι εργασίες. Εκκρεµεί
ένας λογαριασµός αυτήν τη στιγµή. Το έργο πάει πολύ αργά,
ακριβώς γιατί είναι και βραδεία η χρηµατοδότηση, γιατί είναι από
εθνικούς πόρους. Αλλά, υπάρχει δέσµευση από τον ανάδοχο ότι
µόλις θα έχει την χρηµατοδότηση –και θα την έχει µε το νέο έτος
γιατί το Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύσεων έχει ολοκληρωθεί
όσον αφορά το δικό µας Υπουργείο- θα συνεχίσει τις εργασίες.
Συνεπώς, έστω και µε αυτές τις καθυστερήσεις, αυτό το κοµµάτι
που έµεινε το 2009 θα ολοκληρωθεί. 

Όσον αφορά τώρα τον αυτοκινητόδροµο, θα ήθελα να σας πω

ότι προχωρούµε µε πολύ εντατικούς ρυθµούς, παρ’ όλη την
κρίση που σωστά αναφέρετε και την επιφυλακτικότητα, ειδικό-
τερα των τραπεζών, να χρηµατοδοτούν τέτοια έργα, ή -αν θέ-
λετε- και το γεγονός ότι βάζουν όρους που καθιστούν ασύµφορα
τα έργα αυτά.

Το έργο αυτό προετοιµάζεται σε συνεργασία µε την Αρχαιο-
λογική Υπηρεσία, για να κάνουµε όλες τις πρόδροµες εργασίες,
ούτως ώστε να µην υπάρχει πρόβληµα κατά τη διάρκεια της δια-
βούλευσης και της δηµοπράτησής του. Συνήθως βλέπουµε τέ-
τοια προβλήµατα σε πολλά έργα. Εκτιµώ ότι µέσα στην επόµενη
χρονιά µπορούµε να πάµε στη δηµοπράτησή του. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Παρακαλείται ο κ. Αθα-
νάσιος Λεβέντης να αναπτύξει την ερώτησή του επί τρίλεπτον. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΕΒΕΝΤΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σας εκτιµώ και σας σέβοµαι, πλην όµως φο-

βάµαι ότι αυτές τις πληροφορίες που δίνετε δεν τις έχετε εξ
ιδίων, αλλά από κάποιες υπηρεσίες, οι οποίες σας κοροϊδεύουν
–επιτρέψτε µου την έκφραση- όπως µας κοροϊδεύουν και εµάς.
Δεν έχουν καµµία σχέση µε την πραγµατικότητα. Δεν έχει γίνει
απολύτως τίποτα. Εδώ και ένα χρόνο είναι ζήτηµα να έχουν φτια-
χτεί είκοσι µέτρα δρόµου. Δεν έχει γίνει τίποτε απολύτως. Είναι
όλα εκεί παρατηµένα και βέβαια, χειροτερεύει η κατάσταση, γιατί
µε τις καιρικές συνθήκες που είναι σκληρές σε αυτήν την περιοχή
παρασύρονται τα χώµατα και όλα τα άλλα και έτσι η κατάσταση
πάει προς το χειρότερο. Εποµένως, αυτό που παρακαλώ είναι
µια απάντηση δεσµευτική. 

Κατ’ αρχάς, είπατε ότι δεν µπήκε στο ΕΣΠΑ. Οι διαβεβαιώσεις
που είχα εγώ από τους προηγούµενους Υπουργούς είναι ότι είχε
µπει στο ΕΣΠΑ, είχαν εξασφαλιστεί τα κονδύλια. Τέτοιες διαβε-
βαιώσεις περίπου παίρνω και από εσάς. Το θέµα, όµως, είναι ότι
δεν γίνεται τίποτα. Φοβάµαι ότι δεν γίνεται τίποτα και ύστερα από
µερικούς µήνες θα φέρω εγώ ξανά ή κάποιος άλλος συνάδελφος
εδώ το ίδιο ερώτηµα και θα δώσετε τις ίδιες απαντήσεις. 

Υπάρχει περίπτωση να ξεκινήσουν αυτά τα έργα; Δώστε µας
ένα χρονοδιάγραµµα: σε ένα µήνα, σε ένα χρόνο, σε τρεις αιώ-
νες! Τουλάχιστον, ας µην κοροϊδευόµαστε. Αυτό θα ήθελα να πω. 

Όσο για το άλλο έργο της Ελευσίνας- Υλίκης, επίσης, αυτά
που µου λέτε τώρα τα έχω ακούσει τουλάχιστον µερικές δεκάδες
φορές, γιατί έχω επαναφέρει πάρα πολλές φορές την ερώτηση.
Η Υπουργός κ. Χριστοφιλοπούλου, που παρευρίσκεται εδώ, ξέρει
επίσης, γιατί και αυτή έχει κάνει σχετικές ερωτήσεις, όπως και
άλλοι συνάδελφοι Βουλευτές της Αττικής και παίρνουν όλοι κα-
θησυχαστικές, πλην όµως κοροϊδευτικές, διαβεβαιώσεις. Δεν
λέω ότι είναι εσκεµµένο, αλλά έτσι τελικά καταλήγει να είναι.
Εποµένως, ενηµερώστε µας αν υπάρχει περίπτωση κάποτε να
ξελασπώσει, να ξεκινήσει αυτό το έργο. 

Σας λέω ότι είναι θέµα εθνικής οικονοµίας, είναι θέµα εξυπη-
ρέτησης εκατοντάδων χιλιάδων πολιτών και χιλιάδων αυτοκινή-
των. Σας καλώ µια µέρα –αν θέλετε και εσείς και η κ.
Χριστοφιλοπούλου και όποιος άλλος- να πάµε επί τόπου, οποια-
δήποτε µέρα και ώρα, να δείτε αυτά τα ατέλειωτα κοµβόι από τις
νταλίκες, σαν κάµπιες εκεί πέρα, που πέφτουν, που πορεύονται.
Κάθε µέρα είναι ένας εφιάλτης κυριολεκτικά. Είναι κάτι που δεν
συναντιέται σε κανένα άλλο µέρος της Ελλάδας. Σας λέω ότι
είναι δρόµος βαριάς κυκλοφορίας και πολύ απαραίτητος. Αλ-
λιώς, ας τον καταργήσουµε αυτόν το δρόµο, αν δεν θέλουµε να
λειτουργεί. Λέµε ότι απαγορεύεται στις άλλες εθνικές οδούς η
κυκλοφορία των βαρέων οχηµάτων και τα στέλνουµε από εκεί,
εκτός του ότι και µε την οικονοµική κρίση τα περισσότερα φορ-
τηγά προτιµούν να περνάνε από εκεί, για να µην πληρώνουν και
διόδια. 

Ελπίζω η διαβεβαίωση να είναι συγκεκριµένη, δεσµευτική και
υλοποιήσιµη. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο Υφυπουργός Υποδο-

µών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Ιωάννης Μαγκριώτης έχει το
λόγο για να δευτερολογήσει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ (Υφυπουργός Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων): Κύριε συνάδελφε, είπατε ότι οι υπηρεσίες κο-
ροϊδεύουν. Θέλω να πιστεύω ότι δεν έχουν κανένα λόγο να
κοροϊδέψουν στο συγκεκριµένο θέµα. Θα σας απαντήσω αµέσως
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τώρα. Πολλές φορές ευθύνονται οι υπηρεσίες ή κουβαλούν
αµαρτήµατα προηγούµενων χρόνων και συνεχίζουν να τα καλύ-
πτουν. Σε αυτό συµφωνώ. Το έχουµε συναντήσει να το κάνουν
κάποιες υπηρεσίες ή κάποιοι δηµόσιοι λειτουργοί. 

Θέλω, όµως, να σας πω ότι όταν δηµοπρατήθηκε τον Αύγου-
στο του 2009 το έργο, πριν τις εκλογές, δεν είχε ενταχθεί στο
ΕΣΠΑ. Συνεπώς µετά τη δηµοπράτηση δεν είναι δυνατόν να εντα-
χθεί. Για να δηµοπρατηθεί ένα έργο, πρέπει να έχει ενταχθεί σε
κάποιο χρηµατοδοτικό πρόγραµµα. Εντάχθηκε στα έργα που θα
χρηµατοδοτηθούν αµιγώς από εθνικούς πόρους. Είµαι σαφής.
Εδώ δεν φταίει καµµία υπηρεσία. Αυτό επέλεξε η προηγούµενη
κυβέρνηση. Δεν ξέρω τι είπε. Ήταν και η περίοδος προεκλογική.
Είµαι σαφής, διότι αφού δηµοπρατήθηκε τον Αύγουστο του
2009, σηµαίνει ότι ήταν ενταγµένο σε κάποιο πρόγραµµα. Στο
ΕΣΠΑ, πάντως, δεν ήταν. Ήταν στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επεν-
δύσεων. 

Από εκεί και πέρα, είναι γεγονός ότι θα είχε τελειώσει το έργο,
αλλά η στενότητα των εθνικών πόρων αυτήν τη διετία δεν επέ-
τρεψε. Με εκπλήσσει η διαπίστωση ότι µόνο είκοσι µέτρα έχουν
κατασκευαστεί. Ασφαλώς και οφείλει το δηµόσιο προς τον ανά-
δοχο, ο οποίος έχει δεσµευτεί µόλις πάρει τα χρήµατα που του
οφείλει, σε δύο µήνες να ολοκληρώσει το έργο. Αυτό σηµαίνει
ότι έπρεπε να έχει κάνει πολύ περισσότερο έργο. 

Θα το ελέγξω, λοιπόν, αυτό, γιατί πράγµατι µε εκπλήσσει το
ότι έχουν κατασκευαστεί µόνο είκοσι µέτρα. Θα το δούµε και
µαζί, κύριε Λεβέντη.

Όσον αφορά το έργο του αυτοκινητοδρόµου Ελευσίνας-
Θήβας-Υλίκη, το οποίο είναι ένα έργο πενήντα χιλιοµέτρων που
θα δώσει οριστική λύση στο πρόβληµα της δυτικής Αττικής και
δεν θα περνά µέσα από τους οικισµούς, θα λυτρώσει την Αττική
στο σύνολό της. Θα βοηθήσει πάρα πολύ και τη Βοιωτία. Θα ρίξει
το κόστος της µετακίνησης και θα βοηθήσει το περιβάλλον. 

Θέλω να σας πω ότι εργαζόµαστε, παρ’ όλη την κρίση που
υπάρχει και παρ’ όλη την επιφυλακτικότητα των τραπεζών, όπως
είπα, οι οποίες ζητούν όρους που κάνουν τα έργα µη αποδεκτά,
γιατί γίνονται πάρα πολύ ακριβά. Εµείς προχωρούµε συστηµα-
τικά. Θα έχετε διαπιστώσει ότι έχει ενταχθεί από το ΥΠΕΚΑ στο
επικαιροποιηµένο ρυθµιστικό της Αττικής, γιατί δεν ήταν ενταγ-
µένο. Επειδή, µάλιστα, είναι και περιβαλλοντικό το έργο, έχουµε
συνεργασία µε τις αρχαιολογικές υπηρεσίες, γιατί η περιοχή έχει
–και καλώς έχει, είναι σηµαντικό- αρχαιολογικό και πολιτιστικό
πλούτο, ούτως ώστε να προετοιµάσουµε όλα τα έργα, να λύ-
σουµε όλα τα προβλήµατα. Πιστεύουµε ότι µέσα στο 2012 µπο-
ρούµε να προχωρήσουµε στη δηµοπράτησή του. 

Συνεπώς, από την προηγούµενη απάντηση έχουν γίνει βήµατα
προς αυτήν την κατεύθυνση και πιστεύω να µη χρειαστεί επό-
µενη ερώτηση ή στην επόµενη ερώτηση να σας ανακοινώσουµε
και την ηµεροµηνία δηµοπράτησης.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε και τον κ.

Μαγκριώτη και τον κ. Λεβέντη.
Θα συζητήσουµε τώρα την τρίτη µε αριθµό 1235/6-9-2011 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπου Χαραλάµπους προς την
Υπουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων, σχε-
τικά µε τη στέγαση των φοιτητών του Ιονίου Πανεπιστηµίου.

Στην επίκαιρη ερώτηση του κ. Χαραλάµπους θα απαντήσει η
Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ.
Παρασκευή Χριστοφιλοπούλου.

Παρακαλείται ο ερωτών Βουλευτής του Κοµµουνιστικού Κόµ-
µατος Ελλάδας κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους, τον οποίο ευχα-
ριστούµε για την υποµονή του, να διατυπώσει επί δίλεπτον την
ερώτησή του.

Ορίστε, κύριε Χαραλάµπους, έχετε το λόγο.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κι εγώ σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρία Υφυπουργέ, οι φοιτητές του Ιονίου Πανεπιστηµίου –του-

λάχιστον ένας µεγάλος αριθµός- που έµεναν στα ξενοδοχεία,
όταν ήρθαν στις αρχές του Σεπτεµβρίου να δώσουν στην εξετα-
στική, βρέθηκαν µπροστά σε µία µεγάλη, αλλά δυσάρεστη, έκ-
πληξη. Βρήκαν απαγορευµένη την είσοδο στα δωµάτια, στα

οποία έµεναν. 
(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αντι-

πρόεδρος της Βουλής κ. ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥΔΩΡΑΣ)
Τι είχε συµβεί; Στη βράση του καλοκαιριού, στην καρδιά του

καλοκαιριού, στις 13 Ιουλίου, συνήλθε η σύγκλητος, η οποία
πήρε απόφαση ότι όλοι οι φοιτητές που έµεναν στα ξενοδοχεία,
εκτός από τους εβδοµήντα περίπου που µένουν στην υποτυπώδη
φοιτητική εστία του Ιονίου Πανεπιστηµίου, δεν θα µπορούσαν να
µείνουν στα ξενοδοχεία για το µήνα Σεπτέµβρη. Ουσιαστικά,
ένας ακόµα µεγάλος ταξικός, σχεδόν ανυπέρβλητος φραγµός,
υψώθηκε µπροστά τους.

Γιατί συνέβη αυτό; Αυτό συνέβη, κυρία Υφυπουργέ, γιατί πριν
από δύο χρόνια, τα ποσά που δίνονταν στο Ιόνιο Πανεπιστήµιο
για τη στέγαση των φοιτητών ήταν 1.200.000 ευρώ, πέρυσι ήταν
850.000 ευρώ και φέτος βρεθήκαµε µπροστά στο τεράστιο ποσό
των 193.000 ευρώ που δίνονται για τη στέγαση των φοιτητών του
Ιονίου Πανεπιστηµίου. Έτσι και τον Οκτώβρη ουσιαστικά, περί-
που διακόσιοι πενήντα φοιτητές, από τους πεντακόσιους είκοσι
που στεγάζονταν πέρυσι σε δωµάτια ξενοδοχείων, δεν θα µπο-
ρούν να στεγαστούν.

Καταλαβαίνετε, το έχουµε πει και το ξαναλέµε, ότι τα παιδιά
αυτά, οι φοιτητές του Ιονίου Πανεπιστηµίου που προέρχονται
κύρια από λαϊκές, εργατικές οικογένειες, που δέχονται απανωτά
χτυπήµατα µε αφορµή και δικαιολογία την οικονοµική κρίση, αν
δεν έχουν δωρεάν στέγαση, δωρεάν σίτιση και βέβαια όλα αυτά
που εµείς λέµε και εννοούµε δωρεάν παιδεία, είναι πέρα από βέ-
βαιο ότι ουσιαστικά θα αναγκαστούν να εγκαταλείψουν τις σπου-
δές τους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Σας ρωτούµε τι άµεσα µέτρα θα πάρετε, ούτως ώστε κανένας
φοιτητής του Ιονίου Πανεπιστηµίου να µην µείνει άστεγος, κανέ-
νας φοιτητής του Ιονίου Πανεπιστηµίου για οικονοµικούς λόγους
να µην µπορέσει να δώσει την εξεταστική του Σεπτέµβρη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Γίνατε κατανοητός.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 
Και βέβαια τι µέτρα θα παρθούν, ούτως ώστε επιτέλους να

γίνει και στην Κέρκυρα µία σύγχρονη φοιτητική εστία, που να
µπορεί να στεγάσει τους φοιτητές τους Ιονίου Πανεπιστηµίου και
να µην αναγκάζονται -όσοι µπορούν βέβαια- να συστεγάζονται
µέσα σε άθλια δωµάτια ξενοδοχείων της Κέρκυρας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαράλαµπο Χαραλάµπους.
Παρακαλείται η Υφυπουργός, κ. Παρασκευή Χριστοφιλοπού-

λου, να λάβει το λόγο για να απαντήσει στον ερωτώντα συνά-
δελφο. 

Ορίστε, κυρία Χριστοφιλοπούλου, και παρακαλώ να µείνετε
εντός του χρόνου. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,
Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. Εντός του χρόνου θα µείνω. 

Να διασαφηνίσω κατ’ αρχάς ότι η σίτιση και η στέγαση των
φοιτητών αποτελεί ένα πάρα πολύ σπουδαίο τµήµα της πολιτικής
για τη φοιτητική µέριµνα, η οποία σε συνδυασµό µε την πολιτική
για τα προγράµµατα σπουδών και την έρευνα, είναι πολύ σοβαρή
παράµετρος για όλα τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ της χώρας. Γι’
αυτό στο νόµο που πρόσφατα ψηφίστηκε υπάρχουν διατάξεις οι
οποίες, θα έλεγα, εκσυγχρονίζουν το όλο πλαίσιο και µε αυτά
που θα σας πω, αγαπητέ συνάδελφε, νοµίζω ότι και το
µεταβατικό διάστηµα µέχρι τον επόµενο Αύγουστο, που θα
έχουµε την εκλογή και τη σύσταση των νέων οργάνων στα
πανεπιστήµια και στα ΤΕΙ, θα υπάρξει µία οµαλή µετάβαση από
το ένα στο άλλο πλαίσιο. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, η φοιτητική µέριµνα αφορά τους
φοιτητές εκείνους που έχουν περισσότερο ανάγκη και στη
σηµερινή εποχή της στενότητας των πόρων είναι πολύ σηµαντικό
να σεβόµεθα το κάθε ευρώ. Κάθε εποχή είναι σηµαντικό να
σεβόµεθα το κάθε ευρώ δηµόσιου χρήµατος που δαπανάται,
γιατί δεν είναι δωρεάν το δηµόσιο χρήµα. Πρέπει να θυµόµαστε
ότι είναι χρήµατα του φορολογούµενου Έλληνα πολίτη. 
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Θέλω κατ’ αρχάς να ξεκαθαρίσουµε κάτι. Η χρηµατοδότηση
των ιδρυµάτων, κύριε συνάδελφε, από το Υπουργείο Παιδείας
δίδεται προς τα ιδρύµατα. Από κει και πέρα, το κάθε ίδρυµα
αποφασίζει για το ποσό το οποίο θα δεσµεύσει για τη φοιτητική
µέριµνα. Άρα είναι θέµα αποφάσεων, όπως κι εσείς είπατε, των
συγκλήτων. Τα πανεπιστήµια είναι αυτοδιοικούµενα και τώρα και
µε το νέο νόµο που περάσαµε θα είναι ακόµα περισσότερο
αυτοδιοικούµενα. Άρα, εκείνα ορίζουν σε ποιους φοιτητές και τι
είδους φοιτητική µέριµνα θα παράσχουν. 

Ωστόσο, πρέπει να σας πω -γιατί εδώ πρέπει να τα λέµε όλα
και µπορώ να σας δώσω και νούµερα- ότι βεβαίως υπήρξαν και
περικοπές στις επιχορηγήσεις των πανεπιστηµίων. Ήρθαµε σε
επαφή και σε διάλογο µε τα πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ και οι
περικοπές αυτές αποφασίστηκαν µε βάση πρόταση των ιδίων,
γιατί η πρόταση του Υπουργείου Παιδείας ήταν να υπάρξουν
κριτήρια, να γίνουν µεν οριζόντια, αλλά ελήφθησαν υπ’ όψιν οι
δυνατότητες που είχαν ορισµένα ιδρύµατα από τα αποθεµατικά
που είχαν προηγούµενων ετών. 

Πρέπει, λοιπόν, να σας πω, ότι όντως υπήρξε µείωση στη
γενική επιχορήγηση. Το τι κατανέµεται προς τη µέριµνα,
επαναλαµβάνω, είναι αποφασιστική αρµοδιότητα του πανεπιστη-
µίου και όχι του Υπουργείου. 

Όντως το 2011 επιχορηγήθηκε το Ιόνιο Πανεπιστήµιο µε το
ποσό των 2 εκατοµµυρίων 600 χιλιάδων ευρώ, έναντι του ποσού
των 3 εκατοµµυρίων 520 χιλιάδων ευρώ. Θέλω όµως να σας
επισηµάνω ότι η µείωση αυτή επήλθε όχι µόνο από το γεγονός
των περικοπών που έγιναν παντού και υπήρξε µέριµνα να µην
είναι αυτές πολύ σοβαρές περικοπές. Αυτή ήταν από τις πιο
σοβαρές µε δεδοµένο ότι υπήρχε ένα µεγάλο σχετικά ταµειακό
υπόλοιπο, 5 εκατοµµύρια 600 χιλιάδες ευρώ. 

Με τα ταµειακό, λοιπόν, υπόλοιπο των 5.600.000 ευρώ, θεωρώ
ότι το Ιόνιο Πανεπιστήµιο, η σύγκλητος και οι πρυτανικές αρχές
θα πρέπει να κάνουν ό,τι µπορούν. 

Στο δεύτερο µέρος της απάντησής µου, κύριε Πρόεδρε, θα
αναφέρω στοιχεία που δεν πρόλαβα για το Ιόνιο Πανεπιστήµιο
και για την εστία και αφού ακούσω και τον κύριο συνάδελφο.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Σας ευχαριστώ, κυρία

Χριστοφιλοπούλου, που οικονοµείτε καλά το χρόνο.
Το λόγο έχει ο κ. Χαράλαµπος Χαραλάµπους, για να δευτερο-

λογήσει.
Κύριε Χαραλάµπους, σας παρακαλώ να τηρήσετε το χρόνο

σας, γιατί έχουµε ξεφύγει και έχουµε και επερώτηση.
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ: Κυρία Υφυπουργέ, απλά σαν

επισήµανση θα ήθελα να σας πω ότι και τα 120 δισεκατοµµύρια
που αφειδώς δίνουν οι κυβερνήσεις και της Νέας Δηµοκρατίας
πριν, αλλά και η δική σας τώρα στους τραπεζίτες, είναι χρήµατα
του Έλληνα φορολογούµενου. Και το 1 εκατοµµύριο που καθη-
µερινά πληρώνουµε για να διατηρεί η χώρα µας στρατεύµατα
εκτός συνόρων, είναι χρήµατα του Έλληνα φορολογούµενου. 

Κυρία Υφυπουργέ, ήθελα να σας πω ότι ναι µεν τα χρήµατα
κατανέµονται, όπως είπατε, από τη σύγκλητο, αλλά αν είδατε
στην ερώτησή µας εµείς τη θεωρούµε, αν θέλετε, συνένοχη της
ταξικής πολιτικής που ακολουθεί το Υπουργείο Παιδείας, αλλά
και η Κυβέρνηση γενικότερα, γιατί την ίδια στιγµή που µειώνει
περίπου στα 190.000 ευρώ τη στέγαση των φοιτητών, εγκρίνει
κονδύλια 100.000 ευρώ για ταξίδια της συγκλήτου και ίσως και
των άλλων πανεπιστηµιακών και 140.000 για να διαφηµίζει το
σύγχρονο της αγοράς πανεπιστήµιο, το Ιόνιο και να το κάνει ελ-
κυστικό.

Εµείς, κυρία Υφυπουργέ, λέµε τα πράγµατα όπως ακριβώς
έχουν και όσο σκληρή και αν είναι η πραγµατικότητα. 

Είπατε ότι µε το νέο νόµο-πλαίσιο εκσυγχρονίζετε γενικότερα
την παιδεία. Εµείς όταν ακούµε για «εκσυγχρονισµό» στις µέρες
µας, ουσιαστικά κουµπωνόµαστε. Ξέρουµε τι εννοείτε, όπως ξέ-
ρουµε ότι µε αυτόν το νόµο-πλαίσιο υψώνονται τεράστιοι ταξικοί
φραγµοί για να σπουδάσουν τα παιδιά των λαϊκών οικογενειών.
Ξέρουµε ότι η προσπάθεια είναι το νέο πανεπιστήµιο να γίνει
ανώνυµη εταιρεία, να είναι ουσιαστικά πανεπιστήµιο των βιοµη-
χάνων και των µεγαλοεργολάβων και πολύ µακριά από τις ανά-
γκες του εργαζόµενου κόσµου. 

Ξέρουµε ότι την ίδια στιγµή που υψώνονται ταξικοί φραγµοί,
την ίδια στιγµή γίνεται ένας τεράστιος αγώνας. Όσο και αν επι-
καλείσθε τη «συναίνεση» που υπήρχε στη Βουλή, χθες οι δρόµοι
και στην Κέρκυρα, αλλά και σε πολλές άλλες πόλεις της Ελλά-
δας, πληµµύρισαν από φοιτητές που διαδήλωναν ενάντια σ’
αυτόν τον εκσυγχρονισµό. 

Βέβαια, µπορεί να µε ρωτήσετε το εξής: Δεν θέλετε εκσυγχρο-
νισµό; Η απάντηση είναι ότι βεβαίως και θέλουµε. Όµως, θέ-
λουµε ουσιαστικό εκσυγχρονισµό, δηλαδή σύγχρονη και
πραγµατικά δωρεάν παιδεία σε όλα τα επίπεδα. Και «πραγµατικά
δωρεάν παιδεία σε όλα τα επίπεδα» σηµαίνει σύγχρονα ενιαία
προγράµµατα σπουδών, σηµαίνει δωρεάν στέγαση και σίτιση
των φοιτητών, σηµαίνει δωρεάν µεταφορά των φοιτητών, σηµαί-
νει δωρεάν χορήγηση συγγραµµάτων και άλλων αναλωσίµων. Αν
όλα αυτά δεν υπάρχουν –που δεν υπήρχαν και δεν υπάρχουν-
τότε και εσείς και εµείς µιλάµε για δωρεάν παιδεία, αλλά πραγ-
µατικά εννοούµε διαφορετικά πράγµατα. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαραλάµπους.
Το λόγο έχει η Υφυπουργός Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και

Θρησκευµάτων κ. Χριστοφιλοπούλου για να δευτερολογήσει. 
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Παιδείας,

Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων): Κύριε Πρόεδρε, επι-
τρέψτε µου να διευκρινίσω ότι τα 120 δισεκατοµµύρια προς τις
τράπεζες δεν είναι επιχορήγηση την οποία δώσαµε –είτε εµείς,
είτε η προηγούµενη κυβέρνηση- στις τράπεζες. Οι τράπεζες δεν
επιχορηγήθηκαν, λοιπόν, όπως επιχορηγούνται τα πανεπιστήµια.
Απλά υπήρξε εγγύηση, διότι λόγω της παγκόσµιας οικονοµικής
κρίσης και της κρίσης στην Ευρωζώνη των κρατών, αλλά και της
κρίσης χρέους, ήταν ανάγκη να διασφαλιστούν οι καταθέσεις του
ελληνικού λαού και η οµαλότητα του οικονοµικού συστήµατος.
Αν εσείς πιστεύετε ότι πρέπει να καταρρεύσει, όπως ενδεχοµέ-
νως πιστεύετε, είναι άλλο θέµα και άλλη επιλογή. 

Σε κάθε περίπτωση, όµως, πριν µπω στο ειδικό θέµα που θέ-
σατε, οφείλω, να πω για άλλη µια φορά ότι ο νέος νόµος για τα
πανεπιστήµια και τα ΤΕΙ, ο οποίος είχαµε την τιµή να ψηφιστεί
από τα 5/6 του ελληνικού Κοινοβουλίου, δεν καταργεί το δωρεάν
σύγγραµµα, δεν εισάγει δίδακτρα στις προπτυχιακές επιστήµες,
όπως ίσχυε µέχρι τώρα. Δεν αλλάζει τίποτα εκεί και δεν αλλάζει
τίποτα στη δωρεάν παιδεία. 

Αυτό που πρέπει να αλλάξει και αυτό που αλλάζει είναι η ποι-
ότητα και η δυνατότητα των πανεπιστηµίων να έχουν περισσό-
τερη αυτοτέλεια, περισσότερη αυτοδυναµία, εξωστρέφεια και
δυναµισµό. Δίνει, λοιπόν, τη δυνατότητα στα πανεπιστήµια να
εξελιχθούν σε πανεπιστήµια του µέλλοντος, ανταγωνιστικά προς
αντίστοιχα πανεπιστήµια σε όλον τον κόσµο σε έναν πλανήτη, ο
οποίος εξελίσσεται γοργά, και τα δικά µας Ελληνόπουλα και
άλλα παιδιά που νόµιµα φοιτούν στα ελληνικά πανεπιστήµια δεν
θα πρέπει να είναι δεύτερης επιλογής και δεύτερης µοίρας, ως
προς τα πτυχία. 

Έχουµε εξαιρετικό και αξιόλογο ερευνητικό και διδακτικό προ-
σωπικό, κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, στα ελληνικά ιδρύ-
µατα. Πολλές φορές το ισχύον πλαίσιο, το οποίο είναι εξαιρετικά
γραφειοκρατικό και δύσκαµπτο –και το γνωρίζετε- δεν άφηνε τη
δυνατότητα στον Έλληνα πανεπιστηµιακό πραγµατικά να παρά-
γει και να δηµιουργήσει. Τώρα οι πανεπιστηµιακοί θα έχουν πολύ
περισσότερα πράγµατα να αποφασίζουν οι ίδιοι και να συµφω-
νούν, βεβαίως, και µε την πολιτεία, αλλά να υπάρχει πραγµατική
αυτοτέλεια στα ιδρύµατα. Πιστεύουµε ότι αυτός είναι ο δρόµος
προς το µέλλον και όχι οποιαδήποτε ποδηγέτηση των πανεπιστη-
µίων από τις εκάστοτε πολιτικές ηγεσίες του κράτους. 

Εν προκειµένω, θέλω να καθησυχάσω και το συνάδελφο, αλλά
και άλλα ιδρύµατα στη χώρα. Η φοιτητική εστία στην Κέρκυρα,
η οποία έχει –το γνωρίζετε- την περιορισµένη δυνατότητα των
πενήντα τεσσάρων φοιτητών, παρά την αλλαγή του θεσµικού
πλαισίου, θα συνεχίσει –γιατί ακριβώς πρέπει να υπάρχει η σκυ-
τάλη- να παρέχει τις υπηρεσίες εκείνες που της έχει ζητήσει το
Ιόνιο Πανεπιστήµιο. Επισηµαίνω ότι το Ιόνιο Πανεπιστήµιο απο-
φασίζει τι θα ζητήσει από τη συγκεκριµένη εστία. Ζητά τη στέ-
γαση των φοιτητών. Αυτό συνεχίζει. 
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Σε ό,τι αφορά την ενοικίαση των ξενοδοχείων για τους άλλους
φοιτητές, κύριε συνάδελφε, σας επαναλαµβάνω ότι αυτό είναι
στην αποκλειστική αρµοδιότητα της συγκλήτου. Αναφέρατε κά-
ποια στοιχεία -τα κρατώ, θα τα δω και από τα Πρακτικά συγκε-
κριµένα και, αν έχετε οποιοδήποτε έγγραφο, είµαι στη διάθεσή
σας να µου το δώσετε- για άλλα έξοδα που κάνει η σύγκλητος.
Όλοι κρινόµεθα. Και βεβαίως και οι πανεπιστηµιακές αρχές. Εφό-
σον υπάρχει κάποια παρέκβαση, η οποία είναι παράνοµη και πα-
ράλογη, βεβαίως, αυτό πρέπει να το γνωρίζει και ο ελληνικός
λαός µέσω του Κοινοβουλίου, αλλά και το αρµόδιο Υπουργείο. 

Από εκεί και πέρα, όµως, όπως σας είπα, η επιχορήγηση του
πανεπιστηµίου θεωρώ ότι είναι επαρκής σε σχέση µε τα ταµειακά
του υπόλοιπα, ούτως ώστε όπως εκείνο νοµίζει καλύτερα να µε-
ριµνήσει για τους φοιτητές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Υφυπουργού)

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω λέγοντας ότι το Εθνικό Ίδρυµα
Νεότητας θα µετεξελιχθεί σε έναν οργανισµό, ο οποίος θα πα-
ρέχει επιτελικής φύσεως συµβουλευτικές υπηρεσίες µε πρό-
τυπα, µε στήριξη, µε προδιαγραφές, έτσι ώστε τα πανεπιστήµια
και τα ΤΕΙ, που θέλουν να αδράξουν την ευκαιρία που τους δίνει
ο νέος νόµος και να κάνουν νοµικά πρόσωπα ιδιωτικού δικαίου,
ούτως ώστε να παράσχουν µε ευέλικτο και διαφανή τρόπο φοι-
τητική και σπουδαστική µέριµνα, να µπορούν να το κάνουν. Είναι
µπροστά µας όλα αυτά. Το Υπουργείο Παιδείας και ο νόµος που
ψηφίσαµε έχουν µεριµνήσει έτσι ώστε να µπορεί να λειτουργήσει
το ΕΙΝ, µέχρι να οριστούν τα νέα όργανα που προβλέπει ο νόµος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε την Υφυ-
πουργό Παιδείας, Διά Βίου Μάθησης και Θρησκευµάτων κ. Χρι-
στοφιλοπούλου. 

Να σηµειώσω ότι η δεύτερη µε αριθµό 1231/6-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Σπυρίδωνος Γαληνού προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης
και Τροφίµων, σχετικά µε την αντιµετώπιση του καταρροϊκού πυ-
ρετού των προβάτων και των επιπτώσεών του στο Νοµό Λέσβου
δεν συζητείται λόγω κωλύµατος συντρέχοντος στο πρόσωπο του
Υπουργού και διαγράφεται. 

Θα συζητηθεί η τέταρτη µε αριθµό 1238/6-9-2011 επίκαιρη
ερώτηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή του Λαϊκού Ορθόδο-
ξου Συναγερµού κ. Αλέξανδρου Χρυσανθακόπουλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε την
παρακράτηση από τις συντάξεις Εισφοράς Αλληλεγγύης των Συ-
νταξιούχων. 

Στην επίκαιρη ερώτηση θα απαντήσει ο Υπουργός Εργασίας
και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης. 

Ο ερωτών συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Χρυσανθακόπουλος
έχει το λόγο, προκειµένου να αναπτύξει προφορικά την επίκαιρη
ερώτησή του. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Οι συνταξιούχοι της χώρας µας είναι τα σταθερά θύµατα της
οικονοµικής κρίσης. Όλοι ενθυµούµαστε ότι το ΛΑΦΚΑ ήταν ένα
µέτρο το οποίο θεσπίστηκε –υποτίθεται- για µια εσωτερική ανα-
κατανοµή από τα υψηλότερα κλιµάκια προς τα χαµηλότερα συ-
ντελεστών στήριξης, δηλαδή παρακρατούνταν χρήµατα, για να
δοθούν στους χαµηλοσυνταξιούχους. 

Αυτό στην πράξη δεν εφαρµόστηκε ποτέ, απλά ήταν µια µετο-
νοµασία της κάλυψης του ταµειακού ελλείµµατος σε υποτιθέ-
µενη αλληλεγγύη. Στη συνέχεια αυτό κρίθηκε αντισυνταγµατικό
και οι επιστροφές δεν έγιναν. 

Η σύγκρουση ΠΑΣΟΚ-Νέας Δηµοκρατίας είναι γνωστή για το
συγκεκριµένο θέµα. Ο ένας κατήγγελλε τον άλλο αν το εφάρ-
µοζε. Στη συνέχεια καταργείται και έχουµε µια µετονοµασία του
ΛΑΦΚΑ σε παρακράτηση εισφοράς αλληλεγγύης συνταξιούχων,
αυτήν τη φορά, όµως, για να αποκτήσει συνταγµατικό χαρα-
κτήρα, συνταγµατική κάλυψη δηλαδή, ότι είναι για την κάλυψη
του ταµειακού ελλείµµατος και όχι για να δοθεί στους χαµηλο-
συνταξιούχους. Υπήρξε ειλικρινέστερη δηλαδή η τελευταία νο-
µοθέτηση.

Όµως, στην πράξη λειτουργεί αρνητικά. Βλέπουµε µια κλιµά-
κωση µείωσης που φτάνει από το 3% µέχρι το 24% και στη συνέ-

χεια στο συνολικό ύψος του 20% των συντάξεων που έπαιρναν
προ διετίας. Αλλά και οι χαµηλοσυνταξιούχοι υπέστησαν σοβα-
ρές απώλειες. Θα έλεγε κάποιος ότι το όριο των 700 ευρώ πολ-
λές φορές παραβιάστηκε στην πράξη, όπως πήγαν τα πράγµατα,
γιατί συνεπικουρηµένης και της αύξησης του κόστους ζωής, του
ηλεκτρικού ρεύµατος, του πληθωρισµού κι όλα τα άλλα, αποδυ-
νάµωσαν πλήρως το συνταξιούχο, οι δε δηµόσιοι υπάλληλοι κλή-
θηκαν να δώσουν ένα 2% πλέον ακόµα και στα 900 ευρώ.

Θα ήθελα, λοιπόν, από τον κύριο Υπουργό να απαντήσει πάνω
στο συγκεκριµένο ζήτηµα: Ποια είναι τα µέτρα από 1η Σεπτέµβρη
του 2011;

Ένα δεύτερο ερώτηµα που θα ήθελα να κάνω είναι σχετικά µε
τη συζητούµενη στη διαβούλευση αυτήν τη στιγµή πρόταση του
ΠΑΣΟΚ να αποκτούν συνταξιοδοτικό δικαίωµα, να µεταφέρει ο
ένας στον άλλο τη σύνταξή του, τα οµόφυλα ζευγάρια. Ήθελα
να ξέρω, αν αυτό είναι στις σκέψεις της Κυβέρνησης και θα συ-
µπεριληφθεί στο νοµοσχέδιο που έρχεται προς κατάθεση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Χρυσανθακόπουλο.

Παρακαλείται ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης να λάβει το λόγο.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, η µείωση των συντάξεων είναι γεγονός ότι
αποτελεί ένα µέτρο άδικο, επώδυνο, γιατί πρόκειται πολλές
φορές και για ανθρώπους οι οποίοι έχουν χαµηλά εισοδήµατα,
χαµηλές συντάξεις. Όµως, κρίθηκε αναγκαίο αυτό το µέτρο το
2010, προκειµένου να περιοριστούν τα ελλείµµατα των ασφαλι-
στικών ταµείων, µε βάση τα οποία θα απαιτείτο ένα ποσό της
τάξης των 4 περίπου δισεκατοµµυρίων ευρώ για να καλυφθούν
τα νέα ελλείµµατα τα οποία είχαν δηµιουργηθεί στα ασφαλιστικά
ταµεία, κυρίως λόγω µεγάλης αύξησης των δαπανών στο χώρο
της υγείας και του φαρµάκου.

Το 2011 δεν υπήρξαν τέτοιες οριζόντιες νέες περικοπές. Υπήρ-
ξαν, όµως, περικοπές για συντάξεις οι οποίες υπερβαίνουν τα
1700 ευρώ ή για συνταξιούχους ηλικίας κάτω των εξήντα ετών.
Θα τα αναλύσω αυτά τα µέτρα. Πάντως, θέλω να τονίσω ότι
παρά το γεγονός ότι το 2011 είχαµε µεγάλη αύξηση της ανερ-
γίας σε σχέση µε το 2010 και το 2009, είχαµε µείωση των απο-
δοχών, µπορέσαµε να κρατήσουµε τις συντάξεις στα επίπεδα
του 2010, χωρίς να υπάρξουν παραπέρα µειώσεις.

Αναφερθήκατε στο ΛΑΦΚΑ. Η ουσιαστική διαφορά ανάµεσα
στο ΛΑΦΚΑ που υπήρχε και ο οποίος καταργήθηκε και στην ει-
δική εισφορά είναι ότι η ειδική εισφορά είναι εισφορά η οποία
αφορά συντάξεις πάνω από 1400 ευρώ και µάλιστα, στα νέα
µέτρα του 2011 είναι µόνο για συντάξεις πάνω από 1700 ευρώ,
ενώ ο ΛΑΦΚΑ ήταν ένας φόρος, θα έλεγα, µια εισφορά που είχε
ως αποτέλεσµα, ακόµα και κάποιος που είχε 500 ευρώ σύνταξη
να πληρώνει αυτή την ειδική εισφορά. Κι αυτό το µέτρο βεβαίως
είναι επώδυνο, γιατί όπου υπάρχει περικοπή εισοδήµατος, το
µέτρο είναι επώδυνο. Όµως, υπάρχει µια ουσιαστική διαφορά.
Δηλαδή, στην ανάγκη να περιορίσουµε τα ελλείµµατα επιλέξαµε
να κάνουµε τις περικοπές για τις συντάξεις εκείνες οι οποίες είναι
σχετικά υψηλές.

Θα αναφερθώ στα συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία εφαρµόζο-
νται από 1.7.2011 ή από 1.8.2011 ή από 1.9.2011.

Το πρώτο µέτρο είναι η αύξηση της ειδικής εισφοράς –γιατί η
ειδική εισφορά είχε επιβληθεί το 2010- για συντάξεις πάνω από
1.700 ευρώ. Είναι στα ποσοστά που εσείς αναφέρατε.

Έχουµε αύξηση της ειδικής εισφοράς για µία κατηγορία συ-
νταξιούχων οι οποίοι είναι κάτω των εξήντα ετών και έχουν κύρια
σύνταξη πάνω από 1.700 ευρώ. Αναφέροµαι πάντα µόνο στη
κύρια σύνταξη. Αυτό θεωρήθηκε επιβεβληµένο. Υπάρχει και µία
αδικία. 

Υπάρχουν άνθρωποι που είναι πενήντα πέντε ετών, που έχουν
συνταξιοδοτηθεί µε πολύ ευνοϊκό καθεστώς και έχουν συντάξεις
των 2.000 ευρώ, των 2.500 ευρώ ή των 3.000 ευρώ. Το έλλειµµα
βεβαίως στα ταµεία δεν δηµιουργείται από τον συνταξιούχο των
500 ευρώ, αλλά κυρίως από τις υψηλές συντάξεις, όταν αυτές
δίδονται σε µικρές ηλικίες, όπως έγινε µε την Ολυµπιακή και µε
άλλους φορείς.
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Προσπαθήσαµε να πάρουµε µέτρα δίκαια έτσι ώστε να µη θι-
γούν για µία ακόµη φορά οι χαµηλοσυνταξιούχοι.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό κ. Γεώργιο Κουτρουµάνη.
Το λόγο έχει ο ερωτών συνάδελφος κ. Αλέξανδρος Χρυσαν-

θακόπουλος.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΧΡΥΣΑΝΘΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι

συνταξιούχοι δεν αντιµετωπίζουν αυτήν τη στιγµή απλά πρό-
βληµα επιβίωσης, δεν βρίσκονται απλά στα όρια βιωσιµότητας.
Τίθεται και θέµα αξιοπρέπειας, διότι όλος ο οικογενειακός προ-
γραµµατισµός έχει αλλάξει. Αυτές οι ηλικίες γύρω στα εξήντα
έχουν αποδυναµωθεί. Συνήθως έχουν και παιδιά που σπουδά-
ζουν. Ολόκληροι κλάδοι αντιµετωπίζουν σοβαρό πρόβληµα.

Πρόωρη συνταξιοδότηση πριν τα εξήντα έχουν άτοµα που
ήταν σε ειδικά σώµατα, σε ειδικές υπηρεσίες και είχαν προγραµ-
µατίσει τη ζωή τους µε βάση αυτά τα δεδοµένα. Τώρα αλλάζουν
τα πάντα. Δεν εκφράζουν απλά τη δυσφορία τους, αλλά την αδυ-
ναµία να οργανώσουν τη ζωή τους.

Η αύξηση του ΦΠΑ που τροφοδοτεί τον πληθωρισµό, αλλά και
το ανεξέλεγκτο των φαρµάκων, σίγουρα δηµιουργούν τεράστια
προβλήµατα. Τα ταµεία εάν κατάφερναν να εξισορροπήσουν το
θέµα των ελλειµµάτων στο σκέλος το νοσηλευτικό και των φαρ-
µάκων, θα µπορούσαν να σταθούν στα πόδια τους.

Οµολογήσατε ότι πήρατε 4 δισεκατοµµύρια –κι αυτό είναι σε
ετήσια βάση- από τους συνταξιούχους. Αυτό είναι ένα µικρό
µέρος του προβλήµατος της ύφεσης, γιατί έχουµε και τη µείωση
της κατανάλωσης ταυτόχρονα. Έχουµε µείωση της παραγγελίας
και της παραγωγής. Κι αυτό µας ενδιαφέρει περισσότερο για το
εσωτερικό της χώρας.

Κύριε Υπουργέ, περιµένω µια απάντηση όσον αφορά το θέµα
της κληρονοµιάς των οµόφυλων ζευγαριών, όταν επεκταθεί το
σύµφωνο συµβίωσης και στα οµόφυλα ζευγάρια. Το ζευγάρι
πλέον είναι µια ξεπερασµένη έννοια γι’ αυτούς τους κύκλους.
Μπορεί να είναι τρεις, τέσσερις, πέντε που ζουν κοινοβιακά.
Υπάρχουν, όµως και άλλες πτυχές σε σχέση µε την κληρονοµιά
της σύνταξης: Αν είναι πραγµατική ή πλασµατική. Αν είναι αλη-
θινή ή όχι στην περίπτωση αυτή. Τι επιπτώσεις θα είχε αυτό στα
ασφαλιστικά ταµεία.

Εκκρεµούν οι πράξεις αναλογισµού των ταµείων. Κι αυτό είναι
ιδιαίτερα σοβαρό. Περιµένουµε µέχρι τέλους του έτους να είστε
σε θέση να µας φέρετε πλήρη ανάλυση δεδοµένων, για να ξέ-
ρουµε πού βαδίζουµε τα επόµενα χρόνια. Δηλαδή, να γνωρί-
ζουµε ποια είναι η υποδοµή και το µέλλον των ασφαλιστικών
ταµείων, γιατί όλα αυτά τα µέτρα εµφανίζονται τώρα σαν εγχει-
ρήσεις άνευ αναισθητικού. Το αναισθητικό θα έρθει µε τα ναρ-
κωτικά, σε άλλο νοµοσχέδιο. Είναι παρεµβάσεις ακρωτηριασµού,
που όµως δεν αντιµετωπίζουν τη γάγγραινα της οικονοµικής κα-
τάρρευσης.

Επιµένουµε πολύ στο ζήτηµα των συνταξιούχων γιατί είναι σε
ηλικίες µη παραγωγικές, αδύναµοι να επανέλθουν στην αγορά.
Δεν µπορούν να έχουν συµπληρωµατικό εισόδηµα, να βάλουν
σχέδια στη ζωή τους και να αναζητήσουν διεξόδους. Είναι εγκλω-
βισµένοι. Το γήρας δεν έρχεται µόνο, ως γνωστόν. Κατά συνέ-
πεια, το κόστος ζωής, η ποιότητα ζωής τους διαρκώς
επιβαρύνεται.

Θα πρέπει να σταµατήσει αυτός ο κατήφορος και να δείτε πώς
θα υπάρξουν µέτρα, µιας και τώρα, µειούµενη η εργασία, µειώ-
νονται και οι ασφαλιστικές εισφορές. Οι άνεργοι παύουν να κολ-
λούν ένσηµα ή να µπαίνουν στην παραγωγική διαδικασία. Ο
φαύλος κύκλος δεν θα έχει τελειωµό. Γι’ αυτό πρέπει να επικαι-
ροποιήσετε τις µελέτες σας και να δούµε τι µπορεί να γίνει και
επίσης να υπάρξει αυτή η χαµηλή ζώνη ασφαλείας για την αξιο-
πρέπεια της επιβίωσης των ανθρώπων της τρίτης ηλικίας.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε το Βου-

λευτή Αχαΐας, κ. Αλέξανδρο Χρυσανθακόπουλο.
Ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης κ. Γεώργιος

Κουτρουµάνης έχει το λόγο για τη δευτερολογία του.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Χρυσανθακόπουλε, κατανοώ απόλυτα την ευαισθησία
σας. Όλοι πρέπει να έχουµε την ίδια ευαισθησία για τους ανθρώ-
πους της τρίτης ηλικίας και τα προβλήµατά τους. Πρέπει όµως
να σας πω ότι δεν αφαιρέσαµε 4 δισεκατοµµύρια ευρώ εισόδηµα
από τους συνταξιούχους το 2010. Το ποσό που αφαιρέθηκε µέσα
από την περικοπή των δώρων ήταν της τάξης του 1 δισεκατοµ-
µυρίου ευρώ. Τα υπόλοιπα 3 δισεκατοµµύρια ευρώ καλύφθηκαν
µε αύξηση των εσόδων κατά 800 εκατοµµύρια ευρώ και µε µεί-
ωση των δαπανών κυρίως στο χώρο του φαρµάκου. Το 2011 συ-
νεχίζουµε αυτήν την προσπάθεια για παραπέρα µείωση της
σπατάλης και παραπέρα µείωση της δαπάνης. Τα αποτελέσµατα
ειδικά στο φάρµακο είναι θετικά, δηλαδή το 2011 θα έχουµε 1,7
δισεκατοµµύρια ευρώ λιγότερη δαπάνη από εκείνη που είχαµε
το 2009. Μέσα σε δύο χρόνια δηλαδή έχει µειωθεί η φαρµακευ-
τική δαπάνη κατά 32,5%. Αν δεν είχαµε πετύχει αυτόν το στόχο,
όπως επίσης αν δεν είχαµε πετύχει τη µείωση των δαπανών γε-
νικά στον τοµέα της υγείας, θα ήµασταν υποχρεωµένοι το 2011
να µειώσουµε παραπέρα τις συντάξεις µεσοσταθµικά κατά 8,5%
και αυτό δεν το κάναµε γιατί ακριβώς πετύχαµε τους στόχους
της µείωσης της σπατάλης και της δαπάνης του τοµέα υγείας.

Ειδικότερα για τους χαµηλοσυνταξιούχους θα θυµίσω ότι στο
τέλος του 2010 υπήρξε σχετικό επίδοµα που δόθηκε προκειµέ-
νου για όσους είχαν συντάξεις κάτω από 700 ευρώ να καλυφθεί
η απώλεια που προέκυψε από την περικοπή των δώρων. 

Δεύτερον, στο νόµο που ψηφίστηκε πρόσφατα για την ανα-
µόρφωση του Σώµατος Επιθεώρησης Εργασίας υπήρξε ρύθµιση
στην οποία προβλέπεται η διεύρυνση του αριθµού των δικαιού-
χων του ΕΚΑΣ για χαµηλοσυνταξιούχους οι οποίοι έχουν εξακό-
σια πενήντα µε 700 περίπου ευρώ µηνιαίο εισόδηµα για να
µπορούν να πάρουν 30 ευρώ το µήνα οικονοµική ενίσχυση µέσα
από το ΕΚΑΣ. 

Τρίτον, θέλω να πω ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση αλλα-
γής του νοµοθετικού πλαισίου σε σχέση µε το ασφαλιστικό και
συνταξιοδοτικό καθεστώς, άρα καµµία αλλαγή και για την κατη-
γορία στην οποία αναφερθήκατε για τα οµόφυλα ζευγάρια. Πρέ-
πει να σας πω ότι υπήρξε η ανάλογη συζήτηση σε ευρωπαϊκό
επίπεδο και αυτό έχει απορριφθεί από την πλειοψηφία των
χωρών. Το κόστος θα ήταν όντως πολύ µεγάλο και βέβαια οι πε-
ρισσότερες χώρες συµφωνούν µ’ αυτήν την άποψη που διατυ-
πώσαµε κι εµείς ότι δεν υπάρχει περίπτωση αλλαγής στο
συγκεκριµένο καθεστώς.

Τέλος, θέλω να πω ότι ως Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικής
Ασφάλισης βρισκόµαστε σε µία διαρκή προσπάθεια να εξασφα-
λίσουµε τους πόρους για τα ασφαλιστικά ταµεία, όµως το ασφα-
λιστικό δεν λειτουργεί αποµονωµένο, δεν λειτουργεί ανεξάρτητα
απ’ όσα συµβαίνουν γύρω µας. Η ανεργία, η ύφεση, η κρίση επη-
ρεάζουν σηµαντικότατα, χτυπούν την «καρδιά» κάθε ασφαλιστι-
κού συστήµατος και είµαστε σ’ αυτήν ακριβώς τη φάση, γι’ αυτό
πέρα από το να προσπαθούµε να εξασφαλίσουµε τους θεσµο-
θετηµένους πόρους για τα ταµεία, κάνουµε µεγάλες προσπά-
θειες ώστε να ενισχυθεί η απασχόληση, να βάλουµε «ανάχωµα»
στην αύξηση της ανεργίας. Είναι πάντως συνδεδεµένη η πορεία
του ασφαλιστικού µε την πορεία που έχει η πραγµατική οικονο-
µία της χώρας και όσα συµβαίνουν σ’ αυτό το επίπεδο.

Θεωρούµε ότι αυτός ο χειµώνας θα είναι όντως ένας από τους
δυσκολότερους χειµώνες. Ευελπιστούµε –και αυτό φαίνεται απ’
όλες τις προβλέψεις- ότι το 2011 θα είναι ένας χρόνος σταθερο-
ποίησης της κατάστασης για να περάσουµε σε µια καινούργια
πορεία. Αν αυτό δε γίνει βεβαίως το 2012, τα προβλήµατα για τα
ταµεία θα είναι µεγαλύτερα. Αυτά τα παρακολουθούµε, τα ελέγ-
χουµε. Δεν πρέπει να υπάρχει πάντως αυτήν τη στιγµή καµµία
ανησυχία µε την καταβολή των συντάξεων. Αυτό που έχουµε πε-
τύχει µέχρι τώρα να µην υπάρξει η παραµικρή καταβολή των συ-
ντάξεων και των επιδοµάτων του ΟΑΕΔ, θα συνεχιστεί και το
επόµενο διάστηµα. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον

Υπουργό, κ. Κουτρουµάνη. 
Σηµειώνω ότι η πέµπτη µε αριθµό 1226/6-9-2011 επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς, κ. Παναγιώτη Λαφαζάνη, προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
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σχετικά µε την αποτυχία των κυβερνητικών µνηµονιακών επιλο-
γών και τη λήψη πρόσθετων µέτρων δε θα συζητηθεί λόγω κω-
λύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Εισερχόµαστε στην
ηµερήσια διάταξη των 

ΕΠΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η υπ’ αριθ. 60/37/30.8.2011 επίκαιρη επερώτηση
των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας κυρίων Μάξιµου Χαρα-
κόπουλου, Κωνσταντίνου Τασούλα, Νικολάου Νικολόπουλου,
Κωνσταντίνου Χατζηδάκη, Μάριου Σαλµά, Ανδρέα Λυκουρέ-
ντζου, Ιωάννη Βρούτση, Κωνσταντίνου Τζαβάρα, Κωνσταντίνου
Καραγκούνη και Κωνσταντίνου Μαρκόπουλου προς τον Υπουργό
Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, σχετικά µε τη συµµετοχή
µη κυβερνητικών οργανώσεων (ΜΚΟ) στα προγράµµατα «κοινω-
φελούς εργασίας».

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι ο Πρόεδρος της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αρι-
στεράς, κ. Αλέξης Τσίπρας µε επιστολή του προς τον Πρόεδρο
της Βουλής, κ. Φίλιππο Πετσάλνικο, ορίζει κατά τη σηµερινή συ-
νεδρίαση Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ το Βουλευτή
κ. Μιχάλη Κριτσωτάκη.

Ο πρώτος επερωτών συνάδελφος, κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος,
έχει το λόγο. 

Ορίστε, κύριε Χαρακόπουλε, έχετε το λόγο.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση διεξάγε-

ται σε συνθήκες πραγµατικά καταθλιπτικές για την ελληνική κοι-
νωνία, την οικονοµία και τη χώρα. 

Οι απειλητικές φωνές για το µέλλον της Ελλάδας στην ευρω-
παϊκή οικογένεια δεν λένε να λάβουν τέλος. Τα στοιχεία για την
πορεία της οικονοµίας κόβουν την ανάσα. Μόλις χθες σε έκθεσή
του για την ελληνική οικονοµία και απασχόληση το Ινστιτούτο Ερ-
γασίας της ΓΣΕΕ µιλάει για µείωση της αγοραστικής ικανότητας
των πολιτών στα επίπεδα του 2001. 

Την ίδια στιγµή ο αριθµός των επίσηµα καταγεγραµµένων
ανέργων τον Ιούνιο ξεπερνά τις οκτακόσιες χιλιάδες φτάνοντας,
δηλαδή, στο 16% του εργατικού δυναµικού. Η πραγµατική ανερ-
γία, βεβαίως, είναι πολύ µεγάλη σύµφωνα µε τη ΓΣΕΕ υπολογί-
ζεται στο 22%-23%. Αυτά είναι ποσοστά που έχουµε να δούµε
στη χώρα από τη δεκαετία του ’60, που ήταν στο αποκορύφωµά
του το µεταναστευτικό ρεύµα των Ελλήνων στο Εξωτερικό. Τα
αποτελέσµατα της έρευνας της Εθνικής Συνοµοσπονδίας Ελλη-
νικού Εµπορίου για τα λουκέτα στην αγορά αποκαλύπτουν ότι
µία στις τέσσερις εµπορικές επιχειρήσεις σε όλη τη χώρα κατέ-
βασε ρολά. Και όλα δείχνουν ότι µέχρι τέλος του χρόνου έπεται
συνέχεια. Κοντολογίς ένας πραγµατικός εφιάλτης για µια κοινω-
νία πού κρατά την ανάσα της καθώς βρίσκεται σε ελεύθερη
πτώση και κανείς δεν ξέρει που θα καταλήξει. 

Απέναντι, λοιπόν, σ’ αυτήν τη ζοφερή κατάσταση, η Κυβέρ-
νηση, αφού διέσυρε διεθνώς τη χώρα ως την πλέον διεφθαρ-
µένη, επιστρατεύει τη γνωστή λογική του «διαίρει και βασίλευε»,
την τακτική του κοινωνικού αυτοµατισµού στρέφοντας τη µια κοι-
νωνική οµάδα απέναντι στην άλλη. Τη µια φταίνε οι φορτηγατζή-
δες, την άλλη φταίνε οι ταξιτζήδες, οι αγρότες που παίρνουν
επιδοτήσεις, οι καθηγητές που δεν αξιολογούνται, οι εστιάτορες
που δεν πληρώνουν ΦΠΑ, οι συµβολαιογράφοι, οι δικηγόροι, οι
µηχανικοί, οι ένστολοι των Ενόπλων Δυνάµεων και των Σωµάτων
Ασφαλείας, που είναι σύµφωνα µε τον Αντιπρόεδρο της Κυβέρ-
νησης, κ. Πάγκαλο, αντιπαραγωγικοί. Οι πάντες. 

Όλοι ανεξαιρέτως. Όχι κάποιοι από αυτούς που µπορεί να µην
κάνουν σωστά τη δουλειά τους. Όλοι, έτσι αφοριστικά. 

Αποκορύφωµα αυτής της ισοπεδωτικής λογικής ήταν το πα-
ραλήρηµα του κ. Λοβέρδου για το ένα εκατοµµύριο δηµοσίους
υπαλλήλους που ταλαιπωρούν τα υπόλοιπα δέκα εκατοµµύρια
των Ελλήνων.

Κατά τον κ. Λοβέρδο, λοιπόν, δεν υπάρχουν ευσυνείδητοι δη-
µόσιοι υπάλληλοι. Όλοι είναι επίορκοι, όλοι είναι διεφθαρµένοι,
όλοι είναι τεµπέληδες. 

Αυτοί οι αφορισµοί δεν είναι µόνο άδικοι για την πλειοψηφία
των δηµοσίων υπαλλήλων, αλλά και επικίνδυνοι. Και, βεβαίως,
στρώνουν το χαλί για απολύσεις, που βαπτίζονται ως εργασιακή
εφεδρεία.

Κι επειδή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός Οικονο-
µικών έσπευσε να δικαιολογηθεί, λέγοντας ότι υιοθετεί τη λύση
της εργασιακής εφεδρείας που πρότεινε η Νέα Δηµοκρατία,
οφείλω να πω ότι η πρόταση της Κυβέρνησης για ένα χρόνο ερ-
γασιακή εφεδρεία µε αµοιβή στο 60% του µισθού, έχει τόση
σχέση µε τη δική µας πρόταση όση ο φάντης µε το ρετσινόλαδο. 

Η εργασιακή εφεδρεία του κ. Βενιζέλου οδηγεί στην απόλυση,
σε συνθήκες πρωτόγνωρης ανεργίας. 

Αντίθετα, η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας στόχο έχει την
αποτροπή των απολύσεων που στοιχίζουν πολύ περισσότερο.

Θυµίζω, λοιπόν, ότι µιλάµε για εργασιακή εφεδρεία, µε το βα-
σικό µισθό, µιας τριετίας για όσους είναι µέχρι σαράντα ετών,
δύο τριετιών για όσους είναι µέχρι πενήντα ετών και για τους µε-
γαλύτερους έως τη συνταξιοδότησή τους εάν δεν µπορέσουν να
βρουν αλλού δουλειά. Στο διάστηµα αυτό µπορούν να µετεκπαι-
δευτούν.

Σήµερα η Κυβέρνηση τους ρίχνει στο λάκκο των λεόντων.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή είναι η σκληρή πραγµατι-

κότητα. Και γι’ αυτήν την πραγµατικότητα, για την αποτυχηµένη
ακολουθούµενη οικονοµική πολιτική, υπάρχουν συγκεκριµένες
ευθύνες. Κι αν µας προκαλεί αγανάκτηση η ανικανότητα της Κυ-
βέρνησης να αντιληφθεί τις ανάγκες της οικονοµίας που αναζητά
µάταια να βρει αναπτυξιακό βηµατισµό, µας προκαλεί οργή όταν
η κοινωνική δυστυχία γίνεται το πρόσχηµα για αναβίωση ρου-
σφετολογικών πρακτικών του παρελθόντος.

Κι αναφέροµαι ευθέως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στα
προγράµµατα κοινωφελούς εργασίας. Διότι στην περίπτωση
αυτή δεν πρόκειται για λάθος, για κακή εκτίµηση. Είναι σκάνδαλο
πρώτου µεγέθους!

Με το πρόσχηµα της κοινωφελούς εργασίας κι άλλων τέτοιων
νεολογισµών που έχουν εισέλθει στο λεξιλόγιό µας για να θολώ-
νουν έντεχνα τις πραγµατικές προθέσεις, µπήκαν από το παρά-
θυρο οι λεγόµενες µη κυβερνητικές οργανώσεις, µη κερδο-
σκοπικές, µεν, οργανώσεις που θα λαµβάνουν, όµως, «µεσιτικά»
διόλου ευκαταφρόνητα ποσά της τάξεως του 5% από ευρωπαϊκά
κονδύλια για κάθε κεφάλι ανέργου που θα επιλέγεται για το πρό-
γραµµα. Πώς να χαρακτηριστεί αυτό; Ας αναρωτηθούµε ειλι-
κρινά.

Η ΜΚΟ θα στερεί αυτά τα χρήµατα από τον εργαζόµενο, που
σύµφωνα µε το Υπουργείο Εργασίας θα παίρνει στα προγράµ-
µατα κοινωφελούς εργασίας 625 ευρώ µεικτά για πέντε µήνες,
αν και οι πληροφορίες µιλούν για ακόµη λιγότερα. Αυτό είναι δί-
καιο; Το θεωρείτε ηθικό; Κι επιτέλους, πώς είναι δυνατόν το
Υπουργείο Εργασίας να θέλει να χρηµατοδοτήσει τις ΜΚΟ σε µία
εποχή που έχουν αποκαλυφθεί µύριες όσες αµαρτίες για τη
δράση τους.

Βεβαίως, υπάρχουν κι αρκετές οργανώσεις που έχουν αξιό-
λογο έργο και κοινωνική προσφορά.

Όταν, όµως, το Υπουργείο Εξωτερικών αναγκάζεται να παγώ-
σει τα προγράµµατα της ΥΔΑΣ µε τις ΜΚΟ γιατί ελέγχονται από
το Σώµα Ορκωτών Λογιστών για τη διαχείριση των κονδυλίων µε
τα οποία χρηµατοδοτήθηκαν κατά την περίοδο 2002 – 2010, είναι
δυνατόν το Υπουργείο Εργασίας να επιβραβεύσει τις ΜΚΟ δίνο-
ντάς τους τη δυνατότητα να προσλαµβάνουν ανέργους για λο-
γαριασµό δηµοσίων φορέων;

Ερωτώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι: Ποια είναι τα κριτήρια
που πρέπει να πληροί η ΜΚΟ που θα έρθει σε συµφωνία µε το
δήµο, την περιφέρεια, τον οποιοδήποτε δηµόσιο φορέα; Με ποια
λογική, µε ελαφρά τη καρδία, µία Κυβέρνηση κι ένας Πρωθυ-
πουργός που εµφανίζονται ως σταυροφόροι της διαφάνειας, δί-
νουν τέτοια εξουσία σε οποιονδήποτε φορέσει τη λεοντή της
ΜΚΟ;

Τα σχετικά δηµοσιεύµατα στον Τύπο τους τελευταίους δύο
µήνες έχουν πάρει τη µορφή χιονοστιβάδας.

Θυµίζω ότι το πουλόβερ του σκανδάλου άρχισε να ξηλώνεται
όταν µάθαµε εµβρόντητοι ότι ΜΚΟ που είχε κάνει συµφωνία για
κοινωφελή εργασία, έδινε τα τηλέφωνα πολιτικού γραφείου κυ-
βερνητικού Βουλευτή στη βόρειο Ελλάδα.

Στη συνέχεια, καθηµερινά πια, πληροφορούµαστε ότι πολιτευ-
τές, παράγοντες της τοπικής αυτοδιοίκησης, συγγενείς πολιτι-
κών, κουµπάροι Υφυπουργών, διευθυντές γραφείων Υπουργών
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-και ο κατάλογος να µακραίνει και να µην τελειώνει- βρίσκονται
πίσω από αυτόν τον «φιλανθρωπικό» µηχανισµό. 

Επιπλέον, µαθαίνουµε για ΜΚΟ που στήθηκαν σε µια νύχτα γι’
αυτόν τον θεάρεστο σκοπό. Διαβάζω ενδεικτικά δηµοσιεύµατα:
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», Τετάρτη 20 Ιουλίου 2011: «Νοικιάζονται άν-
θρωποι για 625 ευρώ το µήνα». ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ, 3 Αυγού-
στου 2011: «Πράσινα STAGE για πενήντα πέντε χιλιάδες
προσλήψεις µέσω… ΜΚΟ». «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», 4 Αυγούστου
2011: «Φάµπρικα προσλήψεων µε ΜΚΟ «πράσινων» Βουλευτών».
«ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», 5 Αυγούστου 2011: «Παράνοµες οι προ-
σλήψεις από την «πράσινη» ΜΚΟ». «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», 8 Αυ-
γούστου 2011: «Στέλεχος της Ντόρας Πρόεδρος σε ΜΚΟ που
κάνει προσλήψεις». «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», 11 Αυγούστου 2011:
«Χέρι - χέρι στους διορισµούς και υποψήφια του ΛΑΟΣ». «ΑΔΕ-
ΣΜΕΥΤΟΣ ΤΥΠΟΣ», 11 Αυγούστου 2011: «Στήνουν νέου τύπου
ΜΚΟ για να κάνουν προσλήψεις». «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», 24 Αυ-
γούστου 2011, το κύριο άρθρο της: «Παράθυρα για ρουσφέτια».
Τι λέει; «Οι ΜΚΟ, ο Θεός να κάνει πολλές από αυτές «µη κυβερ-
νητικές», αφού τα χρήµατα προέρχονταν κατά κύριο λόγο από
το δηµόσιο κορβανά». «ΕΛΕΥΘΕΡΟΣ ΤΥΠΟΣ», 31 Αυγούστου
2011: «Πιάστηκαν στα πράσα για τις ΜΚΟ και τις εφεδρείες».
«ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑ», 31 Αυγούστου 2011: «Οι ΜΚΟ του κουµπάρου
της κυρίας Υφυπουργού». 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος,

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δηµοσιεύµατα,
τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επανέρχοµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και ερωτώ: Πως
διασφαλίζεται η αξιοκρατία στην επιλογή των ανέργων από τέ-
τοιες ΜΚΟ; 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Για τον περιφερειάρχη της Νέας Δη-
µοκρατίας να µας πείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, σας πα-
ρακαλώ!

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα έχετε το λόγο, κύριε Ρο-
ντούλη.

Ο Υπουργός Εργασίας προσπάθησε επί πολλές εβδοµάδες να
καθησυχάσει όσους κατήγγειλαν την απαράδεκτη αυτή µεθό-
δευση λέγοντας ότι τελικά την ευθύνη θα την έχει το ΑΣΕΠ. 

Θυµίζω ότι σ’ όσους έκαναν δριµεία κριτική στα προγράµµατα
συγκαταλέγονται και δεκάδες Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, που ήγει-
ραν παρόµοια επιχειρήµατα µ’ αυτά που προβάλαµε και εµείς.
Δηλαδή, τη ρουσφετολογική, τη πελατειακή λογική, τις αθέµιτες
εξαρτήσεις και το εµπόριο ελπίδας. Η κατακραυγή έγινε σχεδόν
καθολική. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα χρειαστώ ακόµα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Κακλαµάνης, ζητά την

ενεργοποίηση του ΑΣΕΠ, διότι όπως είπε και διαβάζουµε σε ρε-
πορτάζ της «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑΣ»: «η ηθική του όλου εγχειρήµα-
τος αµφισβητείται». 

Ο πρώην Υπουργός, κ. Γείτονας, µε ερώτησή του επισηµαίνει
ότι η εµπλοκή των ΜΚΟ ενέχει τον κίνδυνο δηµιουργίας σύγχρο-
νων µεσαζόντων και αναβίωσης πελατειακών σχέσεων. 

Είκοσι οκτώ Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, µε τελευταία την κ. Βάσω
Παπανδρέου, ζητούν να µην επιστρέψουµε σε πελατειακές λογι-
κές. 

Καταθέτω τις σχετικές ερωτήσεις στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες ερωτήσεις, οι
οποίες βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το τελειωτικό χτύπηµα
για το απαράδεκτο της συµµετοχής των ΜΚΟ στα προγράµµατα
κοινωφελούς εργασίας ήλθε από το ίδιο το ΑΣΕΠ. Οι διαβεβαιώ-
σεις του Υπουργού Εργασίας κατέληξαν σε απόλυτο φιάσκο. Ο
Πρόεδρος του ΑΣΕΠ στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας της
Βουλής αρνήθηκε επίσηµα και µε τον πλέον κατηγορηµατικό
τρόπο οποιαδήποτε ανάµειξη της ανεξάρτητης αρχής, στην

οποία προΐσταται.
Αυτό, βεβαίως, που εµπόδισε τον κ. Βέη, να δώσει τη σφρα-

γίδα της αξιοποίησης, είναι αναµφίβολα το εξόφθαλµο ζήτηµα
της διαφάνειας. 

Διαβάζω από την «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ», της 31ης Αυγούστου:
«ΑΣΕΠ και Βουλή βρίσκουν προβλήµατα», «Αδιαφάνειες σε ΜΚΟ
ανέργων». 

«Η διαδικασία είχε προδιαγραφεί, ήταν τετελεσµένα τα γεγο-
νότα. Δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε ουσιαστικό έλεγχο, είπε
ο κ. Βέης. Αναφερόµενος στις διαβουλεύσεις µε την ηγεσία του
Υπουργείου Εργασίας, όταν προσέτρεξε στην βοήθεια του Συµ-
βουλίου, ο κ. Βέης υπογράµµισε πως από την αρχή εντοπίστηκαν
κενά στην προκήρυξη, οπότε και το ΑΣΕΠ δεν θα µπορούσε να
βάλει την υπογραφή του. 

Αν ήταν µέσα στο δικό µας πλαίσιο, βάσει του άρθρου 21, θα
µπορούσαµε, όπως ελέγχουµε τους δήµους, να ελέγξουµε και
αυτήν τη διαδικασία. 

Όµως, βλέπαµε ότι δεν θα µπορούσαµε να κάνουµε ουσια-
στικό έλεγχο, καθώς αποδείχθηκε ότι η προκήρυξη δεν µπο-
ρούσε να αλλάξει».

Από το «ΠΡΩΤΟ ΘΕΜΑ» της ίδιας ηµέρας σας διαβάζω, τι λέει
ο κ. Βέης: «Του είπα…» -εννοεί του κυρίου Υπουργού- «…ότι για
να κάνουµε έλεγχο των προκηρύξεων, πρέπει να αλλάξουµε την
προκήρυξη. Μου είχε πει ότι θα το κάνει, αλλά µετά αποδείχθηκε
ότι δεν µπορεί να το κάνει».

Τα καταθέτω στα Πρακτικά
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα , τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι σε κάθε περί-
πτωση, µετά και την άρνηση του κ. Βέη, έπεσε και το τελευταίο
«φύλλο συκής» της όποιας αξιοπιστίας της συµµετοχής στα προ-
γράµµατα κοινωφελούς εργασίας των µη κυβερνητικών οργανώ-
σεων. Το Υπουργείο Εργασίας οφείλει, πλέον, χωρίς καµµία
χρονοτριβή να αποκλείσει τις ΜΚΟ από τα προγράµµατα κοινω-
φελούς εργασίας και να αναθέσει κατ’ αποκλειστικότητα την όλη
διαδικασία στην ανεξάρτητη αρχή του ΑΣΕΠ. Πρέπει να εξασφα-
λιστεί ότι το σύνολο των κονδυλίων, που προβλέπονται για τα
προγράµµατα, θα πηγαίνει στους πραγµατικούς δικαιούχους,
που είναι οι άνεργοι και να µη χάνεται ούτε 1 ευρώ στους µεσά-
ζοντες.

Η εµµονή στον αµαρτωλό αυτό µηχανισµό προσλήψεων θα συ-
νιστά µέγα ηθικό και πολιτικό σκάνδαλο. Τελικά, θα πρόκειται για
έναν ακόµη υπονοµευτικό παράγοντα τόσο της αξιοπιστίας του
πολιτικού συστήµατος, όσο και της κοινωνικής συνοχής.

Μη συνδέετε, κύριε Υπουργέ, το όνοµά σας µε αυτό το σκάν-
δαλο, το οποίο άλλοι το σχεδίασαν κι όχι εσείς.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μάξιµο Χαρακοπουλο.
Παρακαλείται ο Βουλευτής Ηλείας κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας,

να λάβει το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Θα περίµενα ειλικρινά, κύριε Υπουργέ, µέχρις ότου φτάσει ο

χρόνος για τη συζήτηση σήµερα της επερωτήσεως στη Βουλή,
να είχατε πεισθεί ότι αυτό που κάνετε δεν ανταποκρίνεται στις
στοιχειώδεις αρχές της διαφάνειας, της αξιοκρατίας και της χρη-
στής διοίκησης, που αποτελούν περιεχόµενο αυτού του νέου
κράτους, που, επιτέλους, πρέπει να θεµελιωθεί σ’ αυτόν τον τόπο
για να διαχειριστεί αποτελεσµατικά την έξοδο της χώρας από
την κρίση, αυτού του κράτους που θα έρθει σε ρήξη µε τις πελα-
τειακές πρακτικές του παρελθόντος και µε τις εκµαυλιστικές λο-
γικές που, αντί να υπηρετούν το δηµόσιο συµφέρον,
δηµιουργούν προϋποθέσεις σκανδάλων και διαφθοράς.

Πράγµατι, δεν υπάρχει πειστικός αντίλογος από µέρους της
Κυβέρνησης στα όσα σας καταµαρτυρούν. Θα αναφερθώ, του-
λάχιστον, στα πιο θεµελιώδη.

Με ποιο δικαίωµα, κύριε Υπουργέ, αναθέτετε σε ιδιωτικής µορ-
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φής και χαρακτήρα οργανώσεις να διαχειριστούν διαδικασίες και
δράσεις, που παραδοσιακά, µέχρι σήµερα τουλάχιστον, τις είχαν
στην αρµοδιότητά τους φορείς του δηµοσίου τοµέα;

Με ποιο δικαίωµα έχετε την αξίωση οργανώσεις, οι οποίες
αποτελούν στοιχεία της κοινωνίας των πολιτών, να ασκήσουν
δράσεις, οι οποίες ανάγονται σε κρατικού περιεχόµενου εξου-
σίες και δραστηριότητες; Το λέω αυτό, βεβαίως, και για ένα πολύ
απλό λόγο.

Με ποιο, επιτέλους, δικαίωµα σε σωµατειακής µορφής ή και
εταιρικής µορφής νοµικά πρόσωπα αναθέτετε καθήκοντα, τα
οποία εκφεύγουν των ορίων των σκοπών τους; Γιατί, απ’ ότι , του-
λάχιστον, είχα τη δυνατότητα και την ευκαιρία να διαπιστώσω
καµµία από αυτές τις µη κυβερνητικές οργανώσεις, που έχετε
επιλέξει, δεν περιλαµβάνει στους σκοπούς της ως δραστηριό-
τητα το συγκεκριµένο πρόγραµµα, που αναθέτετε να εκτελέσει.
Αυτό δεν σας κάνει να ανακαλέσετε όλη αυτήν τη διαδικασία; Δεν
σας δηµιουργεί, τουλάχιστον, την αυτονόητη υποχρέωση ότι,
επιτέλους, για να έχουµε ένα κράτος, στο οποίο θα διαφεντεύει
η προστασία του δηµοσίου συµφέροντος, µία είναι η υποχρέ-
ωση, η τήρηση µε ευλαβική προσοχή και προσήλωση της αρχής
της νοµιµότητας.

Εάν, λοιπόν, από την αρχή αυτό που κάνετε είναι να δηµιουρ-
γείτε τις προϋποθέσεις ώστε αυτές οι συγκεκριµένες οργανώ-
σεις να εκτρέπονται, όσον αφορά τον αναγνωρισµένο από το
νόµο σκοπό τους, σε δραστηριότητες που δεν έχουν καµµία
σχέση µε την αποστολή τους, από εκεί και πέρα δηµιουργείται
µια εκτροπή. Και πάνω σε αυτήν την εκτροπή δεν µπορείτε να
στηρίξετε το οποιοδήποτε σχέδιο δράσης, έστω και αν αυτό έχει
να κάνει µε ένα τόσο σηµαντικό σκοπό: Τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων εργασίας σε αυτές τις πολύ σκληρές συνθήκες της µεγά-
λης ανεργίας που έχει προκαλέσει η ύφεση, την οποία εσείς
σχεδιάσατε µε τις πολιτικές σας. Τουλάχιστον από εσάς –και
αυτό το λέω ειλικρινά, γιατί σέβοµαι και την παρουσία σας στο
Κοινοβούλιο σήµερα και το ρόλο που έχετε αναλάβει να εκπλη-
ρώσετε στο πλαίσιο του κυβερνητικού σχήµατος του κ. Παπαν-
δρέου- θα περίµενε κάποιος να έχετε ήδη στο χώρο της Βουλής
ανακαλέσει αυτά τα σχέδια, τα οποία µας εκθέτουν. 

Επιτέλους, αυτό που όλοι καταγγέλλουµε και αυτό για το
οποίο όλοι οι πολιτικοί δεχόµαστε την κριτική της κοινωνίας, δη-
λαδή την υιοθέτηση πελατειακών πρακτικών που οδήγησαν σε
αυτό το σηµερινό χάλι της κοινωνίας και της πολιτείας, αυτή
ακριβώς τη µέθοδο την εισάγετε από το παράθυρο τη στιγµή που
ισχυρίζεστε ότι την έχετε διώξει από την πόρτα. Δηλαδή, τι κά-
νετε, κύριε Υπουργέ, µε αυτό το τέχνασµα; Καθιστάτε τις µη κυ-
βερνητικές οργανώσεις κυβερνητικές οργανώσεις και τους
δίνετε ένα ρόλο κυβερνητικό και ουσιαστικά µολύνετε αυτές τις
νοµικές µορφές της οργάνωσης της κοινωνίας των πολιτών µε
αυτήν τη λοιµώδη –αν θέλετε- δραστηριότητα του πελατειακού
και του συναλλακτικού κράτους. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι έχετε υποχρέωση ακόµη και σήµερα να µε-
ταµορφώσετε εντελώς αυτό το θεσµό και να αναθέσετε επιτέ-
λους σε αυτό το ΑΣΕΠ όλο το έργο της συγκεκριµένης
δραστηριότητας που έχει σχέση µε την υλοποίηση του συγκεκρι-
µένου προγράµµατος κοινωφελούς εργασίας. Μόνο τότε θα πεί-
σετε και εµάς και την κοινωνία και τους ανέργους, ότι µέσα από
αυτές τις πρακτικές δεν εκδηλώνεται µια πανούργα πρόθεση να
εκµεταλλευθείτε και να εµπορευθείτε την αγωνία των νέων ανέρ-
γων.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Τζαβάρα.

Το λόγο έχει ο Βουλευτής Αχαΐας, επερωτών συνάδελφος, ο
κ. Νικόλαος Νικολόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πράγµατι, όπως είπε ο κ. Τζα-

βάρας θα περίµενε κάποιος να το έχει πάρει πίσω ο Υπουργός
αυτό το αµαρτωλό πρόγραµµα, γιατί από την πρώτη στιγµή που
η Νέα Δηµοκρατία απεκάλυψε τη σκοπιµότητα τα αντανακλα-
στικά του παρόντος Υπουργού ήταν δηµόσια τοποθέτηση µε δή-
λωση ότι «έχετε δίκιο που µας καταγγέλλετε και θα το

θεραπεύσουµε».
Έφυγε η κ. Κατσέλη, όπου µε τον περιοδεύοντα θίασο ξεκί-

νησε και πέρασε από αρκετούς νοµούς της Ελλάδος και πούλησε
πολιτικά αυτό το πρόγραµµα και ήρθε ο κύριος Υπουργός και
συνέχισε κατά τον τύπο του εγκαινιασµού των δηµοσίων έργων
–σε ένα έργο να κόβουµε πολλές φορές την κορδέλα- να επανα-
λαµβάνει αυτή τη λύση και µε µνηµόνια -αφού συνεννοείτο
πρώτα µε τους δικούς του ανθρώπους- το έθετε στις τοπικές κοι-
νωνίες. Και όταν ήρθε η απάντηση από το ΑΣΕΠ ο κύριος Υπουρ-
γός ξέχασε τη δέσµευση που είχε αναλάβει -και την οµολογία µε
εκείνο τον τρόπο- και που είχε κάνει ενώπιον όλων, ότι έπασχε ο
τρόπος εφαρµογής αυτού του προγράµµατος. 

Κύριε Υπουργέ, το σχέδιο είναι άλλο, να βοηθηθείτε στις εκλο-
γές. Ό,τι και να κάνετε, όχι µόνο πενήντα πέντε χιλιάδες σηµει-
ώµατα να δώσετε, αλλά ακόµα και ένα εκατοµµύριο να δώσετε,
που είπε ο κ. Λοβέρδος –και δεν κατάλαβα, όταν είπε ότι ένα εκα-
τοµµύριο των δηµοσίων υπαλλήλων ταλαιπωρεί τα άλλα δέκα
των πολιτών, τι ήθελε να πει, γιατί δεν είναι παραγωγικοί ή γιατί
έχουν ψηφίσει εσάς για Κυβέρνηση;- «πράσινα» σηµειώµατα, δεν
σας σώζει τίποτα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η κοινωνική ή η κοινωφελής ερ-
γασία είναι πράγµατι ένα µέτρο στήριξης της απασχόλησης που
εξασφαλίζει την υλοποίηση έργων κοινής ωφελείας, που παράλ-
ληλα δίνει ευκαιρία απασχόλησης σε ανέργους. Δυστυχώς,
όµως, η Κυβέρνηση προσπαθεί µέχρι αυτήν τη στιγµή να µετα-
τρέψει αυτή τη σηµαντική δράση, που χρηµατοδοτείται από ευ-
ρωπαϊκούς πόρους, σε µικροκοµµατική πολιτική εξυπηρέτηση
υµετέρων. 

Πολλές είναι και συγκεκριµένες οι καταγγελίες από όλη την
Ελλάδα, από απλούς ανθρώπους, αλλά και από εκείνους που
αποκλείσθηκαν από ΜΚΟ που δεν ήταν της αρεσκείας της Κυ-
βέρνησης. Έχουµε καταθέσει αίτηση εγγράφων, για να δούµε
ποιες θα είναι τελικά οι ΜΚΟ και ποιοι είναι στα διοικητικά συµ-
βούλια εκείνων των ΜΚΟ που ήδη επελέγησαν. Πιστέψτε µε, θα
είναι συγκλονιστικές και ενδιαφέρουσες οι αποκαλύψεις, αλλά
καλύτερα να τα πάρουµε από το χέρι της Κυβέρνησης. Το ξέρει,
άλλωστε. Σας προειδοποιούµε, όµως, ότι δεν θα αποφύγετε αυτό
το πολιτικό στριπτίζ. Γιατί όποια πόλη και αν επισκεφθήκαµε στις
πολιτικές µας εξορµήσεις, παντού κάνουν λόγο για εκτεταµένη
καταγραφή κοµµατικών φίλων στα «πράσινα» βουλευτικά γρα-
φεία, που θα προωθηθούν µε τα «πράσινα» µπιλιέτα και σηµειώ-
µατα στο πρόγραµµα. 

Σήµερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρισκόµαστε εδώ γι’
αυτήν την πραγµατικά δυσάρεστη κατάσταση. Σήµερα που η διε-
θνής κρίση βαθαίνει, σήµερα που η γεωπολιτική θερµοκρασία
στο Αιγαίο, σε όλη τη νοτιοανατολική λεκάνη της Μεσογείου ανε-
βαίνει ιδιαίτερα, σήµερα που η άφρων υπογραφή του µνηµονίου
και οι ακόµα πιο άφρονες πολιτικές που ακολουθεί η Κυβέρνηση
έχουν γονατίσει την ελληνική αγορά εργασίας, τις ελληνικές επι-
χειρήσεις, τα ελληνικά νοικοκυριά, σήµερα που η ανεργία και η
φτώχεια αποκτούν ένα ζοφερό πρόσωπο και αγγίζουν πλέον τον
κάθε συνάνθρωπό µας, σήµερα, λοιπόν, ο κύριος Υπουργός Ερ-
γασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης µας διατυµπανίζει ότι το µόνο
που ξέρει καλύτερα από όλους τους άλλους στο ΠΑΣΟΚ, ίσως
και από την προκάτοχό του, την κ. Κατσέλη, είναι η καλλιέργεια
του πελατειακού µικροκοµµατικού κράτους και η ανούσια αυτή
επικοινωνιακή πολιτική. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ο κύριος Υπουργός δια-
πράττει και ένα δεύτερο έγκληµα, ένα έγκληµα που ένας τροβα-
δούρος, µιλώντας για τους κοµµατικούς ινστρούκτορες, το
αποτύπωσε µε τα λόγια «παίρνεις την αλήθεια µου και µου την
κάνεις λιώµα». Γιατί το έγκληµα που διαπράττει ο κύριος Υπουρ-
γός είναι και ηθικό και συνεπώς έχει πολύ βαθιές αντηχήσεις
στην κοινωνία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω. Δώστε µου, εάν έχετε
την καλοσύνη και εσείς και το Σώµα, την ανοχή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Συνεχίστε, κύριε Νικο-
λόπουλε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ.
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Μια σοβαρή ηγεσία έπρεπε να θέτει ως προτεραιότητα το
όραµα για µια δυναµική Ελλάδα, για ανάταση, για συστράτευση,
για κοινωνική συνοχή, για κοινωνική δικαιοσύνη. Στη συγκεκρι-
µένη περίσταση θα έπρεπε να καλλιεργεί όλες τις υγιείς λειτουρ-
γίες και τα δηµιουργικά αντανακλαστικά της ελληνικής
κοινωνίας. Αυτό, γιατί έτσι θα συνέγειρε το σύνολο των εµπλε-
κοµένων φορέων για την επίτευξη του στόχου της ανάπτυξης,
της απασχόλησης και της κοινωνικής συνοχής. 

Ωστόσο, η ηγεσία του Υπουργείου φαίνεται ότι περί άλλα τυρ-
βάζει. Την κρίσιµη αυτή ώρα που θα έπρεπε να θέσει το σύνολο
του δυναµικού του Υπουργείου στον αγώνα ενάντια στην ανερ-
γία, ασχολείται µε το αγαπηµένο της σπορ, αυτό της λίστας,
αυτό του «φύγε εσύ, έλα εσύ». Σήµερα, λοιπόν, το µήνυµα που
στέλνει ο κύριος Υπουργός είναι µάλλον το «όσοι δικοί µας προ-
σέλθετε» και ότι οι λίστες ευηµερούν. Γι’ αυτό, λοιπόν, και βρί-
σκονται παντού πίσω απ’ αυτές τις ΜΚΟ συγγενείς, φίλοι,
κουµπάροι «πράσινων» Υπουργών, «πράσινων» Βουλευτών.

Επιπλέον, θα ήθελα να παρατηρήσω ότι για µια ακόµη φορά
µια καλή ιδέα καταρρακώνεται από τις γνωστές τακτικές του
ΠΑΣΟΚ. Γιατί η ιδέα της κοινωνικής εργασίας είναι όντως σπου-
δαία. 

Τελειώνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο ερώτηµά µας
ζητούµε από τον κύριο Υπουργό να µας εξηγήσει, γιατί το
Υπουργείο Εργασίας επέλεξε να εντάξει τις µη κυβερνητικές ορ-
γανώσεις σε ρόλο µεσάζοντα στα προγράµµατα. Θα δυσκολευ-
θεί πιστεύω να απαντήσει, γιατί θα πρέπει να παρακάµψει τις
προχειρότητες και έτσι θα είναι αναγκασµένος να καταφύγει σε
ζογκλερισµούς. Τόσα χρόνια, άλλωστε, το ίδιο κάνουν όλοι στο
ΠΑΣΟΚ. Μόνο που σήµερα αυτούς τους ζογκλερισµούς τούς
πληρώνει ακριβά η κοινωνία, τους πληρώνει ακριβά η Ελλάδα και
θα τους πληρώσουν πολύ ακριβότερα τα παιδιά µας. 

Για εµάς, στη Νέα Δηµοκρατία, στη δύσκολη εποχή που δια-
νύουµε, το µετρήσιµο αποτέλεσµα µπορεί να έρθει µόνο µέσα
από την εφαρµογή ενός συνολικού ολοκληρωµένου συνεκτικού
προγράµµατος που προάγει την ανάπτυξη και ενισχύει την κοι-
νωνική δικαιοσύνη και συνοχή.

Το στοίχηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της απασχόλησης
και της αντιµετώπισης της ανεργίας δεν κερδίζεται σίγουρα µε
µικροκοµµατικά τεχνάσµατα και µε µεθοδεύσεις. Ο Πρόεδρος
της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αντώνης Σαµαράς δεν κουράζεται να
επαναλαµβάνει συχνά-πυκνά, ότι µόνο η στροφή στην ανάπτυξη,
η επανεκκίνηση της οικονοµίας και οι στοχευµένες δράσεις για
την ενίσχυση της απασχόλησης µπορούν να εξασφαλίσουν την
ανάσχεση της ανεργίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ. Νι-
κολόπουλο.

Παρακαλείται ο κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης, Βουλευτής της
Νέας Δηµοκρατίας της Β’ Αθηνών, επερωτών συνάδελφος, να
λάβει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ξέρουµε όλοι ότι ο τόπος πάει από το κακό
στο χειρότερο. Και περιµένει κανείς, έστω και στο παραπέντε, να
λειτουργήσει το ένστικτο της αυτοσυντήρησης και να αποφασί-
σουµε –κυρίως να αποφασίσει η Κυβέρνηση που έχει και την ευ-
θύνη για τη διακυβέρνηση του τόπου- να πατήσει το φρένο και
όχι το γκάζι πριν από τον γκρεµό. Φαίνεται από πολλές κινήσεις
ότι κάνει το αντίθετο. Ότι πατάει το γκάζι, ότι επισπεύδει τις αρ-
νητικές εξελίξεις και µία απόδειξη ότι η Κυβέρνηση δεν έχει κα-
ταλάβει τη κρισιµότητα των περιστάσεων είναι και το
συγκεκριµένο πρόβληµα. Την ώρα, δηλαδή, που η Ελλάδα είναι
στο µικροσκόπιο των αγορών και στο επίκεντρο της διεθνούς
προσοχής και πρέπει να ξεπεράσουµε τον εαυτό µας, για να αντι-
µετωπίσουµε τα προβλήµατα που έχουµε µπροστά µας, η Κυ-
βέρνηση συνεχίζει τους γνωστούς πολιτικαντισµούς. Συνεχίζει
παλαιοκοµµατικές τακτικές µε τους πενήντα πέντε χιλιάδες αν-
θρώπους, οι οποίοι επιχειρείται να γίνουν αντικείµενο εξαγοράς
µέσω προσλήψεων, µε µη κυβερνητικές οργανώσεις. 

Πραγµατικά, είναι κλασική περίπτωση που κάποιος δεν αντι-
λαµβάνεται τη κρισιµότητα των καταστάσεων και αποδεικνύεται

κατώτερος των περιστάσεων.
Τα είπαν οι συνάδελφοι, δεν θέλω να επαναλάβω τα ίδια, αλλά

θα µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να αναδείξω τέσσερα συγκε-
κριµένα επιµέρους ζητήµατα, πέραν του βασικού ζητήµατος που
σχετίζεται µε τη διαφάνεια και την αξιοκρατία. Ζητήµατα που
έχουν σχέση µε το πρόγραµµα ΕΠΑΝΑΔ και το συγκεκριµένο
υποπρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας.

Πρώτα απ’ όλα έψαξα και βρήκα τις προκηρύξεις και εντάξεις
των έργων στο θεµατικό άξονα 3 του προγράµµατος του Υπουρ-
γείου σας στο ΕΠΑΝΑΔ. Στοιχεία 31ης Αυγούστου του 2011.
Βλέπω εδώ ότι ενώ το σύνολο των δράσεων είναι 1.624.000.000,
έχουν ήδη προκηρυχθεί και ενταχθεί έργα, ύψους 1.603.000.000.
Αποµένει ανεκµετάλλευτο ακόµη ένα κονδύλι της τάξεως περί-
που των 20.000.000. Το πρόγραµµα που εξαγγείλατε είναι εκατόν
ενενήντα.

Προσέξτε τώρα. Εάν δούµε τι θα γίνει µε την τελευταία ανα-
θεώρηση που εξαγγέλθηκε µετά τη συµφωνία µε την Ευρωπαϊκή
Επιτροπή για µείωση της εθνικής συµµετοχής, το πρόγραµµα κα-
τεβαίνει στα χίλια τριακόσια ογδόντα ένα. Άρα ήδη ενταγµένα
έργα πρέπει να κοπούν. Οι προκηρύξεις αυτές πρέπει να περι-
κοπούν.

Το πιο σηµαντικό είναι ότι µέσα σ’ αυτές τις προκηρύξεις δεν
υπάρχει το πρόγραµµα για το οποίο κουβεντιάζουµε. Δεν υπάρ-
χει. Σας έχουµε κάνει ερώτηση από τις 28 Ιουλίου µαζί µε τον κ.
Νικολόπουλο, αλλά µέχρι τώρα δεν έχουµε πάρει απάντηση πώς
θα χρηµατοδοτηθεί αυτό το πρόγραµµα που θα στηρίξει τους
πενήντα πέντε χιλιάδες ανέργους, από ποια κονδύλια, από ποιον
άξονα. Να µας το υποδείξετε γιατί µια πρώτη ανάγνωση των πι-
νάκων που είναι γνωστοποιηµένοι τουλάχιστον, αποδεικνύει ότι
µέχρι στιγµής δεν έχετε βρει κάποια µέθοδο. Υπάρχει ένα νοµικό
και διαδικαστικό κενό. Ακόµα και από τις εκχωρήσεις στον ΟΑΕΔ
δεν υπάρχει τρόπος, διότι ήδη τα κονδύλια έχουν διατεθεί.
Πρώτο ερώτηµα αυτό.

Δεύτερον έχετε αποφασίσει από το σύνολο του προγράµµα-
τος το 5%, δηλαδή 9,5 εκατοµµύρια ευρώ να τα δώσετε στις µη
κυβερνητικές οργανώσεις. Δεν είναι πολλά; Θα εισπράξουν 10
εκατοµµύρια ευρώ οι µη κυβερνητικές οργανώσεις για να κάνουν
αδιαφανείς διορισµούς, που δεν υπακούουν πάντως σε σύγχρο-
νες ευρωπαϊκές πρακτικές; 

Να προσθέσω σ’ αυτό το σηµείο ότι δεν υπάρχει σε κάποια
άλλη ευρωπαϊκή χώρα, από όσο ξέρω εγώ, τέτοιο πρόγραµµα το
οποίο να υλοποιείται µέσω µη κυβερνητικών οργανώσεων. Και
θα χαιρόµουν πραγµατικά να µας πείτε ότι στην Αυστρία, στη
Σλοβενία, στην Ολλανδία από το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο
υπάρχει ένα πρόγραµµα που ονοµάζεται έτσι και υλοποιείται
µέσω µη κυβερνητικών οργανώσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, δεν θα δευτερολογήσω, γι’ αυτό παρακαλώ
την ανοχή σας. 

Δεύτερο ερώτηµα, λοιπόν, η χρηµατοδότηση µε 10 εκατοµµύ-
ρια περίπου των µη κυβερνητικών οργανώσεων.

Τρίτον, σε σχέση µε την επιλεξιµότητα αυτή καθαυτή αν ανα-
τρέξει κανείς στον κανονισµό 1081/2006 του Ευρωπαϊκού Κοινω-
νικού Ταµείου και πάει και στο παράρτηµα 23 για την
κατηγοριοποίηση των ενεργειών, δεν προκύπτει ως επιλέξιµη
δράση η κοινωφελής εργασία. Προκύπτει υλοποίηση ενεργητι-
κών πολιτικών απασχόλησης, δηλαδή κατάρτιση, συµβουλευτική,
ενίσχυση για τη δηµιουργία νέων ατοµικών επιχειρήσεων, αλλά
κοινωφελής εργασία όπως την ορίζετε εσείς ή όπως την έχετε
προβάλει εσείς προς τα έξω στους κανονισµούς του κοινωνικού
ταµείου δεν υπάρχει. Άρα να µας πείτε πότε συµφωνήσατε µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή για κάτι τέτοιο, ποια είναι η συµφωνία
σας και πώς αποδεικνύετε ότι ό,τι κάνετε βασίζεται σε ένα στα-
θερό και συγκεκριµένο νοµικό πλαίσιο σε σχέση µε τις δεσµεύ-
σεις µας απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Τέταρτο ερώτηµα σε σχέση µε τις αµοιβές. Έχει γίνει ευρέως
γνωστό ότι οι άνθρωποι οι οποίοι θα προσληφθούν θα αµείβονται
µε 25 ευρώ την ηµέρα, άρα µε 625 ευρώ το µήνα. Δεν νοµίζω ότι
είναι αληθές, διότι έχουµε να κάνουµε µε ηµεροµίσθια. Εάν κά-
νετε τους πολλαπλασιασµούς 25 ευρώ την ηµέρα επί είκοσι µία
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ή είκοσι δύο εργάσιµες µέρες, έχουµε 525 ή 550 ευρώ µικτά. Εάν
αφαιρέσετε τις κρατήσεις καταλήγουµε για είκοσι µία εργάσιµες
µέρες στα 401 ευρώ το µήνα, για είκοσι δύο εργάσιµες µέρες
στα 420 ευρώ το µήνα. Άρα εκτός από τα ερωτήµατα που σας
έθεσα σε σχέση µε το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο και την επι-
λεξιµότητα των δράσεων και τη διαθεσιµότητα των κονδυλίων,
πρέπει να πείτε από τώρα στους ανθρώπους που θα προσλη-
φθούν εάν θα παίρνουν 625 ευρώ ή 400 ευρώ. 

Αυτά είναι τα ερωτήµατα που ήθελα να σας θέσω και να
κλείσω, κύριε Υπουργέ, µε µια παρατήρηση. Όπως όλοι ξέρουµε
η πολιτική δεν είναι πρόσθεση, είναι πολλαπλασιασµός. Θέλω να
πω µε αυτό ότι εσείς µε την πρακτική σας, η Κυβέρνηση, στο συ-
γκεκριµένο ζήτηµα εκείνο το οποίο επιδιώκετε είναι το κλασικό
πολιτικάντικο να εισπράξετε κάποιες ψήφους. Αλλά ξέρετε, οι
περιστάσεις δεν είναι από τις συνηθισµένες. Επειδή έχετε χάσει
την εµπιστοσύνη του κόσµου µε τέτοιες κινήσεις απλώς να ξέ-
ρετε ότι τη χάνετε ακόµη περισσότερο. Ούτε το συµφέρον σας
δεν υπηρετείτε. Εµένα όµως δεν µε ενδιαφέρει αν υπηρετείτε το
δικό σας συµφέρον ή όχι. Το βέβαιο είναι ότι δεν υπηρετείτε το
συµφέρον του τόπου. 

Γι’ αυτόν το λόγο καλό είναι να ακούσετε αυτά τα οποία σας
λέµε, να κινηθείτε προς µία πραγµατικά ευρωπαϊκή κατεύθυνση,
να κάνετε όλες τις αναγκαίες τροποποιήσεις, να αφήσετε στην
άκρη το µικροκοµµατισµό και να βάλετε, στο διάστηµα που σας
αποµένει, τουλάχιστον, στην Κυβέρνηση, στο επίκεντρο της προ-
σοχής σας το πραγµατικά καλώς εννοούµενο πατριωτικό συµφέ-
ρον.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωστή Χατζηδάκη.
Παρακαλείται ο συνάδελφος κ. Μάριος Σαλµάς, Βουλευτής Αι-

τωλοακαρνανίας, να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε Σαλµά, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Όπως βλέπετε, κύριε Υπουργέ, το πρώτο στοιχείο από όπου

ο καθένας από εµάς τους οµιλητές που κάνουµε αυτή την επε-
ρώτηση, ξεκινούµε να κάνουµε την τοποθέτησή µας είναι η έκ-
πληξη, επειδή είστε ένας σοβαρός Υπουργός και πολιτικός και
έχετε µια µακρά διαδροµή, πώς είναι δυνατόν να φέρνετε αυτό
το µέτρο που δείχνει ότι δεν έχετε καταλάβει σε ποιον τόπο και
χρόνο ζείτε. 

Στην Ελλάδα πριν δέκα και είκοσι χρόνια µπορούσε κανείς να
το σκεφτεί αυτό. Στην εποχή του Ανδρέα Παπανδρέου το 1981
ή το 1985 µπορούσε να το σκεφτεί κανείς αυτό. Σήµερα µε αυτήν
την ανεργία, όταν χίλιοι οκτακόσιοι άνεργοι προκύπτουν κάθε
µέρα που χάνουν τις δουλειές τους, όταν υπάρχει µια τεράστια
αβεβαιότητα για το εργασιακό µέλλον, οικογένειες έχουν χάσει
και ο σύζυγος και η γυναίκα τη δουλειά και έχουν δάνεια και τα
παιδιά τους άνεργα, πώς είναι δυνατόν εσείς στην Ελλάδα, που
προσπαθεί να εκσυγχρονιστεί, να διώξει τις παλιές νοοτροπίες
και ό,τι κακό είχε από το παρελθόν, να έρχεστε ξεκάθαρα και να
φέρνετε κάτι πολύ αναχρονιστικό. Αυτό είναι το πρώτο.

Αυτό το πρόγραµµα προφανώς το σκεφτήκατε γιατί έχει κά-
ποιο στόχο. Θα ήθελα στην απάντησή σας να µας πείτε αν ο στό-
χος σας είναι να µειώσετε την ανεργία, δηλαδή να
δηµιουργήσετε θέσεις εργασίας ή να απορροφήσετε κάποια κοι-
νοτικά χρήµατα που έχετε βρει διαθέσιµα.

Δεύτερον, σας είπε ο κ. Χατζηδάκης κάτι πολύ σηµαντικό και
πρέπει να του απαντήσετε. Έχετε βρει πόρους γι’ αυτό το πρό-
γραµµα; Αν ναι, από πού είναι αυτοί οι πόροι; Και βεβαίως, από
πού θα περικοπούν, αν υπάρχουν διαθέσιµοι;

Τρίτον, ας υποθέσουµε ότι εσείς στοχεύετε να µειώσετε την
ανεργία και να δηµιουργήσετε θέσεις εργασίας. Είναι αυτός ο
σωστός τρόπος µε τον οποίο το κάνετε; Αυτός είναι ο ενδεδειγ-
µένος τρόπος; Γιατί δεν το κάνετε µέσω ΑΣΕΠ αν θέλατε; Τι δια-
φορά θα έχουν αυτές οι προσλήψεις από τις διαφορετικές
συµβάσεις που κάνουν οι συµβασιούχοι και που γίνονται µέσω
του ΑΣΕΠ; Τι είναι αυτό που σας οδήγησε ξαφνικά να επινοήσετε
κάτι διαφορετικό για τις προσλήψεις; 

Επόµενη ερώτησή µου: Οι µη κυβερνητικές οργανώσεις τι δου-
λειά έχουν προς αυτόν το στόχο; Γιατί προέκυψαν; Έχετε πίεση

χρόνου; Έχετε πρόβληµα να χάσετε πόρους και πρέπει µε κά-
ποιον τρόπο, αν δεν προλαβαίνετε µέσω ΑΣΕΠ, να επινοήσετε
αυτές τις µη κυβερνητικές οργανώσεις; Και αν το κάνετε για
αυτό, τι αποστολή θα έχουν αυτές οι µη κυβερνητικές οργανώ-
σεις; 

Βλέπουµε εδώ στην Αιτωλοακαρνανία και στην Περιφέρεια Δυ-
τικής Ελλάδος το «πράσινο-µπλε». Γιατί επινοήσατε να έλθει το
«πράσινο-µπλε» για να κάνει προσλήψεις στους δήµους; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Πράσινο ή µπλε θα είναι;
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Θα είναι διακοµµατική, αν και βλέπω εδώ

ότι ο Ξύδης Αναστάσιος του Χαραλάµπους είναι πρόεδρος και
αντιπρόεδρος η Ξύδη Μυρτώ του Αναστασίου, η κόρη του. Γιατί
θα πρέπει να κάνουν προσλήψεις ο Ξύδης και η Ξύδη; 

Είναι κωµικοτραγικό και το βλέπω ότι γελάτε. Σκεφτείτε τη δική
µας έκπληξη όταν το ακούσαµε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Προφανώς δεν ξέρετε ότι δεν τους επιλέ-
γουµε εµείς, τους επιλέγουν οι τοπικοί φορείς και οι δήµοι.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ωραία. Καινούργιο στοιχείο αυτό. Άρα
εσείς είστε αθώος και φταίνε οι δήµαρχοι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Αυτοί έχουν αρµοδιότητα.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Προσέξτε. Οι δήµοι έχουν διευθύνσεις
προσωπικού, έχουν προσωπάρχη…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Είναι όλοι ΠΑΣΟΚ οι δήµαρχοι στην πε-
ριοχή σας;

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Όχι, άλλο λέω. Δώστε στο δήµο να τους
προσλάβει. Το καταλαβαίνουµε και θα είµαστε πιο επιεικείς στην
κριτική σας. Αλλά τώρα δεν είναι δυνατόν ο Ξύδης και η Ξύδη να
κάνουν τις προσλήψεις των ανέργων στην Αιτωλοακαρνανία. 

Θα σας πω πώς το κατάλαβα εγώ και πώς έπεσα πάνω σε
αυτήν την περίπτωση. Ήρθαν τρεις-τέσσερις ψηφοφόροι στο
γραφείο µου και ζητούσαν αν ξέρουµε έναν συγκεκριµένο Βου-
λευτή του ΠΑΣΟΚ, να µην πω το όνοµά του τώρα στη Βουλή, για
να µεσολαβήσουµε να προσληφθούν.

Έκπληκτος, όταν ενηµερώθηκα, ρώτησα «Πού να προσλη-
φθούν;» και ανακάλυψα ότι όλοι οι Βουλευτές στην Αιτωλοακαρ-
νανία έχουν υποσχεθεί σε πάνω από δύο χιλιάδες ανθρώπους ότι
θα τακτοποιηθούν και θα διοριστούν. Αυτό δηµιουργήσατε, για
να σας πω δηλαδή και το πρακτικό αποτέλεσµα. Έτσι και εγώ
έγινα κοινωνός τού τι πάτε να κάνετε. 

Ο κ. Τζαβάρας σάς είπε κάτι πολύ σηµαντικό, που δείχνει ότι
το εγχείρηµά σας είναι έωλο. Κανένα καταστατικό από αυτές τις
µη κυβερνητικές οργανώσεις δεν προβλέπει να κάνει αυτήν τη
δουλειά. Εποµένως την επόµενη µέρα που θα συµβεί αυτό που
πάτε να κάνετε θα υπάρξει µια σειρά προσφυγών και ενστάσεων
στη δικαιοσύνη, που θα καταρρεύσει όλο το σύστηµα, γιατί δεν
είναι γι’ αυτήν τη δουλειά. Τώρα το «πράσινο» και το «µπλε» δεν
έχει νόηµα. 

Λέει εδώ για το ΚΕΜΟΠ, όπου γενική γραµµατέας είναι η Τσά-
τσου Ευθυµία και µέλος η Τσάτσου Ειρήνη! Δεν είναι δουλειά
τους αυτή να προσλαµβάνουν προσωπικό, εκτός και εάν εσείς,
ως Υπουργός Εργασίας, µε αυτήν την πράξη δείχνετε ότι έχετε
αυτήν την αντίληψη για τον τρόπο που πρέπει να προσλαµβάνο-
νται.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, αφαιρέστε µου λίγο χρόνο από τη δευτερο-
λογία. Θα δευτερολογήσω µεν, αλλά αφαιρέστε µου λίγο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Έχετε την ανοχή µας,
κύριε συνάδελφε. Προχωρήστε. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ. 
Επόµενο κώλυµα που θα βρείτε είναι ότι δεν είναι πιστοποιη-

µένες. Προφανώς δεν θα γνωρίζετε ότι µία µη κυβερνητική ορ-
γάνωση, προκειµένου να χρηµατοδοτηθεί από τον κρατικό
προϋπολογισµό –ούτε 1 ευρώ δεν θα µπορέσετε να δώσετε από
τον κρατικό προϋπολογισµό- πρέπει να είναι πιστοποιηµένη.
Είναι νόµος. Πάρτε τον συνάδελφό σας κ. Λοβέρδο στο Υπουρ-
γείο να σας το πει. Ως µη πιστοποιηµένη, δεν θα χρηµατοδοτηθεί
καµµία. 
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Εκεί που περίµενε κανείς να φτιάξετε ένα σύστηµα - η κ. Γεν-
νηµατά είχε πει ότι θα αλλάξει το σύστηµα των µη κυβερνητικών
οργανώσεων, γιατί το χρειάζεται η χώρα, το είχαν έτοιµο και της
το είχα παραδώσει- για την αλλαγή του θεσµικού πλαισίου των
µη κυβερνητικών οργανώσεων, εσείς αντί αυτού τις παίρνετε και
τις βάζετε να κάνουν τη χειρότερη βρωµοδουλειά του ρουσφε-
τιού!

Με αυτό που πάτε να κάνετε θα σας πω ουσιαστικά τι θα κα-
ταφέρετε, κύριε Υπουργέ: Θα τορπιλίσετε οποιαδήποτε καλή
πρόθεση έχει η Αντιπολίτευση απ’ όλες τις πτέρυγες να συναινεί
µαζί σας στο σωστό και θα δηµιουργήσετε πολιτικό διχασµό.
Αυτό θα δυσκολέψει και τη δική σας πολιτική καριέρα, αλλά θα
δείτε ότι στο τέλος δεν θα µπορέσει να προχωρήσει. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μάριο Σαλµά. 

Παρακαλείται ο Βουλευτής Αρκαδίας και επερωτών συνάδελ-
φος κ. Ανδρέας Λυκουρέντζος να λάβει το λόγο. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΥΚΟΥΡΕΝΤΖΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αντικείµενο της επερώτησής

µας µου επιτρέπει να απαντήσω σε έναν από τους κορυφαίους
µύθους, που χρησιµοποιεί το ΠΑΣΟΚ, για να στρέφεται εναντίον
της παράταξής µας: αυτόν τον περί πελατειακών σχέσεων. 

Το 1981, Πρωθυπουργός της χώρας ήταν ο Γεώργιος Ράλλης.
Έχασε τις εκλογές και κατηγορήθηκε από τους εσωκοµµατικούς
τους αντιπάλους ότι δεν κάλυψε περίπου ενενήντα δύο χιλιάδες
θέσεις στο δηµόσιο. Ενενήντα δύο χιλιάδες οργανικές θέσεις πα-
ρέµεναν κενές, ενώ η Νέα Δηµοκρατία κυβερνούσε. 

Αναφέροµαι σε αυτό, διότι το 1981 ήταν έτος – τοµή. Τι επα-
κολούθησε µετά το ξέρουµε όλοι: Τριπλασιασµός των δηµοσίων
υπαλλήλων της χώρας!

Παρακαλώ τις αξιότιµες κυρίες και τους αξιότιµους κυρίους
συναδέλφους να υπογράψουµε τώρα µία αίτηση από κοινού και
να ζητήσουµε την απογραφή των δηµοσίων υπαλλήλων της
χώρας µε ηµεροµηνία διορισµού, προσλήψεώς τους στο δηµό-
σιο, να δούµε πόσες χιλιάδες χιλιάδων προσελήφθησαν επί ηµε-
ρών ΠΑΣΟΚ και πόσοι άλλοι επί ηµερών Νέας Δηµοκρατίας
-µηδέ εξαιρουµένων και των τριάντα πέντε χιλιάδων συµβασιού-
χων, τους οποίους µονιµοποίησε η κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας, η κυβέρνηση Καραµανλή και ήταν όλοι συµβασιούχοι
του ΠΑΣΟΚ. Για να σταµατήσει αυτή η υπόθεση, διότι, δυστυχώς,
κύριε Υπουργέ, µερικοί το πιστεύετε κιόλας. Φοβάµαι ότι το πι-
στεύει και ο Αρχηγός σας, ο οποίος αποκαλεί εµάς «φαύλους»
και λέει ότι πραγµατώνουµε πελατειακές σχέσεις, όταν είστε οι
αρχιτέκτονες των πελατειακών σχέσεων στη χώρα! 

Εδώ είµαστε και απαντήστε µου: Υπογράφετε µαζί µου να ξε-
κινήσει η απογραφή των δηµοσίων υπαλλήλων µε την ηµεροµη-
νία προσλήψεώς τους και να δούµε και τις συνέπειες στα
ασφαλιστικά ταµεία αυτών των προσλήψεων; 

Γιατί πολύ εύκολα λέτε «πελατειακές σχέσεις η Δεξιά!». Μην
το ξαναπείτε! Θα θυµάστε τον Γεώργιο Ράλλη του ’80. Ενενήντα
δύο χιλιάδες κενές οργανικές θέσεις στο δηµόσιο. 

Πώς επιλέξατε τις ΜΚΟ; Τι µας είπατε; Ότι τώρα οι δήµοι είναι
υπεύθυνοι. Ποιος τους έδωσε το νοµικό πλαίσιο των δήµων; Τι
είναι οι µη κυβερνητικές οργανώσεις; Ποια νοµιµοποίηση διαθέ-
τουν, για να κάνουν προσλήψεις; Ποιος νόµος ή ποια διάταξη
είναι εκείνη που θα δώσει τη δυνατότητα σε εσάς ή στον Πρόε-
δρο του ΑΣΕΠ να παρέµβει σε οποιαδήποτε παρανοµία πραγµα-
τώσουν;

Και να σας πω: Τι είδους πρακτικές είναι αυτές; Στείλατε χθες
στον Πρόεδρο της Νέας Δηµοκρατίας επιστολή µε ηµεροµηνία
8 Σεπτεµβρίου, όταν σήµερα συζητείται η επερώτηση, για να εξη-
γήσετε πώς βλέπετε τη διαδικασία προσλήψεων µέσω µη κυβερ-
νητικών οργανώσεων; Είναι οµολογία ενοχής αυτό το οποίο
πράξατε. Και είναι οµολογία ενοχής, όταν µία ηµέρα πριν από τη
συζήτηση στη Βουλή, έρχεστε να υπερασπιστείτε αυτό το οποίο
λέτε, δίνοντας κάποιες εξηγήσεις.

Εάν τελικώς δεν προχωρήσετε στις προσλήψεις αυτές, να ξέ-
ρετε ότι αυτό οφείλεται στη Νέα Δηµοκρατία και την εµµονή της
στην όλη υπόθεση. Δεν χρησιµοποιώ τη λέξη σκάνδαλο. Την

έχετε ξευτιλίσει εσείς πολλές φορές τη λέξη σκάνδαλο αναφε-
ρόµενοι σε υποθέσεις που εσείς οι ίδιοι µετά ψηφίσατε ως να
µην είναι σκάνδαλα οι υποθέσεις αυτές. Εγώ σας λέω στην υπό-
θεση αυτή, ότι εάν δεν προχωρήσετε, αυτό οφείλεται στη Νέα
Δηµοκρατία που αντιστάθηκε. 

Τέλος, για τα χρήµατα σας τα είπε ο κ. Χατζηδάκης. Δεν έχετε.
Μη δίνετε την εντύπωση προς την Ευρωπαϊκή Ένωση ότι δεν βά-
ζουµε µυαλό εδώ στην Ελλάδα. Ο τόπος δεν αντέχει ούτε την
πολιτική σας ούτε τις συµπεριφορές σας. Δεν αντέχει επιχειρή-
µατα του τύπου «οι θυσίες του λαού πιάνουν τόπο», όταν δεν
έχετε επιτύχει ένα σηµαντικό στόχο απ’ όσους δεσµευθήκατε να
επιτύχετε µε το µνηµόνιο, µε το µεσοπρόθεσµο και µε οτιδήποτε
άλλο.

Επιτέλους, είναι η ώρα –και εµείς µαζί το κάνουµε πράξη- να
πούµε στο λαό την αλήθεια και να ζητήσουµε από το λαό να αντι-
ληφθεί την αλήθεια, για να µπορέσει να σταθεί όρθιος σε αυτήν
τη δύσκολη στιγµή και να αντιµετωπίσουµε τις δυσκολίες του
τόπου. Εγκαταλείψτε, λοιπόν, αυτές τις πρακτικές. Αυτές είναι
για να ρίχνουν στάχτη στα µάτια του λαού, είναι εφήµερες κατα-
στάσεις, έχουν κοντά πόδια, σας εκθέτουν. Επαναλαµβάνετε τον
κακό σας εαυτό. Εγώ είχα πιστέψει κάποτε ότι τον έχετε εγκατα-
λείψει, αλλά µε τη στάση σας στα ιδιωτικά πανεπιστήµια και µε
αυτά εδώ περί ΜΚΟ ζει και βασιλεύει το αθάνατο βαθύ ΠΑΣΟΚ.
Εγκαταλείψτε τα αυτά. Ο τόπος δεν τα χρειάζεται. Πρέπει να συ-
νεννοηθούµε µε βάση τις αρχές, τις αξίες, την αποφασιστικότητά
µας για ένα καλύτερο µέλλον στην πατρίδα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Ανδρέα Λυκουρέντζο. 

Τελείωσε ο κατάλογος των οµιλητών µε τις πρωτολογίες τους.
Το λόγο έχει ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης
κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ξε-
κινήσω την τοποθέτησή µου όχι µιλώντας εφ’ όλης της ύλης,
γιατί δεν έχω τη δυνατότητα να αναπτύξω τις απόψεις µου και
να απαντήσω στις ερωτήσεις που θέσατε, αλλά θα ξεκινήσω από
το µεγάλο πρόβληµα που δεν είναι ότι οι ΜΚΟ ούτε οι όποιες εν-
στάσεις υπάρχουν σε σχέση µε διάφορες διαδικασίες που ακο-
λουθούνται σε ένα πρόγραµµα. Το µεγάλο πρόβληµα είναι ότι
πάνω οκτακόσιες χιλιάδες συµπολίτες µας στερούνται ένα από
τα βασικά κοινωνικά αγαθά, που είναι η εργασία. Το µεγάλο πρό-
βληµα είναι ότι υπάρχουν οικογένειες σήµερα µε ένα ή δύο ανέρ-
γους και η ανεργία σηµαίνει ανέχεια, φτώχεια για πολλές
οικογένειες, απόγνωση, απελπισία, οργή. Ανεργία παράλληλα
σηµαίνει σηµαντικές απώλειες για τα ασφαλιστικά ταµεία που
έχουν ήδη µεγάλες απώλειες από τα υψηλά ποσοστά ανεργίας
από την ύφεση και από την κατάσταση που επικρατεί στην πραγ-
µατική οικονοµία. Για κάθε εκατό χιλιάδες ανέργους το ΙΚΑ έχει
απώλειες 550 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο. Για κάθε εκατό χιλιά-
δες επιδοτούµενους ανέργους από τον ΟΑΕΔ, ο ΟΑΕΔ πρέπει
να πληρώσει 650 εκατοµµύρια ευρώ το χρόνο.

Ο χρόνος που διανύουµε είναι ένας χρόνος µε ανεργία στο
16,5%. Έτσι µετριέται η ανεργία, µε τους ίδιους κανόνες σε όλες
τις χώρες της Ευρώπης και βέβαια έχουµε µπροστά µας έναν
από τους δυσκολότερους χειµώνες που έχει βιώσει αυτή η χώρα.
Σε λίγο τελειώνει η τουριστική περίοδος και πρέπει ο ΟΑΕΔ να
υποδεχθεί πάνω από εκατό χιλιάδες ανθρώπους που εργάστηκαν
το καλοκαίρι και να τους καταβάλλει επιδόµατα. 

Όπως γνωρίζετε, το Υπουργείο Εργασίας δεν είναι εκείνο που
δηµιουργεί την ανεργία, αλλά εκείνο που υποδέχεται τα προβλή-
µατα της ανεργίας, όπως και τα προβλήµατα των χαµηλοσυντα-
ξιούχων και άλλων οµάδων, οι οποίες πλήττονται περισσότερο
από την οικονοµική κρίση. Το πρόβληµα της ανεργίας σε κάθε
περίπτωση δηµιουργείται από την ύφεση, από τη γενικότερη κα-
τάσταση που επικρατεί στην πραγµατική οικονοµία. 

Εποµένως η συνολική αντιµετώπιση του προβλήµατος της
ανεργίας, προϋποθέτει αντιµετώπιση της κρίσης, ανάπτυξη,
επενδύσεις και νέες θέσεις εργασίας. Βεβαίως, τα λέω όλα αυτά
σαν µία εισαγωγή για να προτάξω το µεγάλο πρόβληµα έναντι
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των µικρών προβληµάτων, γιατί ο ρόλος όλων µας -και κυρίως
των Υπουργών- δεν είναι να κάνουµε διαπιστώσεις αλλά να απα-
ντάµε στα προβλήµατα µε έργα και µέτρα, ώστε να δίνουµε λύ-
σεις.

Έχουµε, λοιπόν, συγκεκριµένα µέτρα, τα οποία εφαρµόζουµε
εδώ και ενάµιση χρόνο µε σαράντα πέντε προγράµµατα, κυρίως
από τον ΟΑΕΔ, που είχαν ως αποτέλεσµα να περιοριστεί η αύ-
ξηση της ανεργίας κατά τέσσερις ποσοστιαίες µονάδες. Χωρίς
αυτά τα προγράµµατα θα είχαµε σήµερα ανεργία πάνω από 20%. 

Αυτά τα προγράµµατα θα τα συνεχίσουµε. Όµως δεν αρκούν.
Για το λόγο αυτόν σχεδιάσαµε και θέτουµε προς υλοποίηση ένα
νέο µεγάλο πρόγραµµα. µε στόχο την ενίσχυση της απασχόλη-
σης, τη διατήρηση θέσεων εργασίας και την κατάρτιση εργαζο-
µένων και ανέργων σε νέες δεξιότητες. 

Το πρόγραµµα θα χρηµατοδοτηθεί. Έχουν διασφαλιστεί από-
λυτα οι πόροι. Μπορώ κάποια άλλη στιγµή να σας πω σηµείο-ση-
µείο από πού προέρχονται οι πόροι. Κυρίως προέρχονται από το
ΕΣΠΑ, αλλά και από εθνικούς πόρους …

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Μα, γι’ αυτό κάναµε επερώτηση, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Όχι, σήµερα θα απαντήσω σ’ αυτό που µε
ρωτήσατε για το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας. Για τα υπό-
λοιπα …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τα άλλα δεν τα ξέρετε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Βεβαίως τα ξέρω, αλλά …
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τα κρατάτε µυστικά; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): … στα υπόλοιπα θα απαντήσω άλλη
ηµέρα, γιατί σήµερα πρέπει να δώσω απαντήσεις σε αυτά που
ακούγονται όλες αυτές τις ηµέρες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μιλάτε στην Εθνική Αντι-
προσωπεία. A la cart είναι οι απαντήσεις σας;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Θα µου επιτρέψετε να απαντήσω µε τον
τρόπο που επιλέγω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Μη διακόπτετε, σας πα-
ρακαλώ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Συνεπώς είναι απόλυτα διασφαλισµένοι
πόροι 2,7 δισεκατοµµυρίων ευρώ, µε τους οποίους ξεκινούµε τα
προγράµµατα και µε αυτούς τους πόρους στοχεύουµε να έχουµε
ενίσχυση της απασχόλησης, διατήρηση θέσεων εργασίας και κα-
τάρτιση για εξακόσιες χιλιάδες ανέργους και εργαζόµενους, από
τώρα και µέχρι το καλοκαίρι του 2012. 

Αυτό, όµως, είναι αντικείµενο µιας άλλης συζήτησης. Δεν θα
παρασυρθώ από την επιµονή σας να αναλύσω αυτά τα στοιχεία,
γιατί µπορώ να σας τα στείλω και αύριο ακόµα γραπτά. Έρχοµαι,
λοιπόν, στο συγκεκριµένο πρόγραµµα …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: … (Δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Έχω απαντήσει και σε άλλες ερωτήσεις
τις προηγούµενες ηµέρες. Σας παρακαλώ, µη µε διακόπτετε.
Εγώ δεν σας διέκοψα.

Στο συγκεκριµένο πρόγραµµα περιλαµβάνεται η κοινωφελής
εργασία. Είναι ένα πρόγραµµα που σχεδιάστηκε µε µεγάλη προ-
σπάθεια, οµολογουµένως, από την προκάτοχό µου κ. Κατσέλη,
η οποία όντως γύρισε σε κάθε περιφέρεια και κάθε νοµό, προ-
κειµένου να υπάρξει ενεργοποίηση και άρα να έχουµε αξιοποί-
ηση του προγράµµατος.

Η προκήρυξη του προγράµµατος έγινε για όλες τις περιφέ-
ρειες µέχρι τις αρχές Ιουνίου 2011 και σ’ αυτήν την προκήρυξη
περιλαµβάνεται ρητά το συγκεκριµένο σύστηµα µοριοδότησης
για την επιλογή των ωφελουµένων. Αν έκανε κάποιος τον κόπο
να διαβάσει την προκήρυξη, θα έβλεπε σ’ αυτά τα κριτήρια ότι
δεν υπάρχει κάτι που να είναι αδιευκρίνιστο. 

Αν είσαι άνεργος πάνω από ένα χρόνο, έχεις για παράδειγµα
είκοσι πέντε µόρια. Αυτό είναι ένα στοιχείο που δίνει ο ΟΑΕΔ
οποιαδήποτε στιγµή της µέρας. Αν είσαι κάτω των τριάντα ετών
και είσαι άνεργος, έχεις επίσης συγκεκριµένη µοριοδότηση. Αν

έχεις ένα παιδί, δύο παιδιά ή τρία παιδιά, έχεις συγκεκριµένη µο-
ριοδότηση. Αν έχεις εισόδηµα από τόσο µέχρι τόσο, έχεις και
πάλι συγκεκριµένα µόρια. Όλα αυτά υπήρχαν στην προκήρυξη.

Στις 17 Ιουνίου, όταν ανέλαβα τα καθήκοντά µου και την αρ-
µοδιότητα για τη Γενική Γραµµατεία Διαχείρισης Κοινοτικών και
Άλλων Πόρων, ενηµερώθηκα για όλα τα προγράµµατα. Από την
επόµενη ηµέρα, πρέπει να σας πω ότι είχα το αίτηµα πολλών πε-
ριφερειαρχών να δώσουµε παράταση, γιατί τα προγράµµατα
έληγαν στις 20, 25 Ιουνίου και 5 Ιουλίου, έτσι ώστε να µπορέσουν
να τα απορροφήσουν, γιατί δεν υπήρχαν ενδιάµεσοι φορείς.
Αυτό έλεγαν οι περιφερειάρχες, προκειµένου να µπορέσουν να
υλοποιήσουν το πρόγραµµα.

Ζήτησα από τον τότε Γενικό Γραµµατέα, τον κ. Τσέκο, να
δώσει την παράταση -που έληξε στις 25 Ιουλίου- για να µπορέ-
σουν να υπάρξουν ενδιάµεσοι φορείς και να υλοποιήσουν το
έργο.

Παράλληλα και αφού ενηµερώθηκα για όλα τα προγράµµατα,
πρέπει να σας πω ότι πριν καν υπάρξει οποιοδήποτε δηµοσίευµα,
πριν καν ασχοληθεί κανένας σας, στις 8 Ιουλίου επισκέφθηκα το
ΑΣΕΠ, συνοµίλησα µε τον Πρόεδρο και του είπα: «Πρόεδρε,
έχουµε αυτό το πρόγραµµα µε αυτά τα κριτήρια, αλλά δεν
έχουµε την τεχνογνωσία και το κύρος του ΑΣΕΠ. Γι’ αυτό το
λόγο, ήρθα εδώ για τη δική σας συνδροµή και βεβαίως, αν χρει-
αστεί και νοµοθετική ρύθµιση να γίνει, εµείς είµαστε διατεθειµέ-
νοι να την καταθέσουµε, προκειµένου το ΑΣΕΠ να εµπλακεί
ουσιαστικά στη διαδικασία για την επιλογή των προσώπων που
θα ωφεληθούν από αυτά τα προγράµµατα».

Ο κ. Βέης ανταποκρίθηκε θετικά. Μου είπε: «Βεβαίως, θα το
δούµε. Στείλτε µας την προκήρυξη, στείλτε µας αυτά τα έντυπα
που έχετε κάνει για τις αιτήσεις και θα τα δούµε όλα αυτά και θα
σας απαντήσουµε». Μάλιστα, συµφωνήσαµε να υπάρξει συνερ-
γασία των Υπηρεσιών του Υπουργείου µε στελέχη του ΑΣΕΠ, έτσι
ώστε να δούνε όλα αυτά τα τεχνικά ζητήµατα.

Στις 10 Αυγούστου τον επισκέφθηκα ξανά και για του λόγου
το αληθές πρέπει να σας πω ότι στις 8 Ιουλίου υπάρχει δελτίο
Τύπου του Υπουργείου, υπάρχουν και δηµοσιεύµατα στον Τύπο
που µιλούν ακριβώς γι’ αυτό το πράγµα, δηλαδή, για τη δική µου
συνάντηση µε τον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ.

Σας καταθέτω αυτό το δελτίο Τύπου, όπως και το δεύτερο δελ-
τίου Τύπου, της 28 Ιουλίου, όπου είναι και η πρώτη αναφορά που
έγινε από Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και το επαναλαµ-
βάνω και εκεί.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα δελτία Τύπου, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Στις 10 Αυγούστου, λοιπόν, που συναντώ ξανά τον Πρόεδρο
του ΑΣΕΠ, µου ζητά ο ίδιος να υπάρξει µια ευχέρεια χρόνου για
να µπορέσει ο ίδιος να µελετήσει όλα αυτά τα τεχνικά χαρακτη-
ριστικά και επειδή υπήρχαν οι άδειες του καλοκαιριού, µου είπε
το εξής: «Μετά τις 20 Αυγούστου µπορώ να σας δώσω απαντή-
σεις σε αυτά τα ερωτήµατα που έχετε θέσει, προκειµένου να δι-
ευκολύνω τη δουλειά». Και βέβαια, σε ό,τι αφορά τη νοµοθετική
ρύθµιση, αυτή µπορεί να γίνει, εφόσον συµφωνήσει η Ολοµέλεια.
Η Ολοµέλεια θα συνεδριάσει µετά τις 15 Σεπτεµβρίου.

Αποδέχθηκα όλα αυτά. Στις 10 Αυγούστου έδωσα εντολή να
βγει σε όλους τους φορείς εγκύκλιος που να λέει ότι δεν υπάρχει
καµµία παραπέρα ενεργοποίηση σε ό,τι αφορά το πρόγραµµα,
ότι δεν θα εφαρµοστεί το πρόγραµµα, εάν δεν ολοκληρωθεί η
διαδικασία µε το ΑΣΕΠ.

Βεβαίως, τα καταθέτω και αυτά, όπως καταθέτω και την επι-
στολή της υπηρεσίας µε τον κ. Ντίκο, πριν έρθει στη Βουλή ο κ.
Βέης, όπου του λέει ακριβώς «ποια διαδικασία θα ακολουθή-
σουµε και αναµένουµε τις παρατηρήσεις σας».

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Γεώργιος Κουτρουµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τα
προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Έχω και µια επιστολή -την οποία δεν µπορώ να καταθέσω, βέ-
βαια, γιατί δεν έχω την άδειά του, ωστόσο δεν είναι κάτι το οποίο
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δεν µπορείτε να διασταυρώσετε- η οποία έχει να κάνει µε την
απάντηση του κ. Βέη, στις 7 Σεπτεµβρίου, που λέει: «Με αφορµή
την επιστολή σας από 16 και 26 Αυγούστου, σας λέω αυτά, δη-
λαδή, τι πρέπει να κάνετε για να διασφαλίσετε απόλυτα τη δια-
δικασία».

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτά που είπε δηµόσια στην
Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Αυτά είναι µε συγκεκριµένα χαρτιά και
είναι στη διάθεσή σας. Εγώ είπα αυτά ακριβώς που έχουν συµβεί
στην πραγµατικότητα.

Άρα, πολύ πριν υπάρξει οποιοδήποτε δηµοσίευµα, πολύ πριν
βγουν κάποιοι στα κεραµίδια, όπως έχουµε συνηθίσει να λέµε,
είχαµε πάρει τα µέτρα µας και είχαµε ζητήσει την ουσιαστική
συνδροµή του ΑΣΕΠ όχι για κανέναν άλλο λόγο -γιατί δεν θα
µπορούσε να διασφαλιστεί αλλιώς η µοριοδότηση- αλλά γιατί θέ-
λαµε µε το κύρος του, την αξιοπιστία του, την τεχνογνωσία του,
το ΑΣΕΠ να δώσει τις σωστές κατευθύνσεις και να παρακολου-
θήσει την εφαρµογή του προγράµµατος.

Πρότεινα µάλιστα, να αναλάβει και ως τεχνικός σύµβουλος και
αν χρειάζεται ρύθµιση, όπως είπα, να την κάνουµε. 

Όλα αυτά έχουν να κάνουν µε το ΑΣΕΠ και µε τις προθέσεις
µας, οι οποίες µετά από αυτά που σας είπα, δείχνουν ότι ποτέ
δεν σκεφτήκαµε –και δεν σκέφτηκα και προσωπικά- να προχω-
ρήσουµε σε µία µη αντικειµενική διαδικασία. Πολύ περισσότερο
δε στο τέλος Ιουνίου ή στις αρχές Ιουλίου όταν είχαν ενηµερωθεί
στο ΚΤΕ οι Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ, µας είπαν ένα πράγµα. Το
είπαν τότε στην κ. Κατσέλη και µετά ενηµερώθηκα και εγώ από
την κ. Κατσέλη και από τον κ. Έξαρχο, το Γραµµατέα της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας. 

Τότε ένα πράγµα ζητούσαν οι Βουλευτές: «Μη µας στείλετε
ανέργους στα γραφεία µας. Εφαρµόστε την πιο αντικειµενική
διαδικασία, προκειµένου να µην υπάρξει το παραµικρό πρό-
βληµα». 

Έρχοµαι τώρα σε ορισµένες άλλες συγκεκριµένες απαντήσεις
που πρέπει να δώσω όπως, για παράδειγµα, γιατί επιλέξαµε τις
ΜΚΟ. 

Κατ’ αρχάς, αν διαβάσετε την προκήρυξη, θα δείτε ότι αναφέ-
ρει σωµατεία, ιδρύµατα, οργανώσεις, οι οποίες είναι µη κερδο-
σκοπικού χαρακτήρα και υπάρχουν µέσα σε αυτά και ΜΚΟ.
Μπορεί κανείς να µου δώσει τον ορισµό της ΜΚΟ; Γιατί εγώ δεν
είµαι νοµικός και δεν ξέρω να υπάρχει και νοµικός ορισµός για
τη ΜΚΟ. 

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Μη κρατική οργάνωση. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ωστόσο, όλοι αυτοί και το ΙΝΕ της ΓΣΕΕ
και το ΙΝΕ της ΓΣΕΒΕΕ και ο Ερυθρός Σταυρός και η Εκκλησία
της Ελλάδος στη Μαγνησία ή κάπου άλλου, όλες είναι ΜΚΟ,
αµαρτωλές, που πρέπει να τις αφορίσουµε, να τις στείλουµε
κάπου, να µη συµµετέχουν πουθενά; Δεν έχουν κοινωνική δρα-
στηριότητα; Δεν µπορούµε να κάνουµε αξιολόγηση; 

Σε κάθε περίπτωση, όπως είπα, το πρώτο είναι ότι δεν απευ-
θυνθήκαµε στις ΜΚΟ. Το δεύτερο είναι ότι την επιλογή των εν-
διάµεσων φορέων µπορούσαν να την κάνουν οι τοπικοί φορείς,
δηλαδή οι δήµοι, οι περιφέρειες, τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου και να κάνουν συµβάσεις µαζί τους. Δεν τους προτείναµε
εµείς. Εµείς θα έχουµε στο τέλος την αξιολόγηση που πρέπει να
γίνει, έτσι ώστε να είναι πιστοποιηµένες, να έχουν τις προδιαγρα-
φές για να µπορούν να υλοποιήσουν προγράµµατα. 

Τρίτο σηµείο που πρέπει να επισηµάνω είναι ότι οι ενδιάµεσοι
φορείς ήταν επιβεβληµένη επιλογή, προκειµένου να είναι επιλέ-
ξιµο το πρόγραµµα. Είχε γίνει συζήτηση µε τους κοινοτικούς για
αυτό το ζήτηµα, έτσι ώστε το πρόγραµµα να είναι επιλέξιµο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ποιο πρόγραµµα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Το συγκεκριµένο πρόγραµµα της κοινω-
φελούς εργασίας. 

Έπρεπε να είναι επιλέξιµο, γιατί υπήρχε το προηγούµενο µε
τα «STAGE», αµαρτωλή ιστορία, γιατί υπήρχαν τα προηγούµενα
µε όλες τις γενιές συµβασιούχων που είχαν δηµιουργηθεί στο
δηµόσιο, άλλη αµαρτωλή ιστορία.

Εποµένως εδώ υπήρχε η δυνατότητα µε ενδιάµεσους φορείς
–όχι ιδιωτικούς που ήθελαν προµήθεια από 5% έως 15%, αλλά
µε ενδιάµεσους φορείς µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα που δεν
θα είχαν καµµία αµοιβή, κανένα κέρδος για αυτά προγράµµατα,
αλλά µόνο για τα λειτουργικά τους έξοδα θα είχαν την κάλυψη
του κόστους- να γίνει το πρόγραµµα χωρίς να υπάρχουν τα προ-
βλήµατα που υπήρχαν στο παρελθόν µε άλλα προγράµµατα. 

Πώς εξασφαλίζεται η καταλληλότητα; Απάντησα ήδη. Είναι
στη διάθεση των δηµάρχων. Αυτοί είναι που κάνουν τις επιλογές. 

Σε κάθε περίπτωση, θέλω να σας πω ότι ο κ. Καµίνης στην
Αθήνα έκανε µία ανοικτή πρόσκληση και ζήτησε συγκεκριµένα
στοιχεία επιπλέον για να διασφαλιστεί, έτσι ώστε οι συγκεκριµέ-
νες επιλογές να είναι µε φορείς που µπορούν να είναι αξιόπιστοι.
Αυτό θα µπορούσε να το κάνει και κάθε άλλος δήµος και κάθε
άλλος φορέας που θέλει να υλοποιήσει αυτό το πρόγραµµα. 

Υπάρχει έλεγχος στις ΜΚΟ; Ναι, σε ό,τι µας αφορά, εκεί που
δίνουµε χρήµατα, κάνουµε αυστηρότατο έλεγχο –όχι στις ΜΚΟ,
γιατί δεν είναι υπόθεση του Υπουργείου Εργασίας για να κάνει
έλεγχο- σε ό,τι αφορά τη διαχείριση των χρηµάτων. 

Θέλω να δώσω όµως και µερικές άλλες απαντήσεις σε ερωτή-
σεις που δεν περιλαµβάνονται ακριβώς στο κείµενο της επερώ-
τησης, αλλά ακούστηκαν στο δηµόσιο διάλογο αυτήν την
περίοδο. 

Όσον αφορά τις «πράσινες» ΜΚΟ, που έγιναν ξαφνικά και φύ-
τρωσαν σαν µανιτάρια και όλα αυτά, ερωτώ το εξής: Κάθισα και
προσπάθησα να δω ποια είναι η «πράσινη» ΜΚΟ στην ανατολική
Μακεδονία και Θράκη, όπου θα ξεκινήσουµε το πρόγραµµα στις
20 Σεπτεµβρίου, αν όλα εξελιχθούν οµαλά και έχουµε απόλυτες
διασφαλίσεις για την αντικειµενικότητα και τη διαφάνεια. 

Κύριε Χαρακόπουλε, πραγµατικά, να µας πείτε ποιες είναι οι
«πράσινες» ΜΚΟ στη Λάρισα, για να τις µάθω και εγώ. Πείτε µας
ποιες είναι οι αντίστοιχες ΜΚΟ –λείπει και ο κ. Νικολόπουλος-
στην Αχαΐα, για να δούµε τελικά αν είναι έτσι τα πράγµατα ή προ-
σπαθούµε να δηµιουργήσουµε µία εικόνα εντελώς διαφορετική
απ’ αυτή που ισχύει.

Δικαιούµαι, όµως, σ’ αυτό το σηµείο –διότι έχω ακούσει πάρα
πολλά αυτές τις ηµέρες και, δυστυχώς, πολλές φορές δεν έχω
το χρόνο να υπερασπιστώ ούτε τον εαυτό µου- να ρωτήσω το
εξής: Γιατί τόση υποκρισία, αγαπητοί συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας; 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τους Βουλευτές του ΠΑΣΟΚ…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Γιατί τέτοια υποκρισία, όταν εσείς, τα τρία
τελευταία χρόνια της διακυβέρνησης, όχι το 1980 ούτε το 1970
ούτε την εποχή του Ράλλη ούτε του Ανδρέα Παπανδρέου αλλά
το 2007, το 2008 και το 2009, χρηµατοδοτήσατε επτακόσιες επτά
µη κυβερνητικές οργανώσεις –εδώ είναι ο κατάλογος- µε 38 εκα-
τοµµύρια ευρώ και µε υποχρέωσή τους να προσλάβουν έναν
άνεργο; Δηλαδή, µιλάµε για 30.000 ευρώ το ελάχιστο και 150.000
ευρώ ή 200.000 ευρώ, για να προσλάβουν έναν άνεργο!

Αυτές οι επτακόσιες επτά ΜΚΟ –σας καταθέτω τον κατάλογο
στα Πρακτικά- είναι «πράσινες» ΜΚΟ; Και αν ήταν «πράσινες»,
γιατί τις χρηµατοδοτήσατε; Και αν τις χρηµατοδοτήσατε, µε τι
αντικείµενο;

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφά-
λισης κ. Κουτρουµάνης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα κατάλογο, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Μιλώ για το πρόγραµµα του ΕΣΠΑ. Μιλώ
γι’ αυτά που έχει δώσει το Υπουργείο Εργασίας επί των ηµερών
σας, το 2007, το 2008 και το 2009! Από τότε και µετά δεν έχουν
πάρει ούτε 1 ευρώ! Μιλάµε για επτακόσιες επτά ΜΚΟ –αυτός
είναι ο κατάλογος- που τους έχετε δώσει 38 εκατοµµύρια ευρώ,
µε υποχρέωση να προσλάβουν έναν άνεργο και να τον πληρώσει
το κράτος. Τα γράφει µέσα, θα τα δείτε, δεν τα θυµάστε. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Να διανεµηθεί ο κατάλογος στους
Βουλευτές, κύριε Πρόεδρε!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης): Θα δείτε ότι πληρώναµε για τον κάθε
άνεργο 30.000 ευρώ, προκειµένου να καλύψουµε ακόµα και τα
κοµπιούτερ και τα γραφεία τους και όλα αυτά! Και αυτήν τη
στιγµή προσπαθούµε να κάνουµε ένα πρόγραµµα µε πολύ συ-
γκεκριµένες οργανώσεις –όχι ΜΚΟ- και να τις ελέγξουµε από την
αρχή µέχρι το τέλος, χωρίς να τους δώσουµε καµµία προµήθεια,
καµµία δυνατότητα κέρδους και εδώ και ένα µήνα έχετε σταθεί
στο αν στις Σέρρες ή κάπου αλλού υπήρξε κάποιος ο οποίος
έβαλε κάποιον δικό του να κάνει το πρόγραµµα, γιατί νόµιζε ο
αφελής ότι θα µπορούσε να βάλει τους δικούς του ανθρώπους
και δεν έχετε µείνει στην ουσία του θέµατος! Βέβαια, δεν έχετε
προβληµατιστεί καθόλου γι’ αυτά που κάνατε µέχρι χθες µ’ αυτές
τις συγκεκριµένες οργανώσεις, οι οποίες σήµερα ζητούν να
µπουν και στα προγράµµατα!

Να σας θυµίσω και ένα δεύτερο στοιχείο, γιατί προηγουµένως
είδα να υπάρχει µία ευαισθητοποίηση για το ποσό που θα παίρ-
νουν. Θα παίρνουν 625 ευρώ καθαρά το µήνα και θα τους καλύ-
πτουµε και τις ασφαλιστικές εισφορές. Να σας θυµίσω –γιατί και
εδώ θεωρώ ότι υπάρχει υποκρισία- ότι την περίοδο 2004-2009
προσλάβατε στο δηµόσιο εβδοµήντα τρεις χιλιάδες διακόσιους
είκοσι τρεις µε το Πρόγραµµα «STAGE», µε 450 ευρώ το µήνα,
ανασφάλιστους; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Λέτε ότι 25 ευρώ την
ηµέρα…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Το 2009 είχαµε τριάντα τέσσερις χιλιάδες
ανθρώπους που υπηρετούσαν µ’ αυτήν τη µορφή, δηλαδή εργά-
ζονταν για επτά και για οκτώ ώρες πολλές φορές, έπαιρναν 450
ευρώ και ήταν ανασφάλιστοι!

Και να µη µιλήσω βέβαια για τις άλλες προσλήψεις. Ξαφνικά
τώρα ανακαλύψατε την ισονοµία, την αξιοκρατία και τη διαφά-
νεια, όταν χιλιάδες άνθρωποι µε συµβάσεις έργου, χωρίς ΑΣΕΠ,
προσλαµβάνονταν µέχρι την τελευταία µέρα, µέχρι τις 2 Οκτω-
βρίου; Πείτε µου έναν άνθρωπο που έχει προσληφθεί από τότε
µε σύµβαση, έστω έργου, µε σύµβαση ορισµένου χρόνου, µε
οποιαδήποτε σύµβαση στο δηµόσιο. Γιατί από τότε µέχρι σήµερα
έχουµε ένα νέο καθεστώς, έχουµε ένα κεκτηµένο δικαίου, το
οποίο σε καµµία περίπτωση δεν θα ακυρώσουµε και θα συνεχί-
σουµε µε τον ίδιο τρόπο, δίνοντας απαντήσεις σ’ αυτά που θέλει
η κοινωνία και όχι σ’ αυτά που θέλουν ορισµένοι, που φοβάµαι -
και λυπάµαι που θα το πω- ότι δεν θέλουν να γίνει τίποτα. Καλύ-
τερα να µείνουν άνεργοι, να γίνουν αγανακτισµένοι, να έρθουν
στο Σύνταγµα. Δεν είναι έτσι. Δεν είναι πολιτική αυτή, κύριοι. 

Τελειώνω, αναφερόµενος στην επιστολή που έστειλα όντως,
πριν από δύο µέρες στους Αρχηγούς των κοµµάτων και τους ενη-
µερώνω ακριβώς τι σχεδιάζουµε. Τι σχεδιάζουµε; Σχεδιάζουµε
οτιδήποτε άλλο πέρα από αυτά που είπατε. Δηλαδή, να υπάρχει
απόλυτη διαφάνεια. Δεν είναι ο κ. Νικολόπουλος εδώ, αλλά να
του πω ότι είναι στο διαδίκτυο εδώ και µία εβδοµάδα τα ονόµατα
όλων αυτών που θέλουν να συµµετάσχουν στο πρόγραµµα µε
δική µας πρωτοβουλία. Βρείτε τους, λοιπόν, κι αν υπάρχουν εν-
στάσεις ευχαρίστως να τις δούµε, να τις αποδεχθούµε, να τις συ-
ζητήσουµε αλλά δεν µπορούµε να κάνουµε δίκη προθέσεων. 

Θέλω να πω, ναι όντως υπήρξε επιστολή στους Αρχηγούς των
κοµµάτων πριν από δύο µέρες από την πλευρά µου. Τους ενη-
µερώνω για το ποιος είναι ο σχεδιασµός κι έχω βάλει και τέσσε-
ρις ακριβώς ασφαλιστικές δικλίδες που εµείς θεωρούµε ότι είναι
απαραίτητες -πέρα από αυτά που περιλαµβάνονται στην προκή-
ρυξη- έτσι ώστε να διασφαλιστεί η απόλυτη αντικειµενικότητα
στην εφαρµογή του προγράµµατος. 

Πρώτον, η ουσιαστική συνδροµή του ΑΣΕΠ µε την τεχνογνω-
σία και το κύρος του. Επιµένω σε αυτά που έχω πει, σ’ αυτά που
είπα και στον κύριο Βέη. Κι εγώ περιµένω µετά τις 15 Σεπτεµ-
βρίου –δεν πειράζει να περιµένουµε και δέκα µέρες- την από-
φαση της Ολοµέλειας. Αν χρειαστεί και νοµοθετική ρύθµιση, θα
την κάνουµε, έτσι ώστε να υπάρξει η συνδροµή αυτή του ΑΣΕΠ
στις προσλήψεις µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 

Δεύτερον, η σύσταση επιτροπής από µέλη υψηλού κύρους.
Έχω κάνει ήδη συζήτηση µε τον Πρόεδρο του Ελεγκτικού Συνε-
δρίου, µε τον Πρόεδρο του Συµβουλίου της Επικρατείας και µε
τον Συνήγορο του Πολίτη, οι οποίοι βεβαίως και είναι διατεθει-

µένοι να δώσουν τα ονόµατα των στελεχών τους που αποχώρη-
σαν την τελευταία περίοδο -γιατί δεν µπορεί να είναι εν ενεργεία
δικαστές και να είναι η επιτροπή εκείνη, η οποία θα έχει την ευ-
θύνη τής παρακολούθησης, της εποπτείας, του ελέγχου οποιου-
δήποτε προγράµµατος και όχι µόνο του συγκεκριµένου
προγράµµατος. 

Τρίτον, η εξέταση από την πλευρά των αξιολογητών. Ο τελικός
αξιολογητής είναι ουσιαστικά η Διαχειριστική Αρχή της Γενικής
Γραµµατείας Διαχείρισης Κοινοτικών και άλλων Πόρων και είναι
ο τελικός υπογράφων. Κι εκεί βεβαίως θα δεχθούν οποιαδήποτε
ένσταση γίνει, όχι µόνο από οποιονδήποτε φορέα. Μιλάµε για µία
βάσιµη ένσταση, γραπτή ένσταση που θα λέει «θέλω την εξαί-
ρεση της τάδε οργάνωσης, γιατί έχει ένα, δύο, τρία χαρακτηρι-
στικά». Κι αυτό θα γίνει, όπως είπαµε, αν υπάρχουν, κύριε Σαλµά,
γιατί δεν τις ξέρω τις συγκεκριµένες οργανώσεις. Καταθέστε,
λοιπόν, την ένστασή σας -εσείς, το κόµµα σας, οποιοσδήποτε-
και οι αξιολογητές και η συγκεκριµένη επιτροπή κύρους θα επι-
ληφθεί του θέµατος, έτσι ώστε να µην υπάρξουν τέτοιου είδους
προβλήµατα, να µην υπάρξουν προβλήµατα µε φορείς οι οποίοι
δεν µπορούν αξιόπιστα να υλοποιήσουν το πρόγραµµα. 

Τέταρτον, ο λεπτοµερής έλεγχος όλων των παραστατικών των
ενδιάµεσων φορέων. Επανέρχοµαι και θυµίζω ότι δίνατε 30.000
ευρώ χωρίς κανένα έργο, σε κάθε οργάνωση απ’ αυτές. Επανα-
λαµβάνω -γιατί βέβαια αναφέρεται στην προκήρυξη, αλλά πρέπει
να το επαναλάβω για να γίνει απόλυτα σαφές- ότι οι οργανώσεις
αυτές δεν θα έχουν απολύτως κανένα κέρδος. Οι οργανώσεις
αυτές θα καλύψουν µόνο τα έξοδα τα οποία αφορούν το πρό-
γραµµα και µόνο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ποια έξοδα είναι αυτά; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Θα προσλάβει ένα λογιστή, γιατί µπορεί
να χρειάζεται να διαχειριστεί πεντακόσια ή χίλια άτοµα. Θα έχει
την υποχρέωση να δηµοσιοποιήσει το πρόγραµµα, δηλαδή να
καλέσει τους φορείς, να έχει µια γραµµατειακή υποστήριξη.
Μόνο γι’ αυτά, λοιπόν. Ούτε για εξοπλισµό ούτε για τίποτα άλλο. 

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ποιος θα κάνει µισθολογικές καταστάσεις; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Και στην κατεύθυνση αυτή και επειδή
πλέον υπάρχουν αρκετοί φορείς που µπορούν να υλοποιήσουν
το πρόγραµµα, εµείς -και όταν λέω «εµείς», εννοώ βεβαίως η Γε-
νική Γραµµατεία Διαχείρισης Κοινοτικών και άλλων Πόρων- δεν
προτιθέµεθα να υπογράψουµε -και αυτό είναι απόφασή µας-
καµµία σύµβαση που θα προβλέπει δαπάνες πάνω από 3%, έτσι
ώστε να περιοριστεί ακόµα και η δυνατότητα να σκεφθούν ότι
µπορούν να κάνουν κάτι, διότι θα ελεγχθούν µε τριπλό τρόπο. 

Και τελειώνω µε κάτι που νοµίζω ότι πρέπει να απαντήσουµε
κάποια στιγµή όλοι µας. Από το να ενοχοποιούµε τους πάντες,
από το να παρουσιαζόµαστε ως µία χώρα όπου όλοι είµαστε ή
είναι διεφθαρµένοι, νοµίζω ότι πρέπει να µπούµε σε µια λογική
και να θέσουµε κανόνες.

Και σε ό,τι µε αφορά και σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση σήµερα
και ειδικά σε σχέση µε αυτό το πρόγραµµα, οποιαδήποτε άλλη
πρόταση θεωρείτε εσείς ότι είναι σ’ αυτήν την κατεύθυνση, θα
γίνει αµέσως αποδεκτή. Εάν υπάρχει οποιαδήποτε πρόταση, θέ-
λετε διακοµµατική ή οτιδήποτε άλλο, είµαι έτοιµος να την απο-
δεχθώ, φτάνει να έχει ως στόχο ακριβώς αυτό, δηλαδή να
υπηρετήσουµε τη διαφάνεια, να εξυπηρετήσουµε το στόχο, έτσι
ώστε οι άνεργοι να βρουν δουλειά. 

Ας δούµε τι δεν µπορούµε να κάνουµε ή πάντως τι δεν µπορώ
να κάνω εγώ και σε σχέση µ’ αυτό το πρόγραµµα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ, αλλά και η Κυβέρνηση δεν
µπορούµε να πούµε ότι εµείς είµαστε ανίκανοι να βάλουµε κα-
νόνες και ότι επιστρέφουµε αυτά τα λεφτά, γιατί δεν µπορούµε
να τα αξιοποιήσουµε, γιατί βλέπουµε φαντάσµατα, γιατί κάνουµε
δίκη προθέσεων, γιατί ζούµε στη µιζέρια µας και δεν µπορούµε
να βάλουµε εκείνους τους κανόνες που διασφαλίζουν αυτά τα
πράγµατα. Εµείς έτσι θα προχωρήσουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Φαντάζοµαι ότι αυτό
είναι εκτός συζητήσεως. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή
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σας. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Όσον αφορά αυτό το

τελευταίο που λέτε, ότι επιστρέφουµε τα λεφτά, φαντάζοµαι ότι
είναι εκτός συζητήσεως. Δεν µπορεί να συζητηθεί. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Σε ό,τι αφορά το πρόγραµµα, εννοώ ότι
βάζουµε τα λεφτά ξανά στο πάρκινγκ και περιµένουµε να κά-
νουµε ένα πρόγραµµα µετά από ένα χρόνο για να τα αξιοποιή-
σουµε. Διορθώνω, κύριε Πρόεδρε, αν δηµιουργήθηκε κάποια
παρεξήγηση. 

Σε κάθε περίπτωση, επαναλαµβάνω, µπορούµε να κάνουµε τα
πάντα. Εκείνο που δεν µπορούµε να κάνουµε είναι να παίζουµε
µε την αγωνία πενήντα και εξήντα χιλιάδων ανθρώπων που θα
µπορούσαν να εργάζονται έστω και για λίγους µήνες, αλλά και
µε την αγωνία οκτακοσίων χιλιάδων ανέργων που περιµένουν
από εµάς συγκεκριµένα µέτρα και πολιτικές για να ανταποκρι-
θούµε στις ανάγκες τους. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Αλληλεγγύης κ. Κουτρου-
µάνη. 

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δη-
µοκρατίας κ. Κωνσταντίνος Μαρκόπουλος, Βουλευτής Ευβοίας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ, δεν ξέρω αν είστε ανί-
κανοι ως Κυβέρνηση να απορροφήσετε κονδύλια ή να
ανακουφίσετε από την ανεργία. Αυτό θα το πει η ιστορία. Και θα
το πει δε σύντοµα και πολύ πιο σύντοµα απ’ ότι πιστεύετε. Η
κρίση έρχεται. 

Οφείλω, όµως, να σας πω ότι η Νέα Δηµοκρατία δεν σας έχει
καµµία εµπιστοσύνη ότι είστε ικανοί. Δεν σας έχει καµµία εµπι-
στοσύνη! Μάλιστα, σας προκαλούµε πολιτικά να µας απαντήσετε
στην πράξη ότι είστε ικανοί να το κάνετε αυτό. 

Θέλετε να σας πω ότι η έκφραση «το παλιό καλό κρασί» -που
είναι ωραία έκφραση και την αγαπάµε εµείς οι Έλληνες- δεν έχει
καµµία σχέση µε το παλιό κακό ΠΑΣΟΚ. Εδώ, λοιπόν, έχουµε το
παλιό κακό ΠΑΣΟΚ. Το φέρατε εσείς ως Υπουργός και η Κυβέρ-
νησή σας η οποία στηρίζει αυτά τα πράγµατα. 

Θα σας αποδείξω, λοιπόν, µε την τοποθέτησή µου πόσα πράγ-
µατα µας παραποιήσατε εδώ και πόσα πράγµατα µας παρουσιά-
σατε ως καταπληκτικά για την ανακούφιση της ανεργίας και πώς
προσπαθείτε µε το «τυράκι» των πενήντα πέντε χιλιάδων θέσεων
εργασίας να ανακουφίσετε ένα σηµαντικό κοµµάτι του κοµµατι-
κού µηχανισµού το οποίο ήδη έχει αρχίσει και συγκεντρώνεται
έξω από συγκεκριµένες µη κυβερνητικές ή αστικές µη κερδοσκο-
πικές εταιρείες ή από πρόσωπα.

Κατ’ αρχάς, θέλω να σας πω ότι είναι απαράδεκτο για ένα
µέλος της Κυβέρνησης να µην µας λέει από πού είναι τα χρή-
µατα. Είναι απαράδεκτο εδώ να µας λέτε «θα σας απαντήσω
άλλη φορά, γιατί εσείς δεν το ρωτήσατε». Αν αισθάνεστε ότι εν
δικαίω, παρακαλώ διακόπτουµε και απαντήστε µου τώρα. Αν αι-
σθάνεστε ότι είστε εν αδίκω, τότε έχω δίκιο που διαµαρτύροµαι.

Πείτε µου, λοιπόν, σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, από πού
είναι τα χρήµατα, τα 2,7 δισεκατοµµύρια; Ακριβώς όµως.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Για τα 2,7 δισεκατοµµύρια δεν µπορώ να
σας απαντήσω. Για το πρόγραµµα …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί δεν µπορείτε να µας
απαντήσετε;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Όχι ότι δεν µπορώ να σας απαντήσω. Αν
ο Πρόεδρος µου δώσει το χρόνο, βεβαίως θα απαντήσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Όχι όµως, ένα λεπτό. Θέλω επτά-οκτώ
λεπτά …

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεν µπορεί να γίνει
αυτό τώρα.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Δώστε του το χρόνο, κύριε Πρόεδρε.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Είναι µια άλλη συζήτηση ...
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Να δεσµευτείτε, κύριε
Υπουργέ.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Για το συγκεκριµένο πρόγραµµα, κύριε
Μαρκόπουλε …

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ, κύριε Πρόεδρε, κα-
τεβαίνω τώρα κάτω ευχαρίστως και δίνω το χρόνο, µε την άδεια
του Προεδρείου, στον κύριο Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Κύριε Υπουργέ, µε συγ-
χωρείτε. Έχετε ετοιµότητα για απάντηση στο ερώτηµα του Κοι-
νοβουλευτικού Εκπροσώπου;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Στην πορεία της συζήτηση ευχαρίστως.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Δεσµεύεστε ότι στη
δευτερολογία σας θα απαντήσετε στο συγκεκριµένο ερώτηµα.
Είµαστε σύµφωνοι;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Δεν θα απαντήσω µε την ανάλυση που
θέλει ο κ. Μαρκόπουλος. Θα απαντήσω, όπως θέλω εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Τότε στη δευτερολογία
σας.

Συνεχίστε, κύριε Μαρκόπουλε.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, δεν θα

σας επιβάλω εγώ τον τρόπο που θα απαντήσετε. Απάντηση
όµως, θέλουµε. 

Ξέρετε γιατί θέλουµε απάντηση; Γιατί αν αυτά που είπαν οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και δη ο κ. Χατζηδάκης, ότι το
1.603 µε τη σύντµηση του ΕΣΠΑ θα πάει στο 1.381 µας λείπει 1,5
δισεκατοµµύριο. Αυτό το 1,5 δισεκατοµµύριο αν µας αποδείξετε
ότι είναι από κοινοτικά χρήµατα, µπορεί και να είµαστε ευχαρι-
στηµένοι. Λέω «µπορεί». Αν όµως, µας πείτε ότι είναι από τις δη-
µόσιες δαπάνες ή αν είναι από κοινοτικά χρήµατα και τα πήρατε
από άλλα προγράµµατα, να είστε σίγουρος αν όχι σήµερα –που
κανονικά σήµερα πρέπει- άλλη µέρα, ότι θα µας πείτε από πού
κόψατε και τι.

Γιατί; Γιατί η πολιτική λογοδοσία έχει σχέση µε τη χρησιµότητα
των χρηµάτων, µε την απόδοση. Δεν µπορείτε, λοιπόν, εσείς
χωρίς κρίση να αποφασίζετε µόνος σας και να µην θέλετε κιόλας
ούτε να σας ρωτάµε, ούτε να απαντάτε εν τη λεπτοµερεία για το
τι θα κάνετε τα χρήµατα και τι θα αποδώσουν. Έτσι, λοιπόν, µε
πολύ ενδιαφέρον θα περιµένω τη δική σας απάντηση.

Γιατί σας το λέω αυτό; Κατηγορήσατε τη Νέα Δηµοκρατία ότι
έδωσε σε κάποιες µη κυβερνητικές πργανώσεις όταν ήταν κυ-
βέρνηση, κάποια χρήµατα για να πάρουν έναν εργαζόµενο. Το
είπα σωστά;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): … (δεν ακούστηκε)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πολύ ωραία. Ξεχάσατε
όµως, κάτι. Ότι αυτό ήταν πρόγραµµα αµιγώς ευρωπαϊκό, ήταν
Ευρωπαϊκό Κοινοτικό Ταµείο, είχε 0,5% µόνο στη ΜΚΟ για τα
έξοδά της, προέκυψε η χρηµατοδότηση για συγκεκριµένες δρά-
σεις, που είναι απόλυτα συµβατές µε τη δράση και το καταστα-
τικό µιας µη κυβερνητικής οργάνωσης, είχε εκ των υστέρων
έλεγχο από την Ευρωπαϊκή Ένωση –υποθέτω δεν θέλετε εδώ
στην Αίθουσα να υποκαταστήσετε την Ευρωπαϊκή Ένωση για το
συγκεκριµένο πρόγραµµα- και µάλιστα, για να δείτε τη µεγάλη
διαφορά θα σας πω το εξής: Μέχρι και το ΙΣΤΑΜΕ –το ξέρετε το
ΙΣΤΑΜΕ- πήρε 125.000 γι’ αυτήν τη δράση, κύριοι συνάδελφοι.
Δεν πιστεύω να έχετε αντίρρηση για τη διαφάνεια; Ήταν ευρω-
παϊκά χρήµατα. 

Εσείς τι κάνετε; Πρώτα απ’ όλα, δεν ικανοποιείτε κανένα έργο
καµµίας ΜΚΟ και καµµίας αστικής µη κερδοσκοπικής. Το µόνο
το οποίο κάνετε είναι να τις χρησιµοποιείτε σαν ουρά του κρά-
τους. 

Κινδυνεύετε από δύο πράγµατα. Πρώτον, να ακυρώσετε την
πεµπτουσία του σκοπού µιας µη κυβερνητικής οργάνωσης και
δεύτερον, κινδυνεύετε –όπως θα αποδείξω παρακάτω- να φα-
νείτε ότι εδώ είπατε πράγµατα, όπως σας είπαν οι υπηρεσίες, εν-
δεχοµένως –δεν σας κατηγορώ προσωπικά- ότι δηλαδή, αυτές
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είτε δήλωσαν ενδιαφέρον µόνες τους είτε τις διάλεξαν οι δήµοι,
ενώ η πραγµατικότητα είναι εντελώς διαφορετική, κύριε
Υπουργέ.

Να σας φέρω ένα παράδειγµα. Αυτό το Κέντρο Μέριµνας Οι-
κογένειας και Παιδιού –που εγώ δεν το ξέρω- πώς είναι δυνατόν
να επελέγη από δήµους για όλες τις περιφέρειες όλης της
χώρας; Το ξέρετε αυτό; Είναι σε όλες τις περιφέρειες. Αυτό δη-
λαδή, το κέντρο που µπορεί να είναι µία πολύ καλή οργάνωση,
πώς επελέγη για όλη την Ελλάδα; Ποιος είναι αυτός που το
έβαλε σε κάθε περιφέρεια και ποια είναι αυτή η οργάνωση που
ξέρει πια όλη την Ελλάδα απ’ έξω κι ανακατωτά, για να της δώ-
σετε εσείς το 3%; 

Δηλαδή, από το 2,7 δισεκατοµµύρια –για να τα λέµε, όπως
είναι- σε κάποιες οργανώσεις που τις ανακαλύψατε έτσι όπως
τις ανακαλύψατε ή δηλώθηκαν έτσι όπως δηλώθηκαν, θα µοιρά-
σετε πάνω από 100 εκατοµµύρια ευρώ. 

Θα δώσετε 100 εκατοµµύρια ευρώ µεσολαβητικά για τις χα-
µένες ελπίδες οκτακοσίων χιλιάδων ανέργων. Δεν έχετε το σθέ-
νος ως Κυβέρνηση να αναλάβετε την ευθύνη αυτής της
επιλογής; Δεν έχετε τη δύναµη να κάνετε την κυβερνητική δου-
λειά και θέλετε να τη στείλετε σε δεκαπέντε χιλιάδες πλευρές
για να χαθεί η ευθύνη; Έρχεστε εδώ και λέτε «εγώ δεν ξέρω τί-
ποτα, τα ξέρουν οι δήµοι και οι περιφέρειες». Είστε Υπουργός
µιας Κυβέρνησης και βγάζετε ανακοίνωση από το Υπουργείο γι’
αυτές τις οργανώσεις;

Υπάρχουν εδώ άνθρωποι που είναι στον ΤΕΙΡΕΣΙΑ; Υπάρχουν
άνθρωποι που καταζητούνται; Εσείς τα ξέρετε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Μα, τι λέτε τώρα;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εσείς τα ξέρετε, κύριε
Υπουργέ;

Παραδείγµατος χάριν, ξέρετε αν υπάρχει ΜΚΟ σε νησί του Ιο-
νίου –γιατί εγώ ξέρω- που ο Πρόεδρος έχει γεµίσει το νησί του
µε ακάλυπτες επιταγές και που η ΜΚΟ έγινε τον περασµένο
µήνα; Δεν είναι Βουλευτής του ΠΑΣΟΚ σαν τον κ. Κουτµερίδη.
Είναι ένας πολίτης. Εµένα, όµως, δεν µε ενδιαφέρει τι είναι. Εσείς
τον ξέρετε; Εγώ τον ξέρω. Τον έψαξα. Και υπάρχουν και άλλα
που δεν έχω βρει.

Παραδείγµατος χάριν, οι αντιπεριφερειάρχες, οι οποίοι είναι
στις συγκεκριµένες οργανώσεις στην Καβάλα, στη Θεσσαλία,
στην ανατολική Μακεδονία, αλλού, γιατί δεν µπορούν να κάνουν
τη δουλειά τους µέσα από τις αντιπεριφέρειες; Γιατί πρέπει να
κάνουν τη δουλειά τους µέσα από επώνυµες ή ανώνυµες εται-
ρείες που έγιναν προχθές ή πριν από δύο χρόνια και να ακυρώ-
σουν δηλαδή στο κάτω-κάτω το φιλανθρωπικό ή το ανθρωπιστικό
ή το κοινωνικό τους έργο για να κάνουν αυτή την κοµµατική τους
δουλειά; Μη µου πείτε ότι ένας εκλεγµένος τοπικός άρχοντας
µέσα από αυτές τις διαδικασίες, θα κάνει τη δουλειά του κατα-
πληκτικά. Διότι αν την έκαναν καταπληκτικά δεν θα ήµασταν εδώ.
Είναι προφανές το τι θέλετε να κάνετε. Είναι τόσο προφανές που
το αντιλαµβάνονται όλοι οι πολίτες.

Είναι δυνατόν στην περιφέρειά µου, στη Στερεά Ελλάδα και
δη στην Εύβοια, να έχετε δυο οργανώσεις; Στη µία είναι πρόε-
δρος η γραµµατέας κοµµατικής οργάνωσης της Εύβοιας και
στην άλλη είναι Αντιπρόεδρος ο κ. Πιπεργιάς, πρώην Βουλευτής. 

Είναι δυνατόν να πιστέψουµε ότι τυχαία έγιναν αυτά τα πράγ-
µατα, κύριε Πρωτόπαπα; Όχι, βέβαια. 

Είναι δυνατόν να δεχθώ ότι η κ. Πηνελόπη Σταυράκη έχει τρεις
διαφορετικές µη κυβερνητικές οργανώσεις σε διαφορετικές πε-
ριφέρειες της χώρας; Δεν την ξέρω τη γυναίκα. Πρέπει να µε πεί-
σετε όµως -και όχι µόνο να µε πείσετε- για το πώς βρέθηκαν
αυτές οι οργανώσεις εν µέσω χιλιάδων.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Πού βρέθηκαν;
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν ξέρω. Εσείς να µου

απαντήσετε. Εσείς στηρίζετε την κυβερνητική πλειοψηφία. Εσείς
είστε Υπουργός της Κυβέρνησης.

Έρχεστε εδώ και λογοδοτείτε. Και τι µας λέτε; Εγώ δεν ξέρω,
µοιράζω τα χρήµατα; Μα, δεν µας λέτε ούτε ποια χρήµατα. Τε-
λικά εδώ τι ήρθατε να µας πείτε; Ότι είµαι ένας καλός πολιτικός
και υπηρετώ µια καλή Κυβέρνηση; Συµφωνώ µαζί σας. Τα έργα,
όµως, δείχνουν µια διαφορετική κατεύθυνση. 

Γι’ αυτό βλέπετε ότι το παλιό κακό ΠΑΣΟΚ δεν έχει βάλει
µυαλό, µε τη διαφορά ότι αυτή τη φορά, σ’ αυτή τη δεκαετία που
ζούµε, µε τους εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους, δεν σώνετε,
αλλά καταρρακώνετε. Γι’ αυτό να το πάρετε πίσω. Να βάλετε δια-
δικασίες όπως ξέρετε να βάζετε, όπως υπήρχαν διαδικασίες, τις
οποίες εσείς αλλοιώσατε. Να κάνετε δηλαδή τη δουλειά σας
σωστά, να δικαιώσετε τη διαφάνεια, να δικαιώσετε τους νέους
ανθρώπους, να δικαιώσετε την αξιοκρατία και να µην ψάχνετε να
φορτώνετε σε τρίτους και σε τέταρτους που δεν τους ξέρετε -
κατά πόσο λέτε- τις ευθύνες που θα προκύψουν την άλλη µέρα
το πρωί, όταν διαφορετικές καταστάσεις από διαφορετικές ορ-
γανώσεις, µε διαφορετικά συστήµατα θα συσσωρευτούν µε
πίεση χρόνου σε ένα ΑΣΕΠ, το οποίο αρνείται. 

Αρνείται ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ. Ξέρετε γιατί αρνείται; Εγώ πι-
στεύω ότι αρνείται γιατί ως ανεξάρτητη αρχή, δεν µπορεί να δε-
χθεί χαρτιά από ανεύθυνες οργανώσεις, χωρίς πολιτική
λογοδοσία. Αυτός είναι ο λόγος για τον οποίο το ΑΣΕΠ το αρνεί-
ται. Αυτή είναι η δική µου ερµηνεία. Πρέπει να προστατέψετε τον
ΑΣΕΠ. 

Γιατί αν δεν µπορείτε να προστατέψετε µια ανεξάρτητη αρχή,
συνταγµατικά κατοχυρωµένη, που όλοι ελπίζουµε σ’ αυτήν, την
προωθούµε και τη στηρίζουµε, για την περιβόητη αξιοκρατία και
τη δικαιοσύνη στον τόπο, τότε θα κάνετε διπλό κακό: ένα σε σας
–που δεν µας πολυαπασχολεί- και ένα στη διαφάνεια -αυτό µας
απασχολεί- εν µέσω µιζέριας και εν µέσω ανέχειας.

Κύριε Υπουργέ, επειδή δεν µας έχετε δώσει ικανοποιητικές
απαντήσεις, θα περιµένουµε τη δευτερολογία σας. 

Μας είπατε ούτε λίγο ούτε πολύ µε τον τρόπο σας ότι η ανερ-
γία δεν είναι 16% αλλά είναι πάνω από 20%, γιατί τώρα που τε-
λειώνει η τουριστική περίοδος και θα µπουν οι εκατό χιλιάδες, οι
ήδη εγγεγραµµένοι θα αυξηθούν κατά εκατό συν το ρυθµό που
αντιστοιχεί στις δύο χιλιάδες έντεκα κατ’ έτος θέσεις ανεργίας,
δηλαδή κάτι λιγότερο από χίλιες την ηµέρα. Αυτό σηµαίνει ότι
έτσι όπως πάµε στο τέλος του χρόνου θα µιλάµε για µια ανεργία
της τάξεως του 25%. Εσείς πιστεύετε ότι µ’ αυτή την κρατική επι-
χορήγηση της ανεργίας σώζεται ο τόπος ή ο τόπος σώζεται µ’
ένα µήνυµα που πρέπει να δώσετε στο οικονοµικό επιτελείο ότι
επιτέλους πρέπει να ξεκινήσει η ανάπτυξη; Τι να τα κάνω αυτά
τα έργα του ΕΣΠΑ που ξεκινάτε αν είναι ΕΣΠΑ; Τα άλλα θέλουµε
που έχουν χιλιάδες θέσεις εργασίας κανονικές, διατηρήσιµες,
όχι επιδοτούµενες για να κλείσουµε τα µάτια και να δώσουµε
ψεύτικες ελπίδες.

Επίσης θέλουµε να φροντίσετε τους ανέργους, όχι να τους
ταΐσετε, αλλά πρώτα να τους φροντίσετε, δηλαδή να πείτε στην
κ. Διαµαντοπούλου να αλλάξει το σχέδιο των µετεγγραφών για
τους άνεργους γονείς που µπήκαν τα παιδιά τους σε περιφερει-
ακά πανεπιστήµια και δεν µπορούν να τα σπουδάσουν, να πείτε
στον κ. Βενιζέλο ότι πρέπει να αλλάξει οικονοµική πολιτική και
να πάρει αναπτυξιακή κατεύθυνση για να προχωρήσετε και να
µην περιµένετε από τα κρατικά χρήµατα να γεµίσετε τα άδεια
ασφαλιστικά ταµεία που άδειασαν λόγω του κακού σχεδίου για
την οικονοµία που κατέβασε τον πήχη της εργασίας και ανέβασε
τα χρέη των ασφαλιστικών ταµείων και που θα τα πληρώσουµε
όλα αυτά.

Όλα αυτά τα λέµε σήµερα, τρεις µέρες πριν ξεκινήσουν τα
σχολεία, χωρίς βιβλία και µε τους συµπαθείς έγχρωµους στην
Οµόνοια να πουλάνε αυτή τη στιγµή τα dvds µε τα σχολικά βι-
βλία. Αυτή είναι η κατάντια της Κυβέρνησής σας. Σήµερα ξεκί-
νησαν στην Οµόνοια έγχρωµοι συµπαθείς πολίτες να πωλούν
dvds µε σχολικά βιβλία. Κατά τα άλλα συνεχίστε το παλιό, κακό,
αποτυχηµένο και αναχρονιστικό ΠΑΣΟΚ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βύρων Πολύδωρας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κωνσταντίνο Μαρκόπουλο.

Παρακαλείται ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ
κ. Χρήστος Πρωτόπαπας, Βουλευτής Β’ Αθηνών, να λάβει το
λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι η Ελ-
λάδα περνάει µια δύσκολη κατάσταση στην οικονοµία. Επειδή
αναφέρονται συνάδελφοι στις προοπτικές αντιµετώπισης της δύ-
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σκολης κατάστασης, πιστεύω ότι σήµερα θα µπορούσαµε να
συµφωνήσουµε -εκτός αν θέλουµε µόνο να δηµιουργούµε εντυ-
πώσεις και να επιχαίρουµε γιατί υπάρχουν τα προβλήµατα- και
σε µία µεγάλη παρέµβαση για την αντιµετώπιση και την ανακού-
φιση, έστω και προσωρινά, πολλών δεκάδων χιλιάδων ανέργων
στην πατρίδα µας. Αυτό θα µπορούσαµε να το κάνουµε. Έτσι
αντιλαµβάνοµαι το διάλογο εδώ και εκεί πρέπει να καταλήγουν
οι παρεµβάσεις µας.

Βεβαίως θα πρέπει να υπάρχουν όροι και διασφαλίσεις για την
αξιοπρέπεια των ανθρώπων αυτών, για την µη πολιτική οµηρία
τους και για τη δυνατότητα µιας πραγµατικά σηµαντικής προ-
σφοράς στο έργο για το οποίο δίνονται τα χρήµατα.

Άρα λοιπόν έχουµε µία διαφωνία αρχής, αγαπητοί συνάδελ-
φοι. Εµάς µας ενδιαφέρει να προστατεύσουµε τους ανέργους,
να τους επαναφέρουµε στην ενεργό ζωή, να µπορέσουµε να
τους δώσουµε ελπίδες, να µπορέσουµε να τους ανακουφίσουµε,
να µπορέσουµε να δηµιουργήσουµε προοπτικές µε αξιοπρέπεια
και χωρίς λογικές πολιτικής οµηρίας και ρουσφετιού. Αν και εσείς
το θέλετε αυτό, τότε ας αλλάξουµε τους τόνους και ας κουβε-
ντιάσουµε σοβαρά και υπεύθυνα για το πώς υλοποιείται αυτό το
πρόγραµµα.

Όσον αφορά τη δεύτερη παρατήρησή µου, αγαπητοί συνάδελ-
φοι της Νέας Δηµοκρατίας, θα ήθελα να κάνετε και λίγη αυτο-
κριτική. Θα ήταν ιδιαίτερα σηµαντικό αν λέγατε ότι «δεν
πρόκειται να το επαναλάβουµε και µετανιώνουµε και ζητάµε συγ-
γνώµη από τον ελληνικό λαό για τα εβδοµήντα τρεις χιλιάδες δια-
κόσια είκοσι τρία «STAGE» ή και γι’ αυτό που κατέθεσε ο κύριος
Υπουργός, γιατί πραγµατικά θα ήθελα να µας πει ο κ. Μαρκό-
πουλος – ή µάλλον επειδή έφυγε, ο κ. Χαρακόπουλος που έχει
και το ίδιο όνοµα- τι ακριβώς έκανε ο «Άγιος Μάξιµος ο Γραικός»
για να πάρει 150.000 ευρώ και πόσο προσέφερε στην απασχό-
ληση ως οργάνωση για να πάρει 150 χιλιάρικα. Το λέω αυτό
επειδή µιλάµε για µη κυβερνητικές οργανώσεις.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Αγνοείτε…
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΡΩΤΟΠΑΠΑΣ: Είναι η πρώτη µη κυβερνητική ορ-

γάνωση στον κατάλογο που κατέθεσε ο κ. Υπουργός και που δια-
νεµήθηκε. Περιµένω από τον κ. Μαρκόπουλο ο οποίος έχει κάνει
σοβαρές έρευνες στις ΜΚΟ και από τον κ. Σαλµά –και καλώς κά-
νουν και τις κάνουν- να µας εξηγήσουν τι έκανε ο «Άγιος Μάξιµος
ο Γραικός» και πήρε 150 χιλιάρικα από την κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας.

Έρχοµαι όµως στο τι κάνουµε τώρα. Ακούστε. Δυο πράγµατα
πρέπει να ξεκαθαρίσουµε µεταξύ µας. Και νοµίζω ότι αν συµφω-
νήσουµε σε αυτά το πρόγραµµα µπορεί να υλοποιηθεί. Εµείς
έχουµε εµπιστοσύνη απόλυτη στον κ. Υπουργό και εκτιµώ ότι τον
τιµά ιδιαίτερα η δουλειά που έχει κάνει προκειµένου να διασφα-
λίσει ότι και η τελευταία πιθανότητα εκµετάλλευσης του πόνου
των ανέργων στη διάρκεια εφαρµογής αυτού του προγράµµατος
δε θα υπάρξει. Ας είµαστε, λοιπόν, συγκεκριµένοι. 

Πρώτον, ποιος αποφασίζει για το ποιοι άνεργοι θα προσλη-
φθούν από τις ΜΚΟ; Οι ΜΚΟ; Όχι. Και αυτό δεν είναι δυνατόν. Η
πρώτη συµφωνία που θα µπορούµε να κάνουµε είναι ότι τα πρό-
σωπα που θα επιλεγούν, θα επιλεγούν µε απολύτως διαφανή κρι-
τήρια και µοριοδότηση, η οποία θα είναι υπό τον έλεγχο και την
εποπτεία του ΑΣΕΠ. Αλλιώς ποτέ µη γίνει το πρόγραµµα. 

Μπορούµε να συµφωνήσουµε σε αυτό; Να απαλλαγούµε από
την υποψία ότι κάποιοι θα παίξουν µε τον πόνο των ανέργων; Το
πρότεινε ο κύριος Υπουργός. Εµείς συµφωνούµε, κύριε
Υπουργέ. Και µπράβο στη δέσµευσή σας. Μπορούµε να την
έχουµε όλοι σ’ αυτήν την Αίθουσα; Ότι δε θα γίνει το πρόγραµµα
αν δεν δώσει το «ΟΚ» το ΑΣΕΠ για τον έλεγχο και την εγγύηση
των κριτηρίων και των διαδικασιών ώστε να ξέρουµε ότι οι άν-
θρωποι αυτοί οι οποίοι θα αξιοποιηθούν έστω και γι’ αυτό το εξά-
µηνο δε θα επιλεγούν ως ρουσφέτι, ως πελατειακή σχέση ή ως
πολιτική οµηρία, αλλά µόνο µε συγκεκριµένα κριτήρια που θα
είναι ανοιχτά και ελέγξιµα από τον καθένα από εσάς και από τα
κόµµατά σας. Και αυτό είναι το πρώτο στοιχείο της συµφωνίας
µας. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αντι-
πρόεδρος της Βουλής, κ. ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΝΙΩΤΗΣ)

Το δεύτερο στοιχείο αφορά στις ΜΚΟ. Πώς θα επιλεγούν; Μί-

λησε ο κ. Υπουργός για συγκεκριµένη επιτροπή κύρους -µπο-
ρούν να δοθούν τα ονόµατα και οι ιδιότητες φαντάζοµαι- η οποία
θα εγγυηθεί και θα ελέγξει το θέµα της επιλογής των ΜΚΟ και
των δήµων µαζί. 

Γιατί ξέρετε κάτι; Οι ΜΚΟ που φαίνεται να έχουν κάνει αίτηση
δεν έχουν πάρει κανένα πρόγραµµα ακόµα. Δεν έχουν πάρει τί-
ποτα ακόµα. Οι δήµοι τις έχουν επιλέξει και προτείνει. Δε σηµαί-
νει ότι θα το πάρουν το πρόγραµµα. Από πουθενά δε βγαίνει
αυτό. Θα γίνει αξιολόγηση των προγραµµάτων. Και µόνο προ-
γράµµατα σοβαρά, από σοβαρές οργανώσεις, µπορούν σύµ-
φωνα µε τα όσα είπε πριν ο κ. Κουτρουµάνης να έχουν
συγκεκριµένη τύχη. 

Αλλά να σας πω και κάτι άλλο; Εγώ συµφωνώ να παρέµβει αυ-
τεπαγγέλτως η επιτροπή όπου υπάρχει καταγγελία και να την
κόψει την ΜΚΟ. Κύριε Κουτρουµάνη, όσα ονόµατα έχουν δηµο-
σιευθεί ανεξαρτήτως αν έχουν δίκιο ή άδικο για συγκεκριµένες
καταγγελίες που έχουν υπάρξει, κόφτε τα αν στέκουν στοιχειω-
δώς αυτές οι καταγγελίες. Και αυτό θα πω και στο µέλλον. Κόψτε
τα. Δεν έχουµε τίποτα να κρύψουµε και τίποτα να φοβηθούµε.
Και δεν παίζουµε µε τον πόνο των ανέργων. Αρκεί να είµαστε σο-
βαροί και υπεύθυνη και στην καταγγελία µας να µην παίζουµε,
γιατί τότε υπονοµεύουµε το σύνολο του πολιτικού συστήµατος
και ουσιαστικά υπονοµεύουµε τον εαυτό µας και κόβουµε το
κλαρί που καθόµαστε. Αυτές είναι οι δυο προτάσεις. 

Επίσης για το 3% συµφωνούµε απολύτως. Έχετε απόλυτο
δίκιο. Να γίνει το 5%, 3%. Δεν χρειάζεται παραπάνω. Δεν χρειά-
ζεται να κερδίσει απ’ αυτή την ιστορία κανένας. Και ορθή η πρό-
ταση αυτή. Και συµφωνούµε.

Μπορούµε να συµφωνήσουµε σ’ αυτά τα τρία; Κανένα χέρι,
κανένας άνθρωπος, κανένας πολιτικός και κανένας µη πολιτικός
και κανένας άλλος δεν επιλέγει τους ανέργους, όπως αυτός
θέλει. Επιλέγονται µε διαφανή κριτήρια µε µοριοδότηση και
έλεγχο του ΑΣΕΠ. Αυτός είναι ο πρώτος όρος.

Ο δεύτερος όρος είναι ότι καµµία ΜΚΟ δεν παίρνει το πρό-
γραµµα εφόσον υπάρξει συγκεκριµένη καταγγελία. Και κόβονται
αυτές όλες ήδη που έχουν ακουστεί. Κατά τη γνώµη µου. Είναι
µια πρότασή µας. Και µάλιστα ΜΚΟ και δήµοι που να έχουν σο-
βαρές προτάσεις µε τον έλεγχο της αξιόπιστης επιτροπής που
πρότεινε ο κύριος Υπουργός. 

Τρίτον, µείωση των οικονοµικών στο 3% ώστε κανείς να µην
κερδοσκοπεί και κερδίζει από τον πόνο των ανθρώπων και των
οικογενειών που έχουν ανάγκη. 

Πρόθεσή µας, αγαπητοί συνάδελφοι, είναι να βρούµε λύση.
Ένα δεν µπορεί να γίνει γιατί αρκετά παίξαµε µε αυτό. Δεν µπο-
ρούµε να αφήνουµε τους ανέργους και να τους κοιτάµε. Και µετά
να κλαίµε δήθεν πάνω στο πρόβληµα οκτακοσίων χιλιάδων και
φοβάµαι αύριο περισσότερων ανθρώπων. 

Θα µου πείτε «είναι λύση αυτά;». Όχι, το έχω ξαναπεί. Λύση
είναι η σταθερή δηµιουργία θέσεων εργασίας µέσα από τις προ-
οπτικές ανάπτυξης της χώρας. Και ανάπτυξη δεν µπορεί να γίνει
µε ελλείµµατα και άρρωστη οικονοµία στα πρόθυρα της οικονο-
µίας. Αυτό επιχειρούµε να κάνουµε και χαράσσουµε ένα αναπτυ-
ξιακό πρότυπο που θα δώσει ο Πρωθυπουργός στη Θεσσαλονίκη
συγκεκριµένα για να δηµιουργηθούν οι σταθερές θέσεις εργα-
σίας αύριο. Αλλά µέχρι τότε κάτι πρέπει να κάνουµε. 

Μέχρι τότε έχουµε χρήµατα από την Ευρωπαϊκή Ένωση και το
ΕΣΠΑ για να αξιοποιήσουµε. 

Οι ολοκληρωµένες και ουσιαστικές παρεµβάσεις που έχει
εξαγγείλει το Υπουργείο Εργασίας, δίνουν ελπίδες, ανακουφί-
ζουν, δηµιουργούν µια προσωρινή ανακούφιση αναγκαία, απα-
ραίτητη για την κοινωνία µας, µέχρι να µπορούν να
λειτουργήσουν συνολικά οι προσπάθειες που γίνονται στη χώρα
και να διαµορφωθούν νέα δεδοµένα.

Δεν θα καθόµαστε να τους κοιτάµε. Δεν θα κλαίµε στα ερείπια
της Ιερουσαλήµ ως νέοι ιερεµίες. Δεν θα παίζουµε µε τον πόνο
των ανέργων για να κερδίσουµε καµµία ψήφο. Όχι. Αυτό δεν
µπορεί να γίνει αποδεκτό.

Το πρόγραµµα κάτω από αυτές τις τρεις προϋποθέσεις που
προτείνουµε -και αποδεχόµαστε τις προτάσεις του κυρίου
Υπουργού- µπορεί να προχωρήσει. Το δέχεστε, ή απλώς δεν θέ-
λετε να γίνει τίποτα; Ξεκαθαρίστε το µέσα σας, ξεκαθαρίστε το
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και σ’ εµάς.
Εµείς θέλουµε να προχωρήσει αυτή η ιστορία. Εµείς θέλουµε

να υπάρχει ελπίδα. Εµείς θέλουµε να ανακουφιστούν οι άνεργοι
της χώρας µας, για να µπορέσουµε να χτίσουµε όλοι µαζί ένα
καλύτερο µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε, τον κ.
Χρήστο Πρωτόπαπα, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ
και Βουλευτή Β’ Αθηνών.

Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κοµ-
µουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, ο κ. Σπυρίδων Χαλβατζής, επί-
σης Βουλευτής Β’ Αθηνών. 

Ορίστε, κύριε Χαλβατζή, έχετε το λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Με αφορµή την επερώτηση άνοιξαν πάρα πολλά ζητήµατα. Βε-

βαίως, η βαθιά καπιταλιστική, οικονοµική κρίση καταστρέφει πα-
ραγωγικές δυνάµεις. Η πρώτη παραγωγική δύναµη που
καταστρέφεται είναι µεγάλα τµήµατα της εργατικής τάξης. Ανε-
πίσηµα οι άνεργοι προσεγγίζουν ή ξεπερνούν το ένα εκατοµµύ-
ριο και είναι η µια πτυχή αυτής της καταστροφής. Ασφαλώς η
ανεργία είναι σύµφυτη µε το καπιταλιστικό σύστηµα. Τη χρειά-
ζεται την ανεργία το σύστηµα, γιατί έτσι θα πιέζει και θα ρίχνει
την τιµή της εργατικής δύναµης και θα µπορεί να συµπιέζει συ-
νολικά το εισόδηµα της εργατικής, λαϊκής οικογένειας. 

Τονίζουµε, επίσης, ότι στο όνοµα της κρίσης και µε πρόφαση
το µνηµόνιο αρκετές επιχειρήσεις µειώνουν µισθούς, δεν πλη-
ρώνουν τις ασφαλιστικές υποχρεώσεις τους και δίνουν έναντι
150-200 ευρώ το µήνα σε εργαζόµενους για µήνες τώρα. Αυτά
είναι γνωστά και το εργατικό συνδικαλιστικό κίνηµα, το ταξικό κί-
νηµα τα αντιπαλεύει και θα συνεχίσει σ’ αυτήν την γραµµή. Αυτό
είναι το πρώτο που ήθελα να αναφέρω.

Δεύτερον, θέλω να σηµειώσω ορισµένα πράγµατα και από το
πνεύµα της επερώτησης. Αναφέρεται κυρίως και θίγει ζητήµατα
αδιαφάνειας και θέµατα διαχείρισης των µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων. Κατά την άποψη µας δεν είναι διαχειριστικό θέµα, εδώ
πρόκειται για ουσιαστικό πρόβληµα. Το πρόβληµα είναι η ανα-
κύκλωση των ανέργων µε µισθούς πείνας, 25 ευρώ την ηµέρα
και µόνο για εκατόν τριάντα πέντε ηµέρες το χρόνο. Αυτό ακρι-
βώς είναι το κύριο πρόβληµα.

Βεβαίως, υπάρχει και µια άλλη ουσία. Η ουσία βρίσκεται στη
βιοµηχανία συγκρότησης µη κυβερνητικών οργανώσεων. Εδώ
και πολλά χρόνια δηµιουργούνται µη κυβερνητικές οργανώσεις
για πολλές ή πολλαπλές δραστηριότητες. Πολλές από αυτές
είναι στα χαρτιά, δηλαδή δεν κάνουν απολύτως τίποτα, δεν έχουν
καµµία ουσιαστική δραστηριότητα. Ωστόσο, όµως και αυτές προ-
σπορίζονται τεράστια ποσά από τον κρατικό κορβανά. 

Υπάρχουν άλλες που έχουν πολύµορφες δραστηριότητες και
πολύ εξειδικευµένες σε διάφορες περιοχές του κόσµου. Είναι
αυτές οι οποίες δουλεύουν συντεταγµένα µε πολλούς σκοπούς.
Ονοµάζονται µη κυβερνητικές οργανώσεις, αλλά λειτουργούν ως
εκπρόσωποι της εκάστοτε κυβέρνησης και προωθούν την πολι-
τική της αλλά και τις επιδιώξεις γενικά και τους στόχους διαφό-
ρων ιµπεριαλιστικών οργανισµών, ιδιαίτερα σε µη κυβερνητικές
οργανώσεις, οι οποίες σιτίζονται από το Υπουργείο Εξωτερικών.
Στήνονται µη κυβερνητικές οργανώσεις για οικονοµικά έσοδα συ-
γκεκριµένων ανθρώπων και φορέων. Σχεδόν όλες οι κυβερνητι-
κές οργανώσεις δεν είναι µη κυβερνητικές οργανώσεις, ασκούν
πολιτική της εκάστοτε κυβέρνησης, σήµερα της Κυβέρνησης του
ΠΑΣΟΚ, χθες των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρατίας.

Αυτό, βεβαίως, δεν σηµαίνει ότι όλοι όσοι δραστηριοποιούνται
σε µη κυβερνητικές οργανώσεις παίζουν αντίστοιχο ρόλο. Υπάρ-
χουν αρκετοί καλοπροαίρετοι άνθρωποι, οι οποίοι εργάζονται και
απασχολούνται εκεί εθελοντικά. Αυτοί όµως, που διοικούν της
λεγόµενες µη κυβερνητικές οργανώσεις δεν έχουν σκοπούς ανι-
διοτελείς, αλλά η ιδιοτέλεια κυριαρχεί σε αυτές τις λεγόµενες
Μη κυβερνητικές οργανώσεις. Αυτό λέει, άλλωστε, όλη η εµπει-
ρία.

Τώρα στήθηκαν µη κυβερνητικές οργανώσεις –απ’ ό,τι ανα-
φέρθηκε- για να εισπράξουν κεφαλικά το 5% από αυτά τα χρή-
µατα που θα διατεθούν για τους ανέργους, χωρίς δηλαδή, να

κάνουν ουσιαστικά τίποτα. Δεν είναι ότι δεν θα κάνουν ακριβώς
τίποτα, αλλά για να εκµεταλλευτούν και ψηφοθηρικά τη διαχεί-
ριση και αυτού του προγράµµατος. 

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, ο ΟΑΕΔ σε κάθε πόλη και πανελλα-
δικά δεν έχει ολοκληρωµένες καταστάσεις των ανέργων κατά ει-
δικότητα, κατά ηλικία, µε κοινωνικά κριτήρια, µε όλα αυτά, τα
οποία λέτε; Δεν θα µπορούσε δηλαδή, ο ΟΑΕΔ να βοηθήσει σε
αυτήν την κατεύθυνση; Γιατί θα πρέπει µη κυβερνητικές οργα-
νώσεις και άλλοι φορείς να ασχοληθούν και να πάρουν ποσοστά; 

Το τρίτο ζήτηµα που θέλουµε να σηµειώσουµε είναι ότι η ανερ-
γία είναι επίσηµα στο 16,2% µε πάνω από οχτακόσιους χιλιάδες
ανέργους και ανεπίσηµα φτάνουν το ένα εκατοµµύριο. Έτσι, το
πρόγραµµα για απασχόληση σε εργασίες κοινωφελού χαρα-
κτήρα αποτελεί µια σταγόνα στον ωκεανό. Μια πρώτη αναφορά
έγινε για πενήντα πέντε χιλιάδες ανέργους, ενώ σε δελτίο τύπου
στις 28 Απρίλη αναφέρονται µόνο τριάντα επτά χιλιάδες άνεργοι.
Πιο εύκολος στόχος σε αυτήν την περίπτωση είναι οι γυναίκες.
Τα είκοσι πέντε ευρώ που δίνονται, όµως, και µόνο για πέντε
µήνες είναι ουσιαστικά κοροϊδία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Τέταρτον, έχουµε ως Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος στηρίξει

τις προτάσεις του ταξικού συνδικαλιστικού κινήµατος για την
αντιµετώπιση των ανέργων µε το 80% του µισθού, ο οποίος εµείς
υποστηρίζουµε ότι για να καλύψει τις σύγχρονες ανάγκες πρέπει
να φτάνει τα 1.400 ευρώ. Ο άνεργος και για όσο διάστηµα πα-
ραµένει σε κατάσταση ανεργίας θα πρέπει να προστατευθεί. Δεν
πρέπει στον άνεργο να διακόπτεται η παροχή ηλεκτρικού ρεύ-
µατος και τηλεφώνου. Θα πρέπει οι άνεργοι να έχουν ιατροφαρ-
µακευτική κάλυψη των ιδίων και των οικογενειών τους χωρίς
όρους και προϋποθέσεις. Θα πρέπει οι άνεργοι να µπορούν να
γράφουν τα παιδιά τους στους βρεφονηπιακούς σταθµούς. Θα
πρέπει να παγώσουν όλα τα δάνεια και να ανασταλούν οι κατα-
σχέσεις των σπιτιών που αγοράστηκαν από δάνεια από ανέρ-
γους. Θα πρέπει, επίσης, να ληφθεί µέριµνα για τους αγρότες,
οι οποίοι ξεκληρίζονται ως αποτέλεσµα της εφαρµοζόµενης
αντιαγροτικής πολιτικής των κυβερνήσεων της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του ΠΑΣΟΚ, όπου είναι µια πολιτική της Ευρωπαϊκής
Ένωσης των µονοπωλίων. Θα πρέπει, όµως, κύριε Υπουργέ, να
ληφθεί µέριµνα και για τους αυτοαπασχολούµενους, των οποίων
η επιχείρηση έκλεισε εξαιτίας της βαθειάς καπιταλιστικής κρί-
σης. 

Αυτά είναι κάποια στοιχειώδη µέτρα για µια κάποια ανακού-
φιση των ανέργων. Δυστυχώς, όµως, το πρόβληµα της ανεργίας
δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί στις συνθήκες του καπιταλισµού. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Σπύρο Χαλβατζή.
Το λόγο έχει ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Λαϊκού Ορ-

θόδοξου Συναγερµού κ. Αστέριος Ροντούλης, Βουλευτής στο
Νοµό Λάρισας.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Εάν και όσοι πολίτες παρακολουθούν σήµερα την Ολοµέλεια

της Βουλής µπορούν να αντιληφθούν ότι διαδραµατίζεται µπρο-
στά στα µάτια µας ένα χιλιοπαιγµένο θέατρο µεταξύ ΠΑΣΟΚ και
Νέας Δηµοκρατίας. 

Θυµίζω ότι, όταν η Νέα Δηµοκρατία ήταν στην κυβέρνηση,
έβγαινε το ΠΑΣΟΚ και έκανε λόγο για «γαλάζια» «STAGE». Με-
τεβλήθησαν µε την πάροδο του χρόνου οι ρόλοι. Ήρθε το
ΠΑΣΟΚ στην Κυβέρνηση. Βγαίνει η Νέα Δηµοκρατία και κάνει
λόγο για τα λεγόµενα «πράσινα» τώρα «STAGE» µέσω του προ-
γράµµατος κοινωφελούς εργασίας που κάποιες µη κερδοσκοπι-
κές οργανώσεις θα κληθούν να υλοποιήσουν. Δηλαδή, τι είχες
Γιάννη, τι είχα πάντα! Όλα τριγύρω αλλάζουν και όλα τα ίδια µέ-
νουν! 

Το ίδιο βιολί παίζεται στις πλάτες των ανέργων της Ελλάδας.
Η νεολαία βλέπει αυτό το θέατρο και διερωτάται, διατυπώνει ένα
µεγάλο γιατί. Γιατί, κύριοι του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας,
αφήσατε τη χώρα χωρίς έναν υποτυπώδη παραγωγικό µηχανι-
σµό; Γιατί τόσα χρόνια αφήσατε ανεκµετάλλευτο το φυσικό
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πλούτο αυτής της χώρας; Γιατί η Ελλάδα έφθασε στην ενενηκο-
στή θέση όσον αφορά την ανταγωνιστικότητα; Είµαστε πίσω
ακόµα και από τη Μποτσουάνα, κύριε Υπουργέ, πίσω από αφρι-
κανικές χώρες, πίσω από τα Σκόπια, την Αλβανία. Και βέβαια δεν
συζητώ για το ότι είµαστε πίσω από την Τουρκία, αυτό είναι δε-
δοµένο. 

Αναγκάζονται, λοιπόν, οι νέοι που διατυπώνουν αυτά τα ερω-
τήµατα, στα οποία βεβαίως δεν απαντάτε, να καταφεύγουν στην
αλλοδαπή, να γίνονται µετανάστες δηλαδή, προκειµένου να επι-
βιώσουν. Δικά µας µυαλά, Ελλήνων µυαλά φεύγουν από την πα-
τρίδα και χτίζουν διαστηµόπλοια στις Ηνωµένες Πολιτείες, γιατί
εµείς εδώ δεν µπορούµε να απορροφήσουµε αυτά τα µυαλά. Η
διαχρονική ανικανότητα των κυβερνήσεων του ΠΑΣΟΚ και της
Νέας Δηµοκρατίας εξαναγκάζει το καλύτερο κοµµάτι της ελλη-
νικής νεολαίας να µεταβαίνει και να διαβιεί στην αλλοδαπή
απλώς και µόνο για να επιβιώσει και στις περισσότερες περιπτώ-
σεις να µεγαλουργήσει.

Ο κ. Χαρακόπουλος πριν από λίγο αναφέρθηκε και κουνούσε
στα χέρια του δηµοσιεύµατα εφηµερίδων σε σχέση µε αυτό το
πρόγραµµα. Ένα εξ αυτών είχε τον τίτλο: «Χέρι-χέρι ο Καρατζα-
φέρης µε ΜΚΟ». 

Μέγα λάθος διαπράξατε, κύριε Χαρακόπουλε. Θέλω να σας
ρωτήσω, µε τη σειρά µου, καταθέτοντας και εγώ κάποια στοιχεία
ηχηρά, δύο πράγµατα. Ακούστε, κύριε Πρωτόπαπα. Επί εποχής
Νέας Δηµοκρατίας –γιατί πριν από λίγο ακούστηκαν οιµωγές,
έπεσαν κροκοδείλια δάκρυα από την πλευρά της Νέας Δηµοκρα-
τίας για ΜΚΟ και όλα τα συναφή, πράγµατα που εµείς εδώ και
χρόνια καταγγέλλουµε- υπήρξε και στέγη πολιτισµού φωλιάς!
Είναι η φωλιά από κιρκινέζι, από δεκαοχτούρα, από κροκόδειλο;
Τέλος πάντων, υπήρξε στέγη πολιτισµού φωλιάς και έπαιρνε
λεφτά, χιλιάδες ευρώ. Από τη Νέα Δηµοκρατία ήταν αυτή η ΜΚΟ.
Τότε, δεν είδα τον κ. Χαρακόπουλο να έχει κλάµατα, οιµωγές ή
οτιδήποτε άλλο και να διαρρηγνύει τα ιµάτιά του. Φταίει ο Καρα-
τζαφέρης, όµως. Ωραία, για να δούµε τώρα και τη συµπεριφορά
της Νέας Δηµοκρατίας όσον αφορά το πρόγραµµα κοινωφελούς
εργασίας µέσω των ΜΚΟ. Θα κουνάω εγώ χαρτιά τώρα και εφη-
µερίδες, για να δούµε την αλήθεια κάποιων πραγµάτων. 

Δηµοσιεύµατα θεσσαλικού Τύπου -υπάρχει ο συντάκτης, δεν
χρειάζεται να πω το όνοµα- «Αντιδράσεις στη Θεσσαλία, περιφε-
ρειακά ρουσφέτια µε γέφυρα γαλάζια ΜΚΟ». Λέει τα εξής: «Και
γαλάζια ΜΚΟ στη Θεσσαλία στο χορό των προσλήψεων ανέργων
για πεντάµηνη απασχόληση σε δήµους της περιοχής, αλλά και
στην περιφέρεια». Και ακούστε τώρα: «Στο Δ.Σ. της συγκεκριµέ-
νης οργάνωσης συµµµετέχουν και γνωστά γαλάζια στελέχη, µε
πρώτο τον Αντιπεριφερειάρχη Τρικάλων Χρήστο Μιχαλάκη, που
εξελέγη µε το ψηφοδέλτιο του Κώστα Αγοραστού, ο οποίος ήταν
και ο επίσηµος υποψήφιος της Νέας Δηµοκρατίας». 

Το ερώτηµα είναι: Πώς ένας αντιπεριφερειάρχης, ο οποίος
ασκεί διοίκηση συνεχίζει να είναι µέλος του ΔΣ µιας ΜΚΟ και
συγχρόνως η συγκεκριµένη ΜΚΟ υπογράφει σύµβαση εργασίας
µε την περιφέρεια; Εδώ τώρα δεν έχουµε έναν πολιτευτή, δεν
έχουµε τίποτα. Εδώ έχουµε έναν Περιφερειάρχη, τον κ. Αγορα-
στό, υποστηριζόµενο από τη Νέα Δηµοκρατία, µαζί µε τον Αντι-
περιφερειάρχη του, της Νέας Δηµοκρατίας βεβαίως, να
συνάπτουν τέτοιες συµβάσεις µε ΜΚΟ Θεσσαλίας, όπως Ελλη-
νικός Οργανισµός Περιβάλλοντος, της οποίας προΐσταται η κ.
Θέκλα Παρασκευούδη, υποψήφια Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας κατά το παρελθόν, στέλεχος της κ. Ντόρας Μπακο-
γιάννη τώρα. Βλέπετε, όµως, όταν είναι να κάνουµε κόλπα, πώς
µπερδεύονται όλα αυτά και τα µίση γίνονται αγάπες. 

Άρα, λοιπόν, θα µας πείτε, που έχετε τέτοιες ευαισθησίες,
κύριε Αγοραστέ, για τον αντιπεριφερειάρχη σας, ο οποίος
έβγαινε και έλεγε στην αρχή «όχι, δεν είµαι εγώ αυτός ο Μιχαλά-
κης, που µετέχει στο Δ.Σ.» και µετά το αλλάζει και λέει «όχι, εγώ
είµαι, αλλά παραιτούµαι µόνος µου», αφού τον έκραξε όλη η θεσ-
σαλική κοινωνία; Αυτή είναι η ευαισθησία της Νέας Δηµοκρατίας.
Μπράβο και εις ανώτερα! Ένα χαρτί κουνάω. 

Δεύτερο χαρτί. 
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως

του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Πόσα λεπτά θέλετε για

όλα τα χαρτιά;
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε, γιατί

εδέχθην επίθεση και πρέπει να απαντήσω. 
ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ναι, αλλά πρέπει να βγά-

ζουµε τα χαρτιά την ώρα που πρέπει.
ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Σας παρακαλώ, γιατί ο κ. Χαρακό-

πουλος κουνούσε εφηµερίδες, θα κουνήσω κι εγώ τώρα.
Γαλάζιες τριβές για τις ΜΚΟ. Ακούστε: «Εσωκοµµατικά µαχαι-

ρώµατα και εµφυλίους στη Νέα Δηµοκρατία προκαλεί η εµπλοκή
γαλάζιων στελεχών σε µη κυβερνητικές οργανώσεις που έχουν
συνάψει συµφωνίες µε φορείς αυτοδιοίκησης για την απασχό-
ληση ανέργων». Και πάλι αναφέρεται το συµβάν που σας είπα µε
τον κ. Αγοραστό, τον κ. Μιχαλάκη κ.λπ.. Και έρχεται και το «ΛΑ-
ΡΙΣΑ ΝΕΤ» και θέτει το ερώτηµα, το οποίο είναι καταλυτικό. Ρω-
τάει τη Νέα Δηµοκρατία. Ό,τι είναι νόµιµο είναι και ηθικό; Να
απαντήσει ο κ. Χαρακόπουλος. Και συνεχίζει το «ΛΑΡΙΣΑ ΝΕΤ»:
«Νόµιµο µπορεί να είναι, κατά πόσο όµως είναι και ηθικό να υπο-
γράφεται η συνεργασία ενός οργανισµού...» –ο Ελληνικός Ορ-
γανισµός Περιβάλλοντος, αυτή η ΜΚΟ- «…µε την Περιφέρεια
Θεσσαλίας, όταν ο Αντιπεριφερειάρχης κ. Χρήστος Μιχαλάκης
είναι ταυτόχρονα και µέλος του ΔΣ του οργανισµού;». Μια απά-
ντηση τόσο του κ. Μιχαλάκη όσο και του κ. Αγοραστού θα ήταν
διαφωτιστική. Σιωπή. Όση απάντηση λάβατε εσείς, τόση λάβαµε
κι εµείς από τον κ. Αγοραστό, τον Περιφερειάρχη της Νέας Δη-
µοκρατίας, που κλαυθµυρίζει, θρηνεί, οιµωγές για τους ανέρ-
γους, ενώ έκανε τα ίδια και συνεχίζει να κάνει τα ίδια µη
διδασκόµενος από τα λάθη του.

Εµείς, κύριε Υπουργέ, σας κάνουµε µία πρόταση, γιατί σας
άκουσα που είπατε εάν έχετε προτάσεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, µόνο εάν µου επιτρέψετε θα καταθέσω µία
πρόταση.

ΠΡΟΕΔΡEΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Να την καταθέσετε συ-
ντόµως, παρακαλώ.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Πολύ σύντοµα.
Είπατε, λοιπόν, ότι θα ακούσετε προτάσεις ρεαλιστικές, πραγ-

µατιστικές, προκειµένου να τις υλοποιήσετε. Ωραία. Σας λέµε,
λοιπόν, το εξής:

Το πρόγραµµα πρέπει να προχωρήσει; Για εµάς, ναι, πρέπει
να προχωρήσει, διότι, πενήντα πέντε χιλιάδες άνθρωποι σε µια
κρίσιµη οικονοµική συγκυρία χρειάζονται αυτά τα µέχρι 625
ευρώ. Λέω µέχρι, γιατί έκανε κάποιους υπολογισµούς εκεί ένας
συνάδελφος της Νέας Δηµοκρατίας. Το πρόγραµµα λέει 25
ευρώ την ηµέρα µέχρι 625 ευρώ το µήνα. Αυτά τα λεφτά, όσο
λίγα και αν είναι, κάποιοι συµπολίτες µας σε µια δύσκολη οικο-
νοµική πραγµατικότητα τα έχουν ανάγκη. 

Άρα, λοιπόν, το πρόγραµµα πρέπει να συνεχίσει; Ναι, να συ-
νεχίσει στη βάση της φερεγγυότητας και της διαφάνειας. Πώς
µπορεί να γίνει αυτό; Διότι αυτό είναι το ζητούµενο τώρα, αυτό
είναι η πληγή. Υπάρχει ένα σηµείο στο πρόγραµµα, στο οποίο
κανείς δεν έχει δώσει προσοχή. 

Ποιο είναι αυτό; Ότι οι µη κερδοσκοπικές οργανώσεις είναι
υποχρεωµένες να τηρούν µια βάση δεδοµένων για να εξασφαλί-
ζεται η διαφάνεια, βάσει δεδοµένων µε ονόµατα συµµετεχόντων,
ανθρώπων που θέλουν να προσληφθούν. Πρέπει, λοιπόν, να τη-
ρείται µια βάση δεδοµένων. Στο πλαίσιο αυτό θα πρέπει εσείς
τώρα να διασφαλίσετε την εφαρµογή των κριτηρίων που δίνουν
και αντίστοιχη µοριοδότηση. Αυτή είναι η δουλειά της πολιτείας.

Προσέξτε τώρα τι θέλω να πω. Όταν θα βγει αυτή η βάση δε-
δοµένων µε τα στοιχεία της, πρέπει εγώ ο ενδιαφερόµενος να
έχω µπροστά µου πλήρως την εικόνα του διαγωνισµού, των δια-
γωνιζοµένων. Δηλαδή όνοµα, κριτήρια σταθµισµένα, οκτώ, δέκα
ή έντεκα µόρια το Χ κριτήριο, τελικό σύνολο µορίων. Όχι «Ρο-
ντούλης ενενήντα µόρια, Κουτρουµάνης εκατόν δέκα» και τελει-
ώσαµε. Γιατί σας το λέω αυτό; Δεν χρειάζεται να εµπλέξετε
καθόλου το ΑΣΕΠ, γιατί ελεγκτές θα γίνουν οι χιλιάδες Έλληνες
που θα εµπλακούν στο πρόγραµµα και θα θέλουν να προσλη-
φθούν. Δηλαδή, θα πάει ο Ροντούλης, θα χτυπάει, θα µπαίνει στη
βάση δεδοµένων και θα βλέπει: Κουτρουµάνης, όλα τα κριτήρια
στη σειρά, τα µόρια του κάθε κριτηρίου και τελική βαθµολογία. 
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Άρα, θα µπορέσω εγώ ο ίδιος, χωρίς το ΑΣΕΠ, να γίνω ελε-
γκτής του συστήµατος. Βάλτε τους χιλιάδες Έλληνες να ελέγ-
ξουν οι ίδιοι τη διαδικασία και όταν εγώ βρω µία παρασπονδία,
δηλαδή ότι έχω ένα κριτήριο και κάποιος µου το «έφαγε», µου
στέρησε οκτώ µόρια, τότε θα πρέπει η ΜΚΟ που έκανε αυτό το
σφάλµα, να καταβάλει το ποσό, δηλαδή τις τρεις χιλιάδες τάδε
που θα έπαιρνα εάν είχα προσληφθεί. Εγώ, λοιπόν, µπορεί να
είµαι σπίτι µου, να καθίσω δύο µέρες και να ελέγξω. Άρα, λοιπόν,
δεν χρειάζεται. 

Γιατί ασχολείσθε µε το ΑΣΕΠ, µε οτιδήποτε άλλο κ.λπ.; Βάλτε
µας όλους να ελέγξουµε τη φερεγγυότητα, την αξιοπιστία. Έτσι
θα προχωρήσει το πρόγραµµα, δεν θα υπάρξει καµµία αντί-
δραση, φωνή και αυτό το σύστηµα το αποκεντρωµένο, αλλά το
διαυγές, εφαρµόστε το σε όλους τους διαγωνισµούς. Εκεί είναι
το πρόβληµα. Ο πολίτης θέλει να βλέπει. Έχει πτυχίο; Έχει τρία
παιδιά; Έχει ξένες γλώσσες; Έχει υπολογιστές; Μόρια, άθροι-
σµα. Όχι τελικό άθροισµα και να µην µπορώ εγώ να ξέρω εάν
αυτός έχει ή δεν έχει τα κριτήρια. 

Εφαρµόστε το αυτό και θα δείτε ότι το πρόγραµµα θα τρέξει
µε εγκυρότητα, φερεγγυότητα, αξιοπιστία, γιατί ξαναλέω ότι σε
δύσκολη εποχή, σε δύσκολες οικονοµικές συγκυρίες σαν τις ση-
µερινές, έστω και αυτά τα 625 ευρώ κάποιος άνθρωπος τα έχει
ανάγκη.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε και για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον Κοι-

νοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΛΑΟΣ, Βουλευτή Λαρίσης, κ.
Αστέριο Ροντούλη.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Μιχαήλ Κριτσωτάκης, Κοινοβουλευτι-
κός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ, Βουλευτής Ηρακλείου.

Ορίστε, κύριε Κριτσωτάκη, έχετε το λόγο.
ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε σήµερα,

µε την επίκαιρη επερώτηση της Νέας Δηµοκρατίας, ένα θέµα
που αναγκαστικά υπερβαίνει αυτό που επιγράφει το κείµενο το
οποίο λάβαµε. Δηλαδή, σήµερα συζητούµε τα απότοκα της γενι-
κής µνηµονιακής πολιτικής, όποιου µείγµατος και τα θέµατα της
αντιµετώπισης, εντός ή εκτός εισαγωγικών, της κρίσης και του
χρέους µε τη νεοφιλελεύθερη αντίληψη που έχει δηµιουργηθεί.

Το πρώτο που θα ρωτούσα εγώ είναι το εξής. Αλλάζετε πολι-
τική είτε αυτοί που οφείλουν σήµερα να απαντήσουν είτε αυτοί
που ερωτούν, όλοι δηλαδή οι κυβερνήσαντες και οι κυβερνώ-
ντες; Νοµίζω πως όχι και θα δείτε γιατί. Ούτε νοοτροπία βέβαια
αλλάζετε και δεν διδαχθήκατε τίποτα από την κρίση. Οι ίδιες συ-
νταγές που δηµιούργησαν το πρόβληµα πάνε και να το λύσουν.
Αυτό είναι αδύνατο.

Ακούµε λιτότητα από τη Μεταπολίτευση, από το 1974 έως
τώρα. Όποτε εξαγγελλόταν οτιδήποτε το πρώτο που ακούγαµε
ήταν λιτότητα και το µόνο καινούργιο που ακούµε τώρα, το οποίο
εµφανίζεται ως καινούργιο, αλλά δεν είναι και ριζοσπαστικό υπο-
τίθεται, είναι ότι έχουµε και τον µπαµπούλα της κρίσης και κυ-
ρίως του χρέους. 

Το θέµα που καλώς τίθεται σήµερα µε την επίκαιρη επερώτηση
της Νέας Δηµοκρατίας απευθύνεται, εκτός από το λογικό, δη-
λαδή στην Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, και στην ίδια την ερωτώσα
τη Νέα Δηµοκρατία.

Γιατί; Δεν είναι ευρύτερο τελικά το θέµα µε τίτλο «εργασιακές
σχέσεις»; Και εδώ δεν είναι διαχρονικές και δικοµµατικές οι ευ-
θύνες; Τι έχει γίνει σε αυτό το θέµα παλιότερα και τώρα; Τι έχετε
κάνει ως κυβερνήσεις και οι δυο; Να µιλήσουµε για το κόστος
εργασίας που είναι κοινός σας στόχος η µείωσή του, σαν να µην
αφορά σε ανθρώπους, σαν να µην αφορά στον κόσµο της εργα-
σίας, σαν να µην αφορά στην κοινωνία και την πλειοψηφία της;
Να µιλήσουµε για τις νέες -ο θεός να τις κάνει- εργασιακές σχέ-
σεις, την ελαστικοποίησή της, µπλοκάκια, τετράωρα, ενοικιαζό-
µενοι, «STAGE» κ.λπ.; Να µιλήσουµε για την ανεργία, την
καταγεγραµµένη ή την πραγµατική; 

Τι θέλετε, λοιπόν, να κάνετε; Γιατί φέρνετε και οι δυο στην
ουσία µε πρόταση και λογική της Νέας Δηµοκρατίας την εργα-
σιακή εφεδρεία; Για εκατό χιλιάδες απολύσεις στο δηµόσιο, για
να έχουµε κι άλλους ανθρώπους τέτοιους που µετά θα τους χρη-
σιµοποιούµε ως πρόσχηµα για να κάνουµε τα ίδια, που κάνει σή-
µερα η Κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ και πιθανά αύριο µια κυβέρνηση

της Νέας Δηµοκρατίας ή και πιθανότερο ίσως µια κυβέρνηση και
των δυο. 

Επίσης, να ρωτήσω: Γιατί επιτίθεται ο κ. Λοβέρδος συλλήβδην
στους δηµοσίους υπαλλήλους; Λένε κάποιοι: Έχει ξεφύγει ή
µήπως ετοιµάζετε κάτι; Το δεύτερο φυσικά. Είναι πολιτικός κανι-
βαλισµός ή φασιστικό παραλήρηµα µε στόχους; Φαίνεται ότι οι
στόχοι είναι το σίγουρο. Γιατί επιτίθεται στην Αριστερά λέγοντας
ότι µόνο αν χάσει τη ζωή του Αριστερός, ασχολούνται τα ΜΜΕ;
Εγώ θα έλεγα τα δικά σας ΜΜΕ. Γιατί η Αριστερά αγωνίζεται ενά-
ντια σε αυτές τις άθλιες πολιτικές λογικές και πρακτικές και νο-
µίζω µε συνέπεια. 

Γιατί µιλάει ο κ. Λοβέρδος για το Σύνταγµα που είναι Γραµµή
Μαζινό, για να µπορέσουν να διατηρήσουν κάποιοι τα προνόµια
και να υπάρχουν οι αβελτηρίες κ.λπ.; Το κάνει γιατί ετοιµάζετε
µια αλλαγή του Συντάγµατος σε συντηρητική, αντικοινωνική κα-
τεύθυνση. 

Εµείς λέµε ότι δεν πρέπει να δεχθούµε αυτές τις µορφές ερ-
γασίας, ίσως µε µια αντικειµενικοποίηση που πρότεινε ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ κ. Πρωτόπαπας. Να πω
στην ουσία ότι εγώ, τουλάχιστον, διέκρινα ένα άδειασµα του
Υπουργείου Εργασίας από την πλευρά του κ. Πρωτόπαπα σή-
µερα, γιατί αυτά που είπε ο κ. Πρωτόπαπας, είναι αυτά που φω-
νάζαµε εµείς αρκετό καιρό τώρα και συγκεκριµένα όταν κάναµε
µια ερώτηση στις 12.8.2011 και ζητούσαµε να ελεγχθούν οι κα-
ταγγελίες για εµπλοκή πολιτικών στελεχών που διεκδικούν το φι-
λέτο των πενήντα πέντε χιλιάδων θέσεων και το µπόνους
εργασίας των 100.000 ευρώ του προγράµµατος κοινωφελούς ερ-
γασίας και ζητούσαµε να µην προχωρήσει ο κύριος Υπουργός
άµεσα, αλλά να παγώσει τις διαδικασίες για το πρόγραµµα κοι-
νωφελούς εργασίας µέχρι να ελεγχθούν οι καταγγελίες. 

Μάλιστα, ρωτούσαµε τι µέτρα θα λάβετε προκειµένου να απο-
τρέψετε τη δηµιουργία «νέας στρατιάς οµήρων εργαζοµένων»
και την παραπέρα υποβάθµιση των ήδη κατακρεουργηµένων ερ-
γασιακών σχέσεων µέσω του νόµου για την κοινωνική εργασία
και την εκµετάλλευσή του.

Θα σας πω ότι δεν είναι το θέµα αν εφαρµοστεί µε αντικειµε-
νικότητα αυτό το σχέδιο, διότι ακόµα και αν εφαρµοστεί µε αντι-
κειµενικότητα αυτό που θα πετύχει και το κυρίαρχο, όχι το κύριο
µόνο, σε αυτήν την υπόθεση, θα είναι το εξής: Ότι κατεβάζει αρ-
κετά ακόµα και την αµοιβή της εργασίας, κατεβάζει, δηλαδή, το
ελάχιστο της αµοιβής της εργασίας και επιπλέον και θεσµικά κα-
ταβαραθρώνει και άλλο τις εργασιακές σχέσεις. 

Αυτός που είπε ότι άνοιξε τρύπα στον πάτο του βαρελιού, νο-
µίζω ότι αυτός έχει πει το σωστό γι’ αυτό που επιχειρείτε σήµερα.
Πρέπει βέβαια να υπάρχει αντικειµενικότητα και αντικειµενικο-
ποίηση, εάν συµβεί αυτό, αλλά παράλληλα θα πρέπει και να κα-
ταγγέλλεται.

Βλέπω, όµως, ότι από την πλευρά και του κυβερνώντος κόµ-
µατος και από την πλευρά του κόµµατος που καταθέτει την επί-
καιρη επερώτηση, υπάρχει µια συµφωνία στο µείζον, που λέω
εγώ, και µια διαφωνία στο έλασσον, εκεί δηλαδή που είναι ποιος
θα διορίζει, ποιος θα επωφελείται απ’ αυτή τη αδιαφανή βέβαια,
όπως εξελίσσεται, διαδικασία. Εδώ είναι το θέµα και δεν είναι
µόνο στην αντικειµενικότητα.

Όµως, υπάρχουν θέµατα και µάλιστα σοβαρά και στο ζήτηµα
της αντικειµενικότητας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα δυο λεπτά ακόµη, κύριε Πρόεδρε, αν είναι εύκολο.
Θα σας πω ότι υπάρχουν ερωτήµατα που είναι εύλογα και

απευθύνονται από το Πανελλήνιο Παρατηρητήριο των οργανώ-
σεων της Κοινωνίας των Πολιτών και λένε ποιος είναι τελικά ο δι-
καιούχος των προγραµµάτων κοινωφελούς εργασίας σύµφωνα
µε τους στόχους του Ευρωπαϊκού Κοινωνικού Ταµείου και την
κοινοτική νοµοθεσία. Αυτό είναι σοβαρό. Προσέξτε το. Είναι οι
δήµοι και το δηµόσιο ή είναι οι οργανώσεις της Κοινωνίας των
Πολιτών, δηλαδή οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, δηλαδή ο µη
κερδοσκοπικός τοµέας της οικονοµίας, ο λεγόµενος και τρίτος
τοµέας της οικονοµίας;

Διότι εδώ αν είναι το πρώτο, αλλάζει. Αν όµως είναι το δεύ-
τερο, τότε υπάρχει πρόβληµα σύγχυσης –και θα έλεγα εγώ σκό-
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πιµης σύγχυσης- ολόκληρου του πολιτικού συστήµατος και αυτό
είναι ένα άλλο µείζον ζήτηµα. Θα σας έλεγα ακόµη: Ποιοι είναι
οι λόγοι που επέβαλαν απεριόριστο αριθµό αιτήσεων από κάθε
φορέα δικαιούχου ώστε να παρουσιάζονται φαινόµενα µονοπώ-
λησης του προγράµµατος από ορισµένους φορείς και ουσιαστι-
κός αποκλεισµός από αρκετές εκατοντάδες άλλων; Γιατί δεν
µπήκε το κριτήριο της παλαιότητας και της εµπειρίας των φο-
ρέων παραδείγµατος χάριν δύο ετών όπως ισχύει σε όλα τα άλλα
προγράµµατα του ΕΚΤ αλλά και του ΕΣΠΑ;

Επίσης, θα σας πω ότι η πολιτική ηγεσία του Υπουργείο επι-
καλείται τη διασφάλιση του ΑΣΕΠ ενώ γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ,
ότι το ΑΣΕΠ αφορά το δηµόσιο και όχι τον τρίτο τοµέα της οικο-
νοµίας. Εδώ, λοιπόν, τι απαντάτε; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Γι’ αυτό είπα ότι…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Ναι, αλλά ξέρετε ότι όταν θέσατε το
αίτηµα, αυτό δεν ήταν σίγουρο. Γι’ αυτό ξέρατε ότι δεν είναι σί-
γουρη και η απάντηση. Άρα, πώς προχωρήσατε; Άρα, καλώς εγώ
στην ερώτηση σας έλεγα να σταµατήσετε. Πώς προτρέχετε εν
πάση περιπτώσει; Και το «προτρέχετε» είναι το ελαφρύτερο που
µπορώ να πω.

Η αλήθεια είναι ότι το πρόγραµµα κοινωφελούς εργασίας
αφορά αποκλειστικά δικαιούχους του τρίτου τοµέα της οικονο-
µίας αν το πάρουµε ορθολογιστικά, και όχι το δηµόσιο. Αυτό το
γεγονός αποκρύπτεται σήµερα στην ελληνική κοινωνία όπως και
η προηγούµενη κυβέρνηση απέκρυπτε την πηγή των πόρων για
το παράνοµο «STAGE» στο δηµόσιο. Νοµίζω ότι εδώ έχετε µια
κοινότητα στο πώς εκµεταλλεύεστε τα εργασιακά θέµατα για να
εκµεταλλευθείτε πολύ κόσµο προφανώς για ψηφοθηρία στο
τέλος. 

Προφανώς, επίσης δεν έχει καµµία αρµοδιότητα σύµφωνα µε
το νόµο το ΑΣΕΠ, κάτι που το δήλωσε και Πρόεδρός του, καθώς
πρόκειται για ένα ζήτηµα που δεν αφορά το δηµόσιο τοµέα αλλά
φορείς και νοµικά πρόσωπα του ιδιωτικού δικαίου. 

Εγώ καταλήγοντας, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι η Κυβέρ-
νηση του ΠΑΣΟΚ σήµερα χωρίς να απαλλάσσονται άλλοι ευθυ-
νών εκµεταλλεύεται την άθλια οικονοµική και κοινωνική
κατάσταση στην οποία έχουν οδηγηθεί οι εργαζόµενοι της
χώρας από το µνηµόνιο και όχι µόνο. Και η τεράστια ανεργία
είναι και αυτό κάτι που το εκµεταλλεύονται. Και τα κοινωνικά
αδιέξοδα που αυτή δηµιουργεί είναι και αυτά προς εκµετάλ-
λευση, για να στηθεί ένα νέο δίκτυο πελατειακών σχέσεων µε κα-
θαρά ψηφοθηρικούς στόχους. Δηµιουργεί µε τον τρόπο αυτό µια
νέα στρατιά οµήρων, εύκολα χειραγωγήσιµων και πολιτικά εκµε-
ταλλεύσιµων. Η συµµετοχή πολιτικών στελεχών του ΠΑΣΟΚ κυ-
ρίως και όχι µόνο, δεν αφήνει περιθώρια αµφισβήτησης στην
παραπάνω διαπίστωση. 

Επαναλαµβάνω, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν ήσασταν στην Αί-
θουσα όταν το είπα, ότι έχω την αίσθηση πως η παρέµβαση του
Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ κ. Πρωτόπαπα ου-
σιαστικά δέχθηκε ορισµένα απ’ αυτά που λέµε εµείς και ήταν ένα
άδειασµα στην µέχρι τώρα πολιτική που έχει το δικό σας Υπουρ-
γείο. Όµως, για να είµαι καθαρός, να πω και αυτό. Έχω την εντύ-
πωση ότι αυτό το άδειασµα ήταν και ένα κλείσιµο που µατιού και
µια πρόταση προς την πλευρά της Νέας Δηµοκρατίας. Αφού
βγήκαν στη φόρα τα άπλυτα ας τα µαζέψουµε και ας το ξανα-
δούµε. 

Θα έλεγα να είναι σε επαγρύπνηση οι εργαζόµενοι και να
δούµε τι θα κάνουν και οι φορείς εκείνοι της τοπικής αυτοδιοί-
κησης αλλά και οι υπόλοιποι - δεν ξέρω πώς θα προχωρήσει το
πρόγραµµα- στους οποίους θα πέσουν πάνω τους αυτά τα θέ-
µατα. Διότι θα βρεθούν κάτω από έναν εκβιασµό. Θα µαζέψουν
τα σκουπίδια παίρνοντας αυτούς τους ανθρώπους αφού δεν
υπάρχει περίπτωση µε την απαγόρευση που έχετε επιβάλει για
τις προσλήψεις, να κάνουν κάτι άλλο; Έτσι θα γίνει ό,τι έγινε και
την προηγούµενη φορά που µε αυτόν τον τρόπο, µε τον εκβια-
σµό, µε το πιστόλι στον κρόταφο, φορείς που δεν το ήθελαν κα-
τέστρεψαν τις εργασιακές σχέσεις και τώρα όλοι κλαίνε πάνω
από τις στάχτες και τα ρηµάδια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.
Κριτσωτάκη, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του ΣΥΡΙΖΑ και Βου-

λευτή Ηρακλείου.
Ολοκληρώθηκαν οι αγορεύσεις των Κοινοβουλευτικών Εκπρο-

σώπων και εισερχόµαστε στο στάδιο των δευτερολογιών των
επερωτώντων Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. 

Πρώτος έχει το λόγο ο κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος, Βουλευτής
Λαρίσης για πέντε λεπτά για να δευτερολογήσει.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η γυναίκα του Καίσαρα δεν πρέπει µόνο να

είναι τιµία, αλλά και να φαίνεται τιµία. Όσο καλόπιστος και αν
είναι κανείς, οι συµπτώσεις είναι πολλές. Δεν είναι µία, δεν είναι
δύο, δεν είναι τρεις. Οι αποκαλύψεις που είδαν το φως της δη-
µοσιότητας τις τελευταίες µέρες πήραν τη µορφή χιονοστιβά-
δας, για κυβερνητικούς Βουλευτές, κοµµατικά στελέχη,
πολιτευτές, συγγενείς, κουµπάρους Υφυπουργών και ο κατάλο-
γος δεν έχει τέλος. 

Αναµέναµε, λοιπόν, σήµερα, µετά τον ορυµαγδό των αποκα-
λύψεων, αν δείχνατε πραγµατικά καλή πίστη, να παραδεχθείτε
το λάθος σας, να εξαιρέσετε τις ΜΚΟ απ’ όλη αυτήν την αµαρ-
τωλή διαδικασία και να αναθέσετε εξ ολοκλήρου στο ΑΣΕΠ την
επιλογή των συµβασιούχων του συγκεκριµένου προγράµµατος. 

Γιατί τέτοιος «σεβντάς» µε τις ΜΚΟ, κύριε Υπουργέ; Αν δεν
ακούτε εµάς και τις αντιδράσεις των Μέσων Μαζικής Ενηµέρω-
σης, ακούστε τους κυβερνητικούς Βουλευτές. Ακούστε τον
Υπουργό Εσωτερικών, τον κ. Καστανίδη, ο οποίος σας «αδειάζει»
µεγαλοπρεπώς διαχωρίζοντας τη στάση του. 

Διαβάζω το σχετικό ρεπορτάζ που δηµοσιεύθηκε στον «Ελεύ-
θερο Τύπο», για πυρά Καστανίδη κατά ΜΚΟ, όπου λέει ότι «οι
ΜΚΟ δεν είναι για να κάνουν αυτήν τη δουλειά». Γιατί, λοιπόν,
εµµένετε στη µεσολάβηση των ΜΚΟ και µάλιστα µε το αζηµίωτο,
µε «µεσιτικά» της τάξης σχεδόν των 10.000.000 ευρώ; Σήµερα
είπατε για 3%. Γιατί 3% και γιατί όχι καθόλου; Ποιο είναι το κό-
στος τέλος πάντων της διαµεσολάβησής τους;

Κύριε Υπουργέ, αναρωτιέµαι. Δεν διαβάσατε το πόρισµα της
Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής που µιλάει για
όλο αυτό το θολό χώρο, για την απουσία ουσιαστικής αξιολόγη-
σης και ελέγχου; Έφτασαν στο σηµείο κάποιοι να κάνουν τις
ΜΚΟ επάγγελµα. Καταθέτω το σχετικό πόρισµα- κόλαφο της Επι-
τροπής Θεσµών και Διαφάνειας της Βουλής.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ελπίζαµε, λοιπόν, ότι θα δείξετε καλή διάθεση κατά τη σηµε-
ρινή σας παρουσία εδώ. Αντ’ αυτού, ήρθατε µε στόχο τη δηµι-
ουργία εντυπώσεων και µοιράσατε αυτή την απάντηση στο
ερώτηµά µου και στην αίτηση κατάθεσης εγγράφων για τις ΜΚΟ
που έχουν χρηµατοδοτηθεί µέχρι σήµερα, λησµονώντας κύριε
Υπουργέ, ότι στο ερώτηµα που σας κατέθεσα, ζητούσα να µας
ενηµερώσετε για τις ΜΚΟ που χρηµατοδοτήθηκαν από το 1995
έως σήµερα. Το κάνατε επιλεκτικά για τις ΜΚΟ της περιόδου
2007-2009. Και πάλι όµως σφάλατε, γιατί στόχο είχατε τη δηµι-
ουργία εντυπώσεων. 

Λησµονείτε ότι η χρηµατοδότηση αυτή έγινε σε υλοποίηση
προγράµµατος του 2001 κυβερνήσεων Σηµίτη από το Γ’ Κοινο-
τικό Πλαίσιο Στήριξης; Λησµονείτε ότι οι δράσεις αυτές υλοποι-
ήθηκαν κατ’ επιταγήν της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε όλες τις
χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης; Έτσι, λοιπόν, θα συνεχίσουµε
να πολιτευόµαστε εν έτει 2011, εν µέσω αυτής της κρίσης που
οφείλει να οδηγήσει όλους µας σε ορθότερες σκέψεις για τον
τρόπο που πολιτευόµαστε;

Δεν µας απαντήσατε από πού θα διασφαλίσετε τους αναγκαί-
ους πόρους. Ήρθατε στη Βουλή για να απαντήσετε σε συγκε-
κριµένη ερώτηση. Ερωτηθήκατε και στις 28 Ιουλίου, µε
συγκεκριµένη ερώτηση από τον κ. Χατζηδάκη και τον κ. Νικολό-
πουλο και δεν µπορείτε να απαντήσετε στο στοιχειώδες, από πού
είναι οι πόροι.

Ακόµη, γιατί δεν έχετε εντάξει το ΑΣΕΠ στη διαδικασία υλο-
ποίησης αυτού του προγράµµατος; Είπε ο κ. Βέης ότι δεν προ-
λαβαίνετε να αλλάξετε τώρα την προκήρυξη. Γιατί; Έχετε
χρονικό περιορισµό στην υλοποίηση του προγράµµατος και θα
χαθούν πόροι; 
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Επικαλεστήκατε αντικειµενικά κριτήρια και άλλες επιτροπές.
Ποια αντικειµενικά κριτήρια, κύριε Υπουργέ; Έγινε φανερό από
τη συζήτηση ότι «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει». Αλλιώς το
ΑΣΕΠ, αν υπήρχαν οι διασφαλίσεις αντικειµενικότητας, θα έβαζε
τη σφραγίδα της διαφάνειας και της αξιοκρατίας. Δεν το πράττει
γιατί θέλει να προστατεύσει το κύρος του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ λίγο χρόνο.
Απέφυγα κατά την πρωτολογία µου, κύριε Υπουργέ, να ανα-

φερθώ σε ονόµατα. Περιορίστηκα σε συγκεκριµένα δηµοσιεύ-
µατα που είδαν το φως της δηµοσιότητας. Με προκαλέσατε,
όµως και ζητήσατε ονόµατα για τη Μακεδονία, για τη Θεσσαλία.

Καλά, δεν έχετε ακούσει στη Μακεδονία ότι στο γραφείο του
κυβερνητικού Βουλευτή, του κ. Κουτµερίδη, στήθηκε ΜΚΟ που
έδινε, µάλιστα, ως τηλέφωνά της τα τηλέφωνα του βουλευτικού
γραφείου;

Ρωτάτε και για τη Θεσσαλία. Ρωτάτε, βεβαίως, διότι γνωρίζετε
ότι έχετε στήσει εκεί µία άλλη έκφανση του µηχανισµού σας, µε
Δούρειο Ίππο-ΜΚΟ µνηµονιακών κοµµάτων. Ρωτάτε ποιοι συµ-
µετέχουν στο διοικητικό τους συµβούλιο; Εσείς µοιράσατε λίστα
εδώ µε ονόµατα.

Στον ΕΟΠ, λοιπόν, συµµετέχει η Πρόεδρος κ. Θέκλα Παρα-
σκευούδη και µέλη Άγγελος Κότιος, Βικτωρία Λύτρα, Γεώργιος
Ριζόπουλος, Νικόλαος Ζαχαρούλης, Κωνσταντίνος Μπλιάτσιος.

Σας λέει τίποτα το όνοµα;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Εµένα όχι.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Διότι τυγχάνει να είναι σύµβου-

λος του Δηµάρχου Κιλελέρ, του κ. Κοµίτσα. Πρόκειται για ένα
δήµο µε τον οποίο είχε συνάψει σύµβαση ο ΕΟΠ. Βεβαίως, είναι
και ο Ευάγγελος Φρυδάς.

Είπε ο λαλίστατος εκπρόσωπος του ΛΑΟΣ, ο κ. Ροντούλης, για
τον Ελληνικό Οργανισµό Περιβάλλοντος, Πρόεδρος του οποίου
είναι η κ. Θέκλα Παρασκευούδη, υπεύθυνη περιφερειακών
Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης του κόµµατος της κ. Μπακο-
γιάννη...

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Περιφέρεια είπα.
ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …και αναρωτήθηκε εάν συµµε-

τέχει σε αυτό ο κ. Μιχαλάκης, ως Αντιπεριφερειάρχης Θεσσαλίας
και αν αυτό είναι δεοντολογικό. Βεβαίως και όχι.

Όµως, εσείς, κύριε Ροντούλη, γνωρίζετε ότι ο κ. Μιχαλάκης
έχει παραιτηθεί και για του λόγου του αληθές θα σας διαβάσω
εξώδικη δήλωση-πρόσκληση-διαµαρτυρία του κ. Μιχαλάκη προς
τον Ελληνικό Οργανισµό Περιβάλλοντος, που λέει τα εξής:
«Επειδή ουδέποτε ερωτήθηκα για τον ορισµό µου ως µέλος του
διοικητικού συµβουλίου και ούτε είχα καµµία γνώση περί αυτού,
επειδή όλο αυτό το χρονικό διάστηµα δεν είχα καµµία συµµετοχή
στη λήψη αποφάσεων, στη διοίκηση και στην εν γένει δραστη-
ριότητά σας ούτε καν προσκλήθηκα σε αυτά, επειδή, επειδή…,
για τους λόγους αυτούς και µε την επιφύλαξη κάθε νοµίµου δι-
καιώµατός µου, διαµαρτυρόµενος, σας καλώ να προβείτε σε
κάθε ενέργεια προς ολοκλήρωση της παραίτησής µου (διαγρα-
φής) τόσο από µέλος του ΔΣ όσο και από µέλος της ΜΚΟ «Ελ-
ληνικός Οργανισµός Περιβάλλοντος»».

Παρακαλώ, το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Μάξιµος Χαρακόπουλος κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Βεβαίως, ο κ. Ροντούλης -που συνηθίζει να αναλώνει τον πε-
ρισσότερο χρόνο του στις τοποθετήσεις του, κάνοντας κριτική
στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση και όχι στην Κυβέρνηση- λησµό-
νησε να µας πει εάν η εν λόγω πολιτευτής στο υπόλοιπο Αττικής,
που χέρι-χέρι υπέγραψε µνηµόνιο συνεργασίας µε την τοπική αυ-
τοδιοίκηση δήµων του πρώην Υπολοίπου της Αττικής, παραµένει
στις τάξεις τους.

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Υπέγραψε µνηµόνιο µε την περιφέ-
ρεια.

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, σε αυτές τις δύσκολες εποχές για τον τόπο, η

ευθύνη όλων µας απέναντι στην κοινωνία είναι µεγάλη. Η οικο-
νοµική κρίση, η βαθιά ύφεση και η καλπάζουσα ανεργία απαιτούν
µια άλλη οικονοµική πολιτική, διαφορετικά, η συσσωρευµένη κοι-
νωνική αγανάκτηση απειλεί να συµπαρασύρει στο διάβα της τα
πάντα.

Αυτή η αγανάκτηση, όµως, πυροδοτείται -ίσως σε µεγαλύτερο
βαθµό και από την ίδια την κρίση- από φαινόµενα αναξιοκρατίας,
αδιαφάνειας, ατιµωρησίας και ελλείµµατος ισονοµίας. Η εµµονή
σε πελατειακές και ρουσφετολογικές πρακτικές, πρακτικές που
µας οδήγησαν µέχρι εδώ, στην άκρη του γκρεµού, σηµαίνει αυ-
τόµατα περισσότερη δόση εκρηκτικών στα θεµέλια της κοινω-
νίας, κατεδάφιση και των τελευταίων αρµών του οικοδοµήµατος
της κοινωνικής συνοχής. Νοµίζω ότι σε αυτήν την Αίθουσα δεν
υπάρχει κανείς που να θέλει κάτι τέτοιο.

Γι’ αυτούς τους λόγους, νοµίζω, ότι το Υπουργείο Εργασίας
θα πρέπει άµεσα να πάρει πίσω τις προκηρύξεις που προβλέ-
πουν τη συµµετοχή µη κυβερνητικών οργανώσεων στα Προγράµ-
µατα Κοινωφελούς Εργασίας. Νοµίζω ότι η διαδικασία
αποδείχθηκε -και µε όσα ελέχθησαν σήµερα εδώ- ότι είναι διά-
τρητη από την αρχή ως το τέλος. Δεν πρέπει να επιτρέψουµε σε
οργανώσεις που στήθηκαν σε µία νύχτα, που έχουν διασυνδέσεις
µε πολιτικά πρόσωπα ή διάφορους παράγοντες, να αποκτήσουν
εξουσία απέναντι στις ζωές των συνανθρώπων µας. Δεν µπορεί
να ανεχθούµε τις υπόγειες συναλλαγές, τις αθέµιτες εξαρτήσεις,
την οργιώδη ρουσφετολογία.

Επιπλέον, δεν είναι ούτε ηθικό ούτε νόµιµο τµήµα της χρηµα-
τοδότησης, ακόµη και αν είναι 3%, που θα κατευθυνόταν υπό
άλλες συνθήκες στους ανέργους, να πηγαίνει σε µεσάζοντες. Το
σύνολο της χρηµατοδότησης πρέπει να κατευθυνθεί στους ανέρ-
γους. 

Ίσως, κύριε Υπουργέ, είναι η κατάλληλη στιγµή να σπάσουµε,
επιτέλους, αυτό το απόστηµα των ΜΚΟ, να ξεκαθαρίσει τώρα η
ήρα από το στάρι. 

Έχουµε κάνει ερώτηση προς όλους τους Υπουργούς να µας
πληροφορήσουν -και όχι επιλεκτικά µόνο για τη συγκεκριµένη
περίοδο διακυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας- ποιες είναι οι
ΜΚΟ που έχουν χρηµατοδοτηθεί από το 1995 έως σήµερα, µε τι
ποσά έχουν χρηµατοδοτηθεί και αν έχουν ελεγχθεί για το έργο
για το οποίο χρηµατοδοτήθηκαν. Πρέπει να δούµε, επιτέλους,
πόσο µη κυβερνητικές οργανώσεις είναι αυτές ή µη κερδοσκο-
πικές, οι οποίες διαχειρίστηκαν και διαχειρίζονται εκατοµµύρια
ευρώ από τα χρήµατα του φορολογούµενου πολίτη. 

Για µια απόφαση, λοιπόν, που δέχεται δικαιολογηµένα σφοδρή
κριτική από όλους, ακόµη και από µεγάλη πτέρυγα του κόµµατός
σας, για την οποία ακόµη και ο Υπουργός Εσωτερικών εξέφρασε
τις αντιρρήσεις του, µε την οποία ο Πρόεδρος του ΑΣΕΠ αρνείται
να συναινέσει, η Κυβέρνηση και το Υπουργείο Εργασίας δεν
έχουν παρά µία µόνο επιλογή, τον αποκλεισµό των ΜΚΟ από το
πρόγραµµα της κοινωφελούς εργασίας και την ανάθεσή του στο
ΑΣΕΠ. Όλα τα άλλα είναι λόγια να αγαπιόµαστε, κύριε Υπουργέ. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, για
την ισότητα των όπλων και των διαδικασιών δόθηκε ο χρόνος
αναλογικά στους βασικούς αγορητές. Θα παρακαλούσα να τη-
ρήσουµε το χρόνο των δευτερολογιών, για να κλείσουµε οµαλώς
τη διαδικασία. 

Καλείται στο Βήµα ο κ. Κωνσταντίνος Τζαβάρας, Βουλευτής
Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας. 

Βλέπω, κύριε συνάδελφε, ότι έρχεστε στην κυριολεξία στο
Βήµα και ανησυχώ. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Δεν άκουσα τι είπατε, κύριε
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Λέω ότι έκανα το λάθος
και είπα «καλείται στο Βήµα», όταν έπρεπε να µιλήσετε από τη
θέση σας. Ανησυχώ για το χρόνο που θα χρειαστείτε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Μην ανησυχείτε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Καλώς. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Πράγµατι, είµαι υποχρεωµένος,

κύριε Υπουργέ, να εκφράσω τη λύπη µου, γιατί και από το περιε-
χόµενο, αλλά κυρίως από το ύφος της απάντησής σας έχω την
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εντύπωση ότι προφανώς δεν αντιλαµβάνεστε ότι αυτήν την ώρα,
εδώ, στην Εθνική Αντιπροσωπεία οι Βουλευτές που υπογρά-
φουµε τη συγκεκριµένη επερώτηση ασκούµε το δικαίωµα του
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Έχετε, λοιπόν, την αυτονόητη και τη
σαφή υποχρέωση να απαντήσετε σε όλα τα ερωτήµατα τα οποία
σας έχουµε θέσει. 

Λυπούµαι, γιατί δεν πήραµε απαντήσεις σε όλα τα ερωτήµατα.
Αντί, όµως, αυτού, εµφανιστήκατε εδώ, ενώπιον της Εθνικής
Αντιπροσωπείας, στην οποία είναι παρών ο λαός διά της παρου-
σίας των αντιπροσώπων του και αντί να µας εξηγήσετε µε ποιο
δικαίωµα αναθέτετε σε αυτού του είδους τις εταιρείες ή τα σω-
µατεία, όπως πολύ ορθά είπατε, να εκτελούν αυτά τα έργα, µας
είπατε ότι επί Νέας Δηµοκρατίας δαπανήθηκαν εκατοµµύρια
ευρώ, προκειµένου να ενισχυθούν αντίστοιχες περιπτώσεις, δρά-
σεις συγκεκριµένων, ιδίων, παροµοίων µη κυβερνητικών οργα-
νώσεων. 

Από αυτά, όµως, που προσκοµίσατε και καταθέσατε προκύπτει
ότι η χρηµατοδότηση αυτών των συγκεκριµένων οργανώσεων –
βλέπω ότι δεν έχετε ανάγκη να µε παρακολουθείτε, πολύ καλά
κάνετε- έγινε προκειµένου να ενισχυθεί το κοινωνικό έργο που
προσφέρουν: δηλαδή, το έργο το οποίο περιλαµβάνεται στην
αποστολή τους, όπως ακριβώς προκύπτει από το καταστατικό
τους. 

Ενώ σας θέσαµε το ερώτηµα και σας είπαµε ότι εσείς χρηµα-
τοδοτείτε συγκεκριµένες, αναλόγου περιεχοµένου και αναλόγου
νοµικού χαρακτήρα οργανώσεις, προκειµένου να εκτελέσουν κα-
θήκοντα, προκειµένου να εκδηλώσουν δραστηριότητες, οι
οποίες δεν καλύπτονται από το κοινωνικό τους έργο, δεν µας
απαντάτε. Σας ρωτάµε, έχετε αυτό το δικαίωµα; 

Και, βέβαια, λυπάµαι, γιατί ο συνάδελφος που είναι Κοινοβου-
λευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑΣΟΚ αγνοούσε τη δράση και την
παρουσία στην ιστορία του Eλληνισµού του Αγίου Μάξιµου του
Γραικού, δηλαδή εκείνου που υπήρξε ο φωτεινός δάσκαλος και
ο µεταφραστής στα ρώσικα όλου του έργου της Ορθόδοξης Εκ-
κλησίας και, ταυτόχρονα, απετέλεσε το θεµελιωτή και τον παρά-
γοντα εκείνον που έδωσε τη δυνατότητα σ’ αυτήν τη µεγάλη
χώρα να ανήκει στην οµάδα των λαών που συνδέονται µαζί µας
µε δεσµούς ίδιας θρησκείας.

Θεωρώ, λοιπόν, ότι ακόµα και τα χρήµατα που δόθηκαν σ’
αυτήν τη µη κυβερνητική οργάνωση του «Αγίου Μάξιµου του
Γραικού» έπιασαν τόπο, γιατί πραγµατικά χρησιµοποιήθηκαν για
να µελετηθεί το έργο, για να εκδοθούν ενδεχοµένως κάποια από
τα πολύ σηµαντικά έργα του, όπως είναι ο φηµισµένος διάλογος
µεταξύ Φιλοκτήµονος και Ακτήµονος.

Όµως, αυτά σε σας, στην περίπτωσή σας, δεν τα βλέπουµε να
γίνονται µε βάση τουλάχιστον τις αρχές της διαφάνειας και της
αξιοκρατίας.

Δεν θα συνεχίσω, κύριε Πρόεδρε, γιατί δεν θέλω να σας στε-
νοχωρήσω.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κατ’ αρχάς, δεν στενο-

χωρούµαι ποτέ να σας ακούω, κύριε συνάδελφε, γιατί είστε έξο-
χος αγορητής.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Απλώς, πρέπει να ολο-

κληρώσουµε τη διαδικασία.
Παρακαλώ τον κ. Κωνσταντίνο Χατζηδάκη, Βουλευτή Β’ Αθη-

νών της Νέας Δηµοκρατίας, να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πέρα από

το ζήτηµα της διαφάνειας και της αξιοκρατίας στις προσλήψεις
µε τη µεσολάβηση των µη κυβερνητικών οργανώσεων που θα
υπάρξει, υφίσταται ένα σηµαντικό ζήτηµα στο οποίο θα επικε-
ντρωθώ ξανά –µόνο σ’ αυτό θα αναφερθώ και θέλω να γίνει κα-
τανοητό απ’ όλους τους Έλληνες πολίτες- το οποίο σχετίζεται
µε το ότι το πρόγραµµα αυτό για το οποίο κουβεντιάζουµε, είναι
µέχρι στιγµής στον αέρα. Ακόµα και αν η Κυβέρνηση συµφωνή-
σει µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή να ενταχθεί στο ΕΣΠΑ, όπως
έχουν εξελιχθεί τα πράγµατα, θα πρέπει να κοπούν αντίστοιχου
ύψους πιστώσεις για την απασχόληση, ύψους 190 εκατοµµυρίων
ευρώ.

Θα σας αποδείξω αυτό που λέω αµέσως. Και αν µπορεί ο
Υπουργός µε στοιχεία, όπως θα πράξω εγώ, ας αποδείξει το αντί-
θετο. 

Εδώ, το θέµα δεν είναι ιδεολογικό ή πολιτικό, αλλά είναι θέµα
απλών αριθµών. Θα αναφερθώ, λοιπόν, στους αριθµούς. Τέτοιου
είδους δράσεις µπορούν να χρηµατοδοτηθούν από τον «Άξονα
3» του Επιχειρησιακού Προγράµµατος του Υπουργείου σας που
χρηµατοδοτείται από το ΕΣΠΑ. Το Πρόγραµµα αυτό λέγεται
«ΕΠΑΝΑΔ». Το σύνολο των δράσεων που προβλέπεται είναι,
κύριε Πρόεδρε, 1.624.000.000 ευρώ. Μέχρι τώρα έχουν γίνει
προκηρύξεις και εντάξεις έργων ύψους 1.603.000.000 ευρώ.
Μετά από την πρόσφατη µείωση της εθνικής συµµετοχής που
συµφωνήθηκε µε την Κοµισιόν, έτσι κι αλλιώς προκύπτει ένα πρό-
βληµα, καθώς θα πρέπει αυτός ο άξονας να περιοριστεί στο
ύψος του 1.381.000.000 ευρώ.

Όµως, ανεξάρτητα και από τη µείωση της εθνικής συµµετο-
χής, το βασικό είναι ότι αν ανατρέξει κανείς σ’ αυτόν τον πίνακα
που έχω µπροστά µου –και µπορεί κάποιος να τον βρει επισήµως,
αν πάει στο ολοκληρωµένο πληροφορικό σύστηµα του ΕΣΠΑ-
δεν είναι εγγεγραµµένες οι πιστώσεις για το πρόγραµµα που
κουβεντιάζουµε και µε το οποίο θα γίνουν προσλήψεις µέσω µη
κυβερνητικών οργανώσεων! Δεν είναι εγγεγραµµένες!

Πρώτον, λοιπόν, τίθεται ένα θέµα σχετικά µε το αν θα συµφω-
νήσετε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, για να προχωρήσει αυτό το
πρόγραµµα. Δεύτερον, τίθεται το εξής ερώτηµα: Αφού συµφω-
νήσετε µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή, πού θα βρείτε τα λεφτά;
Διότι τα λεφτά είναι δεδοµένα! Εδώ δεν ισχύει το δόγµα του κ.
Παπανδρέου «λεφτά υπάρχουν»! Υπάρχουν όσα έχουν συµφω-
νηθεί µε την Ευρωπαϊκή Επιτροπή! Στο συγκεκριµένο άξονα θα
είναι πια 1.381.000.000 ευρώ και για το συγκεκριµένο πρόγραµµα
δεν είναι εγγεγραµµένο ούτε 1 ευρώ! Άρα, αν βρείτε αυτά τα 190
εκατοµµύρια ευρώ, θα πρέπει να κόψετε αντίστοιχες δράσεις για
την απασχόληση. 

Εδώ πρέπει να κάνουµε καθαρές εξηγήσεις, κύριε Υπουργέ,
διότι η Ελλάδα είναι σε ένα πολύ κρίσιµο σταυροδρόµι! Δεν µπο-
ρούµε να κάνουµε διακηρύξεις για την ανεργία! Δεν µπορούµε
να συνεχίσουµε άλλο µε επικοινωνιακά τερτίπια! Πρέπει να είµα-
στε όλοι έντιµοι! Κανένας δεν διεκδικεί το αλάθητο, αλλά εδώ
είναι προφανές από τα στοιχεία ότι κάτι πάει στραβά και ότι η
Κυβέρνηση δεν λέει την αλήθεια!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χατζηδάκη.
Παρακαλώ τον κ. Μάριο Σαλµά, Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας

της Νέας Δηµοκρατίας, να λάβει το λόγο.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ: Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, πράγµατι είστε σε δύσκολη θέση, για να µπο-

ρέσετε να εξηγήσετε γιατί επιλέξατε αυτόν τον τρόπο για να κά-
νετε αυτό το οποίο επιδιώκετε, όπως µας είπατε, την αύξηση της
απασχόλησης και τη µείωση της ανεργίας.

Σας είχα προβλέψει στην πρωτολογία µου ότι δύσκολα θα το
εφαρµόσετε, για πολλούς λόγους που σας τους ανέφερα.
Μπορώ να σας πω κι έναν επιπρόσθετο λόγο. Όταν θα πάνε οι
εκατοντάδες χιλιάδες άνεργοι στα γραφεία των Βουλευτών του
ΠΑΣΟΚ για να τους τακτοποιήσουν, το κόστος ήδη θα είναι πολύ
µεγαλύτερο, ιδιαίτερα και για ένα δεύτερο λόγο. Γιατί, όταν µετά
από τους πέντε µήνες θα µείνουν άνεργοι αυτοί οι οποίοι θα τους
έχετε δώσει ελπίδα µέσω των κοµµατικών και βουλευτικών γρα-
φείων, αυτό θα γυρίσει µπούµερανγκ πάνω σας. 

Τι µας είπατε ουσιαστικά σήµερα στην αγωνία µας, που ήρ-
θαµε εδώ για να σας επερωτήσουµε γι’ αυτά που δεν έχουµε κα-
ταλάβει. Μας είπατε ότι «δεν είµαι σε θέση να σας πω πόσα
χρήµατα έχει αυτό το πρόγραµµα και βεβαίως δεν είµαι σε θέση
να σας περιγράψω τι είναι οι µη κυβερνητικές οργανώσεις, και
επίσης, δεν είµαι σε θέση να σας πω και τι δουλειά θα κάνουν
αυτές οι µη κυβερνητικές οργανώσεις. Πώς το βλέπετε εσείς
αυτό; Είναι απάντηση αυτή ενός Υπουργού του επιπέδου και του
κύρους σας; 

Εν πάση περιπτώσει, για να µην νοµίζετε ότι εµείς είµαστε φο-
βικοί µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις -κάτι που θέλετε εσείς

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΣΘ ’ - 9 ΣΕΠΤΕΜΒΡΙΟΥ 2011                                                                                      16771



να κάνετε ως µεταρρύθµιση- να σας πω ότι αυτό είναι οπισθο-
δρόµηση. Τελεία και παύλα. Διότι, αν µας λέγατε ότι εµείς βρή-
καµε µία µη κυβερνητική οργάνωση, για παράδειγµα, την ΕΕΔΕ
–την ξέρετε, που µέτοχοί της είναι όλες οι βιοµηχανίες της
χώρας, η οποία είναι εξιδανικευµένη στο να κάνει αυτήν τη δου-
λειά, έχει εκπαιδεύσει εκατοντάδες και χιλιάδες εργαζόµενους
για λογαριασµό των επιχειρήσεων- και µας λέγατε ότι αυτή η
εταιρεία είναι µη κυβερνητική οργάνωση, αλλά έχει την τεχνο-
γνωσία, έχει το Know How για να κάνει αυτήν την επιλογή, θα
ήταν πιο αµβλείες οι εντυπώσεις και θα µπαίναµε σε µία κουβέ-
ντα να µας εξηγήσετε πιο πολύ. 

Όταν όµως, ο τρόπος µε τον οποίο έχουν φτιαχτεί αυτές οι ορ-
γανώσεις που -όπως σας ξαναείπα- δεν είναι ούτε πιστοποιηµέ-
νες, ούτε στο καταστατικό τους έχουν πρόβλεψη γι’ αυτήν τη
δουλειά, αλλά ούτε και το Know How έχουν, τότε είστε απολύτως
εκτεθειµένος απέναντι στους εκατοντάδες χιλιάδες ανέργους
Έλληνες που αγωνιούν και που εσείς µε αυτά τα χρήµατα -τα
οποία µπορεί στο παρελθόν να ήταν λίγα, αλλά σήµερα είναι
πολλά- προσπαθείτε να παίξετε µε την τύχη και την αγωνία αυτών
των ανθρώπων. 

Κι ένα τελευταίο που θέλω να σας πω, κύριε Υπουργέ. Σε
άλλες εποχές µπορούσε πραγµατικά ένας Υπουργός να επιχει-
ρηµατολογεί και να λέει ότι στο παρελθόν έγινε αυτό ή το άλλο.
Σήµερα καµµία κυβέρνηση, αν θέλετε, δεν θα ξαναέδινε τα χρή-
µατα µε τον ίδιο τρόπο που τα δίναµε στο παρελθόν. Αυτό είναι
το µάθηµα κι αυτή είναι η δέσµευση και αυτή είναι η προσπάθεια
που κάνουµε να αλλάξουµε την Ελλάδα. Εάν εσείς, βρήκατε ένα
πρόσχηµα ότι και το 2002 και το 2005 υπήρξαν κάποιες επιχορη-
γήσεις σε κάποιες µη κυβερνητικές οργανώσεις και γι’ αυτό πρέ-
πει κι εσείς τώρα να το κάνετε, σας λέω ότι αυτό δεν αποτελεί
δικαιολογία. Έχετε κάθε περιθώριο να αλλάξετε αυτήν την από-
φασή σας και να βάλετε, αν θέλετε -έστω να παρακάµψετε το
ΑΣΕΠ- κάποιον που να έχει το Know How και την εξειδίκευση να
το κάνει και που να εξασφαλίζει την ισότητα και την ίση πρό-
σβαση όλων των Ελλήνων πολιτών. Όταν το ετοιµάσετε, φέρτε
το εδώ στη Βουλή κι αν πειστεί η Βουλή, θα σας δώσει την
έγκριση. Διαφορετικά µε αυτά τα τεχνάσµατα νοµίζω ότι δεν µπο-
ρείτε να προχωρήσετε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Το λόγο έχει ο Υπουρ-
γός Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης, κ. Γεώργιος Κουτρου-
µάνης, Βουλευτής, επίσης Β’ Αθηνών. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικής Ασφάλισης): Ευχαριστώ κύριε Πρόεδρε.

Ο λόγος για τον οποίο σήκωσα και τον τόνο της φωνής µου
κάποιες στιγµές στην πρωτοµιλία µου, είχε να κάνει µε το ότι
πραγµατικά απογοητεύοµαι πολλές φορές. Είµαι καινούργιος
πολιτικός και δεν µπορώ πραγµατικά να ακούω επιχειρήµατα ή,
εν πάση περιπτώσει, να διατυπώνονται ενστάσεις για κάποιους
που µέχρι χθες ήταν τρόφιµοι, µέσα από τις επιχορηγήσεις που
ήταν αδιαφανείς και µάλιστα όχι για να κάνουν συγκεκριµένο
έργο, αλλά γιατί έπρεπε να σταθούν οι συγκεκριµένες
οργανώσεις. 

Εγώ δεν έχω καµµία αντίρρηση. Εγώ δεν είµαι από εκείνους
που ενοχοποιώ όλες τις οργανώσεις που λειτουργούν στην Ελ-
λάδα. Δεν είµαι από εκείνους που ενοχοποιούν όλους τους Βου-
λευτές, όλους τους συνδικαλιστές, όλους τους
δηµοσιογράφους. Από πού κι ως πού, λοιπόν, πρέπει να ενοχο-
ποιήσουµε και όλες τις µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα οργανώ-
σεις, πολλές από τις οποίες παράγουν ένα σηµαντικό έργο; Άρα,
αυτό που χρειαζόµαστε είναι κανόνες και γι’ αυτούς τους κανό-
νες µίλησα και σ’ αυτούς θα επανέλθω και θα επαναλάβω. 

Όµως, ξεκινώ απαντώντας και στον κ. Κριτσωτάκη και στον εκ-
πρόσωπο του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας που έθεσε θέ-
µατα ενίσχυσης και ανακούφισης των ανέργων. Σαφώς έχουν
γίνει πολλά από αυτά που είπατε, δηλαδή η πλήρη ασφαλιστική
κάλυψη για τους ανέργους, η πλήρη ασφαλιστική κάλυψη για
όσους εργαζόµενους δεν µπόρεσαν να συµπληρώσουν τα εβδο-
µήντα, τα ογδόντα, τα εκατό ένσηµα, η πλήρη ασφαλιστική κά-
λυψη για υγειονοµική περίθαλψη για όσους διέκοψαν την

επαγγελµατική τους δραστηριότητα, όπως έµποροι, βιοτέχνες
και µια σειρά από άλλες κατηγορίες. 

Με ρωτήσατε, αγαπητοί συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπο-
λίτευσης, από πού θα βρεθούν τα χρήµατα. 

Πρέπει να σας πω ότι βεβαίως στο συγκεκριµένο άξονα για την
απασχόληση, κύριε Χατζηδάκη, έχουµε µέσα από το αναθεωρη-
µένο πρόγραµµα 1.420.000.000. Αυτό είναι το συνολικό για την
απασχόληση. Μέχρι 30/12/2010 είχαν απορροφηθεί 347 εκατοµ-
µύρια. Μέχρι τώρα έχουν απορροφηθεί περίπου 250 εκατοµµύ-
ρια και είµαστε στο 20% µε 22% για το οποίο µας κατηγορείτε
ότι θα πρέπει να τρέξουµε νωρίτερα. Και θα τρέξουµε νωρίτερα
µε προγράµµατα που δεν µπορούν να απορροφηθούν από άλ-
λους άξονες και µε αναθεώρηση του ΕΣΠΑ. Το έχει πει…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Πείτε µας ποια θα κόψετε,
κύριε Υπουργέ! 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Πείτε µας ποια θα κόψετε, κύριε
Υπουργέ!

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Περιµένετε να σας πω. 

Για παράδειγµα, τα «παρκαρισµένα» 320 εκατοµµύρια ευρώ
στο Υπουργείο Υγείας όχι γι’ αυτό το πρόγραµµα ειδικά, αλλά
για τα προγράµµατα ενίσχυσης της απασχόλησης θα µπουν συ-
νολικά µέσα από την αναθεώρηση σε προτεραιότητα να αξιοποι-
ηθούν. Διαφωνείτε; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να αξιοποιηθούν ή θα κο-
πούν; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Να αξιοποιηθούν, κύριε Χατζηδάκη. Και
όσα προγράµµατα δεν µπορούν να αξιοποιηθούν για τον οποιο-
δήποτε λόγο, βεβαίως θα αλλάξουν κατεύθυνση και θα διατε-
θούν προκειµένου να ενισχυθεί η απασχόληση. Έχετε πρόβληµα; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μα, δεν είναι προγράµµατα
απασχόλησης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Ναι, θα είναι απασχόλησης. 

Θα σας πω και ορισµένα άλλα στοιχεία. Το συνολικό αναθεω-
ρηµένο πρόγραµµα µε όλες τις δράσεις στους έξι άξονες είναι 2
δισεκατοµµύρια 658 εκατοµµύρια και έχει απορροφηθεί το 20%.

Υπάρχουν τεράστια, λοιπόν, περιθώρια για να αξιοποιήσουµε
τα χρήµατα αυτά, προκειµένου να ενισχύσουµε την απασχόληση.
Αυτή είναι η πρώτη προτεραιότητα. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Μα, θα κόψετε από άλλα
προγράµµατα, όπως από την απασχόληση. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Με συγχωρείτε. Δεν θα κόψουµε από την
απασχόληση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Από πού θα κόψετε; 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Θα σας πω ένα άλλο παράδειγµα σε
σχέση µε τη χρηµατοδότηση. Αυτήν τη στιγµή οι εργαζόµενοι
στον ιδιωτικό και δηµόσιο τοµέα, κύριε Χατζηδάκη –και αν θέ-
λετε, προσέξτε µε- θα πληρώσουν 470 εκατοµµύρια ευρώ ει-
σφορά, η οποία θεσµοθετήθηκε για να ενισχύσουµε την ανεργία.
Εσείς τι λέτε; Να αφήσουµε αυτά τα χρήµατα εκεί και να τα πλη-
ρώσουµε σε επιδόµατα ανεργίας ή να τα αξιοποιήσουµε για να
γίνουν επιδόµατα εργασίας; Αυτές τις πολιτικές θα κάνουµε λοι-
πόν και απαντώ…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Αυτά τα χρήµατα…(δεν
ακούστηκε)

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριοι συνάδελφοι, δεν

ακούγεστε. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Θέλετε να σας πω κι άλλα; Εγώ, κύριε Χα-
τζηδάκη, δεν πρόκειται να υπογράψω ξανά πρόγραµµα για τα
ΚΕΚ µε τον τρόπο και τη διαδικασία που γινόταν µέχρι σήµερα.
Το υπέγραψα, γιατί ήταν ώριµο πρόγραµµα που είχε ξεκινήσει
επί κυβερνήσεώς σας, είχε φτάσει στα δικαστήρια και έκανε δυό-
µισι χρόνια. 

Εγώ, λοιπόν, δεν πρόκειται να υπογράψω ξανά τέτοιο πρό-
γραµµα. Θα γίνει, λοιπόν, πρόγραµµα µε απόλυτα διαφανείς δια-
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δικασίες, προκειµένου να ωφεληθούν πρωτίστως οι εργαζόµενοι
και οι άνεργοι. 

Αυτό το πρόγραµµα, λοιπόν, είναι απόλυτα συµφωνηµένο µε
την Ευρωπαϊκή Επιτροπή και είναι ενηµερωµένοι οι πάντες σε τε-
χνικό επίπεδο, αλλά και σε ανώτερο επίπεδο. Δεν υπάρχει, λοι-
πόν, κανένα θέµα χρηµατοδότησης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Να µας φέρετε ένα χαρτί…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Άρα, έδωσα πλήρη απάντηση και πρέπει
να σας πω ότι µακάρι ο ιδιωτικός ή και ο δηµόσιος τοµέας, όχι
µε την έννοια του στενού δηµόσιου τοµέα, να µπορούσε να δη-
µιουργήσει θέσεις εργασίας και να υπήρχε η δυνατότητα χρηµα-
τοδότησης αυτών των προγραµµάτων.

Θέλω να έρθω, όµως, στο βασικό θέµα το οποίο µας απασχό-
λησε -πέρα βέβαια από τη χρηµατοδότηση- και έχει να κάνει µε
τις διαδικασίες. Δεν ήµουν ποτέ και δεν είµαι διατεθειµένος και
σήµερα να κάνω έκπτωση για κάτι που αγωνίζοµαι. Είµαι ένας
απ’ αυτούς που αγωνίζεται για πολλά χρόνια, έτσι ώστε να υπάρ-
χει αξιοκρατία και ισονοµία σ’ αυτήν τη χώρα. Δεν θα µπορούσα
να κάνω έκπτωση ούτε στο τόσο δα. 

Γι’ αυτό σας είπα και σας εξήγησα από την αρχή ότι ήµουνα ο
πρώτος που σε ανύποπτο χρόνο προσπάθησα και προσπαθώ να
διασφαλίσω απόλυτα τις διαδικασίες, έτσι ώστε να µην επανα-
ληφθούν φαινόµενα του παρελθόντος. Γιατί πρέπει να συµφω-
νήσουµε -και τουλάχιστον σ’ αυτό πιστεύω ότι συµφωνούµε- ότι
ο άνεργος δεν έχει χρώµα. Ο άνεργος και οι ανάγκες του δεν
µπορεί να γίνουν βορά στις διαθέσεις του όποιου πολιτευτή στο
τοπικό ή στο κεντρικό επίπεδο.

Είµαι πολύ σαφής και το επαναλαµβάνω και σας καλώ να απα-
ντήσετε…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Κάναµε µία πρόταση.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Βεβαίως, θα µιλήσω και για την πρότασή
σας.

Να πω πολύ συγκεκριµένα. Δεχόµαστε τις τέσσερις βασικές
ασφαλιστικές δικλίδες µέσα από τις οποίες διασφαλίζεται το
πρόγραµµα, η διαφάνειά του και η αντικειµενικότητα στην υλο-
ποίησή του. Είπα ότι πρώτη βασική προϋπόθεση είναι η συν-
δροµή του ΑΣΕΠ, έτσι ώστε να υπάρχει µέσα από την
τεχνογνωσία του ΑΣΕΠ και του κύρους του η διασφάλιση της δια-
δικασίας, όσον αφορά την επιλογή των ωφελουµένων. 

Σύµφωνα µε το σχεδιασµό µας ο έλεγχος δεν γίνεται από τις
οργανώσεις αυτές. Δεν προσλαµβάνουν οι ΜΚΟ ούτε καν το ΙΝΕ
ΓΣΕΒΕΕ. Κανένα απ’ αυτά. Οι προσλήψεις θα γίνουν µε τα αντι-
κειµενικά κριτήρια και µόρια. Συµφωνώ, κύριε Ροντούλη, ότι θα
µπορούσε να είναι σταθµισµένα τα µόρια, ούτως ώστε να µπορεί
να παρακολουθεί κάποιος ανοιχτά στο διαδίκτυο…

ΑΣΤΕΡΙΟΣ ΡΟΝΤΟΥΛΗΣ: Αναλυτικά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Ναι, και το άθροισµα, αλλά και αναλυτικά
από πού προέρχονται αυτά τα µόρια.

Είχαµε πει και στον Πρόεδρο του ΑΣΕΠ ότι ο έλεγχος θα είναι
τριπλός. Πρώτον, ο ΟΑΕΔ. Ο ΟΑΕΔ έχει τη βάση δεδοµένων,
όπου ξέρει ότι αυτός ο άνεργος έχει πάνω από ένα χρόνο στην
ανεργία, άρα παίρνει τόσα µόρια και ξέρει ότι έχει αυτή την οι-
κογενειακή κατάσταση και παίρνει αυτά τα µόρια. Δεύτερος
έλεγχος από το ΚΕΠΥΟ που έχει τα στοιχεία που αφορούν εισο-
δήµατα, την κλιµάκωση. Τρίτος έλεγχος, ο επιτόπιος έλεγχος της
διαχειριστικής αρχής. Δεν υπάρχει πιο αρµόδια αρχή από τη δια-
χειριστική αρχή που κάνει τον έλεγχο και έχει τεράστια εµπειρία
και θα κάνει έκθεση ελέγχου, προκειµένου να δώσει το «πράσινο
φως» για να γίνει η οποιαδήποτε πρόσληψη, η οποιαδήποτε υλο-
ποίηση του συγκεκριµένου έργου.

Είναι πολύ συγκεκριµένα αυτά που λέω και σας καλώ πραγµα-
τικά να απαντήσετε…

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Αν δεν δεχθεί…
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Κύριε Κριτσωτάκη, σας το είπα κι εγώ
πρώτος και από την πρώτη στιγµή ότι το ΑΣΕΠ δεν έχει δικαιο-
δοσία, αλλά µπορεί να είναι τεχνικός σύµβουλος, επιστηµονικός
σύµβουλος και µπορούµε να κάνουµε ρύθµιση γι’ αυτό. Το έχω

αφήσει ανοιχτό το θέµα στον κ. Βέη. Επιφυλάχτηκε ο άνθρωπος
και µου είπε ότι θα το θέσει στην ολοµέλεια το ζήτηµα.

Από εκεί και µετά, όµως, σας λέω ποιος είναι ο σχεδιασµός,
γιατί βεβαίως το ΑΣΕΠ δεν έχει όλο το µηχανισµό αυτό για να
λειτουργήσει άµεσα σε όλη την Ελλάδα. Αν, όµως, εποπτεύει και
ελέγχει το συγκεκριµένο έργο, είναι πάρα πολύ σηµαντικό.

Δεύτερον, σας µίλησα για µία επιτροπή υψηλού κύρους, που
µπορεί να είναι επικεφαλής. Θέλετε να συµφωνήσουµε να είναι
πρόσωπα κοινής αποδοχής, τρία-πέντε, πρώην ανώτεροι δικα-
στές από το Συµβούλιο της Επικρατείας, από το Ελεγκτικό Συ-
νέδριο, από το Συνήγορο του Πολίτη; Κι αυτό µπορεί να γίνει. 

Όσον αφορά τις ενστάσεις, το έβαλα κι αυτό το θέµα. Δηλαδή,
υπάρχει µια ένσταση για κάποια συγκεκριµένη οργάνωση µη κερ-
δοσκοπικού χαρακτήρα για να µη συµµετέχει.

Βεβαίως κι αυτό να εξεταστεί. Όλα να εξεταστούν. Αλλά δεν
µπορεί να πετάµε τη µπάλα στην εξέδρα και να λέµε αυτήν τη
στιγµή «δεν έχουµε τη δυνατότητα να βάλουµε κανόνες, να ελέγ-
ξουµε την κατάσταση και να υποχρεώσουµε τις όποιες οργανώ-
σεις συµµετέχουν». Και επαναλαµβάνω, επιλογή εκείνων µε τους
οποίους έκαναν σύµβαση είναι, των δήµων και όλων αυτών, δεν
είναι δική µας επιλογή. Τι θα γίνει από εκεί και µετά; Θα έρθει το
επόµενο πρόγραµµα.

Με την ίδια λογική δεν πρέπει να προσλάβουµε κανέναν
άνεργο σ’ αυτήν τη χώρα. Μα, είναι δυνατόν αυτήν τη δύσκολη
περίοδο να είµαστε κατώτεροι των περιστάσεων;

Εγώ θα πω να συµφωνήσουµε για όλα τα προγράµµατα -γιατί
στη συνέχεια έχουµε το θέµα της κατάρτισης- να βάλουµε δια-
κοµµατική επιτροπή. Όλα µπορούµε να τα αποδεχτούµε. Εγώ
είµαι ανοιχτός σε όλα. Δεν µπορώ, όµως, -και όχι µόνο εγώ, κα-
νένας µας δεν δικαιούται- κάθε φορά να αναβάλω ένα πρό-
γραµµα γιατί υπάρχει αυτή η καχυποψία, υπάρχει αυτή η κριτική
που γίνεται πολλές φορές χωρίς βάση.

Και εγώ έχω επιφυλάξεις για τις συγκεκριµένες οργανώσεις.
Και εγώ είχα επιφυλάξεις για το αν µπορεί καθένας από αυτούς
να λειτουργήσει µε κριτήρια ΑΣΕΠ και να µην έχουµε τέτοια προ-
βλήµατα, γι’ αυτό πρώτος προσπαθώ να διασφαλίσω στο ακέ-
ραιο αυτή τη διαδικασία.

Μιλάµε για αντικειµενικά κριτήρια. Επίσης, από αυτές τις ορ-
γανώσεις κανένας δεν µπορεί να έχει κέρδος. Αυτό θα ελεγχθεί
στο ακέραιο. Το µόνο που θα κάνουν αυτές οι οργανώσεις είναι
να καλύψουν τις δαπάνες µόνο για το έργο. Εάν δεν τηρηθούν
αυτοί οι όροι, δεν θα πληρωθούν για το πρόγραµµα. Θα πληρω-
θούν µόνο οι εργαζόµενοι.

Τέλος, πρέπει να υπάρχει συγκεκριµένο έργο. Δεν δίνουµε τα
λεφτά για να γίνει µια συµφωνία εκεί, που θα έχει ως αποτέλεσµα
κάποιος να πηγαίνει στο καφενείο ενώ θα πληρώνεται. Δίνουµε
τα συγκεκριµένα χρήµατα, τα 625 ευρώ -αυτήν τη δυνατότητα
έχουµε και µακάρι να είχαµε τη δυνατότητα να δώσουµε 1.000
ευρώ, τότε όµως θα ήταν λιγότεροι οι ωφελούµενοι- που αντι-
στοιχούν στην εθνική γενική συλλογική σύµβαση εργασίας, όσον
αφορά το καθαρό ποσό. Και βέβαια, για τη συγκεκριµένη αµοιβή
θα υπάρξει συγκεκριµένο έργο. 

Εάν, λοιπόν, δεν γίνει η ανάπλαση της πλατείας ή δεν γίνει η
αναδάσωση που προβλέπει η σύµβαση, δεν θα πληρωθούν και
θα είναι υπεύθυνοι οι τοπικοί φορείς, οι ενδιάµεσοι, οι πάντες.

Συνεπώς, έχει συγκεκριµένες προδιαγραφές το συγκεκριµένο
πρόγραµµα. 

Σας είπα ότι είµαστε ανοιχτοί σε οποιαδήποτε νέα πρόταση,
όπως αυτή που κατέθεσε για παράδειγµα ο κ. Ροντούλης, έτσι
ώστε να µπορεί να ελέγξει ο καθένας, ακόµη και από το σπίτι του,
τα µόρια του καθενός. Έτσι θα εφαρµοστεί το συντοµότερο δυ-
νατόν το πρόγραµµα.

Φυσικά υπάρχουν και επιπλέον χρήµατα µέσα από την αναθε-
ώρηση του ΕΣΠΑ, ούτως ώστε να ενισχύσουµε την απασχόληση,
να ενισχύσουµε τη διατήρηση θέσεων εργασίας, να ενισχύσουµε
το πρόγραµµα κατάρτισης προς όφελος των ανέργων και των
εργαζοµένων και όχι προς όφελος των φορέων που µέχρι τώρα
ήταν τρόφιµοι των προγραµµάτων αυτών.

ΜΙΧΑΗΛ ΚΡΙΤΣΩΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, σας έγινε πρόταση
για τον ΟΑΕΔ. Γιατί δεν µπορεί να είναι ο ΟΑΕΔ;

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
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νωνικής Ασφάλισης): Δεν µπορεί να είναι δηµόσιος φορέας. Ο
πρώτος φορέας που εµείς σκεφτήκαµε, ήταν ο ΟΑΕΔ. Όµως, δεν
ήταν επιλέξιµο το πρόγραµµα, αν ο φορέας επιλογής ήταν ο
ΟΑΕΔ. 

Ο ΟΑΕΔ µπορεί να συµβάλλει µε τη δική του βάση δεδοµένων
και µε την τεχνογνωσία του, στην επιλογή των προσώπων σε ό,τι
αφορά τη µοριοδότηση της ανεργίας. Από εκεί και πέρα, δεν
µπορεί να αναλάβει ο φορέας αυτός το συγκεκριµένο έργο. Το
εξετάσαµε και µετά καταλήξαµε. Εξαντλήσαµε όλα τα περιθώ-
ρια.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ο κ. Κωνσταντίνος Μαρ-

κόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας Δηµοκρα-
τίας, έχει το λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τι µας εί-
πατε πριν από λίγο στο επίµονο ερώτηµα της χρηµατοδότησης;
Μας είπατε ότι θα χρησιµοποιήσετε αυτά που έµειναν από το
πρόγραµµα για την απασχόληση του Υπουργείου σας που ήταν
ένα τετρακόσια είκοσι, έφυγαν τα τριακόσια πενήντα κι άλλα δια-
κόσια πενήντα, γύρω στα εννιακόσια πενήντα-ένα δισεκατοµµύ-
ρια και θα βρείτε άλλα 1,8 δισεκατοµµύρια. Από πού θα βρείτε,
όπως µας είπατε; Από τα ανενεργά προγράµµατα, δηλαδή ό,τι
αποτυχία υπάρχει στο ΕΣΠΑ δεξιά και αριστερά σ’ όλα τα Υπουρ-
γεία, δηλαδή από την αποτυχία χρησιµοποίησης ευρωπαϊκών
κονδυλίων από άλλους Υπουργούς, θα τα πάρετε εσείς για να
λύσετε το θέµα της ανεργίας.

Πρώτα απ’ όλα µας είπατε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι υπάρχουν
αρκετοί Υπουργοί που δεν είναι ικανοί να αξιοποιήσουν χρήµατα
που τους δίνει η Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτό µας είπατε, αλλά
αχρησιµοποίητα χρήµατα χωρίς µη ικανούς Υπουργούς δεν
υπάρχουν. Ξέρετε, όταν σας δίνουν χρήµατα και δεν µπορεί κα-
νείς να τα χρησιµοποιήσει, υπάρχει πολιτικό θέµα. 

Δεύτερον, µας είπατε ότι το φόρο που βάλατε για τη στήριξη
των ανέργων στα πρόσφατα φορολογικά µέτρα, θα τον χρησι-
µοποιήσετε σ’ αυτό το πρόγραµµα.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Όχι.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αυτό δεν µας είπατε; Δεν
είπατε την εισφορά…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Σας παρακαλώ, µην παραποιείτε αυτά που
είπα. Κύριε Μαρκόπουλε, δεν µίλησα για ανικανότητα Υπουργών
και για το ότι στο δικό µας Υπουργείο υπάρχει πρόβληµα απορ-
ρόφησης. Αυτό είναι µία άλλη ιστορία, όµως σε καµµία περίπτωση
δεν είπα ότι αυτά τα χρήµατα θα χρησιµοποιηθούν για τα προ-
γράµµατα κοινωφελούς εργασίας. Εκεί έχουν εξασφαλιστεί τα
χρήµατα. Είπα ότι εµείς έχουµε ως υποχρέωση να πάρουµε
µέτρα και πολιτικές, ώστε αυτά τα χρήµατα να µην τα δώσουµε
ως επιδόµατα ανεργίας, αλλά ως επιδόµατα εργασίας. Αυτό είπα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, εγώ κατα-
λαβαίνω µε καλή πίστη ότι δεν µας απαντήσατε στην πραγµατικό-
τητα, για να µπορούµε να κάνουµε κι εµείς τη δουλειά µας,
δηλαδή τον κοινοβουλευτικό µας έλεγχο, το θεσµικό ρόλο της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, για το πού θα βρεθούν 1,8 δισεκα-
τοµµύρια. Αυτά είναι που σας λείπουν και δεν µας απαντήσατε.
Εγώ, λοιπόν, δεν έχω πεισθεί ότι τα έχετε. Θα το δούµε στην πο-
ρεία, του χρόνου, πού τα έχετε και ποιες είναι οι δράσεις οι οποίες
δεν θα υλοποιηθούν, γιατί κάποιοι άλλοι συνάδελφοί σας δεν µπό-
ρεσαν να τις υλοποιήσουν, για να πάµε εκεί. Αυτό είναι το ένα.

Το δεύτερο που έχω να σας πω είναι το εξής: Ειλικρινά δεν κα-
ταλαβαίνω, γιατί πρέπει να κινητοποιηθούν αγνώστου πιστολη-
πτικής ικανότητας µη κυβερνητικές οργανώσεις και αστικές µη
κερδοσκοπικές, να απασχοληθεί ο ΑΣΕΠ µε το «µπορώ-δεν
µπορώ», «το δέχοµαι ή δεν το δέχοµαι», να ακούσουµε τις προ-
τάσεις για το διαδίκτυο, να βάλουµε επιτροπή δικαστικών σαν
δεύτερη δικλίδα ασφαλείας, ενδεχοµένως και διακοµµατική επι-
τροπή την οποία η Νέα Δηµοκρατία δεν νοµίζω ότι θα δεχθεί για
τον απλούστατο λόγο ότι δεν έχουµε κανένα λόγο εµείς να συµ-
µετέχουµε σ’ αυτήν την ιστορία. Εσείς είστε η υπεύθυνη Κυβέρ-
νηση. Μαζί είναι και η διαχειριστική αρχή. 

Γιατί θα πρέπει όλη αυτή η «λαοθάλασσα» των ανθρώπων να

λειτουργήσει, για να εξασφαλίσει τη διαφάνεια σ’ ένα πρωτό-
γνωρο για όλη την Ευρώπη σύστηµα οργανώσεων αγνώστου εκ-
πόρευσης, αγνώστου δυνατότητος και µε ανθρώπους για τους
οποίους –κι εσείς το είπατε- δεν µπορείτε να εγγυηθείτε; Ποια-
νού σύλληψη ήταν αυτό; Πώς φτάσατε σ’ αυτήν την υλοποίηση
και πώς µπορείτε εσείς να δεσµεύσετε τη δικιά σας, την προσω-
πική αξιοπιστία στα χέρια τόσων εκατοντάδων ανθρώπων; Ειλι-
κρινά σας λέω ότι εγώ δεν µπορώ να το αντιληφθώ αυτό. Βάζετε
σε κίνδυνο και την υλοποίηση του προγράµµατος, αλλά και την
προσωπική σας αξιοπιστία.

Σε ιδεολογικό επίπεδο έχω να σας πω ότι η επιδότηση της
ανεργίας µ’ αυτό τον τρόπο είναι µία «τρύπα στο νερό» γιατί µετά
από έξι-οκτώ µήνες που θα τελειώσουν αυτά τα χρήµατα, η ανερ-
γία θα έχει ακριβώς τον ίδιο δείκτη και λίγο παραπάνω από την
κακή οικονοµική πολιτική. Δεν καταλαβαίνω, γιατί τα χρήµατα
αυτά δεν πάνε σε κάποιες αναπτυξιακές δράσεις, ώστε να φέρ-
νουν και πρόσθετο πλούτο στη χώρα. Αυτό είναι καθαρά ιδεολο-
γικό και είναι και βαθύτατα πολιτικό και δεν µπορώ να αντιληφθώ
πλέον τον τρόπο µε τον οποίο στρατηγικά σκέπτεται το σύνολο
της Κυβέρνησης κι όχι εσείς προσωπικά. 

Τέλος, δεν θα µείνει αναπάντητη η ενέργειά σας να µοιράσετε
έναν πίνακα. Μοιράσατε έναν πίνακα µε χρηµατοδοτήσεις µη κυ-
βερνητικών οργανώσεων από την προηγούµενη κυβέρνηση. 

Πρώτον, κύριε Υπουργέ, αναρωτιέµαι αν τον µοιράσατε ως πα-
ράδειγµα προς αποφυγή, γιατί αν το κάνατε αυτό, θα πρέπει να
σας πω ότι είναι ένα πρόγραµµα του Ευρωπαϊκού Κοινοτικού Τα-
µείου το οποίο ξεκίνησε η κυβέρνηση Σηµίτη, υλοποιήθηκε επί
Νέας Δηµοκρατίας και ελέγχθηκε προφανώς –όπως το µεγαλύ-
τερο κοµµάτι του Γ’ Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης- από την Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή µε το δειγµατοληπτικό έλεγχο που κάνει.

Αν για σας είναι επιλήψιµο, παρακαλώ πολύ να µας πείτε ότι η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή θα ζητήσει τα χρήµατα πίσω. Διότι, αν αυτό
δεν είναι επιλήψιµο και αν τα ευρωπαϊκά χρήµατα πήγαν εκεί,
όπως έπρεπε, µετά τον έλεγχο, τότε τι µας το καταθέσατε εδώ;
Να µας πείτε τι; Ότι υλοποιήσαµε ένα πρόγραµµα και δεν το
αφήσαµε να φύγει; Όπως τα άλλα που τα άφησαν οι άλλοι
Υπουργοί να φύγουν και θα τα πάρετε εσείς για να τα δώσετε
στους ανέργους; Αν, όµως, είναι επιλήψιµο, τότε παρακαλώ να
µας πείτε τι είπε η Ευρωπαϊκή Επιτροπή. Δεν υπάρχει άλλος τρό-
πος λογικός να αντιµετωπίσουµε αυτό το θέµα. 

Γιατί µας το µοιράσατε; Είναι απευκταίον; Μα δεν είναι καν
πρόγραµµα κυβέρνησης. Είναι ευρωπαϊκό πρόγραµµα. Δε θέ-
λατε να το υλοποιήσουµε; Πού ήσασταν όταν το υλοποιούσαµε;
Όταν σχεδιαζόταν επί κυβέρνηση ΠΑΣΟΚ, όταν Πρωθυπουργός
ήταν ο Κωνσταντίνος Σηµίτης, προφανώς ήσασταν εδώ και το
χειροκροτούσατε. Όταν συνεχίσαµε την υλοποίησή του επί Νέας
Δηµοκρατίας, ήσασταν στην αντιπολίτευση και δεν το κατηγορή-
σατε. Και έρχεστε εσείς σήµερα να κάνετε αυτήν την περίεργη
αντιδιαστολή; Είναι λογικό να µιλάµε έτσι σ’ αυτήν την Αίθουσα;
Δηλαδή, τι κάνουµε τελικά; Για να δικαιολογήσουµε ένα λάθος
θα πούµε δέκα ψέµατα από πάνω; 

Σας προκαλώ να µου απαντήσετε αν κατηγορείτε τη χρήση
αυτών των χρηµάτων. Αν δεν την κατηγορείτε, αν δεν υπάρχει
επιλήψιµο από την Ευρώπη, παρακαλώ να πάτε στους δηµοσιο-
γράφους τώρα κάτω και να πάρετε τον πίνακα πίσω, γιατί θα γίνει
µεγάλο πολιτικό θέµα. Δεν µπορείτε, δηλαδή, εσείς, ένας υπεύ-
θυνος Υπουργός, να ελέγχετε και τον έλεγχο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Αυτό τελικά καθίσταται και επικίνδυνο, πολύ επικίνδυνο.
Ειλικρινά σας λέω, καταλαβαίνω την αγωνία σας, αντιλαµβάνοµαι
τη δυσκολία στην οποία βρίσκεται η Κυβέρνησή σας, αλλά τη µε-
θοδολογία που ακολουθείτε µερικές φορές, πιστέψτε µε, δε µπο-
ρούµε να τη δεχθούµε. Όπως, επίσης, δε µπορούµε να δεχθούµε
το συγκεκριµένο σχέδιο. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε όλη την πολιτική προεργασία µέσα σας
και την παρουσία στους πολιτικούς, κοινωνικούς και συνδικαλι-
στικούς χώρους, για να πάρετε το πρόγραµµα πίσω και να το φέ-
ρετε εδώ µε ένα σωστότερο τρόπο πολιτικής λογοδοσίας. Ο
ΟΑΕΔ παραδείγµατος χάριν, όπου συµµετέχουν όλες οι κοινω-
νικές τάξεις και οµάδες διά των αντιπροσώπων τους, όπου υπάρ-
χει πολιτική λογοδοσία και υπεύθυνο διοικητικό συµβούλιο, σε
αντιπαράθεση µε εκατοντάδες ανθρώπους αγνώστου προέλευ-
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σης, αγνώστου πιστοποίησης, για τους οποίους θα ξοδέψετε
χρήµατα, θα απασχολήσετε ανθρώπους, θα απασχοληθεί πάλι η
Αίθουσα µε τις συζητήσεις που θα γίνουν για κάτι µε το οποίο
δεν θα έπρεπε να ασχολούµασταν. 

Μπορούµε να µαλώσουµε για τις αναπτυξιακές προσπάθειες
που λείπουν από την Κυβέρνησή σας. Αλλά να µαλώνουµε για λαν-
θασµένο τρόπο για ένα αντίδωρο στους δυστυχείς ανέργους, πι-
στέψτε µε, δεν σας τιµά ως Κυβέρνηση. Και σε εσάς προσωπικά
θα έλεγα ότι σε προσωπική βάση δε σας τιµά. Σας παρακαλώ, σας
ζητώ, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας να το πάρετε πίσω και να
το φέρετε µε το σωστό τρόπο, όπως όλα τα ευρωπαϊκά προγράµ-
µατα µέσα από πολιτική και κοινωνική λογοδοσία και έλεγχο.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Ευχαριστούµε τον κ.

Κωνσταντίνο Μαρκόπουλο, Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της
Νέας Δηµοκρατίας και Βουλευτή Ευβοίας. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για την τριτολογία σας. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Πολύ λίγα λεπτά θα ήθελα, κύριε Πρόε-
δρε. 

Νοµίζω ότι πάντα υπάρχουν δυνατότητες συνεννόησης, αρκεί
να υπάρχουν καλές προθέσεις. Σε ό,τι µας αφορά και µε αφορά
και προσωπικά, οι προθέσεις είναι απόλυτα ειλικρινείς και πρέπει
να διασφαλίσουµε δυο πράγµατα. 

Πρώτον, την απόλυτη διαφάνεια και αντικειµενικότητα στην
εκτέλεση υλοποίησης του προγράµµατος και δεύτερον, την τα-
χύτερη υλοποίησή του. 

Δεν νοµίζω, κύριε Μαρκόπουλε, ότι υπάρχουν αντοχές τέτοιες
στη χώρα για να ερχόµαστε να συζητούµε εµείς εδώ κάθε φορά
καινούργια πράγµατα. Σήµερα δόθηκε η ευκαιρία σε εσάς να
απαντήσετε πολύ συγκεκριµένα. Σας έβαλα τρία, τέσσερα ζητή-
µατα. Δέχοµαι να ενσωµατωθεί και οποιαδήποτε άλλη πρόταση,
ώστε να καταστεί απόλυτα ελεγχόµενη κατάσταση σε σχέση µε
την εφαρµογή των προγραµµάτων. 

Δεν υπάρχουν αντοχές στους ανέργους που έχουν να κάνουν
εδώ και ένα χρόνο µεροκάµατο, γιατί αυτοί οι άνθρωποι είναι κυ-
ρίως αυτοί που θα ενταχθούν στο πρόγραµµα. Δεν υπάρχουν
αντοχές σε ανθρώπους που τελείωσαν τις σπουδές τους και δεν
έχουν εργαστεί ούτε µια µέρα από τότε. 

Εµείς ψάχνουµε να βρούµε τι; Ψάχνουµε να βρούµε απλά κα-
νόνες. Θεωρώ ότι τους έχουµε βρει, έτσι ώστε εκείνος ο οποίος
θα ενταχθεί στο πρόγραµµα να αισθάνεται ότι εντάχθηκε επειδή
µε τα αντικειµενικά κριτήρια το δικαιούται και όχι επειδή τον βοή-
θησε ο οποιοσδήποτε πολιτευτής και του πούλησε εκδούλευση
και εκείνος που έµεινε απ’ έξω -και µπορεί να ενταχθεί σε ένα
επόµενο πρόγραµµα- να ξέρει ότι έµεινε απ’ έξω, γιατί απλού-
στατα δεν είχε τα συγκεκριµένα µόρια, τα οποία προέβλεπε η συ-
γκεκριµένη προκήρυξη. Άρα, δεν τον αδίκησε κανένας. 

Είναι πολύ µεγάλο πρόβληµα να µην µπορούµε να πείσουµε
έναν άνθρωπο, ο οποίος θέλει να εργαστεί έστω και για πέντε
µήνες, ότι µε κανόνες δίκαιους εφαρµόζουµε αυτά τα προγράµ-
µατα.

Δεν ζήτησα εγώ, κύριε Μαρκόπουλε, τη συγκεκριµένη λίστα
για τις ΜΚΟ. Ο κ. Χαρακόπουλος τη ζήτησε. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Από το 1995 έως το 2010.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Θα σας τη δώσουµε. Εγώ, κύριε Χαρακό-
πουλε, δεν έχω στοιχεία ούτε για το ’95 ούτε για το ’80. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν έχετε στοιχεία;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Μιλώ για το Υπουργείο Εργασίας. Το
Υπουργείο Εργασίας έχει συγκεκριµένα προγράµµατα. Από το
πρόγραµµα ΕΣΠΑ, λοιπόν, η χρηµατοδότηση είναι αυτή που
είπα. Εσείς το ζητήσατε. Δηλαδή, τι θέλετε να απολογηθώ γιατί
το έφερα και έδωσα τα συγκεκριµένα στοιχεία; 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Σας το ζητάµε από τον προη-
γούµενο µήνα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικής Ασφάλισης): Εξάλλου, σας είπα, ότι για εµένα αποτελεί
υποκρισία να λέτε σήµερα για «πράσινες» ΜΚΟ, όταν εσείς τις
χρηµατοδοτούσατε πριν από ένα χρόνο. Πολύ απλά. Εµείς δεν
έχουµε χρηµατοδοτήσει…

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Μη συγχέετε τα δύο προγράµ-
µατα. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Βεβαίως, το πρόγραµµα ήταν ενταγµένο
στο ΕΣΠΑ. Βεβαίως, είχε την έγκριση την Κοινοτική, αλλά και το
συγκεκριµένο πρόγραµµα έχει ακριβώς την έγκριση. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΧΑΡΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Η κοινωφελής εργασίας που
πραγµατοποιείται µε ΜΚΟ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Χαρακόπουλε,
έχει απαντήσει εφ’ όλης της ύλης. Σας παρακαλώ, αφήστε τον
Υπουργό να ολοκληρώσει.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΤΡΟΥΜΑΝΗΣ (Υπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικής Ασφάλισης): Να επαναλάβω, λοιπόν, ότι σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη συγκυρία, που η ανεργία καλπάζει, που τα ασφαλιστικά
ταµεία έχουν σηµαντικά προβλήµατα από τη γενικότερη ύφεση
που επικρατεί και την αύξηση της ανεργίας, νοµίζω ότι πρέπει να
κάνουµε το χρέος µας. Νοµίζω ότι θα το κάνουµε όλοι, έτσι ώστε
να δώσουµε µια απάντηση σ’ όλους εκείνους που ενοχοποιούν
τους πάντες. Όλοι µπορούµε να είµαστε ένοχοι και όλοι µπο-
ρούµε να είµαστε αθώοι. Προϋπόθεση για καθετί είναι να βά-
ζουµε τους απαραίτητους κανόνες, έτσι ώστε να µην
επιτρέπουµε σε κανένα να παραβιάζει θεσµούς, να παραβιάζει
κανόνες δικαίου για όλη την κοινωνία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κύριε Μαρκόπουλε,

έχετε το λόγο για την τριτολογία σας.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Θα είµαι πολύ σύντοµος,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, δεν µας πείσατε. Δεν συναινούµε. Δεν συµφω-

νούµε µε την µεθοδολογία. Βάζετε σε κίνδυνο την αξιοπιστία της
Κυβέρνησης και κυρίως για µια ακόµη φορά την αξιοπιστία των
νέων ανθρώπων στην πολιτική. Φαίνεται ότι το ΠΑΣΟΚ έχει στενή
διαχρονική σχέση µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις.

Αναφέρεται σε στοιχεία, τα οποία ήδη ερευνά συγκεκριµένη
εισαγγελεύς πρωτοδικών, ότι εξακόσιες περίπου µη κυβερνητι-
κές οργανώσεις, που πήραν το 2009 και το 2010 γύρω στα 5,7
εκατοµµύρια ευρώ σε αντιστοιχία µε 68 εκατοµµύρια ευρώ που
χρηµατοδοτήθηκαν το 1999-2004 εκτός ευρωπαϊκών προγραµ-
µάτων, αποτελούν αντικείµενο έρευνας και είναι προφανής η ελ-
κτική σχέση του ΠΑΣΟΚ µε τις µη κυβερνητικές οργανώσεις.
Μακράν και υµών και ηµών οποιοσδήποτε συσχετισµός.

Οφείλω, όµως, να σας πω το εξής: Μην παίζετε µε τις αγωνίες
των ανέργων και προσπαθείτε µε τον ίδιο τρόπο να ικανοποιή-
σετε και τη λύση της ανεργίας και τη χρηµατοδότηση κάποιων
οργανώσεων. Κυρίως, µη µεταθέτετε τις κυβερνητικές ευθύνες
και τις διοικητικές της πολιτείας σε ώµους ανθρώπων αγνώστου
προέλευσης. Βάζετε σε κίνδυνο ολόκληρο το σύστηµα. 

Να είστε σίγουρος ότι θα το ξανασυζητήσουµε σ’ αυτήν την
Αίθουσα όταν ξεκινήσει η υλοποίηση. Εξακολουθώ να σας προ-
τείνω να αλλάξετε σχεδιασµό. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γρηγόριος Νιώτης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση επί της υπ’ αριθµόν
60/37/30.8.2011 επίκαιρης επερώτησης Βουλευτών της Νέας Δη-
µοκρατίας προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλι-
σης, σχετικά µε τη συµµετοχή µη κυβερνητικών οργανώσεων
(ΜΚΟ) στα προγράµµατα «κοινωφελούς εργασίας».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 15.45’ λύεται η συνε-

δρίαση για την προσεχή Δευτέρα 12 Σεπτεµβρίου 2011 και ώρα
18.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό
έλεγχο, συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων. 
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